
    رزمايش اقتدار پدافند هوايي ارتش جمهوري اسلامي 
ايران كه از بامداد ديروز در مناطق پدافندهوايي غرب و 
شمال آغاز شد، علاوه بر اينكه زنده بودن و پويايي توان 
ــت، جلوه ديگري از  پدافندي كشور را به نمايش گذاش
برملا كردن دروغ نخست وزير رژيم صهيونيستي بود تا 
نشان دهد برخلاف ادعاي او، آن كه آسمانش بي دفاع و باز 

است، سرزمين هاي اشغالي است نه ايران

«جوان» در گفت وگو با يك كارشناس دارويي 
اظهارات رئيس جمهور را در خصوص گم شدن 

ارز دارو بررسي مي كند

چتر امنيت آفرين 
 سامانه هاي بومي 

بر آسمان ايران

ارزهاى گم شده  دارو  
 جبران هزينه دانشگاه ها 
و سازمان هاي بيمه گر شد!
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روزنامه سياسي،  اجتماعي  و  فرهنگي صبح  ايران
دو  شنبه 24 دى 1403 - 12 رجب 1446

سال بيست و ششم- شماره 7219 - 16 صفحه
قيمت: 5000 تومان

هوالباقي

 مصيبت  وارده را تسـليت عـرض نمـوده، از خداوند منـان بـراي  جنابعالي
 و بازماندگان صبر جميل و براي آن مرحومه رحمت و مغفرت مسئلت مي نماييم.  
مدير مسئول و كاركنان  روزنامه جوان

همكار گرامي

جناب آقاى   غلامرضا مسكنى

هوالباقي
درگذشـت حـاج عباسـعلى مردانـى، پيـر غـلام و خـادم حضـرت 
اباعبداالله الحسـين عليه السـلام، پدر بزرگوار برادر بسيجى جناب آقاى 
دكتر محمد رضا مردانى (رئيس سازمان بسيج اساتيد كشور) را تسليت و 
تعزيت عرض نموده و براى مرحوم مغفور، رضوان  و غفران الهى و براى برادر 

عزيزمان دكتر مردانى و خاندان مكرم، صبر و سلامتى آرزومندم.

محمدجواد اخوان، مدير مسئول روزنامه جوان

انا الله و انا اليه راجعون 

  زهرا چيذرى|  خبرنگار گروه  اجتماعى

سردبير   غلامرضا صادقيان | 

يادداشت فرهنگى

يادداشت ورزشى

ويژه  جوان

 راز و رمز حاشيه سازي هاي 
معاون هنري در گالري هاي هنري

 حداقل 
اخلاق انتخاباتي داشته باشيد

مهر تأييد  قره حسنلو  بر ليدري اش 
در جنايت عليه شهيد عجميان 

مصطفي شاه كرمي |  خبرنگار گروه فرهنگى

فريدون حسن  |  دبير گروه ورزشى

ــاد  ــاب معاون هنري وزير ارش ــتر از دو ماه از انتص كمي بيش
ــرف و خلاف قانون  ــي و اتفاقات خارج از ع مي گذرد، اما حواش
متعدد و متناوبي پيرامون وي رخ داده است كه در برخي از آنها با 
سوء مديريت و در برخي ديگر به عنوان يكي از اركان شكل دهنده 
ــي در  ــه رخ دادن اكثر اين حواش ــت. البت آنها نقش داشته اس
گالري هاي هنري هم نكته قابل تأملي است.  اگر از آخرين گزينه 
ليست حواشي خانم معاون بخواهيم شروع كنيم بايد به تازه ترين 
ــران فتنه سال 88  آنها كه دعوت او از محمد خاتمي يكي از س

براي بازديد از يك «گالري هنري» است | صفحه 16

حميد قره حسنلو  در مقام يك ليدر آشوب، از وسط تبعيدي كه 
مجازات اوست، نامه اي براي گراميداشت سالگرد اعدام دو تن از 
ــته و نظام جمهوري اسلامي را هم  شكنجه گران اين شهيد نوش
تلويحاً حكومت ظلم مي خواند. اگر او طبق ادعاي خودش و ادعاي 
وكيل او و ادعاي رسانه هاي اصلاح طلبي كه مدافعش بودند، صرفاً 
رهگذري بوده كه كاملاً تصادفي گذرش به وسط اغتشاشات افتاده 
و از آنجا رد مي شده، چگونه اكنون سالگرد دو تن از اعدام شدگان 

آن واقعه خشونت بار را گرامي مي دارد | صفحه 2

ــيون فوتبال  ــا و مغرور انتخابات فدراس  كانديداهاي پرادع
ــلاق انتخاباتى نمره قبولي بگيرند.  حداقل بايد در رعايت اخ
هرچند كه از ظواهر امر چنين برمي آيد كه آقايان در اين مورد 
هم مردود شده اند! شاهد مثال هم ورود پليس فتا به ماجراي 
كمپيني است كه ظاهراً از سوي برخي در مخالفت با حضور 
يكي از كانديداهاي انتخابات به راه افتاده، كمپيني كه حالا 
مشخص شده با اسامي و امضاهاي جعلي راه افتاده است. به 
گفته پليس فتا، شكايتي هم در اين خصوص ثبت شده، اما با 
تمام اين حرف ها نمي توان به  سادگي از اين بي اخلاقي واضح 

چشم پوشي كرد | صفحه 13

رزمايش تركيبي پيامبر اعظم(ص) 19 نمايشي از رخدادهاي 
زنجيرشده به يكديگر بود كه فقط نوك كوه آن نمايش داده 
ــه هوافضا، پدافند،  ــد. در اين رزمايش يگان هاي چندگان ش
نيروي دريايي، نيروي زميني و بخش اطلاعاتي سپاه پاسداران 
ــده را به روزرساني  انقلاب اسلامي تاكتيك هاي مهندسي ش
ــش فوق جلوگيري  ــد.  مهم ترين اصل از رزماي ميداني كردن
از تكرار و تلاش براي بهينه شدن در كوتاه ترين زمان ممكن 
بوده است. به عبارتي آنچه در رزمايش پيامبر اعظم در حال 
تمرين است مشتمل بر مجموعه تاكتيك هايي است كه مانع از 

غافلگيري رزمي در آينده خواهد شد | صفحه 2

ــلام به فرمايش پيامبر، پدران  امام علي و رسول االله عليهماالس
ــن فرزندان گاه در  ــود خوانده اند. اي امت اند و ما را فرزندان خ
پيچ وخم زندگي روزمره، دست به ارتكاب گناهان و خطاهايي 
ــان را فرسوده و نامه  ــان را آلوده و جسمش مي زنند كه روحش
ــد پاي سفره فيض و  ــياه مي كند اما هرچه باش اعمالشان را س
كرامت آنان و فرزندانشان نشسته اند و روزي مي خورند. از اين 
خاندان كريم و از اين مهمان نوازان هميشگي بسيار بعيد است 
كه پس از پذيرايي هايشان دست هاي فرزندان خود را نشسته 

رها كنند و روحشان را با همه چرك ها پاك نكنند | صفحه 2

رئيس جمهور بارها متن هاي نوشته شـده براي سخنراني هايش را 
نخوانده و گفته است مي خواهد حرف دلش را بزند. اين موضع 

با نارضايتي اطرافيان او همراه شده اسـت. از جمله روزنامه 
هم ميهن از جانب «مردم» نوشته كه «مردم منتظر شنيدن 
محتوايي هستند كه محصول عقل جمعي و كارشناسي دولت 
باشد و از زبان رئيس جمهور گفته شود و مهم تر اينكه ناظر به 
عمل و سياست هاي اجرايي باشد. سياستمداران هر اندازه 

هم كه سخنور باشند، به سرعت حرف هاي شان تكراري و ممل 
يا خسته كننده مي شود.» معتقدم دليل اعراض دكتر پزشكيان 

از خواندن متن هاي محصول عقل جمعي و كارشناسي شده به ويژه 
اين آخري كه در همايش وفاق ملي بود و آن را نخواند، محتواي ضد 

وفاق آن است كه همين اطرافيان ناراضي براي او مي نويسند و آقاي 
رئيس جمهور در لحظه آخر آن را كنار مي گذارد! پيشنهاد مي كنم 
همين متن خوانده نشده را به شرط صداقت منتشر كنند تا روشن 

شود. 
اين ادعاي من شاهد و مثال عيني در اين رده ها و مسئوليت ها 
دارد. به ياد داريم كـه رئيس دولت يازدهـم و دوازدهم، هر جا 
كه براي سـخنراني مي رفت، دقيقاً به عبارات سـخنراني هاي 
تازه رهبري اشـاره مي كرد و عليه آن موضع مي گرفت و با آن 
ادبياتي كه داشت گاهي هم تمسـخر مي كرد. حتي در اين باره 
تذكري شنيده بود كه آيا قرار اسـت هرچه رهبري مي گويد، 
شما بلافاصله خلاف آن را بگوييد؟! و آقاي رئيس جمهور وقت 
خودش را به كوچه  چپ زده و پاسخ داده بود كه «نبايد اين طور 

باشـد!» با آنكه دقيقاً همين طور بود و هركس با اندكي سواد 
رسانه و سياست اين را مي فهميد. حتي مشخص شده 

بود كه كدام افراد مسئوليت دار با چه مبالغي 
اين عبارات را براي او مي سـازند. اكنون 
همان آدم ها دوباره از جمله در شـوراي 
اطلاع رساني دولت و شوراي راهبري دور 
رئيس جمهور را گرفته اند و مي خواهند از 

زبان او همان اپوزيسيون بازي را درآورند. 
البته آقاي پزشكيان فرقش با قبلي ها اين 

اسـت كه اهل اين بازي هـا نيسـت و همين موجـب عصبانيت 
اطرافيان ضد وفاق شده اسـت. در دوره خاتمي نيز همين وضع بود 
تا جايي كه خاتمي به اطرافيان خود كه با اطرافيان پزشكيان تفاوت 
زيادي در وجود و ماهيت ندارند، گفته بود «من نمي توانم همزمان هم 

رئيس جمهور باشم و هم اپوزيسيون!»
اما چاره چيست؟! يك رئيس جمهور صادق مگر چقدر مي تواند مقابل 

اين اطرافيان مقاومت كند؟! مسئله اين اطرافيان وفاق نيست، چنانكه 

در جلسات و سخنراني هاي خودشان مي گويند وفاق كشك است و مثلاً ما نمي توانيم با اين 
اصولگراها و ارزشي ها وفاق كنيم و اگر مجموع سخنان افراد مؤثر دولت را در خفا و علن 
جمع كنيم، يكي از آنان نيز باور به وفاق ندارد. اگر مسئله آنان وفاق بود، رهبري  پس 
از تحليف مرحوم رئيسي به ايشان گفتند كه تلاش كنيد دولت شما دولت وفاق ملي 
باشد و رئيسي نيز همين را تكرار مي كرد، پس چرا گفتمان وفاق را همين اطرافيان 
پزشكيان در آن زمان جدي نگرفتند و مطرح نكردند و نگفتند چه خوب! بياييد 
وفاق كنيم! و چرا حالا كه قدرت را در دست گرفته اند،  بحث وفاق هست؟ براي 
اينكه همين حالا منظورشـان از وفاق يعني مخالفان بيايند و با نظرات ما 
موافقت كنند، نه اينكه ما هم با آنها موافقت كنيم مثلاً پنجاه، پنجاه! 
و اگر مخالفت هايـي با وفـاق مي كنند براي آن اسـت كه اين 

خودخواهي را نشدني مي بينند. 
در روزهاي آغازين اين دولت نوشـتم كه «پزشـكيان 
به درد اصلاح طلبـان نمي خورد و هركـس هر دو را 
خوب بشناسـد اين را تأييد مي كند.» حالا همين 
اصلاح طلبـان خطـاب بـه او مي نويسـند تو كه 
حـرف زدن نمي داني، چـرا متن هـاي محصول 
عقل جمعـي را كه مـا برايت مي نويسـيم از رو 

نمي خواني؟!
مي توان پيش بيني كرد كـه در آينده نزديك 
فشـار به رئيس جمهور براي ايفاي نقش يك 
اپوزيسيون بيشتر شود. گفتمان وفاق را هم 
به زودي هـوا مي كنند، چنانكـه فقط در اين 
چند ماهه عنوان «كشك» به آن نداده بودند 
كه دادند. و نوشـتند «حتي در سطح بزرگان 
كشور وفاق امكان پذير نيسـت. وفاق با مردم 
پيشـكش!» (ابطحي) و گفتند «وفـاق در ايران 
جدلي شده اسـت» (فراسـتخواه) و «وفاق با اين 
قيمت دلار و گراني بي معني اسـت» (لاريجاني) و 
«وفاق ملي يه چيز من درآوردي است. مگه ميشه 

من و جليلي وفاق داشته باشيم؟!» (زيباكلام). 
همچنيـن معتقـدم زرنگ هـاي اطـراف دولـت 
گاهي براي پراكندن ذهن مردم از مسـئله اصلي، 
سـوژه هايي مثل انتقـال پايتخت را هم مي سـازند 
و بعد هم در دولت بـه جان هم مي افتنـد كه اين چه 

ناهماهنگي و مزخرفي بود كه بافتيد. 
اطراف رئيس جمهور را خلوت كنيد. پزشـكيان به كار 
شـما براي بازي در نقشي كه شـما برايش مي نويسيد، 
نمي خورد. اين رودستي بود كه شما خورديد و حالا براي 

همين عصباني هستيد. 

چرا  متن سخنرانى را نمى خواند؟
 اطرافيان رئيس جمهور از اينكه او متن هاى كارشناسى شده را در سخنرانى ها نمى خواند شاكى اند

 به نظر مى رسد اين متن ها كه از قبل نوشتنش توافق شده، ريگى ضدوفاق در سطور دارد. بهتر است متن اخير را 
كه پزشكيان در همايش وفاق ملى كنار گذاشت و نخواند، منتشر كنند تا همه چيز روشن شود

در غم لس آنجلس
  افشين علا

اين سرزمين كه رونق و فر و وقار داشت
شهري پرآب بود، در آتش چه كار داشت؟

يكباره از چه سوخت؟ چرا گشت چون خزان؟
اين خاك غرق گل كه شميم بهار داشت
اي مردمي كه بار نخست است شهرتان

از درد و داغ، تجربه اي ناگوار داشت
بي شك جهنمي كه شما را احاطه كرد

بغضي نهفته بود و سر انفجار داشت
اين آتش جهنده ي سركش، نه از شما
از حاكمان سركش تان انزجار داشت

شكر خدا كه اين شرر بي امان فقط
با خانه هايتان سر ناسازگار داشت

شكر خدا ز مهلكه برديد جان به در
چون سرزمين تان همه سو سايه سار داشت

چون داشتيد جمله ز آتش، گريزگاه
هر كس گريخت خيل پرستار و يار داشت

اما چه ديد غزه ي مظلوم بي سلاح
از لشكري كه اسلحه ي بي شمار داشت

در غزه نيز كودك لرزان خسته كاش
همچون شما ز مهلكه راه فرار داشت

بر خطه اي كه مثل قفس، تنگ و كوچك است
راه نفس نماند كه هر سو حصار داشت
ديديد چند كشته اگر در كنار خويش
در غزه هر تني جسدي در كنار داشت

باريكه  بود، در دل ويرانه ها ولي
نعش عيان و گم شده، ده ها هزار داشت

يك سال و نيم سوخت فلسطين و باختر
با اهل غزه دشمني آشكار داشت

يك سال و نيم سوخت ولي دولت شما
هر لحظه زخم بيشتري انتظار داشت

چون آتشي كه هست به دنبال تان هنوز
با اهل غزه كينه ي دنباله دار داشت

از كشته پشته ساخت اگر ديو روسياه
از خويش؟ نه! ز كاخ سفيد اختيار داشت

كشتار كرد غاصب بي آبرو بسي
با پول تان كه در همه جا اعتبار داشت

آري براي نسل كشي، راحت خيال
از دولت شما به وفور دلار داشت
از آستين غرب درآورد سر برون

اين اژد  ها كه حنجره اي شعله بار داشت
تا در حريق، شخم زند خاك غزه را
گاوآهني ز پول شما نونوار داشت
با خرج حاكمان شما بهر قتل عام

از بمب  هاي چندتني كوله بار داشت
از تكه هاي پيكر اطفال بي گناه

صياد صهيونيست به هر سو شكار داشت
هر جا كه پا نهاد چرا دولت شما

از قتل عام، خاطره اي ماندگار داشت؟
حالا كه سوخت شهر شما ياد ما كنيد

آيا كم اين ديار دل داغدار داشت؟
ايران هم از قديم، جراحات بي شمار
بر تن ز حاكمان شما يادگار داشت

ياد آوريد از ستم دولت شما
بر ملتي كه ريشه و اصل و تبار داشت
پنجاه سال فتنه و تحريم و جنگ را

در سر به قصد سيطره بر اين ديار داشت
در سربريدن و ترور و قتل عام نيز

تكفيريان بسي به يمين و يسار داشت
داعش به جان منطقه انداخت چون رتيل
آري در آستين نه فقط پنجه، مار داشت

جز شر نديده ايم ز حكام تان ولي
ايران نه با شما سر اين كارزار داشت

ما هم شريك درد شماييم چون كه فارس
از باستان به داد و دهش اشتهار داشت

آموخت درس مهر و مدارا به آدمي
سعدي كه كاخي از سخن استوار داشت

فرمود مردمان همه اعضاي يك تن اند
هرگز نديد كس، سر و پيكر نقار داشت
قلب است بي قرار، اگر پا و سر شكست

دست است غمگسار، اگر ديده خار داشت
پس متحد شويم كه تابان شود به مهر

آيينه مان كه اين همه گرد و غبار داشت
درمان كنيم درد فلسطين خسته را

خاكي كه زخم كهنه ز گرگان هار داشت 
مي خواهم از خدا كه ز باران رحمتش

ريزد به خاك تان كه بسي برگ و بار داشت
هم خانه هاي غزه برآرند سر ز خاك

هم خانه  ي شما كه گل و سبزه زار داشت
هم مسلمين خلاص شوند از گزند غرب

هم امت مسيح كه از كينه عار داشت
دي ماه 1403

 گفت وگوي «جوان»  با بانوي واسطه گر ازدواج 
كه در محضر رهبري درددل كرد

 دختران  دهه شصتي 
فراموش شده اند!

  زهرا چيذرى|  خبرنگار گروه  اجتماعى | صفحه 10

حسين ايماني جاجرمي  استاد مطالعات توسعه 
اجتماعي در گفت وگو با «جوان»:

انتقال را  جدي نگيريد!
  سجاد آذرى|  خبرنگار گروه  اجتماعى | صفحه 9

گفت وگو با نصراالله قادرى، نويسنده، كارگردان و عضو 
كانون ملى منتقدان تئاتر

 تئاتر را براساس پژوهش
درام و اجرا بازسازى كنيم

  امين سليمانى فارسانى | صفحه 8

 گفت وگوي «جوان» با رضا ميرزايي راوي كتاب 
«از ارتفاعات سخت  تا نخل هاي بي سر»

مشاهدات خود را  از انقلاب 
ودفاع مقدس  روايت كردم

  عليرضا محمدي|  دبير  گروه ايثار و مقاومت | صفحه 7

 گفت وگوي «جوان»  با سردار محمد زهرايي
رئيس سازمان بسيج سازندگى

نمى خواهيم  بسيج سازندگى محمل  
طمع سياسيون شود

  وحيد عظيم نيا|  دبير گروه اقتصادى | صفحه 12

  معصومه طاهرى | صفحه 16

 گفت و گوي «جوان» با حسن شمشادي
فعال رسانه اي اسبق در سوريه

 جنگ رسانه اي را 
در سوريه جدي نگرفتيم

از حاشيه تا متن

 يا مولا !
دست هاي  آلوده ما را پاك كن

تقى دژاكام

يادداشت سياسى

 گزارش اطلاعاتي سپاه 
از يك رزمايش

مرتضي سيمياري

  رحيم زيادعلى|  دبير گروه سياسى

محمد عابديني، شهروند نخبه ايراني 
ــت شده بود، آزاد  كه در ايتاليا بازداش

شد. 
مركز رسانه قوه قضائيه اعلام كرد كه 
محمد عابديني، شهروند نخبه ايراني 
ــت شده بود، آزاد  كه در ايتاليا بازداش

شد و به كشور بازمي گردد. 
بر اساس اين گزارش، بازداشت آقاي 
ــوءتفاهمي صورت  عابديني در پي س
ــري وزارت امور  گرفته بود كه با پيگي
خارجه جمهوري اسلامي و مذاكرات 
بين واحد هاي ذيربط وزارت اطلاعات 
ــلامي ايران و سرويس  جمهوري اس
ــكل پديد آمده  ــات ايتاليا، مش اطلاع

ــده و به آزادي و مراجعت  برطرف ش
وي انجاميد. 

پيش از اين نيز ايران يك خبرنگار زن 
ايتاليايى را كه به اتهام رعايت  نكردن 
قوانين ايران بازداشت كرده بود، آزاد 
كرد. امريكا اصرار داشت تا عابدينى به 
اين كشور مسترد شود اما با رايزنى هاى 
ــد  ــترداد متوقف ش ايران ابتدا اين اس
ــا حكم  ــترى ايتالي ــپس دادگس و س

بازداشت عابدينى را لغو كرد.
شايان ذكر است كه در روز هاي گذشته، 
رسانه هاي ايتاليا نيز به روابط مثبت و رو 
به گسترش بين دستگاه هاي اطلاعاتي 

ايران و ايتاليا اشاره كرده بودند. 

مركز رسانه قوه قضائيه خبر داد

آزادي شهروند نخبه ايراني از ايتاليا

ميلاد اميرالمؤمنين امام على(ع) و روز پدر مبارك باد
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گزارش اطلاعاتي سپاه از يك رزمايش
رزمايش تركيبي پيامبر اعظم(ص) 19 نمايشي از رخدادهاي زنجيرشده 
ــد. در اين رزمايش  ــط نوك كوه آن نمايش داده ش به يكديگر بود كه فق
يگان هاي چندگانه هوافضا، پدافند، نيروي دريايي، نيروي زميني و بخش 
اطلاعاتي سپاه پاسداران انقلاب اسلامي تاكتيك هاي مهندسي شده را 

به روزرساني ميداني كردند. 
مهم ترين اصل از رزمايش فوق جلوگيري از تكرار و تلاش براي بهينه شدن 
در كوتاه ترين زمان ممكن بوده است. به عبارتي آنچه در رزمايش پيامبر 
اعظم در حال تمرين است مشتمل بر مجموعه تاكتيك هايي است كه مانع 

از غافلگيري رزمي در آينده خواهد شد. 
نكته قابل توجه آنكه محيط اين رزمايش بر اساس يك سناريو نزديك به 
ــده در پيرامون  واقعيت و براي محك زدن حداكثري توان انرژي آزادش
ــامانه ها براي برخورد با پيشرفته ترين  ــده و س به شكل بومي طراحي ش
سلاح هاي تهاجمي دشمن مانند انواعي از سنگر شكن ها مورد آزمايش 

قرارگرفته است. 
در اين رزمايش اطلاعات از وقوع، بازخواني از شكل برخوردها و استفاده از 
عملياتي ترين ظرفيت هاي موجود بر ساير امكانات اولويت داشته و ازاين رو 
بايد رزمايش پيامبر اعظم (ص) 19 را «اطلاعاتي ترين رزمايش سپاه» در 
سال هاي اخير قلمداد كرد. شعار اصلي رزمايش اخير آن بود كه بايد در برابر 

تحركات دشمن همواره «يك پله بالاتر» بازي كرد. 
 هم زماني رزمايش با رونمايي از شهر جديد موشكي و نيز اعلام هشدار، 
ــان از آن دارد كه هرگونه تغيير تاكتيكي از سوي دشمن را به صورت  نش
ــم (ص) 19 از  ــخ خواهيم داد. ازاين رو، نه تنها پيامبر اعظ راهبردي پاس
ــت، بلكه در سطح رزمايش هاي تهاجمي  نظر شكلي گارد تدافعي نداش
طبقه بندي خواهد شد. اين شكل بندي نشان مي دهد كه تأمين امنيت 
كشور و مرزهاي پيراموني مقاومت ديگر شكل كلاسيك و محافظه كارانه 

نداشته و كاملاً كنترل محور خواهد بود. 
فرمت جديد رزمايش همچنين نشان از آن دارد كه ارتقاى قدرت نظامي 
ــين (بازيابي و بازسازي) به سمت  و امنيتي با رفع برخي باگ هاي پيش
بازدارندگي مستقيم حركت كرده است. رزمايش پيامبر اعظم (ص) 19 
محل رونمايي بخش متنوعي از اين دستاوردها بوده است كه البته بخش 
قابل توجهي از آن به دلايل متعدد رسانه اي نخواهد شد، اما پيام هاي كليدي 

در لايه هاي عميق براي دشمن جاگذاري شده است. 
ــويي مجموعه مانورهاي صورت گرفته در اين رزمايش هيبريدي  از س
علاوه برنشان دادن بخشي از توانمندي هاي موجود در ذهن دشمن نيز 
ــت، گزارش هاي بيرون آمده از مراكز امنيتي رژيم  اثرگذاري داشته اس
صهيونيستي حكايت از آن دارد كه آنها ايران را آماده براي رويارويي هاي 
آينده تحليل كرده اند همچنين در حين اجراي رزمايش پيامبر اعظم   
ترامپ با ارسال پيامي به نتانياهو درگيري نظامي با تهران را خط قرمز 

خود خوانده است. 
اين برآوردها و اخبار پيراموني به خوبي نشان مي دهد كه چند اقدام تركيبي 
در اين رزمايش به  خوبي توانسته است گارد امريكايي ها را از طريق فشار به 
صهيونيست ها باز كند. پيش ازاين و در جريان رزمايش پيامبر اعظم (ص) 17 
نيز اين اقدام شگفتي ساز اطلاعاتي از سوي سپاه تمام محاسبات دشمن را 
به هم زد. در آن عمليات آزمايش موشكي خاص بارنگ زرد و مشكي پيامي 
ويژه براي حريف فرستاد، اين دست اقدامات ظريف بخشي از بازي در پله 

بالايي در رزمايش هاي اخير سپاه است. 
علاوه بر اين رزمايش پيامبر اعظم (ص) محل آزمايش هاي مهمي بوده كه 
تنها رهگيري و انهدام بخش قابل لمس آن براي دشمن بوده، اين رزمايش 
داراي ابتكار عمل هايي است شعاع محور مقاومت را نيز بازتر از قبل خواهد 

كرد، به زودي بخشي از اثرات آن را در سيونيك مشاهده خواهيم كرد. 
اجراي عمليات وعده صادق 3 نياز به چند پيش نويس داشت كه در رزمايش 
اخير نوشته شده است. تعميق جداگانه در آنها منتج به نگرش دقيق از هنر 

بازيگري تهران نمي شود!

پيام تسليت رهبر انقلاب  در پي 
درگذشت حجت الاسلام حسين ابراهيمي

حضرت آيـت االله خامنـه اي در پيامي درگذشـت عالـم مجاهد 
حجت الاسـلام حاج شيخ حسـين ابراهيمي را تسـليت گفتند. 
به گزارش فارس، حضرت آيت االله خامنه اي در پيامي درگذشت عالم 

مجاهد حجت الاسلام حاج شيخ حسين ابراهيمي را تسليت گفتند. 
ــت عالم مجاهد  ــت: درگذش ــلامي آمده اس در پيام رهبر انقلاب اس
ــين ابراهيمي رحمه االله عليه را به  حجت الاسلام آقاي حاج شيخ حس
خاندان گرامي و به همه  ارادتمندان و دوستان و همكاران ايشان تسليت 
عرض مي كنم و مغفرت و رحمت و پاداش شايسته  مجاهدت هاي آن 

مرحوم را از خداوند متعال مسئلت مي نماييم. 
ــاني متولد 1324 در بيرجند، عضو جامعه  ــين ابراهيمي خراس حس
روحانيت تهران، نماينده دوره دوم از ورامين و دوره هشتم از بيرجند در 

مجلس شوراي اسلامي بوده  است. 

رئيس سازمان بسيج مطرح كرد
توسعه زيرساخت هاي اردوهاي راهيان نور و 

پيشرفت در سراسر كشور
بسـيج براي اجراي كامل منويات امام خامنـه اي در موضوع راهيان 
نور، تمام قد ايسـتاده و همه ظرفيت هاي خود را به كار گرفته است. 
به گزارش خبرگزاري بسيج، سردار غلامرضا سليماني، رئيس سازمان بسيج 
ــي و برنامه ريزي راهيان نور در اردوگاه  مستضعفين در نشست هم انديش
ميثاق آبادان كه با حضور فرمانده كل سپاه، فرماندهان سپاه هاي استاني 
ــد، اظهار كرد: بسيج براي اجراي  ــر كشور برگزار ش و استانداران از سراس
كامل منويات امام خامنه اي در موضوع راهيان نور، تمام قد ايستاده و همه 

ظرفيت هاي خود را به كار گرفته است. 
ــور در اجراي  ــتانداران سراسر كش وي ضمن قدرداني از حمايت هاي اس
ــا هم افزايي همديگر،  ــور، عنوان كرد: اميدواريم ب حركت عظيم راهيان ن
ــتاي ترويج فرهنگ  ايثار و شهادت در  بتوانيم گام هاي مؤثرتري را در راس
كشور برداريم. سردار سليماني با بيان اقدامات بسيج براي گسترش اردوهاي 
ــرفت افزود: برنامه بسيج، توسعه و بسط زيرساخت هاي  راهيان نور و پيش
اردوهاي راهيان نور، اردوهاي راهيان پيشرفت و ساير فعاليت هاي اردويي 
در سراسر كشور است و ما در اين زمينه با كليه سپاه هاي استاني اقدامات 

لازم را برنامه ريزي كرده ايم. 
ــان كرد: در راستاي برگزاري  رئيس سازمان بسيج مستضعفين خاطرنش
ــاير  ــرفت و س ــكوه تر اردوهاي راهيان نور، راهيان پيش هر چه بهتر و باش
ــيج با همكاري و هم افزايي دستگاه هاي اجرايي  فعاليت هاي اردويي، بس
كشور زيرساخت هاي لازم را فراهم خواهد نمود تا تمام قد در خدمتِ مردم، 

نوجوانان، دانش آموزان، دانشجويان، نخبگان و ساير اقشار جامعه باشد. 
سردار سليماني در بخش ديگري از سخنان خود، با اشاره به اهميت برگزاري 
اردوهاي راهيان پيشرفت در سراسر كشور، گفت: تقويت زيرساخت ها جهت 
برگزاري مطلوب  و باكيفيت اردوهاي راهيان پيشرفت، در زمره برنامه هاي 
اصلي سازمان بسيج مستضعفين قرار دارد. نوجوانان، جوانان و آحاد ملت از 
طريق شركت در اردوهاي راهيان نور با معنويت و رشادت هاي رزمندگان 
و شهدا آشنا مي شوند و با حضور در اردوهاي پيشرفت با عمق داشته ها و 

دستاوردهاي كشور آشنا مي شوند. 
 

چنـد روز پـس از حملـه جنايتكارانـه و 
ماجراجويانه رژيم صهيونيستي به بخش هايي 
از مراكز دفاعي جمهوري اسـلامي ايران در 5 
آبان ماه گذشته، بنيامين نتانياهو نخست وزير 
اين رژيم، براي فرار از تبعات شكست در حمله 
به ايران، به پارلمان رفت و ادعاهايي مطرح كرد 
كه جز خودش كسي آن را باور نكرد. از جمله 
اينكه در حملات جنگنده هاي صهيونيسـتي 
«آسيب جدي» به بخشـي از برنامه هسته اي 
ايران وارد آمد كه مانع پيشرفت فعاليت هاي 
ايران در اين حوزه خواهد شـد. ادعاي ديگر 
اين بود كه در جريان ايـن حمله، ضربه جدي 
به توانايي توليد موشك ايران وارد شده است. 
او همچنيـن مدعي شـد آسـيب هاي جدي 
به سـاختار پدافندهوايـي ايران وارد شـده 
و در شـرايط كنوني «آسـمان ايران بي دفاع 
شده است». اگرچه اين ادعاها لاف وگزاف بود 
و به رغم برخي خسـارات جزئي در سيسـتم 
دفاعي كشـور، آسـيب ها به سـرعت رفع و 
ترميم شـد، اما سلسـله رزمايش هاي جاري 
نيروهاي مسلح در قالب «رزمايش هاي اقتدار» 
همه دروغ هاي نتانياهو و مقامات اين رژيم را 
يكجا عيان كـرد. البته همـان روزها مقامات 
رسمي در سـازمان انرژي اتمي هرگونه وقفه 
در برنامه هسته اي ايران را قوياً تكذيب كردند. 
ــامانه هاي جديد  ــي از س ــا رونماي اين روزها ام
ــدي 358»  ــامانه پدافن ــدي از جمله «س پدافن
ــزرگ نتانياهو  ــردن دروغ ب ــوه اي از برملا ك جل
ــامانه كمينگاهي پدافندي358 تلفيقي  بود. س
ــت كه  ــي و پهپاد اس ــد هواي ــاوري پدافن از فن
نخستين بار ايران از اين فناوري در جهان استفاده 
ــليحات راهبردي  ــه يكي از تس كرده  و اكنون ب
ــلح ايران در حوزه پدافندي تبديل  نيروهاي مس
شده است. اين موشك نخستين نمونه از سامانه 
ــه زن پهپادپايه در جهان است كه  پدافندي پرس
ــلاحي در نيروهاي  پيش از اين مشابه چنين س
ــت. رونمايي از  ــاهده نشده اس نظامي جهان مش
شهرهاي جديد موشكي هم ادعاي «ضربه جدي 
ــران» را دود كرد. تا  ــكي اي به توانايي توليد موش
ــپاه در اظهار نظري در  جايي كه فرمانده كل س
ــمنان گفت: به قدري موشك توليد  طعنه به دش

كرده ايم كه جا براي نگهداري آنها نداريم. 
ــي ارتش جمهوري  رزمايش اقتدار پدافند هواي

ــلامي ايران با محوريت نيروي پدافند هوايي  اس
ارتش، كه از بامداد ديروز در مناطق پدافندهوايي 
غرب و شمال آغاز شد، علاوه بر اينكه زنده بودن و 
پويايي توان پدافندي كشور را به نمايش گذاشت، 
ــت وزير  جلوه ديگري از برملا كردن دروغ نخس
ــان دهد برخلاف  ــتي بود. تا نش رژيم صهيونيس
ادعاي او، آنكه آسمانش بي دفاع و باز است، آسمان 
سرزمين هاي اشغالي است نه آسمان ايران. همان 
ــماني كه با عمليات وعده صادق 2 - كه تنها  آس
بخش كوچكي از توان تهاجمي نيروهاي مسلح 
ايران بود- ادعاي نفوذ ناپذيري و گنبد آهنينش 

بي اعتبار شد. 
    رزمايش پدافندي 
در شرايط كاملاً واقعي

ــترك اقتدار پدافند  ــروز رزمايش مش بامداد دي
ــته با  ــش كه از روزهاي گذش هوايي1403 ارت
ــده  اعلام رمز «يا علي ابن ابيطالب (ع)» آغاز ش
ــت، با محوريت نيروي پدافندهوايي ارتش،  اس
ــبكه يكپارچه  ــي و هدايت ش ــت فرمانده تح
ــنبه در  ــور، از بامداد يك ش ــد هوايي كش پدافن
ــمال در فردو  ــي غرب و ش مناطق پدافندهواي
ــش اقتدار پدافند  ــد. در رزماي و خنداب آغاز ش
هوايي 1403 ارتش كه در شرايط كاملاً واقعي 
ــكي، راداري،  ــود، يگان هاي موش انجام مي ش
ديده بان هاي طرح بصيرت، يگان هاي  جنگال، 
ــامانه هاي رعب و فريب پدافندهوايي،  فاشا، س
هواپيماهاي با سرنشين و بدون سرنشين نيروي 
هوايي به اجراي مأموريت هاي آفندي و پدافندي 
ــي عملياتي  ــرآورد واقعي اثر بخش پرداختند. ب
طرح هاي پدافند هوايي در برابر تهاجم دشمن، 
حصول اطمينان از اشراف اطلاعاتي و دستيابي 
به قابليت كشف بموقع اهداف حمله ور با استفاده 
ــال راداري و غير فعال  ــه هاي فع از انواع حساس
ــيگنالي، اپتيكي و ديده باني در اختيار  شنود س
پدافند هوايي كشور، ارزيابي عملكرد تاكتيكي 
ــرايط  و تكنيكي كاركنان عملياتي و فني در ش
ــي و تمرين اجراي  واقعي ميدان رزم دفاع هواي
اصول پدافند غير عامل سامانه هاي پدافند هوايي 
ــريع از اهداف اين  با تأكيد بر اصل جابه جايي س
رزمايش عنوان شده است. در اين رزمايش نيروي 
پدافند هوايي ارتش با به كارگيري سازمان رزم در 
اختيار، از مناطق مهم و حساس تحت مسئوليت 
و مراكز مأموريتي، در برابر حملات شبيه سازي 

ــكي با انجام مراحل كشف،  شده هوايي و موش
ــايي، رهگيري، درگيري و انهدام دشمن  شناس
ــبكه يكپارچه پدافند  ــت هدايت ش فرضي، تح
هوايي كشور اقدام و عمليات آفندي دشمن در 

مناطق فردو و خنداب را دفع كرد. 
    غرش سامانه هاي موشكي

 15 خرداد و تلاش
در مرحله نخست رزمايش اقتدار پدافند هوايي 
1403 با تهاجم شبانه هواگردهاي متخاصم به 
فردو و خنداب، نيروي پدافند هوايي ارتش تحت 
هدايت شبكه يكپارچه پدافند هوايي كشور، با به 
كارگيري سازمان رزم در اختيار و انجام عمليات 
ــايي و رهگيري، اهداف حمله ور  كشف، شناس
بدون سرنشين را با شليك سامانه هاي موشكي 

15 خرداد و تلاش منهدم كرد. 
ــش؛ در رزمايش  ــط عمومي ارت به گزارش رواب
اقتدار پدافند هوايي با حمله شبانه هواپيماهاي 
ــين دشمن فرضي به  با سرنشين و بدون سرنش
اماكن حساس در فردو و خنداب، نيروي پدافند 
هوايي ارتش با استفاده از انواع حساسه هاي فعال 
ــيگنالي، اپتيكي و  راداري و غير فعال شنود س
ــف، شناسايي  ديده باني در اختيار، عمليات كش
ــاند و  و رهگيري اهداف حمله ور را به انجام رس
ــين به  با واگذاري اهداف حمله ور بدون سرنش
ــط شبكه  ــامانه هاي 15خرداد و تلاش توس س
يكپارچه پدافند هوايي كشور اين اهداف سرنگون 
شدند. در اين بخش از رزمايش، عمليات رهگيري 
ــين  ــتفاده از هواپيماهاي با سرنش هوايي با اس
ــاي پدافند غير  ــش، طرح ه ــروي هوايي ارت ني
ــامانه ها و اجراي  عامل و جابه جايي تاكتيكي س
تاكتيك هاي تحرك و آتش سامانه هاي موشكي 

در مناطق درگير در رزمايش تمرين شد. 
   مقابله سامانه هاي موشكي با پهپادهاي 

مهاجم
ــش ديگري از  ــاي مهاجم بخ ــا پهپاده مقابله ب
رزمايش اقتدار پدافند هوايي بود. در ادامه رزمايش 
اقتدار پدافند هوايي 1403 ارتش، با تهاجم انبوه 
ــاي نيروي نارنجي به  انواع پهپادها و ريز پرنده ه
ــف و  مناطق فردو و خنداب و انجام عمليات كش
شناسايي توسط شبكه ديده باني الكترواپتيك و 
بصري و حساسه هاي فعال و غير فعال در اختيار 
ــامانه هاي تندر،  نيروي پدافند هوايي ارتش، س
مجيد و دوش پرتاب با اين اهداف درگير و اهداف 

متخاصم را سرنگون كردند. 
بنا بر اين گزارش؛ عملكرد هماهنگ سامانه هاي 
ــتفاده از رادار بومي  ــكي تندر و مجيد با اس موش
شهيد جليلوند باعث شد تا اهداف بدون سرنشين 
ــف و پس از رهگيري و  توسط اين سامانه ها كش
شناسايي مورد اصابت قرار گيرند. در اين بخش 
ــد هوايي دوش  ــامانه هاي پدافن ــش س از رزماي
ــا بهره گيري از  ــد هوايي ب ــروي پدافن پرتابي ني
ــك هاي ميثاق3 مجهز به دوربين هاي ديد  موش
در شب اهداف بدون سرنشين مهاجم را سرنگون 
كردند. استفاده از سامانه هاي توپخانه هاي كنترل 
ــامانه توپخانه هاي بومي  راداري اسكايگارد  و س
ــدام هواگردهاي  ــراج» براي درگيري و انه «س
ــش از رزمايش با  ــمن فرضي نيز در اين بخ دش

موفقيت اجرا  شد. 
    پاسخ سـخت افزارانه به اقتدار توهمي 

دشمن
ــت وزير رژيم  ــس از ادعاهاي دروغين نخس پ
ــكي  ــتي درباره توان دفاعي و موش صهيونيس
جمهوري اسلامي ايران و متعاقب آن تحولاتي 
كه در منطقه اتفاق افتاد، دشمن صهيونيستي 
سرمست از يك غرور كاذب و پيروزي پوشالي 
كوشيد، با بهره گيري از توان تبليغي و عمليات 
ــور مقاومت  ــا كند كه مح رواني اين گونه الق
آسيب جدي ديده و ديگر قدرت بازيابي توان 
خود را ندارد، اين ادعا اگرچه خيلي زود رنگ 
باخت و براي مثال حزب االله لبنان خيلي زود، 
ــلات قدرتمندتر  ــازي كرد و حم خود را بازس
ــته را عليه اين رژيم از سرگرفت و در  از گذش
ديگر محورها از جمله يمن و غزه قدرت افزايي 
ــمن براي دستكاري  روبه صعود نهاد، اما دش
ــناختي مخاطبان خود،  محاسبات ذهني و ش
به هر روشي متوسل شد، تا توهم اقتدار خود 

را به رخ بكشد. 
ــخي سخت  ــلح، پاس رزمايش هاي نيروهاي مس
ــمن بود و آنها  ــه تهديدات توهمي دش افزارانه ب
ــام را درك كرده اند. اكنون اما بر  به خوبي اين پي
دستگاه هاي تبليغي، فرهنگي و رسانه اي است كه 
با درك پيام رهبر معظم انقلاب در ديدار اخيرشان 
با مردم قم، پرده توهم اقتدار دشمن را بشكند و 
ــت.  ــزار اين روش اما نرم افزاري اس پاره كنند. اب
تبيين اين نكته مهم كه آنچه دشمن در تبليغات 

مي نماياند،  دروغ و عوامفريبانه است. 
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مهر تأييد  قره حسنلو  بر ليدري اش در جنايت عليه شهيد عجميان 
ــنلو، همان فردي كه معتقد بود در ضرب و شتم و  حميد قره حس
ــي نداشته و صرفاً همچون  شكنجه شهيد روح االله عجميان نقش
عابري پياده از آنجا رد مي شده، حالا در مقام يك ليدر آشوب، از 
وسط تبعيدي كه مجازات اوست، نامه اي براي گراميداشت سالگرد 
ــهيد نوشته و نظام جمهوري  اعدام دو تن از شكنجه گران اين ش
اسلامي را هم تلويحاً حكومت ظلم مي خواند. اگر او طبق ادعاي 
ــانه هاي اصلاح طلبي كه  ــل او و ادعاي رس خودش و ادعاي وكي
مدافعش بودند، صرفاً رهگذري بوده كه كاملاً تصادفي گذرش به 
وسط اغتشاشات افتاده و از آنجا رد مي شده، چگونه اكنون سالگرد 
ــونت بار را گرامي مي دارد و  دو تن از اعدام شدگان آن واقعه خش
چنين زماني را براي گفتن از آنچه «آزادي و حقيقت» مي خواند، 
مناسب دانسته و بر شعارهاي «زن، زندگي، آزادي» و «مرد، ميهن، 

آبادي» تأكيد مي ورزد؟
ــام «زن، زندگي،  ــوب هايي كه به ن 12 آبان 401 و در ميانه آش
آزادي» به راه افتاد، جمعي از اغتشاشگران با بستن اتوبان تهران- 
كرج شروع به شعار دادن و اعمال خشونت عليه مردم و نيروهاي 
حافظ امنيت كردند. عصر آن روز فيلم و تصاويري از برهنه كردن 
يك بسيجي و كشيدن او روي آسفالت داغ و ايراد ضرب و شتم 
با دست و چاقو منتشر شد. تصاويري كه ديدن آنها ساده نبود و 
در عين حال خشم افكار عمومي را برانگيخت. روح االله عجميان 
جواني بسيجي بود كه تحت اين شكنجه ها به دست آشوبگران 

در اتوبان تهران كرج به شهادت رسيد. 
ــدند و دي ماه  ــيانه دستگير ش چندي بعد عوامل اين قتل وحش

401 با تأييد حكم دو متهم رديف اول و دوم، آن دو اعدام شدند. از 
آنجا كه اين شكنجه و قتل به طور دسته جمعي انجام گرفته بود، 
متهمان پرونده به چندين نفر مي رسيدند كه دو تن از آنها يك زوج 

بودند؛ حميد قره حسنلو و فرزانه قره حسنلو. 
حميد قره حسنلو آن قدر به واقعه نزديك بوده كه آثار خون شهيد 
عجميان روي كفش هاي او وجود داشت. همسرش هم كه افراد را 
كنار مي زده تا از اين خشونت فيلمبرداري كند، اذعان كرده كه قره 
حسنلو به بدن شهيد لگد زده است. همه اين موارد موضوع ليدري 

اين فرد در اين جنايت شنيع را تقويت كرد. 
ــي پرونده، قاضي از او پرسيده بود كه «شما  لذا در جريان بررس
فرماندهي جمع حاضر در صحنه را به  عهده داشتيد» و او پاسخ 
ــم.» قاضي  داده بود كه «من اگر ليدر بودم بايد پيامي داده باش
ــي كه مأموريتي ندارد چرا بايد فيلم  ــيده بود « كس مجدد پرس
جزئيات صحنه را تهيه كند و در همه صحنه ها پيگيرانه حضور 
ــخ داده بود «من بدون منظور فيلم گرفتم  داشته باشد»، او پاس
ــلوغي در بين جمعيت گير  و در حد ليدري نيستم و به دليل ش
كرديم». اما جالب آنكه اين گير كردن به مشاركت فعال در قتل 

و فيلمبرداري آن ختم شده بود!
ــانه هاي داخلي اصلاح طلب  رسانه هاي فارسي زبان غربي و رس
ــته و  ــوهر حمايت كرده و اتهام آنها را واهي دانس از اين زن و ش
معتقد بودند آنها در اين زمينه نقشي نداشته اند. تلاش بسياري 
هم انجام شد كه با تكيه بر هويت پزشكي، او را از جرمي كه همه 
قرائن و شواهد و حتي سخنان ساير متهمان آن را اثبات مي كرد، 

تبرئه كنند. گويي پزشك ها معصوميت از هر جرمي دارند! با اين 
حال، آن قدري مدرك و شاهد عليه اين دو نفر بود كه هر دو به 

نفي بلد محكوم شدند. 
ــي پرونده، حميد  ــالگرد اعدام دو مجرم اصل حالا همزمان با س
ــت، به  ــنلو كه در حال گذراندن دوران محكوميت اس قره حس
ــؤالي كه  ــت تا باز همان س مثابه يك ليدر بيانيه صادر كرده اس
ــواهد از او پرسيده بود،  ــب قرائن و ش قاضي، نه بيهوده كه حس
ــنلو سركردگي حماعت جاني  پررنگ شود: «آيا حميد قره حس
ــهيد عجميان را برعهده داشت؟!» او اگر يك عابر  شكنجه گر ش
ــهيد را تقديس كند و براي سالروز اعدام  بود، چرا بايد قاتلان ش

آنها بيانيه يادبود بدهد؟
ــنلو نه تنها در آن جنايت نقش  ــت كه حميد قره حس روشن اس
پررنگي داشت، بلكه اكنون هم از آنچه انجام داده پشيمان نيست 
ــهيد عجميان را هم تقديس  ــكنجه گران و قاتلان ش و حتي ش
مي كند و در مقام يك چهره تأثيرگذار در بخشي از اين نامه براي 
ــجاعت را جايگزين ترس و  تحريك جوانان مي نويسد: « بايد ش
ــانه هاي غربي او و همسرش  احتياط كنيم». قره حسنلو كه رس
ــم دفاعش از  ــي كرده اند، عليرغ ــادي معرف را از دراويش گناب
شكنجه گران و در حالي كه خود به دليل نقش آفريني در جنايتي 
خشونت بار و منجر به قتل محكوم شده است، در نامه اش بر دوري 
از خشونت و نفرت تأكيد كرده است! همين نامه او نشان مي دهد 
تشخيص قاضي در محكوميت او درست بوده است و كاش برخى 

محترمين براى خلاصى او پادرميانى نمى كردند.

   ويژه

 امام حسن عليه السلام نقل مي كند كه دو مهمان به پدرم وارد شدند 
كه يك پدر و فرزند بودند. اميرالمؤمنين عليه السلام پذيرايي مفصلي از 
اين دو كردند و سپس ديدند كه قنبر تشتي و پارچي چوبي آورد تا طبق 
روال، مهمانان دست هاي خود را بشويند. ناگهان پدرم شتافتند و وسايل 
شست  وشو را از قنبر گرفتند تا خود براي شستن دست هاي مهمانان 
اقدام كرده باشند. مهمانان به پاي پدرم افتادند كه اين چه كاري است، 
اما اميرالمؤمنين آنها را قسم داد و گفت من هم انساني مثل شما هستم؛ 
بگذاريد من اين خدمت را بكنم. مهمانان به احترام پدرم اطاعت كردند 
اما در شستن دست هاشان زود كار را تمام كردند. اميرالمؤمنين به آنها 
ــتن  فرمود: به حق امامتي كه مرا به خاطر آن احترام مي كنيد، در شس
دست هاتان راحت راحت باشيد و فرقي بين من و قنبر قائل نباشيد، و 

آنان چنين كردند. 
***

هنگامي كه نخستين بار اين حكايت را شنيدم، به اين فكر كردم كه امام 
علي و رسول االله عليهماالسلام به فرمايش پيامبر، پدران امت اند و ما را 
فرزندان خود خوانده اند. اين فرزندان گاه در پيچ وخم زندگي روزمره، 
ــت به ارتكاب گناهان و خطاهايي مي زنند كه روحشان را آلوده و  دس
جسمشان را فرسوده و نامه اعمالشان را سياه مي كند اما هرچه باشد پاي 
سفره فيض و كرامت آنان و فرزندانشان نشسته اند و روزي مي خورند. از 
اين خاندان كريم و از اين مهمان نوازان هميشگي بسيار بعيد است كه 
پس از پذيرايي هايشان دست هاي فرزندان خود را نشسته رها كنند و 
روحشان را با همه چرك ها پاك نكنند و آنها را به حال خود يا حتي به 

نوكران و قنبران خود واگذارند. 
ــياه كاري ها، پدر خود را  ما انسان هايي هستيم كه با همه خطاها و س
ــم و اميدواريم و مي دانيم كه  فراموش و راه خانه پدري را گم نمي كني
به محض در زدن و چه بسا پيش از در زدن، او با مهرباني در را و آغوش 
خود را مي گشايد و اشك از چشمان خطاكار ما پاك مي كند و دستي به 
سروروي ما مي كشد و تشت و ابريق مي آورد تا دست ورويمان را بشوييم 

و پاك و مطهر باز هم بر سر سفره كرامت او بنشينيم. 
اي امام عزيز! اي صاحب خانه كريم! اي پدر مهربان! يك بار ديگر و اين بار 
در آستانه ميلاد پرسرور خودت به پيشت آمده ايم تا به تو و به خودمان 
تبريك بگوييم، اما پيش از آنكه بر سر سفره بنشينيم، اين شما و اين هم 

دست هاي آلوده ما... پاكشان كن، پاكمان كن. 

 يا مولا !
دست هاي آلوده

 ما را پاك كن

تقى دژاكام
روزنامه نگار

مرتضي سيمياري

رزمايش اقتدار پدافند هوايي 1403 ارتش آغاز شد

چتر امنيت آفرين سامانه هاي بومي بر آسمان ايران

رحيم زيادعلي
   گزارش خبرى

معاون هماهنگ كننده ارتش خبر داد
الحاق پهپادهاي راهبردي    به ارتش

رئيـس سـتاد و معـاون هماهنـگ كننـده ارتـش از الحـاق 
يـك هـزار پهپـاد راهبـردي بـه يـگان پهپـادي ارتـش و 
يـك فرونـد نـاو جديـد بـه نيـروي دريايـي ارتـش خبـر داد. 
ــياري رئيس  به گزارش روابط عمومي ارتش، امير دريادار حبيب  االله س
ستاد و معاون هماهنگ كننده ارتش با اشاره به رزمايش هايي كه «اقتدار 
نيرو هاي مسلح» نامگذاري شده است، گفت: در اين رزمايش ها، نيروي 
زميني ارتش جمهوري اسلامي ايران، پدافند هوايي، نيروي هوايي، نيروي 
دريايي، و قرارگاه پدافند هوايي بايد هماهنگي لازم را كسب كنند و اگر 

ضعفي هست، برطرف شود. 
ــر حفظ و ارتقا  ــتاد و معاون هماهنگ كننده ارتش با تأكيد ب رئيس س
آمادگي ارتش گفت: ارتش بايد آنقدر توانمند و قدرت دفاعي بالا داشته 
باشد كه هيچ دشمني فكر تجاوز به تماميت ارضي يا منافع ما را به خودش 

راه ندهد. 
ــطح  ــياري افزود: هدف از برگزاري اين رزمايش ها در س امير دريادار س
ــاً ارتقاي توان  ــلامي ايران قطع ــلح و ارتش جمهوري اس نيرو هاي مس
ــلح و ارتش بايد آن قدر توانمند و  بازدارندگي كشور است. نيرو هاي مس
ــند كه هيچ دشمني فكر تجاوز به تماميت  قدرت دفاعي بالا داشته باش

ارضي يا منافع ما را به خودش راه ندهد. 
وي ادامه داد: در اين رزمايش ها، نيروي زميني ارتش جمهوري اسلامي 
ايران، پدافند هوايي، نيروي هوايي، نيروي دريايي و قرارگاه پدافند هوايي 
بايد هماهنگي لازم را كسب كنند و اگر ضعفي هست، برطرف شود.   در 
ــان قديمي تر به كاركنان جوان تر  جريان اجراي رزمايش، تجربه كاركن
مجموعه هم منتقل مي شود. اين انتظار هايي است كه از برگزاري رزمايش 
داريم، رزمايش ها بر اساس برنامه ريزي هاي آموزشي و رزمايشي است 
كه در طول سال براي ارتش جمهوري اسلامي ايران پيش بيني شده و 
از ابتداي سال تاكنون تعداد زيادي از رزمايش ها در نيرو هاي چهارگانه 

ارتش و در قرارگاه پدافند هوايي انجام شده است. 
ــه ريزي هاي انجام  ــوص برنام ــگ كننده ارتش در خص معاون هماهن
ــده براي برگزاري رزمايش ها گفت: رزمايش پدافند هوايي و مقابله  ش
ــتا با هدايت قرارگاه پدافند هوايي مشترك انجام  با تهديد هاي دورايس
مي شود كه در آن، نيروي پدافند هوايي و نيروي هوايي ارتش جمهوري 
اسلامي ايران و نيروي هوا فضاي سپاه پاسداران انقلاب اسلامي و جنگال 
راهبردي در سطح كل ارتش و سپاه شركت مي كنند. دومين رزمايش 
براي مقابله با تهديد هاي تروريستي و مقابله با گروه هاي تروريستي معاند 
ــت كه نيروي زميني ارتش جمهوري اسلامي يك  برنامه ريزي شده اس
رزمايش را در شمال شرق و يك رزمايش را در غرب انجام خواهد داد. در 
اين رزمايش نيروي هوايي ارتش در دو مقطع زماني همكاري و پشتيباني 
ــري در برابر تهديدات  ــري از غافل گي خواهد كرد، ارتش براي جلوگي
سايبري، يك رزمايش سايبري هم پيش بيني كرده است. اين رزمايش با 
حضور نيرو هاي چهارگانه ارتش جمهوري اسلامي ايران، قرارگاه پدافند 
هوايي و جنگال راهبردي ارتش اجرا خواهد شد. وي ادامه داد: مشاركت و 
همكاري در رزمايش پدافند غيرعامل در برنامه ارتش جمهوري اسلامي 
ايران است كه با سازمان پدافند غيرعامل همراهي خواهد كرد، همچنين 
رزمايش كمربند ايمني در دريا هم پيش بيني شده كه در درياي عمان و 
شمال اقيانوس هند برگزار خواهد شد. برخي كشور ها دعوت مي شوند و 
شناورهايشان در رزمايش شركت مي كنند يا گروه هاي ناظر مي فرستند 
و از تجربيات اين رزمايش استفاده خواهند كرد، در اواخر بهمن تا اوايل 
اسفند ماه وارد مرحله اصلي رزمايش هاي ارتش جمهوري اسلامي ايران 
در ابعاد زميني، هوايي، دريايي، پدافند هوايي و در ابعاد ديگر خواهيم شد 

كه «رزمايش بزرگ ذوالفقار» نامگذاري شده است. 
 معاون هماهنگ كننده ارتش گفت: قرار شده بيش از هزار فروند پهپاد 
ــي، نيروي پدافند، نيروي  راهبردي در نيرو هاي چهارگانه نيروي زمين
هوايي و نيروي دريايي ارتش جمهوري اسلامي ايران بپيوندد كه توان رزم 
ارتش را بسيار بالا مي برد. وي ادامه داد: ارتش از فاز اول منطقه دوم ولايت 
جاسك نيروي دريايي رونمايي مي كند كه در اجراي تدبير فرمانده معظم 
كل قوا در سال هاي گذشته ساخته شده است. اين فاز شامل موج شكن، 
اسكله، تأسيسات بندري و اماكن اداري است كه براي بهره برداري هر چه 
بهتر و بيشتر نيروي دريايي و انجام مأموريت در درياي دوردست استفاده 
ــناور جديد در برنامه ارتش است كه  ــد، الحاق يك فروند ش خواهد ش
كمك بزرگي به توان رزمي نيروي دريايي مي كند. پيوستن تعداد زيادي 
ــناور ها و پروازي هاي ارتقا يافته به سازمان نيروي دريايي  تجهيزات، ش

ارتش جمهوري اسلامي ايران هم در دستور كار است. 
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«بخشـي از ارزهايي كه بـراي واردات دارو و يارانه 
آن مي دهيـم، گم مي شـود!» اين جمله را مسـعود 
پزشكيان رئيس جمهور كشورمان در سخنراني اش 
در اجـلاس رؤسـاي دانشـگاه ها و دانشـكده هاي 
علوم پزشكي اعلام كرده است. پزشكيان سابقه اي 
طولاني در حوزه سلامت دارد و جايگاه هاي مديريتي 
گوناگون را در اين حوزه تجربه كرده است؛ از رياست 
دانشگاه علوم پزشكي گرفته تا كرسي هاي مجلس 
به عنوان نماينده و حتي وزارت بهداشت. حالا هم كه 
با همان تجربه چندين و چند ساله حوزه سلامت وارد 
عرصه سياست شده و بر كرسـي رياست جمهوري 
تكيه زده است. همه اينها را گفتم تا به اين برسم كه 
پزشكيان به عنوان كسـي از گم شدن بخشي از ارز 
واردات و يارانه دارو سخن مي گويد كه خودش سال ها 
در جايگاه هاي مديريتي حوزه سلامت حضور داشت و 
به چند و چون و روندهاي اين حوزه تسلط كافي دارد. 

البته كه سخن از گم شدن ارز دارو و تجهيزات پزشكي 
ماجراي تازه اي نيست! حتي طي سال هاي گذشته چند 
باري محل خرج شدن اين ارز پيدا  و معلوم شد؛ ارز دارو 
ــته بيل و چوب  ــگ و گربه و دس براي واردات غذاي س

بستني و لوازم آرايش هزينه شده است! 
در دولت دوازدهم هم سعيد نمكي، وزير بهداشت وقت 
كه اتفاقاً او هم خودش از فعالان حوزه دارو بود و نامش 
ــازي  ــركت داروس در اعضاي هيئت مديره چندين ش
مشهور ديده مي شد، از امضاهاي طلايي سخن مي گفت 
ــت بگيرد  ــت حوزه دارو را در دس كه مي تواند سرنوش
ــود برچيده  ــه وعده داده ب ــد؛ امضاهايي ك و تغيير ده
ــرايطي رئيس جمهور  مي شود، اما نشد!  حالا هم در ش
ــي از ارز و يارانه دارو سخن مي گويد  ــدن بخش از گم ش
ــود برخي از اقلام  ــاي اخير با بحران كمب كه طي ماه ه
دارويي مواجه بوده ايم. بحراني كه حالا با نوسانات شديد 
ــكل جدي تري  ارزي و بالا و بالاتر رفتن قيمت ارز به ش
ــت داروها به  ــده تا قيم خودنمايي مي كند و موجب ش
شكلي جدي افزايش يابد. از آن بدتر كمبودهاي دارويي 
است كه موجب سرگرداني بيماران شده و در ادامه حتي 

شيرخشك را هم كمياب و ناياب كرده است. 
اما سؤال جدي اينجاست؛ آن بخش از ارز دارو كه به گفته 

رئيس جمهور گم مي شود، كجا مي رود؟
  وقتي نظارت نيست!

ــي انجمن  ــر روابط عموم ــادي احمدي، مدي دكتر ه
ــؤال «جوان» با  ــازان ايران با در پاسخ به اين س داروس
ــدن ارز  تأكيد بر اينكه نهادهاي نظارتي بايد اين گم ش
ــي از ماجرا به  دارو را پيگيري كنند، مي افزايد: « بخش
چند نرخي بودن ارز باز مي گردد. قبلاً كه ارز چند نرخي 
ــتيم و الان هم داريم. ارز چند نرخي باعث فساد و  داش
رانت است، يكي از كارهاي خوب دولت اين است كه ارز 
را تك نرخي مي كند. تك نرخي كردن ارز جلوي رانت و 

فساد را خواهد گرفت.»
به گفته وي در گذشته ارزي كه داده مي شد، ممكن بود 
از مسير اصلي به چند مسير انحراف پيدا كند و كساني 
ارز دارو را مي گرفتند به دليل فقدان نظارت، آن را صرف 

ــي از اخبارش در  ــري مي كردند كه برخ چيزهاي ديگ
رسانه ها برجسته شد و خود مسئولان هم اعلام كردند و 
معلوم شد ارزي كه براي دارو اختصاص داده شده، صرف 
ــان مي دهد ارگا  ن هاي  چيز ديگري شده است! اين نش
نظارتي ما ضعف شديد دارند وگرنه چنين رخدادهايي 
اتفاق نمي افتاد، چراكه اگر نظارت صحيح بر مصارف ارز 

باشد، شاهد اين تخلفات نخواهيم بود. 
   خرج ارز براي اولويت ها!

ــدن ارز دارو مي افزايد: «از  ــريح گم ش ــدي در تش احم
سوي ديگر ارز دارو به دانشگاه ها و سازمان هاي بيمه گر 
داده مي شود، ولي اولويت آنها چيز ديگري است! اين ارز 
بايد نشاندار باشد و اختصاصاً بايد براي دارو و تجهيزات 

مصرف شود، اما به دليل نشاندار نبودن در جاهاي 
ــود. مثلاً تأمين اجتماعي  ديگر مصرف مي ش
ــتگان و  ــت حقوق بازنشس اولويتش پرداخ
ــنل و  ــش پرداخت حقوق پرس اولويت دوم
ــت. در اولويت  ــتقيم درماني اس مراكز مس

سوم اگر چيزي باقي بماند به بخش 
خصوصي و دارو مي رسد !

ــي  ــط عموم ــر رواب مدي
ــازان با  ــن داروس انجم
اشاره به چالش هاي طرح 
ــار مي افزايد: « در  داروي
طرح دارويار هم همين 
ــت  ــاد و دول ــاق افت اتف
ــه  ــاوت ارز را ب ما به التف

سازمان تأمين اجتماعي مي داد، اما اين پول كه بنا بود 
نشاندار شود، صرف مصارف ديگري مي شد.»

طبق توضيحات وي در دانشگاه ها هم همينطور است. 
ــه در بودجه دارند،  ــگاه ها هم به خاطر ناترازي ك دانش
ــت و وقتي ارز دارو به  ــان چيزهاي ديگر اس اولويت ش
دانشگاه ها داده مي شود، به جاي آنكه دانشگاه ها آن را 

صرف دارو كنند در جاهاي ديگري مصرف مي كنند ! 
    ضرورت افزايش سهم سلامت از توليد ناخالص 

ملي 
احمدي راهكار گم نشدن ارز دارو را در نشاندار شدن آن 
مي داند و معتقد است بايد مشخص شود اين پول ها بايد 
براي چه چيزي مصرف شود و ارگان هاي نظارتي بايد 
ــرا ارز دارو در جاي ديگر  ــند كه چ پيگير باش

مصرف مي شود. 
اين داورساز در عين حال كمي ريشه اي تر 
هم به ماجرا نگاه مي كند و اينگونه توضيح 
ــت  مي دهد: « اين تخلفات نتيجه اين اس
ــته يعني  ــال هاي گذش كه ما در س
ــال 94 تاكنون، سهم دارو  از س
از جي دي پي (توليد ناخالص 
ــت به چهار  داخلي) را از هش
ــاً نصف  ــانده ايم و تقريب رس
ــهم  ــي س ــت. وقت شده اس
سلامت از جي دي پي كم 
ــا و  ــود، ناترازي ه مي ش
ــي درآمدهاي  ناهمگون

ــگاه ها و نظام سلامت ايجاد  سازمان هاي بيمه گر، دانش
مي شود و باعث مي شود اينها دچار تلاطم شوند. بيمه ها 
ــوند، چون مي گويند منابع ما  ــكل مي ش هم دچار مش
ــا اين منابع  ــت و ب محدود و مصارف مان نامحدود اس
محدود نمي توانيم مصارف نامحدود را مديريت كنيم ! 
ــد و مي گويند اولويت  ــدي مي كنن بنابراين اولويت بن
ــت  يا بسته هاي  ــتگان و پرسنل اس ما حقوق بازنشس
ــان را كوچك مي كنند و اين باعث مي شود  خدماتي ش
پرداخت از جيب مردم افزايش پيدا كند كه همه اينها به 

ضرر نظام سلامت است.»
ــا موقعي مي توانيم در نظام  احمدي تأكيد مي كند: « م
سلامت يك الگوي درست داشته باشيم كه سهم سلامت 

را از جي دي پي افزايش دهيم.»
ــلامت كشورهاي  ــهم س به گفته وي در حال حاضر س
ــت است، كشورهاي  منطقه از جي دي پي هفت  تا هش
ــو انجمن  ــگاه اين عض ــت. از ن ــي حدود 11 اس اروپاي
ــهم  ــد قانون كه ما بايد س ــازان با توجه به تأكي داروس
سلامت در منطقه بيشتر باشد، مسئولان بايد پاسخگو 
باشند، چرا سهم سلامت را از توليد ناخالص ملي كاهش 
ــت اين كاهش باعث مي شود تا  داده اند؟ وي معتقد اس
مشكل ايجاد شود و گم شدن ها افزايش پيدا كند، چراكه 
اين گم شدن ها به اين معناست كه پول در جاي ديگري 

خرج شده است. 
 چالش سازمان هاي بيمه گر براي نظام سلامت 

ــت در خصوص  ــر بهداش ــا ظفرقندي، وزي محمد رض
ــد بر اينكه تنها 10 درصد  افزايش قيمت داروها با تأكي

ــته اند، گفته است بيمه ها  از داروها اصلاح قيمت داش
اين افزايش قيمت را جبران مي كنند و پرداخت از جيب 
مردم افزايش پيدا نمي كند. با وجود اين، دكتر احمدي 
ــؤال «جوان» در خصوص اينكه با توجه  در پاسخ به س
به كارنامه كاري بيمه ها آيا مي توان به عملكرد آنها در 
حوزه جبران افزايش قيمت دارو اميدوار بود مي گويد: 

«به هيچ عنوان »!
ــا 200 درصد  ــي از داروها ت طبق توضيحات وي برخ
ــتند و به صورت ميانگين 30، 40  افزايش قيمت داش
ــدي در عين  ــته ايم. احم درصد افزايش قيمت را داش
ــزار قلم دارو داريم كه  حال با تأكيد بر اينكه حدود 5 ه
حتي اگر 10 درصد وزير را در نظر بگيريم 500 قلم دارو 
افزايش قيمت داشته است، مي افزايد: « البته بهتر است 

كه بگوييم اصلاح قيمت!»
ــت كه  ــل كمبود داروها اين اس ــگاه وي يكي از عل از ن
ــراي توليد كننده  ــه اي بود كه ب هزينه هاي توليد گون
ــد را متوقف مي كرد و دولت  نمي صرفيد، بنابراين تولي
مجبور بود به صورت فوريتي دارو را چندين برابر قيمت 

داخلي وارد كند. 
ــش را هر چه بگذاريم، اينجا بحث  وي مي پذيرد كه نام
ــه صورت  ــت كه ب ــب مردم مطرح اس پرداخت از جي
ــه اين عضو  ــت. به گفت ــط بالاي 50 درصد اس متوس
انجمن داروسازان پرداخت بالاي 50 درصدي مردم در 
حالي است كه طبق قانون بايد پرداخت از جيب مردم 
20درصد باشد. در همه كشورها هم بين 15 تا 20 درصد 
پرداخت از جيب مردم قابل قبول است، اما ناكارآمدي 
سازمان هاي بيمه گر موجب شده پرداخت از جيب مردم 

به بالاي 50 درصد افزايش يابد. 
از نگاه احمدي، سازمان هاي بيمه گر براي جبران ناترازي 
بودجه بسته هايشان را كوچك كردند و پرداخت از جيب 
مردم افزايش پيدا كرده است، بنابراين هم اكنون هم با 
وجود آنكه سازمان هاي بيمه گر مي گويند ما به التفاوت 
ــته  افزايش قيمت را پرداخت مي كنند، اما مانند گذش
براي جبران مشكلاتشان اين كار را نمي كنند. مگر اينكه 

بودجه اي به آنها تزريق شود. 
مدير روابط عمومي انجمن داروسازن تصريح مي كند: 
ــازمان تأمين اجتماعي از تيرماه امسالش پرداخت  «س
به داروخانه ها نداشته است. در حالي كه طبق ماده 38 
قانون الحاقي، سازمان هاي بيمه گر بايد 60 درصد پول 
دارو را بلافاصله پس از تحويل اسناد به داروخانه پرداخت 
ــازمان هاي  ــا هيچ وقت اين اتفاق نيفتاده و س كنند، ام
ــد ادامه يابد،  ــد. اگر اين رون بيمه گر ترك فعل كرده ان
پرداخت قيمت دارو از جيب مردم افزايش پيدا مي كند 
ــتگي  و مردم با كمبود دارو  و داروخانه ها دچار ورشكس

مواجه مي شوند و نظام سلامت آسيب مي بيند.»
ــود، باعث كمبود  ــراي دارو هزينه نمي ش وقتي پول ب
ــي مردم كاهش يابد و  ــود  دسترس دارو  و موجب مي ش
توليد كننده هم نتواند به موقع مواد اوليه را وارد كند و در 
نهايت موجب مي شود  كمبودهاي دارويي افزايش پيدا 
كند؛ احمدي ضمن بيان اين موضوع تأكيد مي كند: « ما 
از دولت جديد انتظار داريم منظم تر باشد و درآمدهايش 

را هدفمند هزينه كند.»

اعتراف تلخ وزير آموزش و پرورش اهميت تاب آوري را به رخ مي كشد

مدير و مؤسس خانه تاب آوري ايران در گفت وگو با «جوان»: شكرگزاري به كودكان مي آموزد كه به جاي تمركز بر مشكلات و چالش ها،  روي نعمت ها و فرصت ها تمركز كنند

«شكرگزاري»  شاه كليد تاب آوري است

تاب آوري مهم است، آنقدر مهم كه به افراد توان مقابله با چالش ها 
و بحران ها را مي دهـد. بدون تاب آوري امـا نمي توان موفقيتي به 
دست آورد و مشكلات يكي پس از ديگري بدون حل باقي مي ماند 
و افراد را تحت تأثير قرار مي دهد؛ مسئله اي كه امروز گريبان جامعه 
 را گرفته اسـت. جامعه اي كه در آن دانش آموزان تحمل سختي ها 
و سـازگاري با چالش ها را ندارنـد و خيلي زود كـم مي آورند. اين 
كم آوردن اما به قيمت تغيير مسـير زندگي شـان تمام مي شود؛ 
يعني زود دسـت از تلاش مي كشـند و قيد موفقيـت را مي زنند؛ 
موضوعي كه روز گذشـته وزير آموزش و پرورش نيز بدان اشـاره 
كرده اسـت: «دامنه تاب آوري دانش آموزان پايين آمده است؛ اگر 
به آنان بگوييد بالاي چشم شان ابرو است، مدرسه را رها مي كنند.»

ــم و غمش آموزش  ــرورش كه همه ه ــم آموزش و پ همه مقصرند. ه
محتواي بيهوده كتب درسي است و به مهارت آموزي دانش آموزان توجه 
ــي چون افزايش تاب آوري  نمي كند، هم خانواده ها كه از موضوع مهم
در فرزندانشان غفلت مي كنند، اما كار سختي نيست، تربيت كودكي 
كه بتواند با وجود سن كم از پس كنترل رفتار و گفتار خود برآيد. البته 
ــان يك كودك، آينه  ــرط آنكه بدانيم تك تك ما به عنوان اطرافي به ش
ــتيم؛ آينه اي كه خود را در آن مي بيند و بعد از  تمام قدي مقابل او هس
ــريع، خودش را جاي همان چيزي كه ديده مي گذارد.   يك مقايسه س
ساده ترين كار اما مي تواند مهم ترين كار ممكن باشد؛ «سپاسگزاري»؛ 
كلمه اي كه در روز بارها و بارها از آن استفاده مي كنيم؛ كلمه اي پرمعنا 
و بي نهايت كاربردي كه مي تواند معجزه كند. البته به شرط آنكه اين بار 
وقت استفاده با طمأنينه بيشتري بيانش كنيم. يعني از اعماق وجودمان 
و با علم بر اينكه به چه دليل به زبان مي آيد. كودك ما دقيقاً همان كار را 
خواهد كرد، يعني با آرامش كامل بابت تك تك اتفاقات اطراف و رفتار 
ــئله مي تواند او را در  ديگران از آنها سپاسگزار خواهد بود و همين مس
كنترل رفتار و كردارش ياري رساند. شايد باور كردنش سخت باشد، اما 
يك لحن آرام توأم با قدرداني، همان لازمه آرامشي است كه نمي توانيم 

در خلال رفتارهاي روزمره به آن دست يابيم. 
 اعتراف تلخ وزير 

ــرورش در گردهمايي  ــته عليرضا كاظمي، وزير آموزش و پ روز گذش
معاونان پرورشي سراسر كشور در خصوص اهميت مبارزه با آسيب هاي 
اجتماعي در مدارس به برنامه هاي اجرايي نشده در برخي استان ها براي 
مقابله با آسيب هاي اجتماعي اشاره كرد: «بايد بدانيم در كف مدارس 

چگونه عمل كنيم.» او حفظ سلامت روحي و رواني دانش آموزان را در 
ــلامت انسان است. اگر سلامت  اولويت دانست: «موفقيت در حفظ س
ــي  روحي و رواني دانش آموزان را فراهم نكنيم، علم ديگر معنا و ارزش
ندارد. مقدمه تحصيل علم، جسم و روح سالم است.» البته نحوه برخورد 
با دانش آموز امروز هم بايد متفاوت باشد، همانطور كه وزير خطاب به 
مديران پرورشى به آن اذعان دارد: «بايد صبر خودمان را بالا ببريم؛ اين 
را به همه مديران هم بگوييد. نبايد براي يك انجام ندادن تكليف برخورد 
ــوزان دامنه تاب آوري  ــود. اين دانش آم تندي با دانش آموزان انجام ش
پاييني دارند؛ اگر به آنان بگوييد بالاي چشم شان ابرو است، مدرسه را 
رها مي كنند. ما بايد برخوردمان را با آنها تنظيم كنيم، نه اينكه انتظار 

داشته باشيم آنها برخوردشان را با ما تنظيم كنند.»
 اصول و بديهياتي كه فراموش مي شود

بايد بياموزند. قدرداني بابت داشته هايشان و حتي رفتاري را كه با آنها 
مي شود نيز بايد بياموزند. درست مثل نشستن، راه رفتن، حرف زدن و 
حتي غذا خوردن. هيچ يك از اينها در ناخودآگاه كودكان وجود ندارد و 
ــه او آموزش مي دهيم. گاه اما  تك تك  آنها را ما آنطور كه مي خواهيم ب
فراموش مي كنيم بايد برخي اصول و بديهيات را هم به او ياد دهيم. اينكه 
قدردان باشد. درست است كه بارها از او مي خواهيم زمان برخاستن از 
سر سفره يا ميز تشكر كردن را فراموش نكند، اما تمام قدرداني كه بايد 
بياموزد، سپاسگزار بودن از ميزبان بابت سفره اي كه مقابلش پهن كرده، 
نيست.  اكثر كودكاني كه اطراف مان مي بينيم، اگر مدام نباشند، دقايق 
ــپري مي كنند. گويي هيچ  چيزي آنها  زيادي از روز را با عصيانگري س
را قانع نمي كند. بارها و بارها در مواجهه  با آنها گفتيم كه حرف،  حرف 
خودشان است. بي آنكه بدانيم چرا و راه مقابله با اين لجاجتي كه ما از 
ــت» ياد مي كنيم، از كجا  ــان اس آن تحت عنوان «حرف،  حرف خودش
سرچشمه مي گيرد؟! گاه نيز مي دانيم اما ترجيح مي دهيم توجيه كنيم، 
ــلاح آن گام برداريم كه اين هم  چراكه در غير اين صورت بايد براي اص
زحمت دارد و هم صبر و تحمل بسيار، كه صد البته از حوصله ما خارج 
است. پس ترجيح مي دهيم در نهايت يا اخم كرده يا با كشيدن يك فرياد 
نصفه و نيمه و مقصر خواندن كودك يا گاهى اطرافيان، صورت مسئله 
را پاك كنيم. حال آنكه براي آموزش تاب آوري به كودك بايد قبل از او 

خودمان به درك درستي از اين واژه پركاربرد داشته باشيم. 
 كمك براي داشتن نگرشي مثبت

تأثير سپاسگزاري بر بهباشي روانشناختي و تاب آوري كودكان موضوعي 
است كه بسيار مورد بحث و توجه قرار گرفته است. البته بررسي نقش 

ــي در توسعه عاطفي و اجتماعي  قدرداني به عنوان يك مهارت اساس
كودكان، شايسته توجه بيش از اينهاست. شكرگزاري عملي است كه به 
ما يادآوري مي كند تا به نعمت ها و خوبي هاي زندگي توجه كنيم. اين 
احساس باعث افزايش رضايت و خوشحالي مي شود و روابط را تقويت 
مي كند. با ابراز شكرگزاري، نه تنها خود را شادتر مي سازيم، بلكه ديگران 
را نيز تحت تأثير قرار مي دهيم. شكرگزاري يكي از ارزش هاي مهمي است 
كه مي تواند به كودكان كمك كند تا نسبت به زندگي و اطرافيان خود 
نگرش مثبت تري پيدا كنند؛ موضوعي كه محمدرضا مقدسي مدير و 
مؤسس خانه تاب آوري ايران نيز بدان اشاره مي كند: «شكرگزاري يكي 
از ارزش هاي اساسي است كه مي تواند تأثير عميقي بر زندگي كودكان 
ــبت به زندگي و  ــد. اين ارزش به آنها كمك مي كند تا نس داشته باش
اطرافيان خود نگرش مثبت تري پيدا كنند. وقتي كودكان ياد مي گيرند 
ــند،  ــكرگزار باش كه براي چيزهاي كوچك و بزرگ در زندگي خود ش

احساس رضايت و خوشحالي بيشتري را تجربه مي كنند.»
 رابطه شكرگزاري با تاب آوري

بي ترديد شكرگزاري يكي از مهم ترين اعمال معنوي است كه به آرامش 
و سلامت روحي افراد كمك مي كند. مقدسي درباره تحقيقاتي كه در 
ــده توضيح مي دهد: «تحقيقات نشان مي دهند كه  اين رابطه انجام ش
شكرگزاري با تاب آوري ارتباط مثبتي دارد، هر چند تأثير مستقيم آن 
بر تاب آوري كم است. در اين راستا، خوش بيني قوي ترين عامل مؤثر بر 
تاب آوري شناخته شده است. شكرگزاري به معناي قدرداني از نعمات و 
داشته هاست و مي تواند به  صورت روزانه انجام شود. اين عمل مي تواند 
به افزايش انرژي مثبت، كاهش استرس و ارتقاي سطح شادكامي منجر 
شود.»  او ادامه مي  دهد: «شكرگزاري به تقويت روابط عاطفي كمك كرده 
و با تمركز بر نقاط قوت شريك عاطفي، عشق پايدارتري را ايجاد مي كند. 
تمرين شكرگزاري به افراد كمك مي كند تا به جاي تمركز بر نداشته ها، 
بر داشته هاي خود تمركز كنند كه اين امر باعث افزايش تاب آوري در 

برابر مشكلات مي شود.»
 سازگاري با چالش ها

ــكرگزاري را به عادت روزانه  ــان مي دهند افرادي كه ش تحقيقات نش
ــتري از  ــازگاري بيش ــل كرده اند، در مواجهه با چالش ها س خود تبدي
ــي در رابطه با بهبود روان كودكان با  خود نشان مي دهند. آقاي مقدس
ــكرگزاري به كودكان مي آموزد كه به جاي  شكرگزاري مي گويد: «ش
تمركز بر مشكلات و چالش ها، روي نعمت ها و فرصت ها تمركز كنند. 
اين نگرش نه تنها به بهبود سلامت رواني آنها كمك مي كند، بلكه روابط 

اجتماعي شان را نيز تقويت مي سازد. وقتي كودكان از ديگران قدرداني 
ــتري با آنها پيدا مي كنند. به  مي كنند، احساس نزديكي و ارتباط بيش
علاوه، شكرگزاري مي تواند به تقويت مهارت هاي اجتماعي و عاطفي 
ــات مثبت خود را با  كودكان كمك كند. آنها ياد مي گيرند كه احساس
ديگران به اشتراك بگذارند و در نتيجه، محيطي مثبت تر و حمايتگرتر 
ايجاد كنند، بنابراين، آموزش شكرگزاري به كودكان نه تنها يك ارزش 
ــت، بلكه ابزاري مؤثر براي رشد شخصيتي و اجتماعي آنها  اخلاقي اس

محسوب مي شود.»
 از افزايش انعطاف پذيري عاطفي تا ارتقاي سلامت رواني

سپاسگزاري به معناي شناخت و قدرداني از جنبه هاي مثبت زندگي و 
مهرباني ديگران است. اين احساس مي تواند به افزايش انعطاف پذيري 
ــلامت رواني كلي در  ــات اجتماعي و ارتقاي س عاطفي، بهبود ارتباط
كودكان منجر شود. با پرورش طرز فكر سپاسگزار، كودكان قادر خواهند 
ــالم تري برقرار  بود تا بهتر با چالش هاي زندگي مقابله كنند و روابط س
نمايند. مدير خانه تاب آوري ايران به مطالعاتي كه در اين رابطه انجام شده 
نيز اشاره مي كند: «مطالعات متعدد نشان داده اند كه تمرين قدرداني با 
افزايش رضايت از زندگي، كاهش اضطراب و افسردگي و بهبود تنظيم 
ــت. اين اثرات نه تنها براي بهزيستي فردي حياتي  هيجاني مرتبط اس
هستند، بلكه به تقويت پويايي اجتماعي كودكان نيز كمك مي كنند، 
زيرا كودكان سپاسگزار بيشتر درگير رفتارهاي اجتماعي مثبت و ايجاد 

روابط قوي هستند.»
 او ادامه مي دهد: «مداخلاتي كه با هدف ارتقاي قدرداني انجام مي شوند، 
مانند ثبت يادداشت هاي سپاسگزاري يا ابراز قدرداني در محيط هاي 
خانوادگي و آموزشي، مزاياي قابل توجهي را نشان داده اند. اين مداخلات 
مي توانند ابزارهاي ارزشمندي براي والدين و مربيان باشند تا به رشد 
عاطفي كودكان كمك كنند.» به گفته مقدسي، جاي دادن شكرگزاري 
ــراي تقويت تاب آوري و  در زندگي روزمره كودكان مي تواند فرصتي ب
هوش هيجاني فراهم و آنها را براي مواجهه با چالش هاي زندگي مجهز 
ــته ها و قدرداني از ديگران، يكي از  ــكرگزاري از داش كند.  بي ترديد ش
مهم ترين مواردي است كه از دوران كودكي مي توان به بچه ها آموزش 
داد، چراكه باعث مي شود انسان ها از دوران كودكي به جاي ديدگاه منفي 
نسبت به مسائل و موقعيت ها، نگاه مثبتي به زندگي خود داشته باشند. 
اين موضوع مهمي است كه بايد مورد توجه والدين و نظام آموزشي كشور 
قرار گيرد تا كودكان تاب آور و سازگارتري  تربيت شوند و در نهايت جامعه   

بهتري ساخته شود. 

ارزهاى گم شده  دارو  جبران هزينه دانشگاه ها و سازمان هاي بيمه گر شد!
«جوان» در گفت وگو با يك كارشناس دارويي اظهارات رئيس جمهور را در خصوص گم شدن ارز دارو بررسي مي كند

زهرا چيذري 
  گزارش يك 

مهسا گربندي
   گزارش 2

40 قانون و مصوبه
 در مقابله با آلودگي هوا!

هواي تهران روز گذشـته هم ناسـالم بود تا روزهاي ناسالم 10روز 
پشـت سـر هم تداوم يابـد. شـهروندان تهراني سـال گذشـته 
12 روز هواي پاك داشـتند كـه معـادل 3 درصد روزهاي سـال 
گذشـته مي شـود. وضعيت آلودگي هوا در شـرايطي اسـت كه 
در اين زمينـه خلأ قانوني هـم نداريم و تاكنون بيـش از 40قانون 
و مصوبـه فقط توسـط مجلس شـوراي اسـلامي و هيئـت دولت 
در خصـوص مقابلـه بـا آلودگـي هـوا تصويـب شـده و سـابقه 
قانون گـذاري در ايـن حـوزه بـه بيـش از 45 سـال مي رسـد. 
علي القاصي، رئيس كل دادگستري استان تهران در رابطه با پيگيري 
اجراي قانون هواي پاك از مسئولان گفت: شهر تهران به عنوان پايتخت 
ــال هاي 1400 و 1401 به ترتيب  و پرجمعيت ترين شهر كشور در س

114 و 170 روز آلوده را به خود ديد. 
وي افزود: از سال 1402 كه پيگيري اجراي قانون هواي پاك در دستور 
ــتري كل  ــگيري از وقوع جرم دادگس ــت اجتماعي و پيش كار «معاون
استان تهران» قرار گرفته 94 مكاتبه، تذكر و حساس سازي به اجراي 
تكليفي كه دستگاه ها در قانون هواي پاك دارند، از جمله: درخواست 
ــازمان صنعت، معدن و تجارت براي خارج از رده  ارائه برنامه توسط س
ــوده، پيگيري ارتقاي وضعيت موتورخانه هاي  كردن خودروهاي فرس
دستگاه هاي اجرايي، جهاد كشاورزي (پيگيري پيشگيري از سوزاندن 
ــس (پيگيري اجراي صحيح  بقاياي گياهي)، مراكز معاينه فني و پلي
ــه معاينه فني  ــين هاي فاقد برگ صدور معاينه فني خودرو براي ماش
ــتفاده پساب در شهرداري  به خصوص موتورسيكلت ها)، پيگيري اس
براي آبياري، توصيه به صدا و سيما براي تهيه برنامه در اين راستا، نفت 
(مبارزه با قاچاق سوخت و جلوگيري از عرضه خارج از شبكه سوخت، 
فراگير شدن توزيع بنزين يورو 4 در كشور به ويژه كلانشهرها - ارتقاي 
ــور  ــهرداري و وزارت كش ــمت يورو 5)، ش ــتانداردهاي ملي به س اس
ــي نحوه هزينه كرد ماده 6 قانون هواي پاك در محل مشخص  (بررس
شده)، برنامه هاي شهرداري براي افزايش سرانه فضاي سبز به حداقل 
15مترمربع به ازاي هر شهروند در شهرهاي بالاي 500 نفر جمعيت) 
و شركت توانير و برق (پيگيري افزايش سالانه ظرفيت مورد نياز برق 
ــتفاده از  ــور از انرژي هاي تجديدپذير - وضعيت نيروگاه ها در اس كش
سوخت مازوت - وضعيت نصب تجهيزات كنترلي گازهاي آلاينده در 
شرايط استفاده از گازوئيل) انجام شد كه اين اقدامات در مجموع منجر 
ــال 1402 نسبت به سال  به كاهش 14 درصدي روزهاي آلوده در س

1401 (يا 119 روز به ميزان 51 روز) شده است. 
ــخاص داراي مسئوليت در  وي در خصوص ترك فعل براي برخي اش
ــرك فعل هاي رخ داده در  ــاك  گفت: در رابطه با ت حوزه قانون هواي پ
دادسراي عمومي و انقلاب تهران پرونده اي تشكيل شد كه پس از انجام 
بررسي هاي تخصصي از سوي سازمان بازرسي و ساير نهادهاي نظارتي، 
عليه پنج نفر از مديران وقت به لحاظ ترك فعل و با عنوان سوء استفاده 
ــت منجر به  ــت صادر و در نهاي ــغلي كيفرخواس از مقام و موقعيت ش

محكوميت اين اشخاص شد. 
ــاره به اينكه تاكنون بيش از  رئيس كل دادگستري استان تهران با اش
40 قانون و مصوبه فقط توسط مجلس شوراي اسلامي و هيئت دولت 
ــابقه قانون گذاري در اين حوزه به بيش  در اين حوزه تصويب شده و س
از 45 سال مي رسد، گفت:  مشكلات اساسي در اين حوزه وجود دارد و 
ساختار مقابله با آلودگي هوا از بعد حاكميتي و اجرايي دچار ايراداتي 
ــت كه قانون هواي پاك از زمان تصويب تاكنون نتوانسته عملكرد  اس

مطلوبي داشته باشد. 

سلامت قرباني تبليغات مجازي
عضـو انجمـن متخصصـان زنـان ايـران بـا هشـدار جـدي 
پيرامـون دخالـت در امـور زيبايي زنان گفـت: دخالـت در امور 
زيبايي زنان توسـط افـراد غير متخصـص و در مراكـز غيرمجاز، 
نيازمنـد رسـيدگي نظـارت دقيـق و جديـت بيشـتر اسـت. 
فرناز مشيري با بيان اينكه امروزه تبليغات و اقدامات مداخله اي براي 
ــترش فراوان در شبكه هاي  زيبايي زنان در نواحي مختلف بدن با گس
ــت، افزود: متأسفانه برخي مردم  اجتماعي و فضاي مجازي روبه رو اس
ــتاگرام، تلگرام و برخي سايت ها را به  فضاي مجازي به خصوص اينس
ــور زيبايي خود انتخاب  ــتناد در ام عنوان يك مرجع قابل اعتماد و اس

مي كنند كه اين موضوع خطرناك خواهد بود. 
به خصوص كه نظارت دقيق و مناسبي بر روند تبليغات در شبكه هاي 
ــان ايران گفت:  ــو انجمن متخصصان زن ــود ندارد.  عض اجتماعي وج
امروزه شاهد تبليغات وسيع و هدفمند براي انجام تزريقات چربي، ژل، 
بوتاكس، ليفت با نخ و ليفت با انواع دستگاه هاي اختصاصي پوست در 
نواحي مختلف بدن به منظور جوانسازي هستيم كه در مكان هايي غير از 
مراكز درماني و مراكز غير مجاز مانند آرايشگاه ها ارائه مي شود و اعتماد 

به آن مي تواند با پيامدهاي غير قابل جبراني همراه باشد. 
اين جراح زنان با بيان اينكه مردم نبايد در شبكه هاي اجتماعي، فضاي 
مجازي، آرايشگاه ها و مكان هايي كه فاقد هرگونه مجوز ارائه خدمات 
ــند، افزود: اعتماد كردن به  ــت، به دنبال درمانگر خود باش درماني اس
بلاگرها با تبليغات اينستاگرامي كه هيچ اعتمادي به اصالت و صحت آن 

نداريم، اشتباه بزرگ و تهديد سلامت و زيبايي خواهد بود. 

محمدرضا پسنديده،  قاضى دادگاه:

پرونده چاى دبش بايد آسيب شناسى شود
تا  ديگر تكرار نشود

ميليـارد   3 اول  رديـف  متهـم  دبـش  پرونـده چـاى  در 
اسـت. كـرده  دريافـت  ارز  يـورو  ميليـون   300 و 

 به گزارش مهر، محمدرضا پسنديده قاضى پرونده چاى دبش در حاشيه 
برگزارى دادگاه مربوط به اين پرونده كه روز گذشته برگزار شد، گفت: 
پرونده هاى اقتصادى كه تشكيل مى شود در مورد هر ذره نقض مقررات 
و كوتاهى ها اعم كوتاهى مديران و كارشناسان گرفته تا مديران سطح 

بالا بررسى انجام مى شود.
 وى با اشاره به اينكه جرائم زنجيره اى در قالب فرايند شكل مى گيرد، 

گفت: اين جرائم در مورد پرونده چاى دبش شناسايى شده است.
 پسنديده ادامه داد: اين خوب است كه بايد با محاسبه دقيق رسيدگى 
انجام شود و با قاطعيت برخورد شود ولى نكته مهم اين است كه تحليل 

آسيب شناسانه از اين اتفاقات بايد انجام گيرد.
 قاضى پرونده چاى دبش گفت: بايد فكر كنيم آيا خلأها در اين پرونده 

تكرار نمى شود؟ آيا فرآيندهايى كه آسيب زده شده اصلاح مى شود؟
ــف اول و مالك گروه  ــرد: در پرونده چاى دبش متهم ردي  وى اعلام ك
ــفارش در وزارت صمت انجام داده و  دبش بيش از 2 هزار فقره ثبت س
بابت آن 3 ميليارد و 300 ميليون يورو ارز از بيش از 10 بانك دريافت 

كرده است.
ــارد يورو بابت  ــدود 4/1 ميلي ــنديده افزود: همچنين اين فرد ح  پس
واردات ماشين آلات چاى و حدود 8/1 بابت واردات چاى گرفته است. 
از 3 ميليارد و 330 ميليون يورو حدود 550 ميليون يورو گمرك رفع 
ــت و 2 ميليارد و 800 ميليون يورو تعهدات ارزى  تعهد ارزى داده اس

انجام نشده دارد.

رضا دهشيرى |  جوان



 گفت وگوي «جوان»
با سيدسلمان ذاكر، نماينده مجلس

مردم بگويند ماليات شان در كدام كار 
عمرانى مصرف شود

يك نماينده مجلس معتقد اسـت از مهم ترين نمودهاي مشاركت 
مردم در توسعه اقتصاد مبتني بر سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي، 
تأمين اعتبارات توسـعه زيرسـاختي كشـور از محل ماليات ها با 
تصميم خود مردم اسـت كـه با طـرح نشـان دار كردن ماليات ها 
به وقوع پيوسـته اسـت. وقتي مردم در روندهاي مالياتي كشور 
مشاركت داشته باشند، به صورت فعال ماليات خود را مي پردازند

    
ــورهاي دنيا  ماليات به عنوان مهم ترين منبع درآمدي در تمامي كش
مطرح است، به ويژه كشورهاي پيشرفته به اين منبع درآمدي براي اداره 

كشور و پيشبرد طرح هاي عمراني بسيار وابسته هستند. 
ما طي ساليان طولاني نتوانسته ايم از اين منبع پايدار درآمدي به خوبي 
بهره ببريم. وابستگي به درآمدهاي نفتي در بودجه ريزي عاملي براي 

بي توجهي به اين منبع درآمدي مهم و پايدار بوده است. 
از آنجا كه وابستگي به درآمدهاي نفتي در بودجه ريزي از جهات مختلف 
براي مان ضرر دارد، طي سال هاي اخير اقدامات خوبي در راستاي وصول 

درآمدهاي مالياتي دولت در دستور كار قرار گرفت. 
به زعم بسياري، به موازات افزايش وصول درآمدهاي مالياتي دولت بايد 
به سمت برقراري ارتباط با مؤديان برويم و فرهنگ ماليات دهي را در 

كشور تقويت كنيم. 
در نهايت بايد به جايي برسيم كه بر اساس خوداظهاري مؤديان اقدام 
به ماليات ستاني كنيم. بايد ماليات دهي به عنوان يك ارزش در جامعه 

مطرح باشد و فرار مالياتي يك رفتار ضدهنجار به حساب بيايد. 
سيدسلمان ذاكر، نماينده مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با 
«جوان» در خصوص اين موضوع كه دولت بايد به موازات افزايش 
ــا ماليات دهندگان  ــه برقراري ارتباط ب درآمدهاي مالياتي اش ب
ــفافيت در محل هزينه كرد ماليات ها را افزايش دهد،  بپردازد و ش
تصريح كرد: همان طور كه كارشناسان تأكيد مي كنند، هر چقدر 
ــرار بگيرند، با  ــرف ماليات ها ق ــتر در جريان محل مص مردم بيش
رغبت بيشتري به پرداخت ماليات مبادرت مي كنند. اجراي طرح 
ــاركت دادن مردم در تعيين محل مصرف ماليات ها از همين  مش

نظر قابل توجه است. 
ــعه  ــاركت مردم در توس وي ادامه داد: يكي از مهم ترين نمودهاي مش
اقتصاد مبتني بر سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي، تأمين اعتبارات 
توسعه زيرساختي كشور از محل ماليات ها با تصميم خود مردم است 
كه با طرح نشان دار كردن ماليات ها به وقوع پيوسته است. وقتي مردم در 
روندهاي مالياتي كشور مشاركت داشته باشند، به صورت فعال ماليات 
خود را مي پردازند و تعيين محل مصرف ماليات از سوى افراد به افزايش 

انگيزه آنان براي پرداخت ماليات منجر مي شود. 
ــه ماليات دهنده بتواند در  ــان كرد: اينك اين نماينده مجلس خاطرنش
ــته باشد و مشخص كند مالياتش در  عمران و آباداني كشور نقش داش
كدام پروژه به كار بيفتد، قطعاً احساس رضايت از پرداخت ماليات را در 

ماليات دهنده ايجاد مي كند. 
ــت و بايد با  ذاكر گفت: دريافت ماليات حقه از همگان يك ضرورت اس
جديت دنبال شود. به ويژه تمركز بر شناسايي مؤديان جديد و دريافت 

ماليات از كساني كه فرار مالياتي دارند، بايد مدنظر باشد. 
ــت، بايد  ــاي مالياتي دول ــول درآمده ــه موازات وص وي ادامه داد: ب
ــت هايي به منظور برقراري ارتباط با ماليات دهندگان را به اجرا  سياس
بگذاريم. به طور مثال، طرح مشاركت دادن مردم در تعيين محل مصرف 
ــازمان امور مالياتي اجرايي شد، بسيار مثبت  ماليات ها كه از سوى س

ارزيابي مي شود و كمك كننده است. 
اين نماينده مجلس خاطرنشان كرد: در لايحه بودجه1404 پيش بيني 
كرده ايم طرح مورد بحث طي سال آتي نيز ادامه پيدا كند. شواهد نشان 
ــت، به نحوي كه به  مي دهد استقبال خوبي از طرح صورت گرفته اس
ــؤدي در اين طرح  ــازمان امور مالياتي، بيش از 351هزار م گزارش س

مشاركت و محل هزينه كرد ماليات شان را مشخص كرده اند. 
ذاكر گفت: گسترش طرح هايي مانند مشاركت دادن مردم در تعيين 
محل مصرف ماليات ها مي تواند بستري براي ارتقاي فرهنگ مالياتي 
ــده و بالا بردن سقف  ــور مهيا كند. افزايش پروژه هاي نشان دارش كش
ــخص  مالياتي كه ماليات دهندگان مي توانند محل مصرف آنها را مش

كنند، مي تواند كمك كننده باشد. 
وي ادامه داد: اگر قرار است حدود 40درصد از بودجه از محل ماليات 
ــود، بايد روندهاي هدفمندي را در زمينه مالياتي در پيش  تأمين ش

بگيريم. 
ــازي محل هزينه كرد  ــان كرد: شفاف س اين نماينده مجلس خاطرنش
ــت. هر طور كه  ــورت بگيرد، مثبت اس ماليات ها به هر طريقي كه ص

مي توانيم بايد مردم را در جريان محل مصرف ماليات ها قرار دهيم. 
ــازي محل هزينه كرد  ذاكر گفت: يكي از مهم ترين نمودهاي شفاف س
ماليات ها اين است كه مردم ببينند پروژه هاي عمراني نيمه كاره تكميل 
مي شوند. پيشرفت پروژه ها دليل خوبي براي ماليات دهي خواهد بود. 

وي ادامه داد: اين موضوع خيلي مهم است كه روندهاي ماليات ستاني در 
كشور را به سمت خوداظهاري ببريم. بايد آنقدر فرهنگ مالياتي كشور 
را ارتقا دهيم كه بر اساس خوداظهاري افراد به ماليات ستاني بپردازيم و 

از روندهاي اجباري و تحميلي پرهيز كنيم. 
اين نماينده مجلس خاطرنشان كرد: يكي از مهم ترين مشكلاتي كه در 
كشور داريم، كمبود بودجه هاي عمراني است. تأمين مالي پروژه هاي 
ــردم در تعيين محل  ــاركت دادن م مختلف از محل اجراي طرح مش

مصرف ماليات ها كمك كننده خواهد بود. 
ــت  ــاخت 33خانه بهداش ــه داد: به طور مثال، تأمين مالي س وي ادام
ــتايي، 204پروژه بيمارستاني،  ــتايي، 30كتابخانه شهري و روس روس

187پروژه توسعه و ساخت راه ها مثبت ارزيابي مي شود.

 مصرف 73 درصدي گاز كشور 
در بخش خانگي و تجاري

شـركت ملي گاز ايران اعلام كرد: در 24سـاعت گذشـته، ميزان 
مصرف گاز در كشـور به عـدد 863 ميليون مترمكعب رسـيده و 
بخش خانگي و تجـاري 73 درصد از ميزان كل مصـرف را به خود 

اختصاص داده است. 
ــاس اعلام شركت ملي گاز  ــيما، براس به گزارش خبرگزاري صدا و س
ــور به عدد  ــته، ميزان مصرف گاز در كش ــاعت گذش ايران، در 24س
863 ميليون مترمكعب رسيد، بنابراين گزارش، 607 ميليون مترمكعب 
گاز در بخش هاي بخش خانگي، تجاري و صنايع جز مصرف شده كه 

73 درصد از ميزان كل مصرف مربوط به بخش خانگي است. 
مصرف گاز بخش خانگي در مقايسه با مدت مشابه پارسال 13 درصد 
افزايش داشته است. شركت ملي گاز ايران از مردم درخواست كرد دماي 

محيط را روي 18 تا 21 درجه سانتيگراد تنظيم كنند. 
ــانتيگراد از دماي محيط مي توان تا 6 درصد در  با كاهش يك درجه س
مصرف گاز صرفه جويي كرد، همچنين با پوشيدن لباس گرم تر مي توان 

نياز به گرما را كاهش داد.
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خسـارات وارده بـه فولادسـازان از بابـت 
محدوديت انـرژي، فقط در 9ماهه امسـال بيش 
از 100 هزارميليارد تومان برآورد مي شـود. دولت 
موظف اسـت طبق قانون بهبود مسـتمر محيط 
كسـب و كار در صورت قطعي حامل هاي انرژي، 
زيان قطعي انرژي بخش توليد و صنعت را جبران 
كند، از اين رو بعد از گذشت چهار ماه و افت شديد 
توليد و زيان بالاي اين بخش، وزارت صمت بسته 
حمايتي تدوين كرده است كه شامل بخش هايي 
نظير تسـهيلات، بيمه، كاهش يا تعويق اقسـاط 
مالياتي مي شود. اكنون در حالي كه گفته مي شود، 
رئيس جمهور با اجراي اين طـرح موافقت كرده، 
بسـته پيشـنهادي وزارت صمت در كميسيون 
اقتصادي دولت زمينگير شده است. وزير صمت 
نيز به جاي رايزني با رئيس جمهور و طرح موضوع 
در جلسـات هيئت دولـت، گلايه از كميسـيون 
اقتصادي دولت را به رسـانه ها كشـانده تا شايد 
با فشار رسانه ها اين بسـته عملياتي شود. شايد 
هم سـيدمحمد اتابك مانند برخـي دولتمردان 
مي خواهـد كاري انجـام دهـد امـا نمي گذارند !

    
ــه كار دولت، به  ــاق از آغاز ب وزارت صمت دولت وف
اصطلاح خاموش بود. هيچ سخني از اين وزارتخانه كه 
حاوي خبر خوشي باشد به بيرون درز پيدا نمي كرد و 
وزير و معاونان او مشغول عزل و نصب بودند تا اينكه 
ــي و بالا رفتن  ــذف ارز نيماي در هفته هاي اخير، ح
قيمت مواد اوليه در كنار محدوديت هاي انرژي از مهر 
ــال، صداي صنعتگران را درآورد و از راه هاي  ماه امس
مختلف مراتب اعتراض خود را به گوش رئيس جمهور 
رساندند. همزمان با اين اتفاقات وزارت صمت از خواب 
خرگوشي خود بيدار شد و از تدوين بسته حمايتي كه 
ــهيلات، بيمه، كاهش يا  شامل بخش هايي نظير تس

تعويق اقساط مالياتي مي شود، رونمايي كرد. 
تدوين اين بسته يك هفته اي ورد زبان وزير صمت و 
معاونانش بود تا اينكه روز گذشته سيدمحمد اتابك از 
كميسيون اقتصادي دولت و توقف اين بسته حمايتي 
در اين كميسيون خبر داد. ظاهراً رفع مشكلات توليد 
و صنعت پس از ماه ها قطعي برق و گاز و كاهش توليد 
تحت تأثير اختلافات قوه مجريه به بن بست رسيده 
ــته رئيس جمهور  ــت. روز چهارشنبه هفته گذش اس
نشستي با فعالان صنعت فولاد برگزار كرد كه با وجود 
حضور وزراي نفت و نيرو، خبري از حضور وزير صمت 

در اين جلسه نبود. 
اين اتفاقات از اختلافات داخلي در كابينه دولت خبر 
ــه آن مهم ترين وزارتخانه دولت را با  مي دهد كه ادام

چالش هاي جدي روبه رو خواهد كرد. 
ــان را به  ــت كه وزرا، گلايه هاي ش اين اولين بار نيس
رسانه ها مي كشانند تا شايد بتوانند حرف شان را در 

كابينه دولت پيش ببرند. 

وزير صمت به جاي حل و فصل مشكلات بخش توليد 
و صنعت در جمع وزراي كابينه و رايزني براي گرفتن 
امتياز براي صنعتگران، انتقاداتش را از روند تصويب 
ــته حمايتي علني مى كند و مي گويد: تاب آوري  بس
صنايع به انتها رسيده و تواني بيش از اين براي ادامه 

توليد باقي نمانده است. 
وي مي گويد: بي اعتنايي كميسيون اقتصادي به گاز و 
برق صنايع و بسته حمايتي وزارت صمت از واحد هاي 
ــران  توليدي و صنايع، ضربه جبران ناپذيري به پيش
توسعه كشور وارد مي كند. وي بر مسئوليت همگان 
در پاسخ به اجحاف ناروا در قبال صنايع تأكيد مى كند 
و مي گويد: اگر توليد با وقفه مواجه شود، اشتغال نابود 
و معضلات اجتماعي ناشي از آن گريبانگير معيشت 

خانوار خواهد شد. 
وي با ابراز تأسف از وضعيت فعلي مي افزايد: سهميه  
ــا حضور معاونان  حداقلي كه براي صنعت و توليد ب
رئيس جمهور، وزرا و سازمان برنامه و بودجه در دولت 
ــيون اقتصادى دولت رفت، اما  مطرح شد و به كميس
در كمال ناباوري، حداقل تعيين شده هم از سوى اين 

كميسيون كنار گذاشته شد. 
ــرح حمايتي در  ــب كليات ط ــت به تصوي وزير صم
ــاره و تأكيد مي كند: بعد از  ــيون زير بنايي اش كميس

طرح و موافقت كليات در كميسيون زير بنايي، طرح 
ــت رئيس  حمايتي عيناً به دولت رفت و به درخواس
ــيون اقتصادي ديگر بار به كميسيون ارجاع  كميس

داده شد. 
اتابك خطاب به كساني كه طرح را بر زمين گذاشتند، 
ــر تواني براي حفظ  مي گويد: توليدكننده و صنعتگ
بنگاه و اشتغال كاركنانش ندارد و عواقب سوء ناشي از 
اين سهل انگاري متوجه اهالي صنعت و آحاد جامعه 

خواهد بود. 
    زيان 100 هزارميليارد توماني  فولاد 

از قطعى برق در 9 ماه
ــده است  ناترازي انرژي در ايران به قدري عميق ش
ــتان  ــاهد قطعى برق و در زمس ــتان ش كه در تابس
شاهد محدود شدن مصرف گاز در صنايع هستيم اما 
نكته جالب تر كه از امسال كليد خورده، محدوديت 
مصرف و در مواردي قطع برق صنايع در فصل سرد 

سال است.
ــان علاوه بر تعطيلي و قطعي برق  به گفته كارشناس
ــارات عميقي به بخش صنعت مي زند،  كه خود خس
«دوفاز شدن برق» نيز بسياري از دستگاه هاي صنعتي 
را از كار انداخته يا دچار آسيب و خسارت جدي كرده 
ــت، زيرا اين موضوع مي تواند باعث افت ولتاژ در  اس

بخش هاي مختلف و ايجاد گرماي شديد در سيم ها 
و تجهيزات برقي و همچنين نيم سوز شدن يا كاهش 

عمر مفيد تجهيزات برقي شود. 
اين وضعيت در حالي است كه در سال1390 مجلس 
ــتمر محيط كسب و كار  در ماده25 قانون بهبود مس
ــرق، گاز يا خدمات  ــان كمبود ب مصوب كرد در زم
ــاورزي  مخابرات، واحدهاي توليدي، صنعتي و كش
نبايد در اولويت قطع اين خدمات قرار داشته باشند 
ــگام عقد  ــده موظفند هن ــركت هاي عرضه كنن و ش
قرارداد با واحدهاي توليدي اعم از صنعتي، كشاورزي 
ــا گاز يا خدمات  ــه التزام قطع برق ي و خدماتي، وج

مخابرات را در متن قرارداد پيش بيني كنند. 
از سويي ديگر طبق اين قانون، هرگاه دولت به دليل 
كمبودهاي مقطعي به شركت هاي عرضه كننده برق 
يا گاز يا مخابرات دستور دهد، به طور موقت جريان 
ــي واحدهاي توليدي  برق يا گاز يا خدمات مخابرات
ــي و تعاوني را قطع  ــركت هاي خصوص متعلق به ش
كنند، موظف است نحوه جبران خسارت هاي وارده 
ــي از تصميم فوق را نيز تعيين  به اين شركت ها ناش

و اعلام كند. 
در همين راستا وزارت صمت بسته حمايت از توليد 
ــايد با تعويق پرداخت هاي  را تدوين كرده است تا ش

توليد اعم از ماليات و بيمه بخشي از زيان اين بخش ها 
جبران شود. 

ــته حمايتي در  ــدن بس ــار خبر زمينگير ش با انتش
ــيون اقتصادي دولت، تعدادي از تشكل ها و  كميس
انجمن هاي توليدي از وضعيت به وجود آمده انتقاد 

مي كنند. 
ــارات وارده  ــن توليدكنندگان فولاد خس دبير انجم
ــازان از بابت محدوديت انرژي در 9ماهه  به فولادس
امسال را بيش از 100 هزارميليارد تومان پيش بيني 
مى كند و در گفت وگو با فارس مي گويد: وزير صنعت، 
ــنواره و  ــخنراني خود در جش معدن و تجارت در س
نمايشگاه ملي فولاد، خبر خوبي به صنعتگران داد كه 
ــته حمايت از توليد در كميسيون  شامل تصويب بس
ــن حمايت رئيس جمهور  زيربنايي دولت و همچني
از اين بسته حمايتي بود. اين اقدام موجب دلگرمي 
توليدكنندگان و كارآفرينان در شرايط سخت ناترازي 

انرژي شده است. 
ــلطاني مي افزايد: پيگيري هاي  سيدرسول خليفه س
ــدگان و انجمن هاي  ــرده صنعتگران، توليدكنن فش
صنفي نشان مي دهد اين بسته حمايتي كه با حمايت 
جمعي از صنعتگران كشور روبه رو است، همچنان در 
كميسيون اقتصادي دولت معطل مانده است. وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نماينده صنعتگران در دولت 
است و ما از وزارتخانه هاي اقتصادي كشور خواستار 
همكاري و همراهي در حمايت از اين بسته حمايتي 
ــده به صنايع  ــي از زيان هاي واردش هستيم تا بخش

كشور جبران شود. 
وي با اشاره به مشكلاتي كه به دليل كاهش سهميه 
ــده  ــازان در هفته جاري ايجاد ش گاز براي فولادس
ــت، مي گويد: تاب آوري صنايع به شدت كاهش  اس
يافته و توليدكنندگان با مشكلات عديده اي مواجه 
هستند. در اين شرايط، سؤال اين است كه آيا دغدغه 
وزارتخانه هاي اقتصادي تنها بايد مديريت نرخ ارز و 
مقررات ارزي باشد؟ آيا تضعيف صنعت و آسيب هاي 
آن به معيشت مردم براي كميسيون اقتصادي دولت 

اهميتي ندارد؟
خليفه سلطاني با اشاره به وضعيت مالي و اقتصادي 
صنعتگران و مشكلات پرداخت هاي مختلف مي افزايد: 
مسئولان دولت چگونه انتظار دارند توليدكنندگان 
ــل محدوديت هاي انرژي  صنايع مختلف كه به دلي
ــتي توليد و كسب درآمد كنند،  نتوانسته اند به درس
بتوانند ماليات، بيمه، اقساط بانكي و قبوض برق و گاز 

را بموقع پرداخت كنند؟
ــت جمعي از  ــي دارد: انتظار و درخواس وي اظهار م
صنعتگران و كارآفرينان كشور از وزارتخانه هاي نيرو، 
ــت كه تدابيري اتخاذ كنند تا  نفت و اقتصاد اين اس
ــوى وزارت صمت هر چه زودتر  بسته ارائه شده از س
تصويب و اجرايي شود تا اقتصاد، صنعت و توليد كشور 

بيش از اين متضرر نشود.

انتقاد وزير صمت از كميسيون اقتصادي دولت!

بسته حمايتي توليد در دولت زمينگير شد
وزير صمت: تاب آوري صنايع به انتها رسيد

بهناز قاسمى
  گزارش  

رئيس انجمن    خبر
ن  ا ز سـا نبو ا
اسـتان تهران با بيان اينكه قيمت ساخت 
واحدهـاي نهضـت ملـي مسـكن قابـل 
پيش بيني نيست، گفت: از تفكيك وزارت 
راه و شهرسازي شديداً استقبال مي كنيم. 
ــت  ــنيم، ايرج رهبر در نشس به گزارش تس
ــال1400  ــه س ــادآوري اينك ــا ي ــري ب خب
قراردادهاي نهضت ملي مسكن را با قيمت هر 
متر مربع 2 ميليون و700هزار تومان به اجبار 
امضا كرديم، اظهار كرد: پروژه هاي شروع شده 
ــال 1400 در حال  نهضت ملي مسكن در س
ــرفت فيزيكي  ــدود 15درصد پيش حاضر ح
دارد. آيا با توجه به كمبود منابع مالي تا يك 

ــاخت يعني 80 تا  ــال ديگر باقي مانده س س
85 درصد را مي توانيم به اتمام برسانيم؟

ــازان و وزارت  وي در رابطه با تعامل انبوه س
ــد: يك روز قبل  ــازي يادآور ش راه و شهرس
ــدگان مجلس با فرزانه  از رأي اعتماد نماين
ــازي  ــر راه و شهرس ــرد، وزي صادق مالواج
ــه از  ــتيم. وي در اين جلس ــه اي داش جلس
ــازان با دولت استقبال كرد  همراهي انبوه س
و وعده داد هر فصل يك جلسه با سازندگان 
مسكن برگزار كند. رئيس انجمن انبوه سازان 
ــت  ــت: اين در حالي اس ــتان تهران گف اس
ــر راه دولت  ــاد به وزي ــس از رأي اعتم كه پ
ــته ايم جلسه اي با  چهاردهم تا الان نتوانس

وي برگزار كنيم. 

 انبوه سازان: از تفكيك وزارت راه 
شديداً استقبال مي كنيم

يك نماينده مجلس 
معتقد است دولت   گفت وگو 

وظيفه دارد به كسـاني كه در چارچوب الگوي 
مصرف از گاز استفاده مي كنند، يارانه بدهد اما 
كسـاني كه الگو را رد مي كنند، بايد هزينه گاز 
مصرفي خـود را با مبالـغ بالاتـري بپردازند و 
تعرفه گذاري پلكاني بهترين روش براي تعيين 
تعرفه گاز مشتركان خانگي است. اين روش از 
يك طرف باعث مي شـود عدالـت را در توزيع 
يارانه گاز اعمال كنيم و از طرف ديگر، انگيزه اي 
بـراي مديريـت مصـرف به وجـود مـي آورد. 

    
ــن حامل هاي انرژي  گاز به عنوان يكي از مهم تري
در كشورمان مطرح است. بخش زيادي از مصرف 
خانگي ما به لحاظ پخت و پز و گرمايش از اين انرژي 
ــود، از طرف ديگر ما جزو كشورهايي  تأمين مي ش
ــرژي را پرداخت  ــترين يارانه ان ــتيم كه بيش هس

ــت  مي كنيم. گاز با قيمت يارانه اي و ارزان به دس
مشتركان مي رسد، به همين دليل، انگيزه اي براي 
ــت از آن وجود ندارد. ابزار قيمتي  ــتفاده درس اس

مي تواند در اين زمينه مؤثر باشد. 
ناگفته پيداست كه امكان واقعي سازي قيمت گاز 
در كشور براي همه طبقات مصرفي وجود ندارد. ما 
دارنده منابع عظيم گازي هستيم و شايسته است 
ــي از گاز با قيمت يارانه اي بهره  مردم تا حد معقول
ــرور و لاكچري نيازي به  ببرند، اما مصارف غيرض

دريافت يارانه ندارند. 
ــود كه زمينه مصارف  يارانه بايد به نحوي اعطا ش
ــان،  ــود نياورد. به زعم كارشناس بي رويه را به وج
ــد بهترين روش در  ــذاري پلكاني مي توان تعرفه گ
زمينه تعيين تعرفه گاز باشد و به مديريت مصرف 

منجر شود. 
حبيب قاسمي، نماينده مجلس شوراي اسلامي در 
گفت وگو با «جوان» با اشاره به اين موضوع كه ما 

جزو كشورهاي پرمصرف انرژي در جهان به شمار 
مي رويم و بايد سياستگذاري هاي صحيحي در اين 
ــيم، تصريح كرد: يكي از دلايل  زمينه داشته باش
ــت كه اين منبع انرژي  مصرف بي رويه گاز اين اس
ــتركان قرار  به صورت ارزان و راحت در اختيار مش
ــتفاده از گاز توجه كافي را  مي گيرد. در زمينه اس
نداشته ايم كه بتوانيم مصرف بهينه داشته باشيم 

و از هدررفت انرژي جلوگيري كنيم. 
ــازي كه در  وي ادامه داد: مبحث19 ساختمان س
ــت، به طور  زمينه جلوگيري از هدررفت انرژي اس
كامل اجرايي نشده است و نتوانسته ايم از هدر دادن 
انرژي جلوگيري كنيم. متوليان اجراي اين قانون از 
جمله شهرداري، سازمان نظام مهندسي و وزارت 

راه و شهرسازي توجهي به اين امر ندارند. 
ــرد: با توجه  ــان ك ــن نماينده مجلس خاطرنش اي
ــم، بايد به  ــوزه گاز داري ــه در ح ــكلاتي ك به مش
ــه  ــمندانه در زمين ــتگذاري هاي هوش سياس

ــرف را كنترل  ــا بتوانيم مص ــا بپردازيم ت قيمت ه
ــي و بالا بردن تعرفه گاز  كنيم. تعرفه گذاري پلكان

پرمصرف ها مي تواند كمك كننده باشد. 
ــش تعرفه گاز  ــلاً موافق افزاي ــمي گفت: كام قاس
پرمصرف ها هستم. كساني كه در چارچوب الگو از 
گاز استفاده مي كنند و مصارف معقول دارند، بايد از 
يارانه برخوردار شوند، اما دولت براي پرداخت يارانه 
گاز به پرمصرف ها وظيفه اي ندارد. افزايش تعرفه 
گاز پلكان هاي11و12 كه شركت ملي گاز به اجرا 
گذاشته، تصميم خوبي است. كساني كه مصارف 
ــه واقعي تري براي گاز  غيرضرور دارند، بايد هزين

مصرفي خود بپردازند. 
اين نماينده مجلس خاطرنشان كرد: عدالت حكم 
مي كند از پلكاني كه بيشتر از الگوي مصرف، از گاز 
ــتفاده مي كند، افزايش قيمت را داشته باشيم.  اس
ــاي گاز يعني  ــالا بردن تعرفه پرمصرف ه اگرچه ب
ــبي است، اما بهتر  پلكان هاي11و12 اقدام مناس

است از پلكاني كه از الگوي مصرف خارج مي شود، 
افزايش قيمت شروع شود. 

ــاني كه در  وي ادامه داد: دولت وظيفه دارد به كس
ــتفاده مي كنند،  چارچوب الگوي مصرف از گاز اس
يارانه بدهد اما كساني كه الگو را رد مي كنند، بايد 
هزينه گاز مصرفي خود را با مبالغ بالاتري بپردازند 
ــي بهترين روش براي تعيين  و تعرفه گذاري پلكان
ــت. اين روش از  ــتركان خانگي اس تعرفه گاز مش
يك طرف باعث مي شود عدالت را در توزيع يارانه 
ــر، انگيزه اي براي  گاز اعمال كنيم و از طرف ديگ
مديريت مصرف به وجود مي آورد. وي ادامه داد: در 
كنار تقدير از اقدام مثبت شركت ملي گاز مبني بر 
افزايش تعرفه گاز پرمصرف هاي بخش خانگي بايد 
اين نكته را هم بگوييم كه اعمال افزايش تعرفه گاز 
بخش صنعتي از ابتداي سال كار درستي نيست، 
زيرا تعرفه هاي جديد چند ماه بعد اعلام شده است 
ــود. اين نماينده  ــبق نمي ش و قانون عطف به ماس
ــان كرد: درآمدي كه از  مجلس در پايان خاطرنش
محل افزايش تعرفه گاز پرمصرف ها اخذ مي كنيم، 
مي تواند در توسعه زيرساخت ها به كار گرفته شود، 
البته هدف نهايي از اين افزايش تعرفه اين است كه 

پرمصرف ها از مصارف غيرضرور پرهيز كنند.

گفت وگوي «جوان» با حبيب قاسمي، نماينده مجلس

تحقق عدالت و مديريت در مصرف انرژي با اجراي نظام تعرفه گذاري پلكاني پرمصرف ها
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اين صفحه پيام هـا،  متن ها، عكس نوشـت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر مى دهد. تلاش بر اين 
اسـت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديشـمند شـبكه هاى 

اجتماعى در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصوير منتخب

       زمستان خوانسار | عكس از سجاد سعادت 
| از صفحه توئيتري محمد كلهر

پشت پرده يكي از عجيب ترين رفتارها در دنياي پستانداران

محمدصالح مفتاح در توئيتي با انتشار تصوير فوق نوشت: آنچه اين كشور را به پيش برده 
است، افرادي است كه بي ادعا همه چيزشان را براي ايران و اسلام داده اند. كار رئيس جمهور 
براي ديدار با اين پدر شهيد جاي تقدير دارد. محمد صرفي نيز در همين خصوص نوشت: 
انقلاب و جمهوري اسلامي ايران را صاحبان اين خانه ها حفظ كرده اند؛ چيزي كه نه كارتر 

فهميد، نه ترامپ مي فهمد و نه انديكشده هاي معتبر امريكايي. 

عارف عابدي نوشت: در فرهنگ ما مرسوم 
ــب فرزند  ــردي صاح ــت هنگامي كه ف اس
ــنايان براي تبريك  مي شود، دوستان و آش
ــد. در چنين  ــادباش به منزل  او مي رون و ش
ــازه متولد  ــب ميهمانان نوزاد ت مواقعي اغل
شده را در آغوش گرفته و نوازش  مي كنند. 
اين شيوه رفتار را مي توان به اشكال گوناگون 
در ميان فرهنگ هاي ديگر نيز يافت. در تمام 
فرهنگ هايي كه مي شناسيم خويشاوندان 
ــنايان به مادر در پرورش نوزاد كمك  و آش
مي كنند. اين رفتار به ظاهر عادي ما از منظر 
تكاملي بسيار متفاوت از ديگر گونه هاست. 

بـراي روشن شـدن موضـوع اجـازه 
دهيد نگاهي بيندازيم به نزديك ترين 

خويشاوند زنده تكاملي ما 
ــاده پس از  ــامپانزه هاي م شـامپانزه ؛ ش
زايمان، توجه وسواس گونه اي به نوزاد خود 
دارند و - دستكم تا چند ماه اول- حتي به 
ــاوندان نزديك  اجازه نمي دهند كه  خويش
ــا آن را در آغوش  ــده ي به نوزاد نزديك ش
ــزان هورمون  ــل اين رفتار، مي بگيرند. دلي
اكسي توسين در بدن شامپانزه مادر است. 
در ميان پستانداران هورمون اكسي توسين 
در هنگام زايمان به فرآيند انقباض عضلات 
ــوزاد از رحم كمك  ــدن ن ــرون ران براي بي
ــين تأثير  مي كند. علاوه بر اين، اكسي توس
ــيار مهمي روي مغز مادر در شكل دهي  بس
ــين باعث  ــات او دارد؛ اكسي توس به هيجان
ــان مادر و نوزاد  ايجاد پيوندي نيرومند مي

تازه متولد  شده مي شود. 

ــد در بدن  ــگام تول ــون در هن ــن هورم اي
انسان هاي مادر نيز وجود دارد، اما ميزان آن 
حتي در ميان دلسوزترين انسان هاي مادر 
ــامپانزه هاي مادر نيست،  قابل مقايسه با ش
ــد انسان ها اجازه  زيرا همانطور كه گفته ش
مي دهند خويشاوندان، آشنايان، دوستان، 
ــوش بگيرند و  ــك نوزاد را در آغ ماما و پزش
ــامپانزه مادر نوزادش را  لمس كنند، اما ش
ــي  تمام و كمال براي خود مي خواهد. كس
ــامپانزه نزديك  ــد به نوزاد ش كه جرئت كن
شود بايد حمله شديد يك مادر خشمگين را 
به جان بخرد، اما چرا چنين تفاوت فاحشي 
ميان انسان ها و شامپانزه ها وجود دارد؟ به 
نظر مي رسد كه پاسخ اين پرسش را بايد در 

پرهزينه ترين عضو بدن جست؛ مغز. 
ــاً 1 درصد از كل  ــان بالغ تقريب مغز در انس
ــد، اما حدود  ــكيل مي ده وزن بدن را تش

20 درصد انرژي روزانه صرف آن مي شود. 
ــه تولد تا  ــوزاد از لحظ طبق يك برآورد، ن
ــتقلال غذايي، بين  ــيدن به مرحله اس رس
ــاز دارد. نوزاد  ــا 13 ميليون كالري ني 10 ت
انسان در بدو تولد كاملاً درمانده است و در 
مقايسه با نوزادان گونه هاي ديگر، به زمان 
ــد نياز دارد. اين  ــتري براي رش بسيار بيش
ــخ تكاملي گونه  يعني در بخش عمده تاري
ما مادر به تنهايي نمي توانست كالري مورد 
ــودك را تأمين كند. بر  نياز براي پرورش ك
خلاف شامپانزه هاي ماده (و همينطور ديگر 
كپي ها)، انسان هاي مادر براي پرورش نوزاد 
خود نيازمند كمك هستند. بخشي از اين 
ــوى پدر نوزاد تأمين مي شود،  كمك از س
ــا و مادربزرگ ها  اما علاوه بر او پدربزرگ ه
ــن تر  (به ويژه مادربزرگ ها)، فرزندان مس
(به ويژه خواهران)، عمه ها و خاله ها، عمه ها  

ــتان مادر و  ــا، دايي ها، دوس و خاله بزرگ ه
افراد متفرقه ديگر در فرزندپروري به مادر 
ــت كه  ــانند. اين پديده اي اس ياري مي رس
 (Alloparenting) ــي به آن دگروالدين

مي گويند. 
دگر والديني زماني رخ مي دهد كه افرادي 
ــوزاد كمك كنند.  غير از مادر، در پرورش ن
ــوان در درجات مختلف  اين پديده را مي ت
ــت. مثلاً  ــاي گوناگون ياف در ميان گونه ه
ــار دگروالدي در  ــاره رفت گزارش هايي درب
ــود دارد، اما اين  ــامپانزه ها نيز وج ميان ش
رفتار هم به ندرت مشاهده شده و هم اينكه 
ــامپانزه مادر براي پرورش نوزاد خود به  ش
ــت. با اين حال  كمك ديگران نيازمند نيس
به نظر مي رسد كه در ميان نخستي سانان، 
ــت كه براي پرورش  انسان تنها گونه اي اس
نوزاد با مغز بزرگ نيازمند به كارگيري شيوه 
ــت. در طول تاريخ تكاملي  دگروالديني اس
ــان، همكاري افراد با يكديگر به منظور  انس
پرورش فرزندان به عنوان يك فشار انتخابي 
ــناختي و  به نحوي به ويژگي هاي زيست ش
ــكل داده كه انسان هاي  روانشناختي ما ش
مادر نه تنها جلوي نزديك شدن ديگران به 
نوزاد را نمي گيرند، بلكه با آغوش باز از ياري 

ديگران استقبال مي كنند. 
ــوزادي را در آغوش  از اين پس، هر بار كه ن
ــد، بدانيد كه  ــادرش ديدي ــردي غير از م ف
شاهد يكي از عجيب ترين رفتارها در دنياي 
ــتيد؛ رفتاري كه ميليون ها  پستانداران هس

سال تكامل بدان شكل بخشيده است. 

ــاخص و نرخ تورم در  ــار تصويري از سند «اعلام سالانه ش حمزه غالبي در توئيتي با انتش
سال هاي1315-1391» كه از سوي بانك مركزي منتشر شده است، نوشت: براي اينكه 
بدونيد چطور منوتو مخاطب خودش رو دچار خريت مصدري كرد، به اين نكته توجه كنيد 
كه هويدا كشور را با تورم تقريباً صفر تحويل گرفت و  با تورم 25درصد تحويل داد. اصلاً تورم 

دو رقمي ميراث و  ميوه دوره هويداست. 

تورم 2 رقمي ميراث مديريت هويدا آنچه كشور را بيمه كرده است

مصائب فقر
ــه محمدرضا  ــال تلگرامي «علام كان
حكيمي» بياني از مرحوم حكيمي(ره) 
را به اشتراك گذاشت. ايشان فرموده اند: 
ــات مي توان به  در ادبيات قرآن و رواي
ــر  ماهيت واقعي فقر و بلايي كه بر س
انسان مي آورد، پي برد. امام علي(ع) در 
ــزرگ تعريف  كلامي فقر را به مرگ ب
مي كنند «الفقر موت الاكبر» (الحيات 
جلد 4 ص 400). زيرا فقر باعث نابودي زندگي انسان و از بين رفتن نيروها و استعدادهاي دروني و 
امكان رشد فردي و اجتماعي انسان مي شود و براي انساني كه بايد در جامعه با ديگران زندگي كند 
چنين شرايطي دردناك تر از مرگ پزشكي است. يا در جايي ديگر مي فرمايند: «القبر خير من الفقر» 
(كافي جلد 8 ص 21) قبر يا همان مردن و دفن شدن بهتر از موقعيت فقر است، چراكه در چنين 
موقعيتي فقر هرچه انسان نيرو و استعداد و شايستگي دارد را مدفون مي كند. يك سلسله تأثيرات 
مخرب فقر روي انسان فقير، انزاواهايي است كه افتادن به دام فقر براي شخص به وجود مي آورد؛ انزوا 
در اينجا به معناي اين است كه به رغم ميل و انتخاب از شخص سلب امتياز مي شود و در واقع شخص 

به واسطه فقير بودن وجوهي از بروزهاي شخصيتي فردي و اجتماعي خود را از دست مي دهد. 

چرا خواب كافي، سرمايه اي براي سازمان هاست؟
كانال تلگرامي «تعالي منابع انساني» 
نوشت: تحقيقات علمي اخير نشان داده 
ــان كاركنان،  كه كمبود خواب در مي
مي تواند تأثيرات مخربي بر بهره وري و 
سلامت روان آنها داشته باشد. كاركناني 
كه خواب كافي دارند، عملكرد شناختي 
بهتري داشته، تصميم گيري دقيق تري 
ــائل  ــد و در حل مس ــام مي دهن انج
خلاقانه تر عمل مي كنند. برخي از شركت هاي پيشرو براي ارتقاي كيفيت خواب كاركنان، برنامه هاي 
آموزشي در مورد بهداشت خواب ارائه مي دهند و حتي اتاق هاي استراحت كوتاه را در محيط كار 
طراحي كرده اند. اين اقدامات نه تنها باعث كاهش نرخ خطاهاي كاري شده، بلكه رضايت شغلي و 
وفاداري كاركنان را نيز افزايش داده است. آينده محيط هاي كاري ممكن است به سمتي برود كه 

خواب كافي نه يك انتخاب شخصي، بلكه بخشي از فرهنگ سازماني باشد. 

تابلوي شگفت انگيز از شفق هاي قطبي
كانال تلگرامي «كيهان شناسي» نوشت: 
ــوي ناسا منتشر  تصوير فوق كه از س
شده، شب سال نوي امسال (2025) 
گرفته شده است و آسمان قرمزرنگ 
ــهر Pieve di Cadoreايتاليا را  ش
ــب، زمين به  ــش مي دهد. آن ش نماي
ــود در مدارش در  موقعيت معمول خ
اول ژانويه بازگشته بود. تصوير روز ناسا 
تابلوي شگفت انگيزي از شفق هاي قطبي را نشان مي  دهد. اولين درخشش قرمز آسمان كه سمت 
چپ تصوير ديده مي شود، شفق قرمز رنگي است كه با پرتوهاي عمودي ناشي از انفجار خورشيدي 
همراه است. اين پديده به  دليل طوفان هاي خورشيدي كه جرياني از ذرات باردار پرانرژي را به جو 
ــمت راست تصوير ديده مي شود،  زمين مي فرستند، رخ مي دهد. دومين درخشش قرمز كه س
احتمالاً قوس سار (SAR) (شفق قطبي پايدار سرخ رنگ) است كه به دليل جريان ذرات باردار در 
جو زمين شكل گرفته است. اگرچه هر دو شفق قرمزرنگ هستند، تفاوت اندكي در رنگ اين دو 
پديده ديده مي شود. اين تفاوت رنگ جزئي به خاطر ماهيت متفاوت اين دو پديده است. در واقع 

قوس ها از خانواده شفق ها به شمار مي آيند، اما ويژگي هاي متفاوتي دارند. 

مي شه كم، اما درست اطلاع رساني كنيد؟
محمد ايمانى در كانال تلگرامى خود 
ــغلي در دولت،  نوشت: يك عنوان ش
«معاون اول رئيس جمهور.» يك عنوان 
ــت» و باز هم  ــخنگوي دول ديگر، «س
ــوراي اطلاع  عنوان ديگري به نام «ش
رساني دولت» و عنوان چهارم، «معاون 

اجرايي» اما اينها كارشان چيست؟
نفر اول مي گويد: «چاره اي جز انتقال 
پايتخت نداريم. قطعاً در انتقال پايتخت ترديد نمي كنيم، اگر به اين جمع بندي برسيم كه به خاطر 
ــيم. مكران گزينه جدي انتقال  ــخگوي مردم باش محدوديت ها در ارائه خدمات، نمي توانيم پاس
پايتخت است.»دومي ادامه مي دهد: «پايتخت جديد، قطعاً جنوب و منطقه مكران است/ موضوع در 
حال كار است.» اما بحث كه بالا مي گيرد و كارشناسان از غيركارشناسي بودن ايده انتقال پايتخت از 
تهران به مكران در حاشيه درياي عمان مي گويند، نفر سوم عنوان مي كند: «انتقال پايتخت قطعي 
ــت.» پس از آن هم دو عضو شوراي اطلاع رساني دولت، بحث را  نيست و فقط در حد يك ايده اس
گرم مي كنند و به انتقاد از ناهماهنگي معاون اول، معاون اجرايي و سخنگوي دولت در مورد انتقال 
پايتخت مي پردازند و نهايتاً سخنگوي دولت هم مي گويد: من نگفتم پايتخت به مكران خواهد رفت. 
نتيجه چيست؟! چند هفته بحث بي حاصل و سرگرم كردن افكار عمومي و كارشناسان به مباحثي 
بديهي! دولت، دستگاه عريض و طويلي در حوزه روابط عمومي و اطلاع رساني دارد: سخنگوي دولت، 
رئيس و شوراي اطلاع رساني دولت، معاونت ارتباطات دفتر رئيس جمهور، اداره كل روابط عمومي 
رياست جمهوري، دبير هيئت دولت و... آيا بهتر نيست اين مجموعه عريض و طويل حتي المقدور 
ــوي يك نهاد دولتي انجام شود؟ اين علاوه بر ضرورت  ادغام شوند يا لااقل اطلاع رساني فقط از س

پرهيز از اظهارات نسنجيده و ناپخته و آميخته با بي دقتي در مسائل گوناگون است. 

فضاسازها براي گول زدن ترامپ رؤيا مي بافند
رضا نصري در كانال تلگرامي خود نوشت: اسرائيل به طور سيستماتيك اين تحليل غلط را به دولت 
امريكا القا مي كند كه ايران تضعيف شده است و توانايي هاي دفاعي و بازدارندگي ايران را صرفاً به 
روابطش با حزب االله تقليل مي دهد. نومحافظه كاران نيز روايتي را مطرح مي كنند كه ايران را در 
ــان مي دهد و ادعا دارند كه تهران ناگزير به دنبال ساخت سلاح هسته اي  وضعيت استيصال نش
ــور واشينگتن را فريب مي دهد و مدعي  است كه  خواهد رفت. همزمان، اپوزيسيون خارج از كش
ــه پيش فرض - كه از سوى نيروهايي مطرح  جمهوري اسلامي در آستانه فروپاشي است. هر س
مي شوند كه سال هاست به دنبال جنگ با ايران هستند - نادرستند. اين ادعاهاي هماهنگ، روايتي 

خطرناك مي سازند كه هدف آن كشاندن دولت ترامپ به جنگي ديگر در خاورميانه است.

راز مقدس اردبيلي شدن
كانال تلگرامي «توابين» به اشتراك گذاشت: «از مادر مقدس اردبيلي سؤال 
ــبهه ناك  ــبب مقام ارجمند فرزندش را. فرمود: من هرگز لقمه ش كردند، س
نخوردم و قبل از شير دادن به او وضو مي گرفتم و ابدا چشم به نامحرم نينداختم 
ــيدم و نظافت و طهارت او را  ــير باز گرفتن، كوش و در تربيت كودك بعد از ش

مراعات داشتم و با بچه هاي خوب او را مي نشاندم.» (وفيات العلما، ص71) 

اعتراف پسر ترامپ چشم ها را باز مي كند؟
سيدعلي موسوي در توئيتي نوشت: چقدر ايران رو متهم  كردند كه چرا به 
مظلومان دنيا كمك مي كنيد! حالا پسر ترامپ اعتراف كرده كه تجهيزات 
آتش نشاني امريكا رفته واسه جنگ اوكراين! اين بود ابرقدرت شماره يك؟!

به جاي تعطيلي، بگوييم دوركاري
ــت: به  جاي تعطيلي بگوييم دوركاري،  سيدامير سياح در توئيتي نوش
تعطيل كردن روزهاي  كاري را نرمالايز نكنيم. حداقل به خاطر روزمزدها 

و به خاطر آنها كه برخلاف دولتي ها كار مي كنند. 

مهم ترين عامل حفظ رابطه زوج ها
كاربري با نام «محمد» نوشت: از جان گاتمن، بهترين زوج درمانگري كه 
مي شناسم و 40 سال در زمينه زوج درماني پژوهش داره، مي خوندم كه 

مي گفت: «هيچ چيز مثل توجه و احترام يه رابطه رو زنده نگه نمي داره.»
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وديعه  الهي كه از آن غافليم
علامه محمدحسين طباطبايي(ره):

اگر يكى از ماها به عمر گذشته خود مراجعه كند و بينديشد كه 
در اين مدت چه كمالات و ترقياتى را مي توانست به دست آورد، 
ولى در به دست آوردن آنها كوتاهى كرده، آن  وقت خود را به باد 
ملامت مى گيرد و به خود خشم كرده، يكى يكى كوتاهى ها را به 
ــد و به خود بد و بيراه مي گويد و ناگهان متوجه   رخ خود مى كش
ــه در آن هنگام چقدر  ــود ك جهالت و جنون جوانى خود مي ش
نادان و بى تجربه بوده به محض آنكه به ياد آن دوران تاريك عمر 
مى افتد، خشمش فرو مى نشيند و خودش به خود رحم مى كند 
و دلش براى خودش مي سوزد، در حالي كه اين حس ترحم كه در 
فطرت اوست، يك وديعه اى است الهى و قطره اي است از درياى 
ــس ترحم او ملك خود او  بى كران رحمت پروردگار، با اينكه ح
نيست، بلكه عاريتي است و علاوه قطره اي است در برابر رحمت 
ــد، آن وقت  ــراى خودش ترحم مي كن خدا، مع ذلك خودش ب
چطور ممكن است كه درياى رحمت رب العالمين در موقفى كه 
اوست و انسانى جاهل و ضعيف به خروش نيايد؟ چطور ممكن 
است مجلاى اتم رحمت رب العالمين، يعني رسول خدا (ص) به 
ــتابد و او را كه در زندگى دنيا و در حين مرگ  دستگيرى او نش
كه در مواقف خطرناك ديگر وزر و و بال خطاياى خود را چشيده، 

همچنان در شكنجه دوزخ بگذارد و او را نجات ندهد. 
منبـع: كانـال تلگرامي «رسـانه الميـزان» به اسـتناد 

تفسير الميزان، جلد يك، صفحه 319.

   آيينه نفس

  ميلاد نوري:
ــرار بود پايتخت  ــي بچه بوديم، ق ما از وقت
منتقل بشه. همون طور كه قرار بود كنكور 
حذف بشه. همون طور كه قرار بود گروني 
بنزين جلوي قاچاق سوخت رو بگيره. زياد 

جدي نگيريد. 
  علي قلهكي:

بازسازي ورزشگاه آزادي، «18 ماه زمان» 
ــان» هزينه  ــزار و 900 ميليارد توم و «ه
ــده  ــردارد؛ انتقال پايتخت برآورد ش در ب
ــال زمان و 23 ميليارد دلار هزينه  25 س
خواهد داشت كه در چنين مواردي برويد 
بالاي يك قرن زمان و صدها ميليارد دلار 
پول! همه اينها به كنار چه كسي پيشنهاد 
داده پايخت ايران در مرز دريايي (مكران) 

باشد؟!
  ميثم ايراني:

جناب عارف گفتند به خاطر مسائل مختلف 
ــران پيگير انتقال  مخصوصاً تأمين آب ته
ــتند و منطقه مكران يكي از  پايتخت هس
ــت! فكر  ــي پايتخت هس ــاي اصل گزينه ه
ــمنان باز بايد  ــا اين حجم دش نمي كنيد ب
ــور رو انتخاب كنيد؟  شهري در مركز كش
مكران نمي شه همون پايتخت سهل الوصول 
ــكن  ــمن؟ خرجش يك ناوش براي هر دش

است. 
  كيانوش جهانپور:

فقط آن كسي كه پايتخت و مركز سياسي 
ــه منتهي اليه  ــور را مي خواهد ببرد ب كش
جنوب شرقي كشور در كنار دريا و آب هاي 
ــد! لااقل اين  ــي و... را معرفي كني اقيانوس
ــاز را  ــزاج و مليح و طن ــوخ م هموطن ش

بشناسيم. 
  محمدعلي سافلي:

ــه اندازه اصل  ــت به مكران ب انتقال پايتخ
ــت! مكران  ــت احمقانه اس ــال پايتخ انتق
ــد.  ــد پايتخت دوم و اقتصادي باش مي توان

ــان، اما پرهزينه  و ناشدني  به جاي ايده آس
ــر تمركززدايي، توزيع  تغيير تهران به فك
مناسب امكانات، هوشمندسازي خدمات 
ــه خدمات  ــب ب ــي مناس اداري و دسترس

درماني باشيد. 
  عبداالله گنجي:

ــا انتقال پايتخت  خيلي متعجبم! دولتي ه
ــده را به  ــرح مي كنند. اي ــي خام ط را خيل
رسانه آورده اند نه طرح را. حتي نمي گويند 
پايتخت سياسي مي ماند پايتخت اقتصادي 
به مكران مي رود. ايده اي كه سختي اجراي 
آن به مثابه آرزوست، طوري طرح مي كنند 
ــيله قرار است از  كه انگار يك كاميون وس

شهري به شهري برود. 
  احمد روستايي:

ــاهكار  ــرح ايده انتقال پايتخت ش نحوه ط

ــده محل گمانه زني  است! چنين مهمي ش
ــد اينجا،  ــانه اي! يكي مي گوي و تقابل رس
ــت اين  ــد آنجا و... . بهتر نيس يكي مي گوي
مسائل قبل از جمع بندي در دولت رسانه اي 
نشود؟! چرا بايد كشور را بازيچه كرد و اعتبار 
حرف مسئولان را نزد افكار عمومي پايين 
ــودي براي  ــيه آفريني چه س آورد؟! حاش

دولت دارد؟
  سامان يوسفوند:

تجربه حكمراني تمركزگرا نتيجه اش توليد 
بحران بوده و راه حلش تمركززدايي است، 
ــتمي نه كالبدي.  البته تمركززدايي سيس
انتقال پايتخت فرصتي براي بازآرايي صحنه 

تصميم گيري.  #انتقال_پايتخت
  مسعود رحيمي:

اگر قرار است سواحل مكران پايتخت بعدي 

ايران باشد ق. ق و سازمان بازرسي بايد ورود 
ــي آن منطقه  كنند تا خدايي نكرده اراض
ــمي ها  ــت نورچش پيش از اعلام خبر، دس
نباشد و بايد آن اراضي طبق قانون و عدالت 
ــه دارند  ــي كه علاق ــام هموطنان بين تم
ــيم شود.  ــرمايه گذاري كنند تقس آنجا س

 #انتقال_پايتخت
  سيداحمد حبيب. نژاد:

 طرح قانوني انتقال پايتخت در سال 1391 
ــد و در 1394 با  در مجلس اعلام وصول ش
ــنجي انتقال مركز  عنوان«قانون امكان س
ــاماندهي و  ــور و س ــي و اداري كش سياس
ــد و در  تمركز زدايي از تهران» مصوب ش
ــت 1394 از سوى رئيس جمهور  اردييهش
ــي آن در مهر  ــد و آيين نامه اجراي ابلاغ ش

1394 به تصويب هيئت وزيران رسيد!

حاشيه آفريني چه سودي براي دولت دارد؟
واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به حرف و حديث هاي انتقال پايتخت

بيان ايده انتقال پايتخت از سـوي برخي مسـئولان دولتي واكنش هاي بسياري 
در شـبكه هاي اجتماعـي به همـراه داشـت و خيلـي زود هشـتگ «#انتقال_
پايتخـت» را در شـبكه هاي اجتماعـي گرايـه (ترند) كـرد. كاربـران از معايب 

و مزايـاي انتقـال پايتخـت و گزينه هـاي احتمالي آن نوشـتند و برخـي نيز به 
پيرامـون اين ايـده از جمله نحـوه طرح آن، سـوء اسـتفاده هاي احتمالـي و... 
پرداختنـد. در ادامـه بخش هايـي از واكنش هـاي كاربـران را مـرور كرده ايم. 
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ــود در تحليل  ــماره ديروز خ روزنامه ايران در ش
ــا عنوان  ــلح كه ب ــاي مس ــاي نيروه رزمايش ه
ــت،  ــدار در حال برگزاري اس ــاي اقت رزمايش ه
ــت: اين رزمايش ها چند پيام مهم نيز دارد. پيام اول اين است كه  نوش
ــود، جمهوري اسلامي ايران براي  برخلاف تحليل هايي كه ارائه مي ش
دفاع از خود به هيچ نيروي خارجي وابسته نيست و اساساً همان گونه كه 
رهبر معظم انقلاب بيان كردند، هيچ نيروي نيابتي ندارد. پيام دوم اين 
ــلامي ايران در عمليات وعده صادق 1 و 2 تنها  است كه جمهوري اس
بخش كوچكي از قابليت نظامي خود را مورد استفاده قرار داد و بخش 
بزرگي از اين قابليت ها هنوز براي دشمن آشكار نشده است و در صورت 
هرگونه خطاي محاسباتي دشمن مي تواند مورد استفاده قرار گيرد. پيام 
سوم نيز اين است كه جمهوري اسلامي ايران تقويت توانمندي نظامي 
را با قدرت ادامه مي دهد. رونمايي از شهر جديد موشكي سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامي نيز در همين راستا قرار دارد. نهايتاً پيام ديگر براي مردم 
ــور از توانمندي و قابليت لازم براي  ايران است كه نيروهاي مسلح كش
ــه با تهديدهاي  ــور چه به صورت زميني در مواجه تأمين امنيت كش
تروريستي و چه به صورت هوايي براي مواجهه با اقدام نظامي احتمالي 

دشمن و چه براي حمله عليه مواضع دشمن برخوردار هستند. 
........................................................................................................................

درباره آتش سوزي لس آنجلس
ــوزي در  ــه حادثه آتش س ــه كيهان ب روزنام
لس آنجلس  پرداخت و نوشت: در كار رسانه، 
اصطلاحي داريم با عنوان «دروازه باني خبر». 
ــوژه هاي خبري مهم و  اين اصطلاح يعني، شناخت بموقع اخبار و س
ــر آن. به عبارتي، وقتي خبري «مهم» بود و افكار عمومي دنيا را  بازنش
درگير كرد، رسانه ها مثل يك دروازه بان، آن را گرفته و روي آن مانور 
رسانه اي مي دهند. اخبار مربوط به آتش سوزي بي سابقه امريكا، به لحاظ 
خبري «مهم» است، چون تمام عناصر لازم براي «مهم» بودن را دارد. 
هم حادثه اي عظيم و بي سابقه است- چراكه به قول بايدن، لس آنجلس 
ــت- و هم جاي  ــده و جنگ زده كرده اس ــهري بمباران ش را شبيه ش
ــتي،  ــن زاويه محيط زيس ــون مثل همي ــن از زواياي گوناگ پرداخت
سوءمديريت يا مقايسه آن با شرايط غزه را دارد- اما بخشي از طيفي كه 
در ايران آنها را «غرب زده» مي نامند، شنبه اخبار اين آتش سوزي عظيم 
و خسارت بار را در صفحات نخست خود به طور كامل «سانسور» كردند. 
دليل اين امر در خوش بينانه ترين حالت اين است كارشان غيرحرفه اي 
است و كار رسانه را بلند نيستند! اما اين امر مي تواند دلايل ديگري هم 
داشته باشد. واقعيت اين است كه برخي در ايران، غربي تر از خود غربي ها 
هستند چراكه امروز، بزرگ ترين انتقادات عليه بي كفايتي نظام سياسي 
ــوزي را همين كارشناس غربي و  حاكم بر امريكا در مهار اين آتش س
رسانه هاي شان مي كنند، اما غرب گرايان ما، غرب را «هميشه قهرمان، 
پيروز و موفق» مي خواهند. يكي از آنها اخيراً در جلسه اي با عنوان وفاق 
ملي گفته است: «واقعيت اين است كه از اين بين تنها امريكاست كه 
مؤلفه هاي قدرت جهاني را دارد و الباقي همگي قدرت هاي منطقه اي 
هستند و تا 25سال آينده هيچ كشوري نمي تواند قدرت آن را به چالش 
بكشد.»(!) اين در حالي است كه ترامپ با شعار «امريكا را دوباره بزرگ 
مي كنيم» به پيروزي رسيد. «امريكا را دوباره بزرگ مي كنيم» يعني اولاً 
ــت و ثانياً مردم امريكا هم اين  ــت و ضعيف شده اس امريكا بزرگ نيس
واقعيت را پذيرفته اند كه اگر نپذيرفته بودند، به آن رأي نمي دادند. اما 

غرب گرايان ما اين واقعيت را نمي توانند بپذيرند!
........................................................................................................................
حربه  اصلي امريكا در جنگ رسانه اي عليه ايران

روزنامه وطن امروز در شماره ديروز خود 
ــت: پروژه هاي نااميدسازي مردم  نوش
ــي از  ايران از كارآمدي حكومت، بخش
يك استراتژي پيچيده و چندجانبه است كه با هدف تضعيف اقتدار ايران 
ــت. تلاش اين پروژه ها با  در سطح داخلي و بين المللي طراحي شده اس
استفاده از رسانه ها، كمپين هاي حقوق بشري، بهره برداري از بحران ها و 
فشارهاي اقتصادي، ارائه تصويري منفي از ايران به جهان است. از آنجا كه 
ــناختي ابزارهاي مؤثري در تغيير رفتار و افكار عمومي  جنگ رواني و  ش
هستند، درك اين روش ها و مقابله با آنها، براي حفظ انسجام اجتماعي و 
ملي در ايران امري ضروري است. با اين وصف، اميدآفريني در جامعه امروز 
ايران، بيش از هر زمان ديگري يك وظيفه جهادي و ضرورتي انكارناپذير 
ــمنان كه با هدف القاي نااميدي،  ــت و در مواجهه با جنگ رواني دش اس
ــردم به  طور  ــكاف در باورهاي م ــاد ش ــي و ايج ــف اعتماد عموم تضعي
سيستماتيك طراحي شده، اميدآفريني به  عنوان پادزهري قدرتمند عمل 
مي كند. اين امر نه تنها نيازمند تلاش جدي و هدفمند است بلكه بايد در 
تمام لايه هاي اجتماعي، فرهنگي و سياسي به شكلي سازمان يافته و پايدار 
ــئوليت اميدآفريني تنها بر عهده دولت نيست؛  پيگيري شود، البته مس
رسانه ها، نخبگان، علما، هنرمندان و فعالان اجتماعي همگي در اين ميدان 
وظيفه اي خطير بر دوش دارند. تبيين دستاوردهاي واقعي، تقويت روحيه 
جمعي و ارائه راهكارهاي عملي براي حل چالش ها، از جمله اقداماتي است 
كه مي تواند نور اميد را در دل مردم زنده نگه دارد. در اين مسير، هر قدم 
كوچك، نقشي بزرگ در حفظ انسجام ملي و ايستادگي در برابر پروژه هاي 
دشمن دارد. اميدآفريني، جهاد امروز ماست؛ جهادي كه پيروزي در آن، 

تضمين كننده آينده اي روشن براي ايران خواهد بود. 
........................................................................................................................
مسئوليت بزرگ انهدام منظومه تبليغاتي دشمن

ــتي با بيان  روزنامه جام جم در يادداش
اينكه يكي از مهم ترين مؤلفه هاي جنگ 
ــا همان خلق  ــي هراس ي نرم، مهندس
موازنه وحشت با استناد به گزاره هاي دروغين، انحرافي و غيرواقعي است، 
نوشت: هر چند ترس واقعي ريشه در مواجهه با واقعيت و احساس ناتواني 
در مهار محيط پيراموني انسان، جامعه و يك گفتمان يا ساختار دارد، اما 
راهبرد رسانه اي و تبليغاتي غرب مبتني بر اين ترس واقعي نيست! آنچه 
در اين ميان موضوعيت دارد، ترس كاذبي است كه حس استيصال، ناكامي 
ــكل  ــان ها و جوامع در برابر يك تصوير و نه واقعيت را ش و نااميدي انس
مي دهد. اين همان ترسي است كه در علم روان شناسي باليني و اجتماعي، 
فوبيا ناميده مي شود. فوبيا همان وحشت نامعقول و شديد از يك موضوع، 
موقعيت يا پديده اغراق آميز يا غيرواقعي است. نويسنده اضافه كرده است: 
اصلي ترين هدف مشترك دشمنان جبهه مقاومت، تمركززدايي از ابطال 
پيش فرض هاي اصلي آنها در جريان نبرد باطل شان عليه جبهه حق است. 
ــئوليت هايي در برهه كنوني بر عهده  يكي از اصلي ترين كارويژه هاومس
دلدادگان جبهه مقاومت است، وادارسازي افكارعمومي دنيادر خصوص 
تمركز بر حقيقتي به نام «شكست صهيونيسم و امريكا در منطقه» است. 
اين شكست، دامنه و مصاديق گسترده اي داردوصرفاً ابعاد ميداني و نظامي 
را شامل نمي شود. خيزش منطقه اي وجهاني ملت هاي آگاه عليه ماهيت 
ــابقه اي كه درمحيط  ــتي وتمايل بي س وعملكرد رژيم اشغالگرصهيونيس
پيراموني و فرامنطقه اي تل آويو در خصوص بازخواني تاريخ فلسطين و 
جهان اسلام و چگونگي و چرايي اشغال فلسطين شكل گرفته، بهترين 
فرصت جهت ابطال كل منظومه تبليغاتي و رسانه اي دشمن است. در اين 
ــمنان در ذهن و روان انسان ها جاي خود را به  صورت، هراس افكني دش
درك مستند از حقيقت و برداشته شدن گام هاي خلاقانه، مهار كننده و در 
نهايت نابودكننده آن خواهد شد. انسان هاي آزاده، مخالفان صهيونيسم 
و جريان سلطه، علماي ديني و خصوصاً مسلمان، جملگي در شكل  گيري 
و استمرار روند خنثي سازي منظومه تبليغاتي دشمنان مسئوليت بزرگي 

بر عهده دارند، در عمل به اين مسئوليت، لحظه اي نبايد درنگ كرد.

آيا شاه رفت كه كشتار نكند؟!
ــور را ترك كرد تا دستش به  ــتانه انقلاب كش «محمدرضاشاه در آس
خون مردم ايران آلوده نشود» اين گزاره يكي از تحريف هاي تاريخي 
ــالروز فرار شاه از ايران به آن  موجود در جامعه است كه همزمان با س

دامن زده مي شود. 
در اين شبهه و شبهات اينچنيني افراد ذي نفع از ضعف تاريخي مردم و 
نسل جديد سوءاستفاده كرده و با شيوه برانگيختن احساسات و دروغ 
گوبلزي توانسته اند تحريفات تاريخي را تا حد زيادي بين اقشار جامعه 

ايراني رسوخ دهند. 
اما واقعيت ماجرا چيست؟! آيا واقعاً محمدرضاشاه در دوران حكومتش 

دست به كشتار نزد؟!
از سال1325 و غائله فرقه دموكرات آذربايجان شروع كنيم؛ ماجرايي 
ــلطنت طلبان به آن مباهات مي كنند، زيرا بر اين باورند ارتش  كه س
ــن قوام،  ــركوب كند. درواقع حس ــت دموكرات ها را س پهلوي توانس
نخست وزير وقت، دستور اعزام ارتش پهلوي به آذربايجان را در آذرماه 
ــال به آذربايجان رسيد. در حالي  صادر كرد و ارتش دي  ماه همان س
ــاهي تسليم شده  ــيدن ارتش شاهنش  كه فرقه دموكرات پيش از رس
ــليم نهايي در روزنامه «آذربايجان» روزنامه مخصوص  و اعلاميه تس

دموكرات منتشر شد. 
ژنرال زنگنه، فرماندار جديد تبريز پس از تسليم مردم جناياتي انجام 
داد، براي نمونه، دستور داد كودك يكي از دموكرات ها را به تنور نانوايي 

بيندازند. 
ــتاندار جديد تبريز نيز اعلام كرد: «همه  سرهنگ نادر باتمانقليچ، اس
ــزب او بودند و  ــه وري جانبداري كردند و عضو ح ــاني كه از پيش كس

مدال هاي او را به سينه آويختند، نابود خواهند شد.» 
در نتيجه در مدت كوتاهي تعداد تلفات به بيش از 10هزار نفر رسيد، 

هرچند آمارهاي حكومتي از 800نفر خبر مي دادند. 
سفارت امريكا در تهران در گزارشي نوشت: «421نفر از دموكرات ها به 
قتل رسيدند و طبق حكم دادگاه صحرايي 760نفر اعدام و هزاران نفر 

زنداني و آواره شدند.»
بعد از كودتاي 28مرداد1332، در تاريخ 16 آذر، دانشجويان دانشگاه 
ــور وقت امريكا به  ــون، معاون رئيس جمه تهران به  دليل ورود نيكس

تهران دست به اعتراض زدند. 
ــجويان براي اولين بار نيروهاي نظامي وارد  ــركوب اين دانش براي س
محيط دانشگاه شدند و به ضرب و جرح و كشتار دانشجويان پرداختند 
ــد قندچي، آذر  ــجويان به نام هاي احم ــه نفر از دانش كه در نهايت س
شريعت رضوي و مصطفي بزرگ نيا به شهادت رسيدند و 16 آذر براي 

هميشه در تاريخ ايران به نام دانشجو ثبت شد. 
ــگاه از سوى حكومت پهلوي نبود. به  البته اين تنها هتك حرمت دانش
ــجويان به  دليل تعطيلي  تاريخ اول بهمن1340 برويم؛ روزي كه دانش
ــوراي ملي، ابراز همدردي با دانشجويان دانشسراي عالي و  مجلس ش
اعتراض به قطع كمك هزينه تحصيلي آنها به كلاس نرفتند و تصميم 

گرفتند به  صورت دسته جمعي از دانشگاه خارج شوند. 
ــركوب اين دانشجويان بي سلاح، به  در مقابل حكومت پهلوي براي س
ــازان و كماندوهاي رژيم با  ــود روي آورد؛ چترب زبده ترين نيروهاي خ
فرماندهي سروان منوچهر خسروداد و با دستور مستقيم محمدرضا شاه 

به دانشگاه حمله كردند و 600نفر را مورد ضرب و شتم قرار دادند. 
با تورق تقويم به سال1342 مي رسيم كه در همان ابتداي سال نو يعني 
در دوم فروردين مأموران نظامي رژيم به مدرسه فيضيه حمله كردند 
ــمي از روحانيت براي تحريم رفراندوم ششم بهمن1341  تا زهرچش
ــهادت امام  ــبت ش ــوران رژيم، روحانيوني را كه به  مناس بگيرند. مأم
صادق(ع) مشغول عزاداري بودند به گلوله بستند و از پشت بام به پايين 
انداختند، حتي مردمي كه پشت در بودند و به كمك طلاب آمده بودند، 

دچار ضرب و جرح شدند. 
ــتاي  ــال واقعه 15خرداد را مي بينيم؛ واقعه اي كه در راس در همان س
ــه شهر  ــتگيري و زنداني كردن امام خميني(ره) در س اعتراض به دس
ــداالله علم، نخست وزير وقت، با  تهران، قم و ورامين شكل گرفت و اس

دستور مستقيم شاه به مقابله با مردم پرداخت. 
ــورد اين روز  ــلادي، در م ــخ 7/6 /1963مي ــد در تاري روزنامه لومون
ــمي پارس تعداد كشته شدگان را  مي نويسد: «درحالي كه آژانس رس
ــت، وزارت دادگستري  20تن و زخمي ها را 150تن قلمداد كرده اس
[حكومت پهلوي] تعداد كشته شدگان را 74تن شمرده است كه 60تن 
ــده اند، اما به نظر مي  رسد شمار  آن در تهران و 14تن در قم كشته  ش
قربانيان خيلي بيشتر باشد. دولت [حكومت پهلوي] به خبرگزاري هايي 
كه تعداد كشته ها را هزار تن اعلام كرده اند، اعتراض كرد. بيمارستان ها 
ــته ها امتناع  ــداد زخمي ها و كش ــه اطلاعي درباره تع از دادن هرگون

مي  ورزند.»
اين كشتارها در دهه50 و با نزديك شدن به روزهاي پاياني رژيم شاه 
شدت يافت؛ 15خرداد1356 نيز دانشجويان دانشگاه فردوسي مشهد به 
 مناسبت دوازدهمين سالگرد قيام 15خرداد دست به تظاهرات زدند كه 
نيروهاي نظامي رژيم با آنها برخورد كردند و چندين نفر كشته شدند. 

ــترك  يكي ديگر از جنايات، واقعه 19دي1356 بود كه نيروهاي مش
پليس و ارتش و ساواك به مقابله با مردم پرداختند. مأموران ابتدا تير 

هوايي شليك كردند و سپس مردم را مورد هدف قرار دادند. 
آمار قربانيان در منابع مختلف متفاوت است؛ هفته نامه اشپيگل چاپ 
ــزرور» تعداد  ــي «آب ــداد قربانيان را 60نفر و روزنامه انگليس آلمان تع
ــت. دكتر غلامرضا باهر، رئيس وقت  قربانيان را 66تن اعلام كرده اس
ــتان آيت االله گلپايگاني قم مي گويد: «نيروهاي دولتي در يك  بيمارس
مرحله با ارابه و تانك مردم را زير گرفتند. جسد يكي از مقتولان را در 

بيمارستان ديدم كه از ناحيه سينه فشرده شده بود.»
ــگاه آذرآبادگان تبريز  ــجويان دانش ــت1357 دانش روز 18ارديبهش
ــهداي يزد، جهرم و اهواز تظاهرات كردند  ــت چهلم ش براي بزرگداش
ــجويان حمله كردند و چند تن  كه متعاقب آن مأموران رژيم به دانش

به شهادت رسيدند. 
اوج اين كشتار در 17شهريور1357 در ميدان ژاله تهران اتفاق افتاد؛ 
روزي كه ساعت 6 صبح حكومت نظامي اعلام شد و مردمي كه در اين 
ميدان اجتماع كرده بودند از سوى نيروهاي نظامي و ارتش محاصره و 

به گلوله بسته شدند. 
شاپور بختيار نوشت: «مي توانم به يقين بگويم كه تعداد كشته شدگان 
حداكثر از 700 يا 800 نفر بيشتر نبوده است.» سوليوان، سفيرامريكا 

در تهران شمار كشته شدگان را بيش از 200نفر تخمين زد. 
ــت: «به قول منابع  ــفارت امريكا نوشته اس جان استمپل از اعضاي س
ــدند كه طي  ــته ش ــكي ايران چيزي حدود 200 تا 400نفر كش پزش
24ساعت تا حدود هزار نفر بالا رفت. گزارشات ديگر، كشته شدگان را 

4هزارو500 نفر ذكر كرده و برخي تا 20هزار نفر نيز گفته اند.» 
ميشل فوكو كه در آن زمان در ايران به سر مي برد، مي نويسد: «در واقعه 

ميدان ژاله 4هزار نفر كشته شدند.»
ــجويان و دانش آموزان در مقابل دانشگاه  در 13آبان1357 نيز دانش
ــدند كه خبرگزاري ها تعداد شهدا را 10نفر  ــته ش تهران به گلوله بس
اعلام كردند، اين در حالي است كه خود دانشجويان اين عدد را بيش 
از 60نفر مي دانند. آنچه گفته شد، مربوط به اعتراضات جمعي مردم 
ــت كه اگر به سياهه  و جداي از جنايات ساواك بود. اين در حالي اس
ــاواك را هم اضافه كنيم، راحت تر به  ــتار س گفته شده جنايات و كش
پوچ بودن ادعاي حس انسان دوستي محمدرضاشاه و اعوان و انصارش 
پي مي بريم. تاريخ نشان داده است او براي حفظ حاكميت و حكومت 
پهلوي تا مي توانست مردم ايران را قتل عام كرد و پس از نتيجه نگرفتن 

اين كشتارها از كشور گريخت.

رئيـس مجلس شـوراي اسـلامي دربـاره حكـم انتصاب 
محمدجـواد ظريـف، معـاون راهبـردي رئيس جمهـور 
تأكيـد كـرد: بـا وجـود راهـكار قانونـي و مؤثرتـر 
شـكايت بـه ديـوان عدالـت اداري نيـازي بـه پيگيري 
موضـوع ذيـل مـاده234 آيين نامـه داخلـي نيسـت. 
به گزارش جهان نيوز، محمدباقر قاليباف، رئيس مجلس در جمع 
ــت: در موضوع انتصاب هاي  فعالان فرهنگي جريان انقلاب گف
ــوع قانوني، خلاف قانون  غيرقانوني، حتماً به عنوان يك موض

رخ داده است. 
ــه تعللي انجام  ــا هيچ گون ــح داد: در اين موضوع، م وي توضي
نداده ايم، لايحه دوفوريتي (اصلاح قانون نحوه انتصاب اشخاص 
در مشاغل حساس) به مجلس تقديم شد كه من هم به فوريت 
ــتانم هم از من سؤال  ــي از دوس اين لايحه رأي ندادم. هر كس
ــم. در نهايت هم مجلس به فوريت  كرد، گفتم كه رأي نمي ده

آن رأي نداد. 
رئيس مجلس بيان كرد: در اين باره دو نظر بين دوستان وجود 
دارد؛ يكي اينكه موضوع از طريق اعمال ماده234 دنبال شده و 
رئيس جمهور را به دادگاه معرفي كنيم اما اين كار چه خاصيتي 
ــدگان به اعمال  ــتيم كه در صحن نماين دارد؟ آيا مطمئن هس
ماده234 رأي مي دهند، اگر اين اتفاق نيفتد، چه خواهد شد يا 
اگر مجلس رأي داد  و گزارش به قوه قضائيه ارجاع شد، آن زمان 

چه اتفاقي مي افتد؟

ــمت  ــيه هايي به س وي توضيح داد: به جاي ايجاد چنين حاش
استفاده از ظرفيت هاي قانوني رفته ايم. 

قانون راه پيگيري از طريق ديوان عدالت اداري را تعيين كرده 
است، بنابراين از كميسيون خواستيم به جاي موضوع پيگيري 
ــته باشيد، يعني ما  اعمال ماده234، جهت گيري ديگري داش
به عنوان مجلس به ديوان عدالت اداري شكايت كنيم تا به آن 

رسيدگي و حكم صادر كند. 
ــتان ما  ــرايطي بعضي از دوس قاليباف اضافه كرد: در چنين ش
ــاده234 مي زنند آن هم در  در مجلس، هنوز حرف از اعمال م
ــرايطي كه هنوز اعمال ماده234 در كميسيون امنيت ملي  ش

و سياست خارجي مجلس تصويب نشده و كميسيون موضوع 
ــكايت به ديوان عدالت اداري را تصويب كرده است. رئيس  ش
ــه نفري كه اين  ــت: در بيرون هيچ كدام از آن دوس مجلس گف
موضوع را پيگيري مي كنند، حرفي از شكايت مجلس در ديوان 
عدالت اداري نمي زنند كه چرا ديوان عدالت اداري خارج از نوبت 

رسيدگي نمي كند. 
وي در پايان بيان كرد: بايد به اين نكات توجه شود، البته شايد 
ــد. بنده در مصاحبه رسمي  ــاني باش ضعف ما هم در اطلاع رس
خطاب به آقاي ظريف گفتم كه آقاي ظريف به دولت كمك و با 

ظرافت اين صندلي را ترك كنيد و برويد. 
گفتني است طبق ماده234 آيين نامه داخلي مجلس، «هرگاه 
ــيون ها،  ــدام از كميس ــدگان يا هر ك ــر از نماين حداقل 10 نف
ــراي قانون يا  ــتنكاف از اج ــئونات و نقض يا اس عدم رعايت ش
ــوى رئيس جمهور يا وزير يا مسئولان  اجراي ناقص قانون از س
دستگاه هاي زيرمجموعه آنان را اعلام كنند، موضوع بلافاصله 
ــيدگي به كميسيون ذي ربط  از طريق هيئت رئيسه جهت رس
ــيون حداكثر طى مدت 10 روز موضوع  ارجاع مى شود. كميس
ــيدگي مى كند و در صورت وارد بودن با اظهارنظر صريح،  را رس
ــه به مجلس ارائه مي دهد.  گزارش خود را از طريق هيئت رئيس
ــد، موضوع جهت  ــزارش باش ــس بر تأييد گ چنانچه نظر مجل
رسيدگي به قوه قضائيه و ساير مراجع ذي صلاح ارسال مي شود تا 

خارج از نوبت و بدون تشريفات دادرسي رسيدگي كنند.»

قاليباف : ظريف براي كمك به دولت با ظرافت دولت را ترك كند
   بهارستان

فـرح در دوران رژيـم پهلـوي چشـمان 
خـود را در برابر فقـر و فلاكت مـردم ايران 
مي بسـت، زيـرا در كتـاب خاطـرات خود 
اشـاره اي بـه ايـن موضـوع نكرده اسـت. 
ــتندي  ــال پيش مس به گزارش فارس، چند س
ــه فرح در  ــد ك ــر ش درباره فرح پهلوي منتش
ــتند مردم را به بي انصافي  ــمتي از اين مس قس
ــاز با توصيف وضعيت  متهم مي كند، مستندس
خيلي بد زندگي خود، به فرح مي گويد اگر شما 

هم جاي ما بوديد، انقلاب مي كرديد. 
ــا لحني  ــتند ب ــي از اين مس ــرح در بخش ف
ــه بي انصافي  ــران را ب ــز، مردم اي توهين آمي
متهم مي كند، بلافاصله شخصي كه از ابتدا تا 

انتهاي مستند با فرح همراه است، در پاسخ به 
فرح از وضع نابسامان زندگي خود در دوران 

پهلوي مي گويد. 
اين مستندساز اينچنين عنوان مي كند: پدر من 
در آن زمان بيمار بود و توان كار كردن نداشت. 
ــي، خرج خانه و  ــود با بافتن قال مادرم مجبور ب

هشت بچه را درآورد. 
ــد: يادم  ــه فرح مي گوي ــه خطاب ب وي در ادام
هست كه تو و فرزندانت را در تلويزيون مي ديدم 
كه بازي مي كرديد و خوشحال بوديد، هميشه 
ــم مانند تو  ــن ه ــتم كه مادر م ــت داش دوس
ــما هم اگر جاي ما بوديد،  ــد. ش خوشحال باش

انقلاب مي كرديد. 

ــخص را اينطور مي دهد:  ــخ آن ش اما فرح پاس
ــتي و از وضعيت  اگه يك نامه براي من مي نوش
ــو يك كاري  ــواده ات مي گفتي، براي ت بد خان

مي كردم تا مشكل شما حل شود. 
ــمتي از مستند «تهران،  جالب است كه در قس
پايتخت ايران» كه قبل از انقلاب ساخته شده 
و تهران دهه50 را به تصوير كشيده است، يك 
ــيه تهران  ــق فقير و حاش ــه در مناط دختربچ
ــه براي فرح  ــن، از نامه هايي ك در مقابل دوربي
ــت، اين دختربچه  ــخن گفته اس نوشته اند، س
مي گويد: با اينكه آن همه نامه براي فرح نوشتيم، 

اما او هيچ كاري براي ما نكرده است. 
گفتني است كه چندي پيش، داريوش كريمي، 

ــت: «من  ــي گف ــري برنامه پرگار بي بي س مج
ــعي كردم بفهمم، نظر فرح پهلوي در  خيلي س
ــگاه [ملكه]  ــه او را از اين جاي ــورد انقلابي ك م
انداخت، چه بود؟ آيا جايي راجع  به اشتباهات 
ــزي مي گويد؟  و خطاها [ي رژيم پهلوي] چي
ــد صفحه اي  ــه در كتاب چندص تنها يك جمل

خاطراتش يافتم. 
داريوش كريمي مي گويد: وضع عده اي از مردم 
در اثر پيشرفت اقتصادي مملكت، رو به وخامت 

مي رفت» و ديگر بعداز آن هم ادامه نمي دهد! 
ــه فرح پهلوي تاكنون  درواقع، مي توان گفت ك
ــكلات و گرفتاري هاي  ــمان خود را بر مش چش

مردم بسته و نديده است. 

اگر فرح جاي مردم قبل از انقلاب بود، چه مي كرد؟
  خبر

رويكردهاي سياسـي كشـورهاي مختلف 
ممكـن اسـت در منافـع مختلف كشـورها 
اثرگذار باشد، از اين رو به نظر مي رسد آنچه 
بيش از هر چيز براي حل بحران بهره برداري 
از آب مشـترك مـرزي ايران و افغانسـتان 
اهميت دارد، حل مناقشـات آبـي بدون در 
نظـر گرفتـن مناسـبات سياسـي اسـت. 

    
ــه دولت طالبان  ــزارش راه دانا، پس از آنك به گ
ــد پاشدان در نقطه  در افغانستان به آبگيري س
مشترك هريرود اقدام كرد، واكنش هاي بسياري 
ــورمان نسبت به اين اقدام  از سوي مقامات كش

صورت گرفت. 
ساكنان حوضه آبريز هريرود در هر دو كشور 
ايران و افغانستان طي ساليان سال، از جريان 
طبيعي اين رودخانه فرامرزي بهره مند شده اند 
ــراي هر دو طرف  ــي و تاريخي ب و حقوق عرف
ــده بود، با اين حال اما اقدام يكجانبه  ايجاد ش
ــرداري يكجانبه  ــبت به بهره ب طرف افغان نس
ــرب  ــه هريرود نه تنها تأمين آب ش از رودخان
ــر را متأثر كرده  ــت چند ميليون نف و بهداش
ــت بلكه موجب خواهد شد محيط زيست  اس
ــيب هاي  ــرود متحمل آس ــت هري پايين دس

گسترده محيط زيستي شود. 
ــوب مذاكرات ديپلماتيك  ايران بارها در چارچ
ــبت به اثرات منفي  اعتراض رسمي خود را نس
ــي از اقدامات سدسازي يكجانبه  فرامرزي ناش

طرف افغان در حوضه هريرود اعلام كرده و از اين 
طريق خواستار همكاري مشترك براي ارزيابي 
ــعه پايدار به  و كاهش اين اثرات و انتخاب توس
ــن رايزني هاي  ــعه مخرب بوده اما اي  جاي توس
ديپلماتيك در ميدان عمل نتيجه بخش نبوده 
ــوى افغانستان  است. ساخت سد پاشدان از س
ــاخه هاي هريرود، مشكلات  روي يكي از سرش
ــرب مردم در  ــراي تأمين آب ش ــددي را ب متع

محدوده خراسان رضوي ايجاد مي كند. 
براساس قوانين بين الملل بهره برداري از آب هاي 
ــر گرفتن منافع  ــترك بايد با در نظ مرزي مش
ــن رو بهره برداري  ــرد، از اي طرفين صورت گي
ــتان از هريرود به عنوان يكي  يك جانبه افغانس
ــن بين المللي در حوزه آب  از موارد نقض قواني

به شمار مي رود. 
ــتان متعهد به  در قرارداد هاي مختلف، افغانس
تأمين حقابه ايران از هيرمند شده، اما در عمل 
ــكلات جدي روبه رو  اجراي اين تعهدات با مش
بوده است. از نظر تاريخي، اين تنش ها را مي توان 
به دو عامل اصلي نسبت داد: ساختار هاي دولتي 
ــش بارش ها در  ــتان و كاه ــدار در افغانس ناپاي
منطقه. دولت مركزي افغانستان به طور مداوم 
با چالش هاي داخلي و خارجي مواجه بوده كه 
توانايي اين كشور را در مديريت منابع مشترك 
ــوي ديگر، كاهش  آبي كاهش داده است. از س
بارش ها و بروز خشكسالي هاي مكرر در منطقه 
ــدت اين  ــتان ايران نيز بر ش سيستان وبلوچس

تنش ها افزوده است. 
   پيوندهاي ديرينه هويتي 

و انتظار احترام به منافع متقابل
ــاي هويتي،  ــد پيوندهاي ديرپ ــر مي رس به نظ
ــي دو ملت  ــژادي، مذهبي و تمدن فرهنگي، ن
ايران و افغانستان و حضور نزديك به پنج دهه اي 
ــران، حفظ و  ــتان در اي ميليون ها تبعه افغانس
تعميق مناسبات دو كشور در زمينه هاي مختلف 
ــتلزم احترام به منافع متقابل و پرهيز از  را مس

اقدامات يكجانبه آسيب زا مي كند. 
ــاي دوجانبه  آنچه اهميت دارد موافقت نامه ه
ــوق بين الملل  ــت كه اصول قابل اعمال حق اس
ــي مردمان  ــي و حقوق طبيع معاهداتي، عرف
ــترك و نيز اصل  پايين دست رودخانه هاي مش
ــن همجواري در بهره برداري منصفانه دو  حس
ملت از منابع آبي حاصل از رودخانه هايي را كه 
طي قرون و اعصار متمادي به اقتضاي جغرافياي 
ــمت ايران  ــتان به س طبيعي منطقه از افغانس

سرازير بوده اند، شامل مي شود. 
اسماعيل بقايي، سخنگوي دستگاه ديپلماسي 
ــه اينكه از  ــاره ب ــاره با اش ــورمان در اين ب كش
افغانستان انتظار مي رود در استمرار جريان آب 
از رودخانه هاي مرزي كه از سمت افغانستان به 
ايران جريان دارد، همكاري و موانع ايجادشده را 
مرتفع كند، گفت: «جمهوري اسلامي ايران بارها 
ــژه از مجاري ديپلماتيك  به طرق مقتضي به  وي
ــي) به  ــازوكارهاي كاركردي(فن ــمي و س رس

طرف هاي افغان تأكيد كرده است كه بهره برداري 
ــد بدون  ــاي آبي نمي توان ــع و حوضه ه از مناب
ــق معاهده هاي دوجانبه  رعايت حقوق ايران وف
ــال و نيز اصل  ــول و قواعد عرفي قابل اعم يا اص
ــن همجواري و همچنين ملاحظات  ــم حس مه

زيست محيطي صورت گيرد.»
  ضرورت حل مسـئله آب هاي مشترك 

بدون رويكردهاي سياسي
رويكردهاي سياسي كشورهاي مختلف ممكن 
ــت در منافع مختلف كشورها اثرگذار باشد،  اس
ــد آنچه بيش از هر چيز  از اين رو به نظر مي رس
ــترك  ــران بهره برداري از آب مش براي حل بح
ــت دارد، حل  ــتان اهمي ــرزي ايران و افغانس م
ــات آبي بدون در نظر گرفتن مناسبات  مناقش

سياسي است. 
ــكيل كارگروه هاي تخصصي براي بررسي  تش
ــد از بروز  ــدي طرف ها مي توان راهكار بهره من
بحران هاي زيستي و محيطي براي كشورهاي 
ــردي كه در  ــد؛ راهب ــايه جلوگيري كن همس
ــي  ــا بهره گيري از ديپلماس ــيزدهم ب دولت س
ــت كم بخشي از  ــت دس موفق منطقه اي توانس
حقابه هيرمند را تأمين كند و مشكل كم آبي در 

سيستان وبلوچستان را كاهش دهد. 
ــرد- برد يعني  ــت ايران بايد معادله ب در حقيق
ــتان ايجاد كند تا از  ــترك با افغانس منافع مش
اين طريق مانع گسترش بحران آبي در منطقه 

شرق كشور شود.

پيوندهاي هويتي ايران و افغانستان و احترام به منافع متقابل

حل مسئله آب هاي مرزي بدون رويكرد سياسي

  گزارش
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    كتاب از  «ارتفاعات سخت تا نخل هاى بى سر» حاوى مطالب دسته اولى از ماجراى تسخير لانه جاسوسى است

وجه تسـميه كتاب از كجاسـت و چرا به اين نام 
منتشر شده است؟

از آنجا كه بعد از پيروزي انقلاب اسلامي اغلب درگيري هاي 
مرزي از ارتفاعات سخت غرب و شمال غرب كشور شروع شد 
و سپس به حمله دشمن بعثي انجاميد، نام كتاب از ارتفاعات 
سخت تا نخل هاي بي سر نامگذاري شد. در واقع مبارزه با ضد 
انقلاب در كوه هاي صعب العبور شمال غرب كشور رخ داد و 
بعد در تداوم دسيسه هاي دشمنان، ما وارد جنگ تحميلي با 
عراق در طول مرزهاي مان شديم كه از شمال غرب تا جنوب 
را دربرمي گرفت اما بخش عمده آن در خطه جنوب كشور و 
بيابان ها و نخلستان هاي خوزستان بود،بنابراين وقايع كتاب 
ــورمان خصوصاً از زمان  جامعيتي دارد و تاريخ معاصر كش
ــاز درگيري هاي مرزي و نهايتاً حمله  مبارزات انقلابي تا آغ

ارتش بعث عراق به ايران را شامل مي شود. 
پس وقايع قبل از انقلاب هـم در كتاب گنجانده 

شده است؟
اين كتاب در واقع روايت ها و مشاهدات من از حوادث انقلاب 
و دفاع مقدس است، بنابراين چگونگي ورود به وقايع انقلاب 
و مبارزه با رژيم طاغوت و تسخير پادگان ها و مسائلي از اين 
ــود. چون من  از  ــي از كتاب را شامل مي ش دست نيز بخش
پاسدارهاي دوره اول سپاه تهران و پادگان وليعصر(عج) بودم 
و از نزديك با ضد انقلاب و منافقين و گروهك هاي جدايي 
ــعي كردم  همه اين وقايع را با اسناد و  طلب درگير بودم س
مدارك در اين كتاب روايت كنم. بعد از پيروزي انقلاب، ما 
19 ماه درگير بحران هاي بسياري چه در شهر و چه در مرزها 
ــول مانده تاريخ دفاع مقدس  بوديم. اين 19 ماه بخش مغف

است كه سعي كردم به صورت پررنگ تري در كتاب بيايد. 
به نظر شما كدام يك از بخش هاي كتاب ناگفته هاي 

تاريخ انقلاب و دفاع مقدس را بيان مي كند؟
يكي از وقايع مهم انقلاب، تسخير سفارت امريكا به عنوان لانه 
جاسوسي اين كشور است كه براي اولين بار در اين كتاب از 
نحوه مديريت تسخير لانه جاسوسي از سوي سپاه مطالبي 
آورده شده است. اتفاقاً همين بخش مورد بحث با دوستان 
ــار  ــاع مقدس بود و روي انتش ــناد و تحقيقات دف مركز اس
ــت كه نهايتاً اجازه انتشار  اين بخش حساسيت وجود داش
گرفت. در زمان پيروزي انقلاب ما اصلاً در اين فكر نبوديم 

كه بخواهيم سفارت امريكا را تصرف كنيم. سلسله رويدادها 
و حوادثي پيش آمد كه نهايتاً منجر به اشغال لانه جاسوسي 
شد. از زمان پيروزي انقلاب تا 13 آبان سال 58 كه سفارت 
امريكا از سوى دانشجويان پيرو خط امام به تصرف درآمد، 
هرجاي كشور كه فتنه اي كشف مي شد يا يكي از سران ضد 
انقلاب و ايادي رژيم سابق دستگيري مي شدند، سرنخ هاي 
اين فتنه به سفارت امريكا منتهي مي شد. رفته رفته اين فكر 
ــه مركزي براي  ــفارتخانه ك به وجود آمد كه آنجا نه يك س
براندازي نظام اسلامي است. همان زمان به حضرت امام نيز 
گزارش داده شد كه تا اين سفارتخانه وجود دارد، فتنه ها و 

دسيسه ها تمام نخواهد شد،بنابراين جوانان انقلابي تصميم به 
تصرف سفارت امريكا گرفتند. مديريت كار هم بر عهده سپاه 
بود تا تسخير لانه جاسوسي بدون هيچ خسارت مالي و جاني 
صورت گيرد. دانشجويان پيرو خط امام از زمان انقلاب ارتباط 
ــتند و بين آنها هماهنگي  تنگاتنگي با بچه هاي سپاه داش
وجود داشت. حتي به دانشجوهاي دخيل در ماجرا يك قطعه 
عكس 30 در 40 حضرت امام داده شد كه آن را به گردن شان 
بياويزند و به اين ترتيب تصوير امام، كارت شناسايي آنها شد 
تا افراد متفرقه در اين ماجرا وارد عمل نشوند و ناخواسته اتفاق 
بدي نيفتد. قبل از اشغال لانه جاسوسي نيز يك ساختمان 
ــفارت در اختيار گرفتيم كه از آنجا  دو طبقه را همجوار س
كار مديريت مي شد و وقايع كاملاً تحت كنترل بود. من آن 
ــخير لانه جاسوسي به ميان  زمان سپاهي بودم اما روز تس
ــجويان رفتم تا همراه تعداد ديگري از بچه هاي سپاه،  دانش
كار مديريت شود. مثلاً وقتي وارد لانه جاسوسي شديم و قفل 
در ورودي ساختمان شكسته شد، بعد از ورود به ساختمان، 
ــوند. آنجا  مجدد قفلي به آن زديم كه افراد متفرقه وارد نش

ــفارت اندكي مقاومت كردند كه در واقع اين  نظامي هاي س
ــردن مدارك بود.  حركت آنها براي خريدن وقت و از بين ب
حتماً شنيده ايد كه بسياري از مدارك را در دستگاه هايي به 
صورت رشته رشته بريده بودند كه بعدها اين كاغذهاي بريده 
شده توسط دانشجوها كنار هم چيده  و بسياري از اسناد لانه 

جاسوسي به اين شكل احيا شدند. 
اين مطالب عيناً در كتاب منتشر شده است؟

 بله، منتشر شده و در دسترس مخاطبان قرار دارد. به هرحال 
ــت و ما سعي كرديم  ــي از تاريخ انقلاب اس اين وقايع بخش
ــود و براي اولين بار در اين  بي كم و كاست در تاريخ ثبت ش

كتاب آورده شده است. 
اشاره اي به مقطع 19 ماهه پس از پيروزي انقلاب 
تا زمان حمله ارتش بعث عراق داشتيد، اين بخش 
مغفول مانده از تاريخ انقلاب چه ناگفته ها يا مطالب 

كمتر گفته شده اي دارد؟
ــان  بعد از پيروزي انقلاب تمام وزارتخانه ها به حال خودش
رها شده بودند. يكي از وقايع جالب و جذاب بعد از پيروزي 
ــن وزارتخانه ها و  ــه اي ــامان دادن ب ــوه سروس انقلاب، نح
ــم پهلوي بود.  ــاختمان هاي دولتي برجاي مانده از رژي س
عرض كردم من از نيروهاي دوره اول سپاه تهران بودم. چون 
اغلب ساختمان هاي اداري و رسمي در تهران قرار داشتند، 
در كتاب توضيح دادم كه چطور بچه هاي انقلابي رفتند و اين 
ساختمان ها را در اختيار گرفتند و به اوضاع آنها سروسامان 
دادند. كشور را مديريت كردند. همچنين نحوه شكل گيري 
ــلامي با مديريت روحانيون مساجد  كميته هاي انقلاب اس
هر محله و گسترش آن به سراسر كشور را توضيح دادم. بعد 

هم  نحوه كنترل فرودگاه مهرآباد را توضيح دادم. فرودگاه 
بين المللي مهرآباد به عنوان گلوگاه خروج از مركز تا مدتي 
ــده بود. خيلي از  بعد از پيروزي انقلاب هنوز پاكسازى نش
ايادي رژيم طاغوت و وابستگان به آنها از طريق اين فرودگاه 
بين المللي از كشور خارج مي شدند. بنده  همراه تعدادي از 
بچه هاي پاسدار اولين گروهي بوديم كه به مهرآباد رفتيم و 
ورود و خروج افراد به تهران را در آنجا كنترل كرديم. بعد از 
تسلط بچه هاي انقلاب به فرودگاه ها، بعدها متوجه شديم مرز 
تركيه به محلي براي خروج ضد انقلاب و ايادي رژيم سابق 
تبديل شده است، بنابراين به اتفاق تعدادي از همرزمان به 
ــتقر بوديم. اينها  آنجا رفتيم و مدتي هم در مرز تركيه مس
بخش هايي از تاريخ انقلاب است كه كمتر به آنها پرداخته 

شده است. 
شـما صرفاً راوي هستيد يا نويسـندگي كتاب را 
هم برعهده داشـتيد؟ نگارش كتاب چند سـال 

طول كشيد؟
ــنده دارد. من و  اين كتاب به روايت بنده است اما دو نويس
ــتمي. از ابتداي روايتگري ها تا  ــدار علي رس سرهنگ پاس
ــال طول كشيده است. بخشي از  انتشار آن حدود هشت س
طولاني شدن روند انتشار هم مربوط به بررسي و كارشناسي 
ــناس عاليرتبه كشور كه از  فصول آن مي شود. چهار كارش
ــي  فرماندهان دوران دفاع مقدس بودند كتاب را كارشناس

و تأييد كرده اند. 
شـما اوايل انقلاب در تهران حضور داشـتيد، اما 
اشـاره اي هم به مبارزه با ضد انقلاب و گروه هاي 
جدايي طلب در استان هاي مرزي داشتيد، به آن 

مناطق هم رفته بوديد؟
ــلاب را در  ــياري از وقايع اوايل انق ــز بوديم و بس ما در مرك

ــدارها آرام و قرار نداشتند و  تهران بودم، ولي آن زمان پاس
فقط يك مأموريت را هم دنبال نمي كردند به همين دليل 
ــم مي گرفتم و به مناطق مرزي  هر وقت پيش مي آمد، حك
ــوب زده مي رفتم.  نكته اي كه مركز اسناد و تحقيقات  و آش
دفاع مقدس در انتشار كتاب هايش رعايت مي كند اين است 
كه هر روايتي بايد اسناد همراهش باشد. من هر مأموريتي 
كه رفته بودم سند يا حكم مأموريتش را به دوستان تحويل 
دادم كه تصاوير بخشي از اين اسناد و احكام در فصل انتهايي 

كتاب آمده است. 
گويا در زمان تشـكيل تيپ انصارالحسـين(ع) 
همدان، شما از اولين نيروهاي اين تيپ بوديد! مگر 

شما عضو سپاه تهران نبوديد؟
هرچند شروع كارم در سپاه تهران بود، اما مسائلي پيش آمد 
كه باعث شد در ادامه فعاليت هايم با بچه هاي سپاه همدان 
همراه شوم. البته اصالت ما هم همداني است، ولي در زمان 
انقلاب مدتي مي شد كه در تهران ساكن بوديم. به هرحال بعد 
از شروع جنگ تحميلي و شرح وقايعي كه در طول مرزهاي 
كشورمان پيش آمد، زمان تأسيس تيپ انصارالحسين(ع) به 
فرماندهي شهيد حاج حسين همداني، من در سپاه همدان 
بودم و نحوه تشكيل اين تيپ و روند تأسيس آن و عملياتي 
كه انجام داد و چطور تبديل به لشكر شد و... تمام حوادث و 
رويدادهاي رخ داده براي اين لشكر را توضيح دادم. همچنين 
بنده از ابتداي تشكيل تيپ 29 نبي اكرم(ص) كرمانشاه نيز 
حضور داشتم و مدت ها پيش سردار حاج اسداالله ناصح در 

تيپ 29 بودم و افتخار خدمت در اين تيپ را هم دارم. 
در شرح عمليات دفاع مقدس، همان عملياتي را در 

كتاب بيان كرديد كه در آنها حضور داشتيد؟
بله، هر عملياتي را كه در آن حضور داشتم توضيح دادم. مركز 
ــتر روي ديده ها و مشاهدات  اسناد هم تأكيد داشت كه بيش
خودم تمركز داشته باشم. افتخار حضور در چند عمليات را 
ــتم و نهايتاً هم  اواخر جنگ تحميلي، در منطقه ماووت  داش
ــتم و  ــن آنجا فرماندهي منطقه را برعهده داش عراق بودم. م
ــت  توضيح دادم كه چطور مجبور به تخليه ماووت و بازگش
به مرزهاي خودمان شديم. چون شما از ناگفته ها پرسيديد، 
چرايي بازگشت نيروهاي ما از ماووت عراق نيز از جمله همين 

ناگفته هايي است كه در كتاب بيان شده است. 
وقايع كتـاب «از ارتفاعات سـخت تـا نخل هاي 

بي سر» كجا به اتمام مي رسد؟
من تا دو الي سه سال بعد از اتمام جنگ در منطقه سرپل ذهاب 
و جبهه هاي غرب بودم. مسئوليت هايي هم داشتم و با استقرار 
نيروهاي يونيفل در طول مرزهاي ايران و عراق، ارتباطاتي با 
آنها داشتم. جالب است كه در مورد جنگ تحميلي بسيار گفته 
مي شود، اما كسي نمي پرسد بعد از اتمام جنگ و دوره اي كه از 
آن با عنوان «نه جنگ و نه صلح» ياد مي شود، چه در مناطق 
عملياتي دفاع مقدس مي گذشت و آنجا چه شرايطي حاكم 
ــش بس، در حالي كه هر لحظه امكان  بود؟ بعد از برقراري آت
تجاوز مجدد دشمن وجود داشت، نيروهاي سازمان ملل در 
مرزها مستقر شدند و من ماه ها با اين نيروها در ارتباط بودم. 
هماهنگي هايي داشتم و خاطراتي از آن روزها وجود دارد كه 
در كتاب آورده ام. يك خاطره جالب توجه به زمان بيماري و 
ارتحال حضرت امام برمي گردد. آن زمان ما همچنان در منطقه 
ــور بوديم. وقتي  خبر ارتحال امام آمد، يك  مرزي غرب كش
حالت غم و ناراحتي شديدي بين بچه ها حاكم شد. يادم است 
نيروهاي يونيفل از ديدن حالات ما بسيار متعجب شده بودند. 
از طرفي عراقي ها مي ترسيدند ما تحت تأثير اين واقعه اقدام 
به حمله كنيم و در اين سو نيز ما اعلام آماده باش داده بوديم تا 
اگر دشمن خطايي مرتكب شد، جلوي آنها را بگيريم. بچه ها 
بسيار ناراحت بودند و برخي گريه مي كردند و پرچم عزا روي 
سنگرها و خطوط دفاعي نصب شده بود. يادم است  نيروهاي 
يونيفل آمدند به ما گفتند شما چرا اينقدر از شنيدن خبر فوت 
رهبرتان منقلب شده ايد. شما اينجا آماده باش هستيد و از آن 

طرف عراقي ها مي ترسند كه به آنها حمله كنيد. 
در دوران «نه جنگ و نه صلح» برخورد سختي هم 

با عراقي ها انجام گرفت؟
ــختي صورت  بعد از برقراري آتش بس، بين ما درگيري س
ــه منافقين نيروي   ــال 1370 از آنجا ك نگرفت، اما اواخر س
5هزار نفري را در پادگان اشرف و استان دياله عراق متمركز 
كرده بودند، يك عمليات برون مرزي طرح ريزي شد كه طي 
آن قرار شد 300 نفر از بچه هاي رزمنده با لباس مبدل كردي 
از چند شهر و منطقه عراق عبور كنند و كيلومترها آن طرف 
ــرف ضربه بزنند. بعد از طرح ريزي هاي  مرزها به پادگان اش
اوليه، محسن رضايي فرمانده وقت سپاه آمد و گفت رفتن 
ــتي نداشته باشد اما اگر  شما به اين مأموريت شايد بازگش
برويد و بتوانيد فقط چند نيروي منافق را از بين ببريد، كمك 
ــروي عمده چند  ــاياني به ما مي كند، چراكه آنها يك ني ش
هزارنفري را در پادگان اشرف جمع كرده اند كه امكان دارد 
هر آن مثل زمان عمليات مرصاد بيايند و ضربه اي به ما بزنند. 
بعد از توضيحات آقاي رضايي  وارد عمل شديم و با نفوذ به 
عمق خاك عراق، ضربه اي به پادگان اشرف زديم و خدا توفيق 
داد كه توانستيم برگرديم. هرچند تعدادي از بچه ها مجروح 
ــدند كه هنوز پيكر بعضي از اين بچه ها به دست  و شهيد ش
نيامده است. اين را هم اضافه كنم كه قرار شده بود اگر كسي 
از ما گير افتاد، اينطور وانمود كند كه يك گروه خودجوش و 

خودسر است و هيچ ارتباطي با نهادهاي رسمي ندارد. 
كتاب در همين فصل عمليات بـرون مرزي تمام 

مي شود؟
در سال 73 يك كاروان از فرماندهان شاخص دفاع مقدس 
ــد يزدي و مرحوم  به سفر معنوي حج رفتند كه آقاي راش
ــهيد مدير  حاج محمد نبي حبيبي قائم مقام وقت بنياد ش
كاروان بودند. از تمام استان ها فرماندهان سراسر كشور به 
اين سفر معنوي دعوت شده بودند. اين بخش آخرين فصل 
از كتاب را شامل مي شود. در فصل آخر هم هر حكمي را كه 
ــندش را در اين كتاب  گرفتم و مأموريتي كه انجام دادم، س
840 صفحه اي آورده ام. در پايان يك نكته را عرض كنم كه 
كتاب از بلندي هاي سخت تا نخل هاي بي سر مكمل كتاب 
«حماسه نامداران گمنام» به روايتگري و نويسندگي بنده 
است كه چند سال پيش منتشر شد و تاكنون به چاپ چهل و 
هشتم رسيده است. اكنون همه راويان سراسر كشور از كتاب 

حماسه هاي نامداران گمنام استفاده مي كنند. 

   عليرضا محمدي
كتاب «از ارتفاعات سخت تا نخل هاي بي سر» به روايتگري رضا ميرزايي به تازگي از سوى مركز اسناد و تحقيقات دفاع مقدس چاپ و رونمايي شده است. اين كتاب اگرچه 
خاطرات و مشاهدات ميرزايي را شامل مي شود، ولي به دليل حضور او در اغلب حوادث و رويدادهاي انقلاب و دفاع مقدس، از جامعيت خوبي برخوردار است و روايت 
دسته اولي از حوادث مهمي چون تسخير لانه جاسوسي، اغتشاشات مرزي در اوايل انقلاب و سپس شروع جنگ تحميلي تا پايان دفاع مقدس را شامل مي شود. راوي «از 

ارتفاعات سخت تا نخل هاي بي سر» در گفت وگو با «جوان» مي گويد بخش تسخير لانه جاسوسي امريكا، اطلاعاتي را در بر دارد كه براي اولين بار منتشر شده است. 

گفت وگوي «جوان» با رضا ميرزايي راوي كتاب «از ارتفاعات سخت تا نخل هاي بي سر»
 كه به تازگي از سوى مركز اسناد و تحقيقات دفاع مقدس منتشر شده است

مشاهدات خود را از حوادث انقلاب
و دفاع مقدس با سند و مدرك روايت كردم

اواخـر سـال 1370 از آنجا كـه منافقيـن نيروي  
5هزار نفري را در پادگان اشـرف و اسـتان دياله 
عراق متمركـز كرده بودنـد، يك عمليـات برون 
مرزي طرح ريزي شـد كه طـي آن قرار شـد 300 
نفـر از بچه هاي رزمنده بـا لباس مبـدل كردي از 
چند شـهر و منطقه عراق عبور كنند و كيلومترها 
آن طـرف مرزها بـه پادگان اشـرف ضربـه بزنند
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گفت وگو با نصراالله قادرى، نويسنده، كارگردان و عضو كانون ملى منتقدان تئاتر

تئاتر را براساس پژوهش، درام و اجرا بازسازى كنيم
   امين سليماني فارساني

نصراالله قادري، متولد 23دي ماه 1339، نويسنده، 
كارگردان، منتقد، اسـتاد دانشـگاه، عضو كانون 
ملي منتقدان تئاتر ايران وابسـته به A. I. C. T و 
عضو كانون مدرسان خانه سينماست. قادري كه 
داري ليسانس كارگرداني سينماي دانشگاه هنر، 
فوق ليسـانس كارگرداني تئاتر دانشـگاه تربيت 
مدرس و دارنده  نشـان درجه يـك هنري معادل 
دكتري اسـت، مجله تخصصي تئاتر صحنه را در 
حوزه هنري دوباره زنده كرده اسـت. به اين بهانه 
بـا او به گفت وگو نشسـتيم تا بيشـتر از وضعيت 
مجله صحنه بدانيم و كمي هم در مورد شخصيت 
حرفـه اي اين اسـتاد دانشـگاه كاوش كنيم. اين 

گفت وگو را با هم مي خوانيم.
      

آقاي قادري، مـن از مجله صحنـه اطلاعات 
دقيقي نـدارم و نمي دانم اين مجلـه دقيقاً از 
چه زماني آغاز به كار كرده و آيا شما از همان 
شماره  اول در آن حضور داشتيد يا نه. بنابراين 
لطفاً از اين زاويه شروع كنيد و توضيح دهيد، 
فعاليت شما در حوزه نشريات، به ويژه در حوزه 
تخصصي تئاتر از كجا آغاز شد. همچنين، اگر 
ممكن اسـت، در ادامـه دربـاره ارتباطتان با 

شهيد آويني در اين حوزه صحبت كنيد. 
براي شروع عرض كنم كه من كار در مجله را از 14سالگي 
ــاي لازم را در همان دوران پيش  آغاز كردم و آموزش ه
ــش از همكاري با  از انقلاب، ديدم. بعد از انقلاب نيز پي
ــريات مختلفي  ــهيد آويني در مجله «سوره»، با نش ش
چون مجله «ادبستان» كار مي كردم، در كيهان فرهنگي 
ــتم، با مجله جوانان، اطلاعات هفتگي  قديمي مي نوش
ــگاهي نيز به عنوان  ــتم و در جهاد دانش همكاري داش
ــس از آن، در هفته نامه  ــنده مطالبي ارائه كردم. پ نويس
سروش و سپس در نيستان فعاليت داشتم و در آنجا دبير 
بخش بودم. اما آشنايي من با شهيدسيدمرتضي آويني، 
زماني آغاز شد كه مجله «سوره» منتشر شد. در آن زمان، 
آقاي سيدمهدي شجاعي، دبير بخش بودند و همكاري 
من نيز با هدايت ايشان آغاز شد. زماني كه آقاي شجاعي 
ــغله هاي فراوان نتوانستند به كارهاي خود  به دليل مش
ــرويس تئاتر مجله بودم. از  رسيدگي كنند، من دبير س
همان ابتداي مجله «سوره»، تا آخرين شماره هاي مجله 

در كنار آن بودم و مي نوشتم. 
  مجله «صحنه»چه؟

بعدها در كنار اين مجله، مجله «صحنه» نيز شكل گرفت. 
در آن زمان، ويژه نامه هايي منتشر مي شد، چون «سوره» 
ــتاني،  ــت از جمله ادبيات داس بخش هاي مختلفي داش
ــهيد آويني، ما دو  ــينما. در زمان ش ــفه، تئاتر و س فلس
ويژه نامه تئاتر منتشر كرديم. همين موضوع مقدمه اي 
شد براي شكلگيري مجله «صحنه» كه پس از شهادت 

شهيد آويني منتشر شد. 
مجله «صحنه» از همان شماره اول به طور اختصاصي به 
تئاتر پرداخت. در آنجا، سعيد كشن فلاح، سردبير بود و 
من قائم مقام سردبير. چند شماره از اين مجله منتشر شد 
ــدم و دوستان ديگري  اما پس از مدتي من از آن جدا ش
ادامه كار را بر عهده گرفتند. مدتي بعد، مجله تعطيل شد 
و به صورت خبرنامه به فعاليت ادامه داد. در دوره جديد، با 
همت جناب آقاي زارعي، مجله دوباره منتشر شد و حتي 
ــد. اما باز هم تعطيل شد تا  به صورت كتاب نيز عرضه ش

اينكه آقاي زارعي مجله را دوباره احيا كردند. 
دسـتاوردهاي يك مجله تخصصي در حوزه 
تئاتر براي جامعه تئاتري از نظر شما چيست؟

ــراي جامعه تئاتري  از نظر من، مجله تخصصي مي تواند ب
ــد. چه براي  ــته باش ــتاوردهاي مهمي به همراه داش دس
ــجويان علاقه مند،  پيشكسوتان، چه براي جوانان و دانش
ــند تئاتري باقي بمانند.  اين مجله ها مي توانند به عنوان س
ــردازي و پژوهش هاي علمي،  همچنين، در زمينه نظريه پ
ــمار مي آيند كه مي تواند  ــمند به ش اثري مكتوب و ارزش
ــتناد مورد استفاده قرار  در آينده به عنوان منبعي قابل اس

گيرد. 
ــتن بازده  ــري به دليل نداش ــران، مجله هاي تئات در اي
اقتصادي، چندان مورد استقبال قرار نمي گيرند و تعداد 
ــود دارد. اين  ــريات وج ــيار محدودي از اين نوع نش بس
مجلات اغلب پس از چند شماره تعطيل مي شوند. براي 
مثال مجله «نمايش» كه زير نظر هنرهاي نمايشي وزارت 
ارشاد منتشر مي شود، سابقه اي طولاني دارد و حتي از 

پيش از انقلاب فعاليت خود را آغاز كرده است. 
كاربرد اصلي اين مجلات ثبت و مستندسازي تئاتر ايران 
است به گونه اي كه براي پژوهشگران و بررسي هاي آينده 

منبعي ارزشمند به شمار مي روند. 
در شـرايط امـروز، با گسـترش رسـانه هاي 
مولتي مديا، ممكن اسـت اين نوع نشـريات 
ديگـر آن چنـان مورد توجه نسـل جـوان و 
نوجوان علاقه مند به تئاتر قرار نگيرند. در اين 
ميان، سؤال مهم اين است كه آيا بايد نوآوري 
و تغييراتي در اين حوزه ايجاد شود يا اينكه از 
راه هاي رسانه اي جديد براي ارائه اين محتوا 

استفاده كنيم؟
ــك، نگاه نو و همگام با زمان ضروري است. اگر   بدون ش
از ديدگاه مذهبي و فرهنگي هم نگاه كنيم، اگر مسلمان 

باشيم بايد «فرزند زمان خويش» باشيم. 
ــت كه  ــران جا افتاده اس ــتباه در اي اما يك حقيقت اش
ــانه هاي كاغذي را به كلي از  ــانه هاي ديجيتال، رس رس
بين برده اند و ديگر كسي به آنها توجه نمي كند. اين ادعا 
ــيد، چگونه در كشورهايي  نادرست است. مي توان پرس
ــتند و از لحاظ ديجيتال و  كه صاحب فرهنگ تئاتر هس

رسانه بسيار پيشرفته تر از ما هستند، همچنان مجلات 
كاغذي تئاتري منتشر مي شوند؟ براي مثال، در فرانسه 
كه هم در حوزه تئاتر و هم در حوزه رسانه هاي ديجيتال 
پيشرفته است، هنوز نشريات كاغذي مانند «لوكات» و 
مجلات تخصصي تئاتر منتشر مي شوند و مورد استقبال 

قرار مي گيرند. 
ــان  بخواهيد،  ــت و هر زم ــانه مكتوب، ماندگار اس رس
ــوري كه تئاتر  ــه كنيد. در كش ــد به آن مراجع مي تواني
ــانه مكتوب  ــت، حتماً رس ــب فرهنگ اس دارد و صاح
ــت. همچنان كه  مانند كتاب و مجله وجود خواهد داش
ــتند و به فعاليت خود  كتابخانه ها همچنان پابرجا هس

ادامه مي دهند. 
در سري جديد مجله «صحنه» چه تفاوت هايي 
نسبت به گذشته وجود دارد؟ آيا همان مسير 
قبلي ادامه پيدا كرده يا ويژگي هاي جديدي به 

آن اضافه شده است؟
ــوره كار كرده ام  بدون ترديد، به دليل اينكه در مجله س
و با سيدمرتضي آويني و سيدمهدي شجاعي همكاري 
ــير فكري را ادامه  ــته ام، تلاش مي كنيم همان مس داش
دهيم. ذره اي در اين ديدگاه تغييري ايجاد نشده زيرا اين 
ــت. اما طبيعتاً مجله بايد متحول شود.  ديدگاه ثابت اس
چون من وامدار آن ديدگاه هستم، تمام تلاش ما بر اين 

است كه آن مسير را همچنان رعايت كنيم. 
ــي داريم كه بر  ــه»، بخش هاي مختلف در مجله «صحن
ــاس موضوع پيش مي روند. يك بخش اختصاص به  اس
ايران دارد و پرونده هايي را در مورد مسائل و موضوعات 
ــه دنياي امروز و  ايران تنظيم مي كنيم. در عين حال، ب
جهان نيز توجه داريم و بخشي به نام «جهان» داريم كه 
در آن نوآوري هاي جهاني و مشخصات ادبيات آن طرف 

را معرفي مي كنيم. 
از سوي ديگر، يكي از مسائل اساسي ما «نقد» است. در 
ــكل هاي مختلف ارائه مي شود از جمله  مجله، نقد در ش
نقد حضوري، نقد نمايشنامه و نقد نمايش. علاوه بر اين، 
اخبار و فعاليت هاي حوزه هنري در زمينه نمايش ها نيز 
ــود. نكته مهم اين است كه  در مجله پوشش داده مي ش
مجله «صحنه» فقط يك مجله براي تهران نيست، بلكه 

يك مجله سراسري براي كل ايران است. 
بياييـد كمـي از مجله فاصلـه بگيريـم و به 
شـخصيت خود شـما، دكتر نصراالله قادري، 
بپردازيم. آقاي نصراالله قادري در تئاتر ايران 

به چه چيزي شناخته مي شود؟
روايت هاي بسياري در دنياي تئاتر درباره ام وجود دارد. 
ــت و  ــوان فردي حزب اللهي، فاشيس برخي من را به عن
ــه، ديندار و بلكه  ــند و برخي ديگر ن ارتجاعي مي شناس
ــته به گروه هاي ديگر. اين تناقض ها  ــنفكري وابس روش
ــن در تئاتر معلم  ــت. اما فراتر از همه اينها، م فراوان اس
ــم، كارگرداني مي كنم و حتي بازي  ــتم، مي نويس هس
ــترين شهرت من به عنوان يك  كرده ام. با اين حال، بيش

نظريه پرداز و نمايشنامه نويس است. 
در حوزه نظريه پردازي، وضعيت كنوني تئاتر 
ايران به چه نظريه هايي نياز دارد؟ به ويژه در 

حوزه هنر انقلاب؟
ــفانه، در تمام بخش ها، همه خود را نظريه پرداز و  متأس
پژوهشگر مي دانند. شما اگر دقت كنيد، مسئولان وقتي 
قصد انجام كاري دارند يا سندي تدوين مي كنند، بيشتر 
ــده و عمدتاً بازيگران،  ــمت چهره هاي شناخته ش به س
مي روند. اما در حوزه نظريه پردازي، در زمينه تئاتر ديني، 
سه نظريه برجسته مردم شناسي وجود دارد كه همچنان 

در جهان مطرح و حاكم است:
1. نظريه استقرايي سر جيمز فريزر

2. نظريه كاركردگرايي برانيسلاو مالينوفسكي

3. نظريه ساختارگرايي كلود لوي- استروس
اساساً، تئاتر در دين ريشه دارد. از نگاه من، جهان تئاتر 
ــند يا  ــدارد. اديان مي توانند الهي باش غيرديني وجود ن

زميني اما ماهيت تئاتر از دين جدا نيست. 
تئاتر مذهبي را مي شناسيم، تئاتري كه مي تواند شيعي 
باشد، متعلق به اهل سنت باشد، يا حتي مسيحي، مثلاً 
پروتستان. اما در زمينه تئاتر مذهبي بسيار كم كار شده 
ــه يكي از  ــل متعددي دارد ك ــت. اين كم كاري دلاي اس
ــت كه هرگاه بخواهيد درباره اين  مهم ترين آنها اين اس
موضوع كار پژوهشي يا نظريه پردازي انجام دهيد از چند 

جهت مورد حمله قرار مي گيريد:
نهضت ترجمه:

ــاور ندارد. اين  ــاً به تأليف ب نهضت ترجمه اساس
ــردازي نداريم  ــد ما حق نظريه پ ديدگاه مي گوي
ــت. اين مسئله عجيب  چراكه اين امر متعلق به ما نيس
ــت زيرا اين افراد فقط ترجمه مي كنند و مي گويند  اس

همان ترجمه ها بايد مبنا باشد. 
نگرش هاي فقهي و فلسفي:

ــفه،  ــت مانند دنياي فلس دنياي فقه ما، درس
ــي، در مواجهه با  جامعه شناسي، و روانشناس
ــت. از اين منظر، برخي  تئاتر دچار چالش اس
ــدارد. علت  ــه نظريه پردازي ن ــر نيازي ب معتقدند تئات
ــت وجو كرد. زماني كه  اين نگرش را بايد در تاريخ جس
بوطيقاي ارسطو ترجمه شد، اين ترجمه عمدتاً به زبان 
ــد چراكه در آن زمان زبان مسلط علمي  عربي انجام ش
عربي بود اما به دليل اينكه نام كتاب، فن شعر ترجمه شد 
برخى تصور كردند اين كتاب درباره شعر است بنابراين، 
ــفه ما كه اين كتاب را ترجمه كردند، به جاي  تمام فلاس
ــطو، نمونه هايي از اشعار عربي را  نمونه هاي تئاتري ارس

جايگزين كردند. 
حمله شبه  روشنفكران:

ــنفكران نيز به اين  ــرف ديگر، شبه روش از ط
ــي در اين  ــه مي كنند. اگر كس موضوع حمل
ــد، او را «هنرمند  ــام ده ــه كاري انج زمين
حكومتي» مي نامند. اين در حالي است كه مثلاً برتولت 
ــت، با وجود نظرياتش درباره ماركسيسم، به عنوان  برش

هنرمند حكومتي شناخته نمي شود. 
ــت، در جامعه ما به پژوهش  اما مشكل اساسي تر اين اس
ــود. در دين  و نظريه پردازي اهميت چنداني داده نمي ش
ــد و  ما يك اصل وجود دارد: اگر يك مجتهد زحمت بكش

فتوايي دهد كه غلط باشد، خداوند به او يك ثواب 
مي دهد، چون زحمت كشيده و اگر فتوايش 

درست باشد، هزار ثواب مي برد. 
ما اساساً در اين زمينه حتي اجازه نداريم 
حرفي بزنيم، چه برسد به اينكه آن حرف 
غلط يا صحيح باشد. از نظر مادي هم كه 
ــوخي مطلق  اين موضوع كاملاً يك ش

است، به معناي واقعي، گروتسكي. 
 با توجه بـه نزديكي بـه تولد 
حضرت علي (ع)، مي خواهيم 
بدانيم كـه در حـوزه تئاتر و 

نمايشنامه نويسـي چقـدر 
درباره شـخصيت حضرت 
علي(ع) و جايگاه مقام پدر 
فعاليت شده و درست عمل 

كرده ايم؟ آيا تئاتر توانسـته 
اين مفاهيـم را به خوبـي معرفي 

كند، به ويژه براي نسل جوان؟
ــراي افراد  ــن، اين موضوعات ب با افزايش س
بيشتر قابل درك مي شود اما جوانان نيازمند 
ــتند. درباره  ــت اين مفاهيم هس ارائه درس

ــت. اما وقتي  ــده اس ــت، چند كار انجام ش مولاي عدال
پيامبر شهر باشد و مولا ورودى آن شهر شود، پرداختن 
به چنين مفاهيمي نيازمند قدرت و توانايي بالايي است. 
ــته ايم به حلقه در اين شهر  ــفانه ما حتي نتوانس متأس

دست بزنيم. 
درباره حضرت علي(ع) در ايران تعداد آثار نمايشي با اين 

مضامين به تعداد انگشتان دست هم نمي رسد. 
ــئله مقام او، ريشه دارترين اثر  در مورد جايگاه پدر و مس
تاريخي نمايشنامه «پدر» استريندبرگ است كه جايگاه 
پدر را با ديدگاهي خاص بررسي كرده است. اما از منظر 
ــنامه اي وجود ندارد  فرهنگي و ديني ما، در ايران نمايش
ــأن و مقام پدر را به صورت دقيق و عميق  كه حرمت، ش

تبيين كرده باشد. 
 به ايام دهه فجر نزديك مي شويم. اگر بخواهيم 
نگاهي به تئاتـر پيش از انقلاب و در آسـتانه 
پيروزي انقـلاب بيندازيـم، وضعيت چگونه 
بود؟ شما كه در آن زمان بسيار جوان تر بوديد 
و قطعاً دشواري هايي را تجربه كرده ايد، ممكن 

است خاطره اي در اين باره بيان كنيد؟
ــودكان و  ــرورش فكري ك ــر را از كانون پ آموزش تئات
ــير برايم با چالش ها و  ــروع كردم و اين مس نوجوانان ش

تجربه هاي ارزشمندي همراه بود. 
اولين مربي من در تئاتر بهروز غريب پور بود. بعد از آن با 
محمود عطار و اكبر يادگار كار كردم و آنها مربيانم بودند. 
ــش «بام ها و زير  پيش از انقلاب، با آقاي عطار در نماي
بام ها» بازي كردم و در آن دوران، عمدتاً به دليل اينكه 

نوجوان بودم، فعاليت هاي من در تئاتر مدارس بود. 
اولين كاري كه بعد از انقلاب انجام دادم، نمايش «فلق» 
ــد از آن نمايش  ــريعتي بود. بع ــاره زندگي دكتر ش درب
ــوري آن را  ــردم كه دكتر گل زاده غف «قابيل» را كار ك
نوشته بود. سپس نمايشنامه «اسم شب» را نوشتم. اين 
سه اثر، مربوط به اوايل انقلاب بودند. اما بعد از آن، ديگر 
ــكلات متعدد،  ــه ياد ندارم كه بدون مش هيچ كاري را ب
سدهاي بي شمار و بودجه اندك روي صحنه برده باشم. 
با اين حال، هيچ وقت گلايه يا تلاش نكردم كه از طريق 
مميزي مطرح شوم. هميشه سعي كردم با كيفيت كاري 

كه ارائه مي دهم شناخته شوم. 
ــه بعد، ديگر هيچ  ــتار خاموش» ب از آخرين كارم، «كش
ــژه از لحاظ مالي، وجود  امكاني براي اجراي آثارم، به وي
نداشت. بايد اسپانسر مي گرفتم اما نه بلد بودم و نه حاضر 
ــر بگيرم. علاوه بر اين، مميزي نيز هميشه  بودم اسپانس
ــت. مي گويند  ــكلات متعددي با آثار من داش مش

نمايشنامه هايي كه مي نويسم دشوار هستند. 
براي مثال، چهارگانه اي كه قصد داشتم بنويسم، 
با مشكل روبه رو شد. اولين اثر اين مجموعه، 
درباره زندگي شهيدبهشتي بود و عنوانش 
«مظلوم ترين تنها، تنهاترين مظلوم» بود. 
ــنامه در  تا جايي كه مي دانم، اين نمايش
ايران اجرا نرفت. همه جا گفتند اين كار 
ــناژ زياد و نياز  به دليل داشتن پرس
به امكانات گسترده، بسيار گران 

است و امكان اجرا ندارد. 
ــن درباره زندگي  اثر بعدي م
ــهيد آويني بود، با عنوان  ش
ــده». اين اثر  «راه طي ش
ــوزه هنري  ــوى ح از س
ــد اما همچنان  چاپ ش
به دليل معضل بودجه، 
ــرا پيدا نكرد.  امكان اج
ــه تنها  ــه، ن در نتيج
مشكلات مالي 

ــه مانع كار من  بلكه محدوديت هاي مميزي نيز هميش
بوده اند. 

ــنامه اي بود با  كاري كه پيش از اين انجام دادم، نمايش
عنوان «قرباني هميشه»، كه اقتباسي از خطبه شقشقيه 
ــد من در متن، به  بود. در اين اثر، مميز اعظم متوجه ش
ــطين، مارقين، ناكثين  ــاره كرده ام: قاس چهار گروه اش
ــيد قائعدين را از كجا آورده ام.  و قائعدين. او از من پرس
گفتم: «اول بايد عربي بلد باشي و متن را بخواني، سپس 
ــوي تا بفهمي قائعدين از كجا آمده  ــنا ش با مولا (ع) آش

است.»
ــنامه اين مجموعه درباره شهيد  قرار بود آخرين نمايش
مطهري باشد. همه مقدمات آن هم فراهم شد اما تصميم 
گرفتم آن را ننويسم چراكه مطهري كه من مي شناسم، 
ــت و امكان ندارد بتوان او را به طور  ــوفي عميق اس فيلس
ــنامه معرفي كرد يا اينكه اين نوع  كامل در قالب نمايش

نگاه را بپذيرند. 
ــنامه مي نويسم تا  مشكل ديگر اين است كه من نمايش
اجرا شود. وقتي اثري اجرا نمي شود و فقط براي خواندن 
باقي مي ماند، ترجيح مي دهم به جاي نمايشنامه، رمان 
بنويسم. نوشتن رمان هم راحت تر است و هم مشكلات 

اجرايي ندارد. 
وضعيت تئاتر امروز ايران را چطور مي بينيد؟

وضعيت فعلي تئاتر، بيشتر شبيه يك شو بالماسكه شده 
و افراد به سمت كمدي هاي سطح پايين و چيپ رفته اند، 
و تئاتر خصوصي كه بيشتر دنبال درآمد و گيشه است، 
ممكن است باعث شود دوره اي از ركود و فطرت در تئاتر 
ــود. اما تئاتر هرگز به محاق نخواهد رفت. تئاتر  ايجاد ش

زنده مي ماند، تا وقتي كه انسان زنده است. 
اگر مديريت تئاتر را به شما بسپارند، اولين كار 

مهمي كه انجام مي دهيد چيست؟
ــون مي دانند  ــاق نمي افتد، چ ــزي هرگز اتف چنين چي
آنچه مي خواهند، من بلد نيستم انجام دهم. نمي گويم 
ــارت انجام آن  ــت اما من مه ــان غلط اس خواسته هايش
ــنهادي بدهم،  ــر بخواهم پيش ــدارم. با اين حال، اگ را ن
ــود، اين است كه تئاتر  مهم ترين كاري كه بايد انجام ش
را بر اساس سه ركن اصلي آن بازسازي كنيم: پژوهش، 

درام و اجرا. 
در حال حاضر، دو بخش پژوهش و درام بي ارزش شده اند. 
ــن آموزش خواهم  ــن دو بخش و همچني من ابتدا به اي

پرداخت. 
اين دو بخش در جشـنواره هاي مـا، حداقل 
به صورت اسمي، مورد توجه قرار مي گيرد. اما 
به نظر شما چرا اين توجه كافي نيست؟ مشكل 
كجاسـت و چه كاري بايد انجام شود تا به اين 

بخش ها بهتر پرداخته شود؟
ــنواره ها معمولاً كارهاي مناسبي انجام مي شود  در جش
ــه دارتر از اينها  ــاس پژوهش بايد عميق تر و ريش اما اس
ــد. ما به يك برنامه مدون كوتاه مدت، ميان مدت و  باش
بلندمدت نياز داريم كه از سوى يك گروه ميان رشته اي 
طراحي و اجرا شود. اين گروه بايد شامل جامعه شناسان، 
روا نشناسان و فيلسوفان باشد كه با هم بنشينند و ببينند 
ــپس روي آن كار كنند.  ــت و س نياز امروز جامعه چيس
ــم تعاملات  ــادي مي برد و ه ــن كاري هم زمان زي چني
ــن فرايند به نتيجه  ــده اي را مي طلبد. اما بدون اي پيچي

مطلوب نخواهيم رسيد. 
در حوزه هنـري، وضعيت تئاتر امـروز به چه 
چيزي نياز دارد؟چگونه مي تـوان حال تئاتر 

حوزه هنري را بهتر كرد؟
ــو منفي اي كه  ــه اول، به دليل ج ــري، در وهل حوزه هن
عليه آن ساخته شده، با مشكلات بسياري روبه رو است. 
بسياري حاضر نيستند با آن همكاري كنند و هزار و يك 

مسئله وجود دارد كه ريشه در اين جو منفي دارد. 
ــت كه بودجه  ــت. درست اس مهم ترين نكته بودجه اس
ــد تا بتوان كار حرفه اي انجام داد،  بايد وجود داشته باش
ــان دهد، انجام يك تئاتر حرفه اي از  كاري كه بتواند نش
عهده ما برمي آيد. اين موضوع بسياري از موانع موجود را 
برطرف مي كند و باعث مي شود تئاتر به مفهوم درستش 
ــود. اگر اين اتفاق رخ دهد، ماندگار و مبارك  پذيرفته ش

خواهد بود. 
چـرا در ايـران، تئاتر بـه معنـاي اصيل خود 

پذيرفته نشده است؟
اگر به ديالوگ و مفهوم ديني خودمان نگاه كنيم، ديالوگ 
در ذات خود يك جدال است اما به شيوه احسن. در چنين 
شكلي، پروپاگاندا جايي ندارد، بلكه انديشه و فكر جايگاه 

اصلي را دارد. 
تئاتر در حوزه هنري از بيرون به شكل ديگري 
تعريف شده اسـت. اين تعريف چيست؟چرا 
معمولاً افراد به حوزه هنري نمي آيند تا تئاتر 

ببينند يا كار كنند؟
دوستان بيرون از حوزه هنري فضايي عليه آن ساخته اند 
ــد در حوزه هنري تئاتر حكومتي است.  كه به نظر  برس
ــد،  ــت و اگر چنين نباش اما تئاتر، ذاتاً عليه حكومت اس
ــكل اصلي اين است كه در ايران  ديگر تئاتر نيست. مش
ــته كه هر چيزي كه عليه  از گذشته اين نگاه وجود داش
ــود. اين ديدگاه  حكومت نباشد، تئاتر محسوب نمي ش
ــفانه همچنان در برخي  از دهه 40 شكل گرفته و متأس
جاها حاكم است. جبر ديگري هم وجود دارد، جوانان به 
دليل جذابيت شعارها و حرف هاي بزرگ، به اين نوع نگاه 

جذب مي شوند. 
هفته آينده تولد 64سـالگي شماسـت. اگر 
بخواهيد يك نصيحت به علاقه مندان فرهنگ 
و هنـر، فارغ از سـن و حوزه خاصي، داشـته 

باشيد، چه مي گوييد؟
بخوانيد، بخوانيد و بخوانيد. اين بهترين نصيحت من است. 

وضعيت فعلي تئاتر، بيشتر شبيه 
يك شو بالماسكه شده و افراد به 

سمت كمدي هاي سطح پايين و چيپ 
رفته اند و تئاتر خصوصي كه بيشتر 
دنبال درآمد و گيشه است، ممكن 
است باعث شود دوره اي از ركود و 

فطرت در تئاتر ايجاد شود. اما تئاتر 
هرگز به محاق نخواهد رفت. تئاتر 

زنده مي ماند، تا وقتي كه انسان زنده 
است

در جشنواره ها معمولاً كارهاي مناسبي 
انجام مي شود اما اساس پژوهش بايد 
عميق تر و ريشه دارتر از اينها باشد. 

ما به يك برنامه مدون كوتاه مدت، 
ميان مدت و بلندمدت نياز داريم 

كه از سوى يك گروه ميان رشته اي 
طراحي و اجرا شود. اين گروه بايد 

شامل جامعه شناسان، روا نشناسان 
و فيلسوفان باشد كه با هم بنشينند 
و ببينند نياز امروز جامعه چيست و 

سپس روي آن كار كنند
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انتقال را جدي نگيريد!

سجاد آذري
  گفت وگو

اخيراً دوباره با يك دوره بازگشت بيش از يك دهه اي بحث 
انتقال پايتخت از طرف دولتي ها مطرح و منطقه مكران به 
عنوان گزينه قطعي و بعداً نيمه قطعـي اين انتقال مطرح 
شـد، در حالي كه در ابتدا قطعـاً مكران بـه عنوان محل 
پايتخت جديد اعلام شـده بود، بعداً ايـن محل به عنوان 
يكي از گزينه ها معرفي و تصميم گيري ها در اين خصوص 
به مشاهده نتايج كارشناسـي ها موكول شد، در حالي كه 
هنوز خبري از كارشناسي ها و كارشناسات درخصوص اين 
موضوع نيسـت، در گفت وگوي «جوان» با حسين ايماني 
جاجرمي، استاد مطالعات توسعه اجتماعي دانشگاه تهران 
و رئيس مؤسسه مطالعات و تحقيقات اجتماعي دانشگاه 
تهران اين مسئله از نظر اجتماعي و تأثيرات آن بر جامعه 

مورد بررسي قرار گرفته است. 
      

از نظر جامعه شناسي انتقال پايتخت براي جامعه ايراني 
چقدر مفيد است و محل مكران چقدر قابليت چنين 

كاري را دارد؟
ــده يا يك نمايش  ــي ش من نمي دانم اصلاً اين يك تصميم كارشناس
سياسي است، آقاي پزشكيان در ابتدا مي گفت من برنامه ندارم و الان 
ــت كه اين بحث انتقال پايتخت از كجا بيرون آمده  هم مشخص نيس
است. وقتي چنين بحثي را مطرح مي كنند در اينجا سؤال هايي هست 
كه اول بايد جواب بدهند. ببينيد خود سازمان برنامه مي گويد: 17 سال 
عمر پروژه هاي ماست حالا چه تضميني وجود دارد كه مسئله اي به اين 
بزرگي حتي در همان 17 سال تمام شود. من نمي دانم اين مسئله انتقال 
پايتخت به يكباره از كجا بيرون آمده چون رئيس جمهور برنامه نداشته 
ــعه هم كه نبوده، مجلس هم كه چيزي  ــم توس است و در برنامه شش

تصويب نكرده در اين شرايط معلوم نيست اين طرح از كجا آمده است!
ــئله قانوني است... اول بايد  حالا اگر پيش فرض را بگيريم كه اين مس
ــت چون قانوني در اين خصوص  ــود كه قانون آن كجاس مشخص ش

نداريم. 
بحـث قانونـي از يـك طـرف، ولـي از نظـر بحـث 
جامعه شناسي براي كشـوري مانند كشور ما موضوع 
انتقال پايتخت چقدر قابل انجام و براي مردم ما چقدر 
قابل پذيرش است كه از فردايي تهران پايتخت نباشد 

و مثلاً به چابهار برود؟ 
دو تا مسئله است؛ شما بايد در ابتدا بين مركز اداري كشور و پايتخت 
كشور تفاوت قائل شويد، الان ما كشورهايي داريم كه هم پايتخت و هم 
مركز اداري و حتي مركز اقتصادي دارند. از سوي ديگر در قانون اساسي 
جمهوري اسلامي ايران شهري را به شكل مشخص به عنوان پايتخت 
نداريم، در حالي كه در متمم قانون اساسي مشروطه صراحتاً در ماده4 
ــت. بنابراين دولت مي تواند  ذكر شده بود كه تهران پايتخت ايران اس
هرجايي كه بخواهد برود، ولي از نظر دولت ملت يك فرآيند هزينه بر و 
همراه با خشونت است. مي توان گفت يك فرآيند سخت و دردآور در 
ايران انجام شده تا تهران پايتخت باشد و اينكه تهران پايتخت شده به 
آساني براي ما حاصل نشده است، يعني براي آن هزينه پرداختيم و با 
ــت. الان شما نمي تواني تهران  تاريخ معاصر ايران نيز پيوند خورده اس
ــهر اكنون حالت نمادين دارد، البته  و ايران را از هم جدا كني و اين ش
مشكلاتي هم دارد و كسي هم منكر مشكلات آن نيست، ولي پاريس هم 
همين مشكلات را داشته است. در دهه 50 پاريس هم با همين مسائل 
دست به گريبانگير بوده، ولي به جاي اينكه پايتخت خود را منتقل كنند، 
آمدند برنامه هاي تمركززدايي را انجام دادند و وضعيت مناطق ديگر را 
بهتر كردند، يعني خود آدم ها رفتند. وقتي كه شرايط زندگي و كار در 
جاي ديگر بهتر باشد، مشخص است كه افراد به آنجا مهاجرت مي كنند 
و سياست شهرهاي جديد آنها موفق بود و توانست جمعيت اضافي را از 
دوش پاريس بردارد و الان آنجا 2ميليون نفر جمعيت دارد و اتفاقاً دارند 
از شهر پول در مي آورند، يعني سالي 70 تا 80 ميليون نفر مي آيند در و 

ديوار آنجا را تماشا مي كنند. 
ــه يك باره چنين چيزي  ــم در مورد تهران چطور ب در كل من نمي دان
ــئله بايد به بحث عمومي گذاشته  گفته مي شود و به نظر من اين مس
شود، چون مسئله مهم انتقال پايتخت مشاركت مردم است، اتفاقاً در 
بحث هاي كارشناسي انتقال پايتخت يك موضوع خيلي مهم اين است 
كه بايد درخصوص موضوع انتقال پايتخت رايزني عمومي انجام شود 

چون پيامد دارد. 
چه پيامدي دارد؟

يك عده زيادي بدبخت مي شوند چون شغل و موقعيت خود را از دست 
ــوند كه بايد تكليف  مي دهند و مجبور به جابه جايي ناخواسته مي ش
ــود. اصلاً در ماده 80 قانون برنامه ششم دولت  ــخص ش اين افراد مش

ــت اجتماعي تهيه كند و  موظف است براي طرح هاي ملي پيوس
ــاني  ــد برندگان و بازندگان اين طرح ها چه كس در آنجا بگوي

ــتند، پيامدهاي منفي آن چيست؟ پيامدهاي مثبت  هس
آن چيست و براي پيامدهاي منفي چه برنامه اي دارد؛ 
چگونه مي خواهد اين پيامدها را جبران كند، تسهيل 
و ترميم كند، اينها بحث هاي فني دارد كه هيچ كدام 
ــت كه ما چون خيالاتي  ديده نمي شود و اينگونه نيس

داريم، مي توانيم پايتخت را منتقل كنيم. 
از نظر جامعه شناسـي نقاط مثبتي براي 

انتقال پايتخت مخصوصاً با اين فاصله بين 
ايران و مكران قابل تصور است؟

اصلاً مشخص است كه اين مسئله انجام نمي شود. 
ــل از انقلاب در  ــت بدانيد قب جالب اس

همين جايي كه تپه هاي عباس آباد 
هست، مي خواستند مركز شهر 
مدرن براي تهران درست كنند، 
ولي حكومت پهلوي با دلارهاي 
نفتي و بهترين روابط با غربي ها 
نتوانست اين كار را انجام دهد، 

يعني ما يك مركز شهر مدرن براي تهران نتوانستيم درست كنيم حالا 
چطور مي خواهيم خود پايتخت را منتقل كنيم مگر مسئله ساده اي 
است! من از اين حرف ها تعجب مي كنم و باور نمى كنم  اين حرف ها 

واقعي باشد. 
اينكه اصلاً دولت بگويد من همه كارهاي اداري ام را برمي دارم و مي روم 
يك جاي ديگر از كشور و تهران هم يك شهر معمولي باشد، چقدر از نظر 
جامعه شناسي براي مردم قابل پذيرش است. مخصوصاً اينكه حدود هزار 

و خورده اي كيلومتر هم قرار است فاصله بين اين دو مركز باشد؟
ــناس نماينده مردم  ــي بگذاريم، جامعه ش ــن را بايد به بحث عموم اي
نيست كه از طرف آنها صحبت كند. من فقط مي توانم بگويم كه مثلاً 
ــتند چه اتفاقي  ــا مالزي كه انتقال پايتخت داش در اندونزي، برزيل ي

افتاده است. 
خب چه اتفاقي افتاده است؟

مثلاً در برزيل كه پايتخت را به برازيليا بردند فكر مي كردند شهر ايده آلي 
ــت، ولي از آنجا كه ماهيت  خواهد بود و يك دانه فقير هم نخواهد داش
نظام سياسي اداري آنها تغيير نكرده است الان دقيقاً يكي از شهرهاي 
پرمسئله دار شده است، كلي جمعيت فقير دارد و جايي هم براي آنها 
ــت كه بافت اجتماعي كه با  ــت. نكته اش اين اس پيش بيني نشده اس
پايتخت انتقال خواهد يافت چه كساني هستند. يكي از چيزهايي كه 
من ديدم اين است كه گفته مي شود حدود 5 ميليون نفر بايد از تهران 
بروند چون اينها وابستگان به دولت، سازمان هاي دولتي و در مجموع 
كارمندها و خانواده هاي آنها هستند. خب جابه جايي اين 5 ميليون نفر 
به معناي يك جابه جايي جمعيتي خيلي بزرگ است و بعد خانه هاي 
اينها چه زمانى ساخته خواهد شد، مدارس اينها چه مي شود، اينها بچه 
دارند، بيمار هستند، برخي مسن هستند، تفريحات مي خواهند، سؤال 
ــده است و بعد مسئله ديگر اين  اين است كه براي همه اينها فكرى ش
است كه شما نماد تهران را مي خواهيد چه كار كنيد، بالاخره تهران را 
ــول كرده اند، ولي  ــند و خطش را مي خوانند و آن را قب همه مي شناس
اين جاي جديد به همين راحتي چنين جايگاهي را پيدا نخواهد كرد. 
ــم خودمان را با آن  ــلاً ماهيت تاريخي دارد ما مي تواني بايد ديد آيا اص
ــت كه شما بايد بتوانيد با  هويت يابي تاريخي كنيم. نكته مهم اين اس
پايتخت خودت را هويت يابي تاريخي كني و بايد نمادهايي داشته باشد 

كه اين را برساند. 
ــروطه، 28 مرداد، قيام سال 1342، انقلاب  شما در تهران انقلاب مش
سال 1357، مسئله جنگ و غيره را داشتيد، اينها همه براي تهران بار 
نمادين داشته و تهران پخته شده تا به اينجا رسيده است. اگر مشكل هم 
دارد به دليل سوءتدبير، ناكارآمدي و تمركزگرايي است، بعد هم فرقي 
نمي كند اگر تجربه تهران شكست خورده است و شما ماهيت خودت  
را عوض نكني و آن را جاي ديگري ببري آنجا هم همين مي شود حالا 
در تهران 100 سال طول كشيده تا به اين وضعيت اسفبار برسد آنجا در 

طي 10 سال احتمالاً اين اتفاق برايش مي افتد. 
خب در شـرايط فعلي پيش نيازهـاي انتقال پايتخت 

چيست؟
چند سؤال هست كه بايد جواب داده شود؛ يكي اينكه مجري مطالعات 
اين موضوع كجا بوده است، مرجع تصميم گيري و تصويب آن كجاست 
ــده، اصلاً شوراي عالي  يا كجا بوده است، اصلاً جايي تصميم گيري ش
معماري و شهرسازي تصميم گيري كرده، مجلس تصويب كرده است، 
ــوراي اقتصاد تصميم گيري كرده  سران قوا تصميم گيري كرده اند، ش
است، محل اين مصوبه كجاست. مسئله بعدي اين است كه مشاركت 
مردم چگونه است، چون پيامدهاي اقتصادي، اجتماعي و سياسي دارد، 
ــا و پروژه هاي  ــت، مجريان طرح ه محل تأمين منابع مالي آن كجاس
ــتند و چطور مي خواهند انتخاب شوند، افق  پايتخت چه كساني هس
زماني چند سال است، ارزيابي تأثيرات زيستي و اجتماعي آن كجاست، 
آينده تهران چگونه مي شود. شما كه نمي توانيد همين طور شهر را ول 
كنيد برويد و بگوييد اينجا اوضاع خراب است خب خداحافظ ما رفتيم، 

بالاخره اين چند ميليوني كه اينجا مي مانند تكليف شان چه مي شود. 
اينها مسائلي است كه بايد پاسخ داده شود و كساني كه چنين ادعاهايي را 
مطرح مي كنند بايد به اين سؤالات پاسخ دهند. اگر جواب داشته باشند، 
خيلي خوب است، ولي مشخص است كه هيچ پاسخي در كار نيست. 
چون عقبه مطالعاتي و كارشناسي اين مسئله را نمي بينم به نظر مي رسد، 
اين مسئله واقعي نيست البته اين موضوع هم قبل از انقلاب، هم اوايل 
انقلاب و همه دهه 70 بارها مطرح شده است، ولي واقعيت اين است كه 
به جمع بندي مشخصي نرسيده اند، چون تهران از نظر سوق الجيشي يا 
مركز فرماندهي و مديريت كشور بهترين گزينه براي ايران است، يعني 
هرچند مرزهاي ما هم اين نبوده ولي آغامحمدخان براي همين مسائل 
اينجا را انتخاب مي كند و البته جالب است كه قبل از آن، كريم خان زند 
ــي در آن زمان آنها فهميده بودند كه  نيز اينجا را انتخاب كرده بود، يعن
ــرزمين  ــر س اگر جايي مي خواهند كه بتوانند به سراس
ــند و نقطه اتصال و ارتباط  دسترسي داشته باش
باشد همين حدود مي شود. آنهايي كه اين 
بحث را مطرح مي كنند بايد اين سؤالات 
و ابهامات را حل كنند. اين مواردي كه 
ــگاه خوش بينانه بود  تا الان گفتيم ن
نگاه بدبينانه هم اينكه در اين اوضاع 
ــكن، آلودگي هوا،  و احوال فعلي مس
گراني اين بحث تغيير پايتخت بيشتر 
ــت  ــت كه قرار اس يك بحث فرعي اس
حواس ها را پرت و كمي فشار را از 

روي دولت كم كند. 

استاد مطالعات توسعه 
اجتماعي در گفت وگو با 

«جوان»: 

نمي توان پايتخت را منتقل كرد
ــوراي عالي  ــي بگلو، رئيس ش ــي الرضا حاج  20 دي ماه، موس
ــوراي عالي استان ها  ــمين اجلاس ش استان ها در سي و شش
درباره بحث انتقال پايتخت از تهران به مكران گفت: «يكي دو 
كشور انتقال پايتخت را انجام دادند، اما بعد از 50، 40 سال هنوز 
گرفتار اين جا به جايي هستند. ما مي توانيم پايتخت اقتصادي 
ــت، بخواهيم پايتخت را منتقل  را تغيير دهيم، اما زيبنده نيس
كنيم. از صحبت هاي معاون رئيس جمهوري تعجب مي كنم. 
قطعاً در سواحل مكران مي توان پايلوت اقتصادي و گردشگري 
را انجام داد و جامعه شورايي كشور پاي كمك به دولت خواهد 
ــت كه چنين مدلي خوب نيست. اگر  بود. پيشنهادمان اين اس
ــكن در جزايري مثل  ــه اي دارد بايد در حوزه مس دولت برنام
ابوموسي كار را شروع كند. نمي شود بگوييم ابوموسي متعلق به 
ايران است، اما كار را راكد نگه داريم. بايد سرمايه گذاري كنيم، 

مسكن بسازيم و در اين حوزه ارتقا پيدا كنيم.»

انتقال پايتخت نياز به 
هزينه چند صد ميليارد 

دلاري دارد كه البته زمان 
زيادي هم مي برد. حال 
با بخش كمي از هزينه 
انتقال پايتخت مي توان 
امكانات و مشاغل را به 

صورت عادلانه در كشور 
توزيع و مشكلات را در 
زمان كمتري حل كرد

مهسا گربندى
  گزارش

تهران را به مكران ببريدتهران را به مكران ببريد
پايتخت  را نه !
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بردن پايتخت به مكران 
چون سنگى بزرگ 
علامت نزدن است

موضوع جا به جايي پايتخت واقعي نيست
ــكلي را حل نمي كند، چراكه مسئله امروز  ديدن نوك بيني هيچ مش
ــمار آن است؛ امكاناتي كه  قبل از پايتخت بودن تهران امكانات بي ش
اگر در تك تك شهرهاي كشور وجود داشته باشد، ديگر كسي تمايلي 
ــلوغي پايتخت ندارد. آن چيزي كه تا امروز  به حضور در ترافيك و ش
نتوانستيم درك كنيم، همين مسئله است. پايتخت تنها يك نام است، 
اما امكانات واقعيت زندگي جامعه اي است كه مردمانش را ناچار كرده 
ــكلات غربت پناه ببرند. آن هم به يك دليل  ــايش زادگاه به مش از آس
مهم اينكه غم نان دارند. در تهران كار هست، حتي اگر كاذب. امكانات 
است حتي اگر گران. حال آنكه در شهرهاي ديگر امكانات در مقايسه 
با تهران اگر نخواهيم بگوييم، هيچ است بسيار اندك است تا اندازه اي 
ــوند. با اينكه مي دانند در تهران هيچ  كه اكثر افراد ناچار به كوچ مي ش
آسايشي انتظارشان را نمي كشد، اما چاره اي نيست.  مكران حتي نامي 
ــي از اوضاع نابسامان مرزهاي  ــت، چراكه كمتر كس فريبنده هم نيس
ــت. مرزهايي كه هنوز با تلاش  فراوان بسياري از  جنوبي بي اطلاع اس
سربازان اين مملكت را به كام مرگ مي كشاند. حال چطور بايد انتظار 
پايتختي بي سروصدا را در مكران داشت؟ انتقال پايتخت از تهران به 
نقطه ديگر، موضوعي است كه بارها و بارها از سوي دولت هاي مختلف 
مطرح مي شد، اما هر بار بعد از انجام تحقيق و بررسي هاي بسيار اين 
موضوع حتي به واقعيت هم نزديك نشد. حال دولت چهاردهم قصد 
دارد كه مسير تحقيق و بررسي براي انتقال پايتخت را از ابتدا طي كند. 
در همين ابتداي مسير، بدون اينكه صحبت همه كارشناسان و خبرگان 
را بشنود و ابعاد اين مسئله مهم را مورد بررسي قرار دهد، منطقه مكران 
را به عنوان پايتخت جديد معرفي كرده كه واكنش هاي منفي زيادي را 

به دنبال داشته است. 
ــاختن امكانات و  ــا س ــت و مهي ــال پايتخ ــه انتق ــك هزين بدون ش
زيرساخت هاي آن در كنار مهاجرت افراد، هزينه گزافي به دنبال دارد، 
ــان بر اين باورند اگر  چه براي مردم و چه براي دولت. عمده كارشناس
بخشي از هزينه اي كه براي صرف انتقال پايتخت نياز است، در جهت 
توزيع عادلانه اشتغال و امكانات صرف شود، بسياري از مشكلات امروز 
ــياري به زادگاهشان  پايتخت و حتي كشور حل مي شود، چراكه بس

برمي گردند و حجم جمعيت و شلوغي پايتخت كاسته مي شود. 
  حرف هاي ضد و نقيض مسئولان

ــكيان از آغاز مطالعات طرح انتقال  ــعود پزش آبان  امسال بود كه مس
پايتخت خبر داد و معاون اول خود را براي بررسي اين طرح مأمور كرد. 
چندي بعد محمدرضا عارف در جلسه شوراي عالي روابط خارجي گفت: 
«مكران يكي از مناطق مطرح براي انتقال پايتخت است.» همچنين 
فاطمه مهاجراني سخنگوي دولت، روز سه شنبه هجدهم دي ماه در 
ــاً جنوب و منطقه  ــتي خبري اعلام كرد: «پايتخت جديد قطع نشس
مكران است كه اين موضوع در حال كار است.» او با دعوت از متخصصان 
و نخبگان براي ارزيابي اين طرح گفت: «دو شورا در اين رابطه تشكيل 
شده است؛يك شورايى كه مشكلات پايتخت را بررسي و شورايي هم 
درباره اقتصاد دريامحور كار مي كند. البته به ظرفيت هايي در منطقه 
ــت به همين جهت ما از همين جا اعلام مي كنيم كه  مكران نياز هس
ــگاهيان، نخبگان و خبرگان اعم از نيروهاي مهندسي يا  از همه دانش
ــي يا اقتصاددانان كمك مي گيريم و در واقع داريم روي  جامعه شناس
اين مسئله كار مي كنيم تا بتوانيم موضوع را به سمتي ببريم كه بهترين 
اثربخشي را داشته باشد.» چندي بعد جعفر قائم پناه، معاون اجرايي 
ــواحل مكران  ــنهاد پايتخت شدن س رئيس جمهور در خصوص پيش
گفت: «اين موضوع به عنوان يك ايده مطرح شده است» بدون شك 
ــده از سوي مسئولان،  ــنجيده و كارشناسي نش اين اظهارنظرات نس
ــفانه كمتر  ــه را تحت تأثير قرار مي دهد، اما متأس فضاي رواني جامع

توجهي بدان شده است. 
  براي افكار عمومي ارزش قائل شويد!

ــران يكي از جدي ترين  ــئولان مبني بر اينكه مك در پي اظهارات مس

ــت،  ــراي انتقال پايتخت اس گزينه ها ب
جست وجوي نام اين منطقه از سوى 
كاربران اينترنت به طرز چشمگيري 
افزايش يافت. اين موضوع همچنين 
ــبكه هاي  ــش كاربران ش با واكن
ــد.  ــه ش ــز مواج ــي ني اجتماع
محمدجواد محمدزاده در صفحه 
ــت:  ــخصي خود در توئيتر نوش ش

«در حالي كه معاون اول و سخنگوي 
ــودن انتقال  ــمي دولت از جدي ب رس

ــخنگوي  پايتخت به مكران مي گويند، س
غيررسمي و معاون اجرايي دولت، متوجه عمق 

مضحك بودن ماجرا شده و آن را تكذيب مي كنند. 
عاقبت دولتي كه بدون ايده  و فهم و هم آهنگي بر 

سر كار مي آيد!»
ــز توئيت زد: «معاون  كاربر ديگري به نام زينب ني
اول دولت گفته پايتخت رو انتقال بديم به مكران، 
دورترين نقطه از تمام كلانشهرها و مناطق صنعتي 
و كشاورزي! نزديك ترين نقطه براي تصرف از سوى 

نيروي خارجي از طريق دريا خيلي عجيبه.»
همچنين ميلاد مهرآبادي در صفحه خود نوشت: 
«در كتاب هاي تاريخ دوران راهنمايي به ما گفتيد 
كه پايتخت بايد در نقطه اي امن و به دور از خطرات 
امنيتي احتمالي باشد! حالا ديگر خود دانيد! لطفاً 
ــد اندكي براي افكار عمومي  صرفاً اعلام خبر نكني

ارزش قائل باشيد و توضيح بدهيد كه چرا؟»
كاربري به نام ستيا نيز توئيت زد: «معاون اجرايي 
رئيس جمهور گفته: «انتقال پايتخت به مكران در 
حد ايده است!» آيا بهتر نيست كارگزاران دولت به 

جاي طرح ايده هاي غيرمتعارف و غيرعملي و رسانه اي كردن آن به فكر 
طرحي براي كاهش فشار اقتصادي اين روزهاي زندگي مردم باشند؟ به 

فكر رويدادهاي منطقه اي و تأثيرگذاري آن بر كشور باشند؟»
ــرواني در واكنش به اين تصميم نوشت: «يك بار  همچنين علي خس
امتحاني پايتخت رو ببريد تا جاجرود، ما ببينيم اينكاره ايد، بعداً خيز 
براي مكران برداريد. زير مجوز واردات چهارتا آهن پاره كه مردم با پول 

خودشون بيارن مانديد!»
كاربري به نام ريحانشونم نيز توئيت زد: «پايتخت بره مكران، هفته اي 

سه بار بايد پايتخت رو از محاصره نجات بديم.»
  تهران در مشكلاتش غرق مي شود؟!

ــمت مكران  ــان مخالف انتقال پايتخت به ويژه به س عمده كارشناس
هستند. دكتر علي بيت اللهي، عضو هيئت علمي مركز تحقيقات راه، 
مسكن و شهرسازي در اين رابطه به «جوان» گفت: «تهران با مشكلات 
ــه مكران حل  ــدف از انتقال پايتخت ب ــت. اگر ه عديده اي مواجه اس
ــك با اين تصميم نه تنها مشكلي حل  مشكلات تهران باشد بدون ش

نمي شود بلكه شاهد افزايش مشكلات بيشتر خواهيم بود.»
وى گفت: «امروز به تهران (به عنوان پايتخت كشور) توجهات زيادي 
ــود، با اين حال كارهاي زيادي روي زمين مانده است. حال اگر  مي ش
پايتخت ديگري تعيين و بودجه و اعتبارات كشور را صرف ساختن آن 
پايتخت خيالي كنيم، تهران با مشكلاتش به حال خود رها مي شود. 
بي ترديد رسيدگي به مكران و ايجاد امكانات كافي در آن خوب است، اما 

جابه جايي پايتخت به اين منطقه نه.»
ــكن و شهرسازي تصريح  عضو هيئت علمي مركز تحقيقات راه، مس
ــت كه با انتقال پايتخت، تهران از جمعيت  كرد: «اين تصور غلطي اس
خالي مي شود، چنين فرضياتي در عمل اتفاق نخواهد افتاد. براي مثال 
كلانشهرهايي چون شيراز و اصفهان با وجود اينكه پايتخت نيستند، 
ــاكنان تهران به دليل امكانات و  اما جمعيت بالايي دارند. بنابراين س

رفاهيئتي كه در اين شهر وجود دارد از آن بيرون نخواهند رفت.»
او با بيان اينكه «انتقال پايتخت شامل انتقال دانشگاه ها، بيمارستان ها و 
زيرساخت ها و... نمي شود و اينها جاي خودشان باقي مي مانند» اظهار 

كرد: «بر فرض كه پايتخت جابه جا شود، در 
ــرايطي همان بافت فرسوده و  چنين ش
گسل در تهران باقي مي ماند و يك روز 
ــت رخ مي دهد.  هم زلزله و فرونشس
حال وقتي تمركز آقايان مسئول بر 
پايتخت سازي در نقطه ديگري باشد، 
ديگر چطور پول و فرصتي براي حل 
مشكلات ساكنان تهران دارند؟ آيا قرار 
است مردم اين كلانشهر در مشكلات 

حل نشده ، غرق شوند؟!»
  جاذبه هايي كه از بين نمي رود

ــاره  بيت اللهي به موقعيت جغرافيايي مكران اش
ــز جغرافيايي و  ــران به عنوان مرك كرد و گفت: «ته
هندسي كشور، نقش مهمي دارد. حال اگر مكران به 
عنوان پايتخت انتخاب شود، كساني كه بخواهند براي 
ــكلات اداري و كاري خودشان از شهر ماكو  حل مش
(در آذربايجان غربي) به سواحل مكران بيايند، بايد 
ــند. شايد برخي بگويند قرار  دو شبانه روز در راه باش
ــت به صورت ايالتي و با توزيع تمركز حكومت در  اس
استان هاي مختلف كار شود، اما در حال حاضر چنين 
سيستمي در كشور وجود ندارد و سيستم حاكميتي 

ما مركزگراست.»
وى گفت: «كافي است مسئولان اين سؤال را از خود 
ــاي ديگري منتقل  ــند كه اگر پايتخت را به ج بپرس
كنيم، آيا تهران جاذبه هاي خود را از دست خواهد داد؟ 
قطعاً نه. بر فرض كه 10 تا 15 درصد جمعيت تهران 
به مكران بروند و چند ساختمان مسكوني خالي شود، 
ــك در كمترين زمان ممكن مهاجرت انبوه  بدون ش
جمعيت هاي مختلف از نقاط اطراف تهران به داخل 
اين ساختمان ها رخ مي دهد. شايد ديگر اسم تهران، پايتخت نباشد، 
اما بازار كه بازار تهران است، دانشگاه تهران و صنعتي شريف كه منتقل 

نمي شود، بيمارستان امام كه سر جايش مي ماند.»
  راه هاي كم هزينه تري هم است

بيت اللهي معتقد است علت اصلي تمركز جمعيت در كلانشهرهايي 
چون تهران، مشهد، اصفهان و شيراز، «اشتغال، كسب درآمد و معيشت 
روزمره است. همچنين موضوع «آموزش» و «درمان» نيز از ديگر عوامل 
مهم هستند. او بيان كرد: «اگر به فكر كم كردن مشكلات هستيم بايد 
توزيع عادلانه مشاغل و درآمدزايي در سراسر كشور انجام شود، در اين 
ــيراز و ديگر كلانشهرها  صورت مشكلات تهران، اصفهان، مشهد، ش

حل مي شود.»
عضو هيئت علمي مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي با بيان اينكه 
ــكلات و كاهش جمعيت پذيري  «اگر فلسفه انتقال پايتخت حل مش
تهران است راه هاي كم هزينه تري وجود دارد،» افزود: «انتقال پايتخت 
ــارد دلاري دارد كه البته زمان زيادي هم  نياز به هزينه چند صد ميلي
مي برد. حال با بخش كمي از هزينه انتقال پايتخت مي توان امكانات 
ــور توزيع و مشكلات را در زمان  و مشاغل را به صورت عادلانه در كش

كمتري حل كرد.»
  به جاي درست كردن ابرو، چشمش را هم كور نكنيد

رسيدگي به مكران نيازمند اضافه كردن پسوند يا پيشوند پايتخت به 
آن نيست. مكران نيازمند امكانات است و شرايطي كه بتواند علاوه بر 
تأمين ساكنان آن ديگران را نيز به آنجا بكشاند. در واقع اين امكانات 
ــاند نه واژ ه  پايتخت.  ــهر و آن شهر مي كش است كه افراد را به اين ش
ــهرهاي پرجمعيت كشور است درست مثل  اصفهان امروز يكي از ش
مشهد، تبريز، شيراز و خيلي شهرهاي ديگر بدون آنكه واژه پايتخت در 
كنار نام آنها جا خوش كرده باشد. هرچند كه امكانات اين شهرها هم 
هنوز به پاي تهران نمي رسد، اما آنچه باعث شده تا اين شهرها در زمره 
شهرهاي پرجمعيت كشور قرار گيرد توجه به افزايش امكانات رفاهي 
آن است و بس. پس بهتر است به جاي درست كردن ابرو چشمش را 

هم كور نكنيم. 

از تهران تا مكران

پرونده
جابه جايى پايتخت
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آمار دهه شصتي هاي مجرد حالا به يك دغدغه 
تبديل شده اسـت. دختران و پسـراني كه زير 
باران آتش و گلوله متولد شـدند و كودكي شان 
را گذراندند و بعد هم كه بزرگ تر شدند، سدهاي 
متعددي براي داشـتن يك زندگي عادي پيش 
روي شان بود؛ از شكسـت غول كنكور گرفته تا 
صف طويل و سخت اشـتغال و ازدواج! به همين 
خاطر هم امـروز با وجود آنكه اين افراد سـنين 
ميانسـالي را تجربه مي كنند، هنوز بخشـي از 
امورشـان به سـرانجام نرسـيده و تعداد قابل 
توجهي از دختران و پسـران اين دهه همچنان 
مجردنـد؛ ماجرايي كه بـراي مريـم ابراهيمي 
بانوي دهه هفتادي كه خودش هم مادر اسـت، 
دغدغه شـده و با چنين دغدغه اي چند سـالي 
مي شـود وارد حوزه واسـطه گري ازدواج شده 
اسـت؛ موضوعي كه رهبرمعظم انقـلاب درباره 
لزوم احياي آن در جامعه امروز متذكر شده اند، 
به همين خاطر هم خانم ابراهيمي كه او را به نام 
«ننه ابراهيم» مي شناسند، وقتي به عنوان فعال 
حوزه واسطه گري ازدواج براي حضور در پيشگاه 
رهبري و بيان چالش هاي اين عرصه انتخاب شد، 
تصميم گرفت زبان دختران و پسـران مجرد به 
خصوص دهه شصتي ها باشد و درددل هاي شان 
را به گـوش رهبرمان برسـاند تا شـايد نصايح 
پدرانه حضرت آقا بتواند مانند هميشه راهگشا 
باشد و گرهي از بخت جوانان مجردمان باز كند. 
خانم ابراهيمي، كارشناسـى ارشد روانشناسي 
خانواده درماني دانشگاه شهيد بهشتي را دارد و 
از همان دوران دانشجويي وارد فعاليت در حوزه 
واسطه گري ازدواج شده است. تجربه چند سال 
واسـطه گري موجب شده اسـت وى حرف هاي 
خوبي در حوزه ازدواج داشته باشد؛ حرف هايي 
كه البته بخشي از آنها را در ديدار با مقام معظم 
رهبري گفت و بخشي را هم با ما در ميان گذاشت. 

 خانم ابراهيمي چه شد كه شما در مسير 
واسطه گري ازدواج قرار گرفتيد و اين كار 

را دنبال كرديد؟
من در 20سالگي در دوران دانشجويي با اين ماجرا 
ــدم و علاقه پيدا كردم در اين مسير گام  ــنا ش آش
ــپس در طرح  بردارم. كم كم وارد نهاد رهبري و س
ــر  ــمي همس ــدم. به خانم دكتر قاس هدي وارد ش
ــگاه  ــهرياري كه طرح هدي را در دانش ــهيد ش ش
ــتي راه انداختند، گفتم من مي خواهم  شهيد بهش
همسان گزيني كنم. آن زمان 23ساله بودم و چند 
ماهي از ازدواجم مي گذشت و براي اين كار مصمم تر 
شده بودم. خانم دكتر قاسمي در واكنش به خواسته 
من خنديد و گفت تو خيلي كم سن و سالي و همه 
كساني كه اينجا فعاليت مي كنند همه مادر هستند 
ــت. من هم جواب دادم اتفاقاً من  و سن شان بالاس
جوانم و مي دانم جوان ها چه مي خواهند. در نهايت 
ــد يك ماه به صورت آزمايشي كار كنم و در  قرار ش
اين مدت اولين همسان گزيني كه داشتم را ديدند، 
گفتند خيلي عالي است و از همه بهتر همسان گزيني 
داشتيد. پس از اين بود كه خانم دكتر گاردشان باز 
شد و متوجه شدند دهه هفتادي ها هم مي توانند در 

حوزه همسان گزيني وارد شوند. 
شـما در ديدار با رهبري نكات مهمي را 
بيان كرديـد كه يكـي از مهم ترين آنها 
بيـان گلايه هـاي جوانـان مجـرد بابت 
خواسـته هاي غيرمعقولـي بـود كه از 
يكديگر دارند. چه شـد تصميم گرفتيد 
در پيشـگاه رهبري اين نكات را مطرح 

كنيد؟ 
من به عنوان واسطه گر ازدواج معرفي شده بودم و 
ــطه صفحه ننه ابراهيم و  به من گفتند شما به واس
ــده ايد و  همان ادبياتي كه در آنجا داريد، دعوت ش
ــان را عوض كنيد و  لزومي ندارد بخواهيد ادبيات ت
ــد، پس هر چيزي كه لازم است  خيلي رسمي باش
ــرت آقا گفتم چكيده  بگوييد. آنچه در حضور حض
درددل هاي من در بحث واسطه گري بود و به همين 
خاطر اينها را عنوان كردم، به خصوص قسمتي كه 
گلايه كرده بودم بابت مهريه 14سكه. هر وقت در 
بحث واسطه گري وقتي به پسرهايي برمي خوردم 
كه 14سكه مهريه مي خواستند اما در بحث جهيزيه 
ــان پخش  وقتي ما صحبت هاي رهبري را براي ش
ــه  ــت و من هميش ــم، هيچ تأثيري نداش مي كردي
ــر من به  ــم يك بار اگ ــوخي و جدي مي گفت به ش
محضر حضرت آقا بروم، به ايشان مي گويم از مهريه 
ــان و حزب اللهي بودن چه سوء  14سكه به نام ايش
ــود! در خصوص دختران دهه  ــتفاده اي مي ش اس
شصتى هميشه دغدغه داشته ام و چند سال پيش 
ــودم و حتي  ــئله مصاحبه كرده ب راجع به اين مس
يكسري پيشنهادات داده بودم اما عملاً در اين حوزه 
ــان دولت آقاي  ــت. فقط در زم اتفاقي نيفتاده اس
رئيسي وام 500 ميليون براي ازدواج دختران دهه 
شصتي در نظر گرفتند كه نمي دانم تا چه حدي اجرا 
شد، اما ماجرا در همان حد متوقف شد و كار ديگري 

براي دختران دهه شصتى انجام نگرفت!
بابت صحبت هاي تان چه بازخوردهايي 

دريافت كرديد؟
ــود اينكه خيلي ها به  در خصوص بازخوردها با وج
دوستان و هرجا كه دسترسي پيدا كرده بودند، پيام 
ــكر كردند كه دختران دهه  شصتى چه  دادند و تش
ــاتي كه حضرت آقا دارند،  در سطح جامعه و جلس
فراموش شده اند ولى برخي از شيطنت هاي رسانه اي 
آزاردهنده بود و من سعي كردم زياد فضاي مجازي 
ــن را آماده  ــا همان زماني كه مت را دنبال نكنم، ام
مي كردم، احتمال مي دادم بازتاب هاي خيلي منفي 

هم دريافت كنم!
مثلاً چه بازخوردهايي؟

 يكي از شيطنت هاي رسانه اي كه اتفاق افتاد اين بود 
كه صحبت هاي من در خصوص پسرها كات و وايرال 
شد. خيلي از كساني كه تمام سخنراني را گوش نداده 
بودند، مدام انتقاد مي كردند و مي گفتند مگر مشكل 
ازدواج فقط پسرها هستند، البته خيلي از اين افراد 
بعد از آنكه تمام سخنراني را گوش كردند حلاليت 
ــاي خيلي خوب هم كم  طلبيدند، البته بازخورده
نبود، اما از آن طرف بازخوردهاي منفي به خصوص 
ــال يكي از  ــود. به طور مث ــاي توييتر زياد ب در فض
صحبت ها و انتقادها اين بود كه جاي اين صحبت ها 
جلوي رهبري نبود و يكسري مي گفتند شايد اين 
مدل سخن ها الان در اين شرايط منطقه ضرورتي 
ــت كه بله مسائل منطقه  نداشت، اين در حالي اس
بسيار مهم است اما مهم بودن مسائل منطقه منافاتي 
با مهم بودن مسئله ازدواج در داخل كشور ندارد و به 
نظر من اين مسئله نوعي سفسطه بود. از نگاه من اگر 
اين صحبت ها سخيف بود، پس مسئله ازدواج هم 

در كشور ما سخيف است! در بحث هاي اقتصادي 
ــوارد قانوني را آورده بودم  و قوانين هم من م

ــه من دادند كه  اما داورها بازخوردهايي ب
ــئله ازدواج  ــدم قانون در مس متوجه ش
كم نداريم اما اجراكننده كم داريم! به 

ــن خاطر تصميم  همي
ــم صحبت ها و  گرفت
درددل هايي را بگويم 
كه تاكنون گفته نشده 
است. خيلي ها هم فكر 
كرده بودند من مجرد 

هستم و برخي بازخوردهاي منفي را از اين زاويه نيز 
داشتم كه فكر مي كردند من دغدغه خودم را دارم. 
گذشته از اين برخي از بازخوردهاي منفي از سوي 
رسانه هاي معاند هم وجود داشت كه شايد دليلش 
ــطه گري براي آنها فضاي  اين باشد كه فضاي واس

نامأنوسى است و اصلاً آن را قبول ندارند. 
واسـطه گري ازدواج يكي از سنت هايي 
اسـت كه رهبـري بارهـا بر احيـاي آن 
تأكيد كرده اند، البته براي آن شـروطي 
گذاشته اند و واسطه گر بايد داراي شرايط 
خاصي باشد. از نگاه شما به عنوان كسي 
كه خودتان چند سـال اسـت در حوزه 
واسـطه گري ازدواج فعاليـت مي كنيد، 
ويژگي هاي واسـطه گرهاي ازدواج بايد 

چه باشد؟
ــته  معرف ازدواج بايد هوش اجتماعي خوبي داش
ــد و بتواند ارتباط بگيرد. هم حرف دختران را  باش
ــودش را به جاي  ــران را و خ بفهمد و هم حرف پس
ــت كه با پدرومادرها  آنها بگذارد. ترجيح ما اين اس
در ارتباط نباشيم و ترجيحاً با خود دختر و پسر در 
ارتباط باشيم. متأسفانه مادرها سليقه خودشان را 
ــط اعمال مي كنند و كار واسطه گر خيلي  اين وس
ــود! جداي از آن من فكر مي كنم هر  سخت مي ش
واسطه گر بايد يكسري اصول اخلاقي براي خودش 
داشته باشد. مثلاً اينكه اگر يك پسر به خواستگاري 
ــواب نداد كه  ــتگاري را رها كرد و ج رفت و خواس
نظرش مثبت است يا منفي و واسطه گر به او اخطار 
ــي اين قوانين را  ــا او كار خودش را كرد، وقت داد ام
ــي را معرفي نكند  رعايت نمي كند ديگر به او كس
يا وقتي معيارهاي خيلي غيرمنطقي دارد، نگاه 
ــد كه بالاخره جوان است  واسطه گر اين نباش
ــايد آن پسر با  و مي خواهد ازدواج كند. ش
ملاك هاي غيرمنطقي اش برود و دختري 
ــه مي خواهد پيدا  را ك
ــدوارم كه  كند و امي
خوشبخت هم بشود 
ــه عنوان  ــن ب ــا م ام
ــطه گر در  ــك واس ي
ــتباه  ملاك هاي اش

اين آدم شريك نمي شوم. اين همان حلقه مفقوده 
است. 

و شـايد اصلاً واسـطه گر اين مسئوليت 
اجتماعي را داشـته باشـد كه به عنوان 
فعال فرهنگي به سهم خودش سعي كند 
معيارهاي غيرمنطقي را به نوعي اصلاح 

كند، اينطور نيست؟
ــاي غيرمنطقي اصلاح  ــا اين معياره خيلي وقت ه
ــرف ما را گوش  ــود و آن فرد نمي خواهد ح نمي ش
ــت ! خصوصاً  ــش از اين حرف ها پر اس دهد و گوش
پسران دهه شصتي به يك سني رسيده اند كه اصلاً 
ــكالي ندارد  انعطاف پذيري ندارند. من مي گويم اش
ــه مي خواهد پيدا كند  اين فرد برود و دختري را ك
اما واسطه گرهاي ما كاش به اين درك برسند كه در 

اين معيارهاي اشتباه ازدواج شريك نشوند. 
يكـي از موضوعاتـي كـه شـما در 
صحبت هاي تـان مطـرح كرديـد بحث 
توجه بـه ازدواج دختران دهه شـصتي 
اسـت، بـه خصـوص در روسـتاها ما با 
تراكم بيشـتري از دختران دهه شصتي 
كـه ازدواج نكرده انـد مواجهيم، بحث 
ديگر هم فاصله سـني هاي نامعقول در 
ازدواج هاست كه به لحاظ روان شناختي 
هم مي توانـد موفقيـت ازدواج را تحت 
تأثير قرار دهـد. از نگاه شـما به عنوان 

فعال اين حوزه چه كار مي شود كرد؟
 من چند سال پيش يكسري پيشنهاداتي داده بودم، 
به طور نمونه يك كميته اي ويژه بچه هاي دهه60 
تشكيل شود كه در آن پزشك ژنتيك، روان شناس، 
ــه طور كلي از  ــت مردان و ب دكتر زنان، اورولوژيس
تخصص هاي مختلف حضور داشته باشند و موضوع 
ــبيه وام  را از زواياي مختلف ببينند. يك چيزي ش
500 ميليوني دختران دهه شصتي در دولت شهيد 
رئيسي و مجموعه اي از عوامل ديده شود. بسياري 
ــايد مسئله شان مسئله  ــصتي ش از پسران دهه ش
ــياري از آنها به ثبات شغلي و  اقتصادي نباشد و بس
اقتصادي رسيده اند و ممكن است خودشان خانه و 
ــند و مي گويند ما بعد از ازدواج  ماشين داشته باش
ــاله مي خواهيم خوش بگذرانيم، به همين  چند س
ــال باشد تا چند  خاطر بايد همسر من كم سن و س
سال بعد از ازدواج همچنان توانايي باروري داشته 
ــوي ديگر برخي پسرها خشم و كينه اي  باشد. از س
نسبت به دختران دهه شصتي دارند و مي گويند آن 
زمان كه ما هيچ چيزي نداشتيم، دهه شصتي ها ما 
ــين و پول داريم  را رد كردند، حالا كه ما خانه، ماش
ــصتي ازدواج كنيم!  چرا بايد برويم و با يك دهه ش
پس سراغ دهه هفتادي و دهه هشتادي مي رويم، 
بنابراين ماجرا ريشه دارتر از آن است كه به راحتي 
بخواهد حل شود. از نگاه من لازم است كميته اي در 
ــكيل شود، البته  رابطه با دختران دهه شصتى تش
ــان قطعاً بهتر  ــت و متخصص اين يك ايده خام اس
مي توانند در اين خصوص ورود پيدا كنند. در واقع 
مي شود كاري كرد اما من هيچ كاري نمي بينم براي 
ــود، حتي براي هيئت  دختر دهه شصتي انجام ش
علمي شدن و مسائلي از اين قبيل الان امتياز را به 
خانم هاي متأهل داراي فرزند مي دهند! در صورتي 
ــت، چرا  ــن كار اصلاً منطقي نيس كه به نظر من اي
اين ازدواج كردن و مادر بودن بايد امتياز محسوب 
ــصتي به دلايلي  ــايد يك دختر دهه ش ــود؟! ش ش
نتوانسته است ازدواج كند و ما داريم با اين امتيازات 
غيرمنطقي براي تأهل، امكان اشتغال مناسب را هم 
از او مي گيريم و دوران سالمندي كه مي تواند برايش 

بسيار سخت تر باشد. 
مـن فكـر مي كنـم شـايد لازم باشـد 
روان شناسـان و جامعه شناسـان هـم 
پاي كار بيايند. فاصله سـني در ازدواج 
تا حدي معقول اسـت و اگـر اين فاصله 
سـني افزايـش غيرمنطقـي داشـته 
باشـد، مي تواند روي موفقيـت ازدواج 
هم تصميـم بگذارد. اگر روان شناسـان 
و جامعه شناسـان هم پـاي كار بيايند و 
تبعات چنيـن ازدواج هايي را تشـريح 
كنند، شـايد خيلي از افـراد تصميمات 

منطقي تري بگيرند! 
ــان  ــان و جامعه شناس ــياري از روان شناس  بس
ــان  ــد! روان شناس ــار مي دانن ــطه گري را ع واس
ــه عنوان  ــدت از اينك ــا به ش ــان م و جامعه شناس
ــود، هراس دارند و  واسطه گري به آنها چسبيده ش

آن را عار و بي كلاسي مي دانند. 
و كلام آخر. 

ــن وظيفه رهبر جامعه  من مي دانم به هيچ وجه اي
نيست كه به اين مسئله ورود كند اما دلم مي خواست 
ــر دارند و  ــرادي كه منب ــي و اف ــاي مذهب چهره ه
صداي شان شنيده مي شود به اين مسئله ورود كنند 
و پسران را تشويق كنند تا ازدواج هاي منطقي تري 
داشته باشند. آقايان بايد پاي كار بيايند. من انتظارم 
ــان نمي توانند به  ــت. ايش ــخص رهبري نيس از ش
ــئله ورود كنند اما چرا آقايان منبري،  جزئيات مس
سلبريتي هاي مذهبي و كساني كه تريبون و رسانه 

دارند، هيچ چيزي نمي گويند؟ 

دختران دهه شصتي فراموش شده اند!
گفت وگوي «جوان» با بانوي واسطه گر ازدواج كه در محضر رهبري درددل كرد زهرا چيذري

    رهنمود   گفت وگو

اهميت واسطه گري ازدواج
 در كلام رهبري 

ــد و  ــيه  اى مطرح ش ــئله كه به   صورت حاش يك مس
ــئله   مهمى است،  به   نظر من حاشيه  اى نيست و مس
ــت، انتظار داشتيم اين  جور  مسئله   ازدواج جوان هاس
ــئله   ازدواج جوان ها  ــان بدهيد، مس عكس  العمل نش
ــم دارم كه نگاه  ــت. من از اين بي ــئله   مهمى اس مس
بى  تفاوت نسبت به مسئله   ازدواج- كه متأسفانه امروز 
ــود دارد- در آينده  كم و بيش اين نگاه بى  تفاوت وج
ــور به  وجود بياورد. خب،  ــختى را براى كش تبعات س
حالا شما مسئله   سربازى را مطرح كرديد، به  نظر من، 
سربازى مسئله   مشكلى نيست، مي شود در آن زمينه 
هم فكر كرد، كار كرد، راه حل مشكل سربازى به  عنوان 
ــت كه ما مدت زمان  يك مانع در امر ازدواج، اين نيس
سربازى را كوتاه كنيم، مي توان شيوه هاى ديگرى را 
به  كار گرفت، لكن اين يك مسئله است. انگيزه براى 
ــود به يك اقدام عملى، يعنى  ازدواج، بايد تبديل بش
ــداى متعال  ــدا بكند. اينكه خ ازدواج بايد تحقق پي
مي فرمايد: انِ يكونوا فُقَرآءَ يغنِهِمُ االلهُ مِن فَضلهِ، (3) 
اين يك وعده   الهى است، ما بايد به اين وعده، مثل بقيه   
وعده هاى الهى كه به آن وعده ها اطمينان مي كنيم، 
اطمينان كنيم. ازدواج و تشكيل خانواده، موجب نشده 
است و موجب نمي شود كه وضع معيشتى افراد دچار 
تنگى و سختى بشود، يعنى از ناحيه   ازدواج كسى دچار 
ــود، بلكه ازدواج ممكن است  سختى معيشت نمي ش
ــجويى محيط  ــايش هم ايجاد كند. محيط دانش گش
ــازى ازدواج. به  خوبى و مناسبى است براى زمينه  س
نظر من بر روى مسئله   ازدواج جوان ها، خود جوان ها، 
اولياى خانواده هايى كه جوان ها متعلق به آنها هستند، 
ــگاه، فكر كنند  ــئولان ذى  ربط مرتبط با دانش و مس
ــن ازدواج- كه امروز  ــد، نگذاريم س و تصميم بگيرن
متأسفانه بالا رفته، به خصوص در مورد دختران- ادامه 
پيدا بكند. بعضى از تصورات و سنت هاى غلط در مورد 
ازدواج وجود دارد كه اينها دست  وپاگير است، مانع از 
ــنت ها را بايد عملاً  رواج ازدواج جوان هاست، اين س
نقض كرد. شما كه جوانيد، مطالبه  گريد، پرنشاطيد، 
ــنت ها  ــنهادكننده   نقض خيلى از عادت ها و س پيش
ــنت هاى غلطى را هم كه  هستيد، به نظر من اين س
ــماها نقض  ــتى ش در زمينه   ازدواج وجود دارد، بايس
ــت كه من تأكيد آن را  كنيد، اين هم يك مسئله اس
ــته معمول بود كه براى  لازم مي دانم، البته در گذش
ازدواج، افراد خير و مؤمنى پيدا مي شدند، واسطه  گرى 
ــب را، پسرهاى مناسب  مي كردند، دخترهاى مناس
ــا را راه مى  انداختند،  ــى مي كردند، ازدواج ه را، معرف
ــرد، بايد واقعاً در جامعه يك  اين كارها بايد انجام بگي
حركتى در اين زمينه به  وجود بيايد. (1393/05/01)
يك مسئله اي كه اخيراً مطرح كرده اند، مسئله  ازدواج 
ــر- مطمئناً  ــر و دخت جوان ها بود كه خب، همه- پس
علاقه مندند. من همين جا به توصيه  اين جوان عزيزي 
ــر بدهم، به  ــتند به پدر و مادرها تذك كه از من خواس
پدرها و مادرها تذكر مي دهم، من خواهش مي كنم و 
ــماها كه يك خرده امكانات ازدواج  تقاضا مي كنم از ش
را آسان كنيد. پدر و مادرها سختگيري مي كنند، هيچ 
سختگيري اى لازم نيست. بله، يك مشكلات طبيعي 
ــغل و از اين  ــكن، مسئله  ش ــئله  مس وجود دارد- مس
مسائل- لكن «انِ يكونوا فُقَرآءَ يغنِهِمُ االلهُ مِن فَضلهِ»، 
ــوان، الان هم  ــت ج ــت. ممكن اس خب، اين قرآن اس
امكانات مالي مناسبي نداشته باشد، اما ان شاءاالله بعد از 
ازدواج خداي متعال گشايش مي دهد. ازدواج جوان ها را 
متوقف نكنند، من خواهش مي كنم كه پدرها و مادرها 
به اين مسئله توجه كنند، البته يكي از مسائل مهم اين 
است كه رسم خواستگاري رفتن و وساطت كردن براي 
ازدواج دخترها، متأسفانه كمرنگ شده، اين چيز لازمي 
ــابق ها هميشه معمول بود،  است. افرادي هستند- س
حالا هم با كثرت نسل جوان در جامعه  ما، بايد اين رواج 
داشته باشد- پسرهايي را مي شناسند، به خانواده  دختر 
معرفي مي كنند، دخترهايي را مي شناسند، به خانواده  
پسر معرفي مي كنند، تسهيل مي كنند و آماده سازي 
ــد. هرچه كه ما  ــد ازدواج را، اين كارها را بكنن مي كنن
بتوانيم در جامعه مسئله  مشكل جنسي جوان ها را حل 
كنيم، اين به نفع دنيا و آخرت جامعه  ماست، به نفع دنيا 
و آخرت كشور ماست، بعد هم براي مسئله  نسل كه من 
رويش خيلي تكيه دارم [مهم است]. باز من همين جا 
ــرض مي كنم،  ــت ع ــاي وزير محترم بهداش هم به آق
ــد كه آن خواسته  شما كه  گزارش هايي به من مي رس
همان خواسته  ماست، [يعني] مسئله  جلوگيري از منع 
ــتي بود، بنا بر اين  باروري- كه منع باروري يك سياس
گذاشته شد كه از اين سياست جلوگيري بشود- درست 
انجام نمي گيرد، بعضي جاها همچنان در بر پاشنه  قبل 

مي گردد. (1394/04/20)

 يكي از موضوعاتـي كه در خصوص بحث واسـطه گري ازدواج 
مطرح مي شود اين اسـت كه آيا در جامعه امروز اصلاً نيازي به 

واسطه گري هست يا خير؟ پاسخ شما به اين مسئله چيست؟
من هميشه گفته ام من واسطه گر ازدواج هستم اما هيچ گونه گاردي نسبت به 
اينكه دختر و پسر خودشان باهم آشنا شوند، ندارم؛ چه در فضاي مجازي چه هر 
جاي ديگر، اما من از منتقدان واسطه گري يك سؤال دارم، اگر پسر و به خصوص 
ــنايي براي ازدواج برايش پيش نيامد، بايد چه كار كند؟  دختر اين فضاي آش
گاهي پاسخ مي دهند خب وارد جامعه شود! اما من مي گويم ما درباره دختري 
كه خانه نشين است، صحبت نمي كنيم، بلكه درباره دختري صحبت مي كنيم 
كه درس خوانده و وارد بازار كار شده اما شرايط آشنايي و ازدواج با پسري برايش 
فراهم نشده است. اين دختر بايد چه كار كند؟ بنابراين حتي منتقدان هم به اين 
نتيجه مي رسند كه اين درست است اينجا يك خلائي وجود دارد. اگر افرادي 
هستند كه در فضاي بيرون با يكديگر آشنا مي شوند خيلي هم عالي، فقط كافي 
ــان به هم بخورد و بتوانند ازدواج سالمي داشته باشند، اما  است ملاك هاي ش
خيلي وقت ها براي خيلي از دخترها و حتي خيلي از پسرها اين فرصت آشنايي 
رخ نمي دهد. از سوي ديگر به طور نمونه ما دختراني را داشته ايم كه در دانشگاه 

براي شان پيشنهادات زيادي هم مطرح مي شده اما مسئله اي كه وجود دارد اين 
است كه هيچ يك از پسرهايي كه ظاهراً ابراز علاقه مي كردند از نظر خانوادگي و 
موارد ديگر تناسب لازم را با آن خانم ها نداشته اند، بنابراين افراد زيادي هستند 
كه مي گويند من در فضاي دانشگاه خواستگار زياد دارم اما ملاك هاي شان با 
ــودم بارها با دخترهايي  ملاك هايم همخواني ندارد. نكته ديگر اينكه من خ
مواجه شده ام كه شرايط شان هم خوب است اما به دلايل مختلف ممكن است 
خواستگاران كمتري داشته باشند. مثلاً مهاجرت كرده اند و آشنايي ندارند و 
نمي توانند از فاميل و آشنايان بخواهند كسي را براي ازدواج به آنها معرفي كنند. 
اين احساس مسئوليت بايد در خانواده فاميل و اطرافيان باشد تا افرادي را كه 
مناسب هم مي بينند، به يكديگر معرفي كنند. بعد از سخنراني من تعداد زيادي 
از افراد پيام دادند و درخواست داشتند كه مي خواهند در اين زمينه كمك كنند 
اما نكته اي كه وجود دارد اين است كه بسياري از اين افراد وقتي با سختي ها و 
چالش هاي واسطه گري مواجه مي شوند، كنار مي كشند،  ولى داشته ايم افرادي 
را كه آمده اند و با وجود تمام سختي ها همچنان كار مي كنند. نكته جالب اينكه 
آنقدر كه مجردها دغدغه دارند و براي اين كار زمان مي گذارند، ممكن است 

متأهل ها به آن ميزان دغدغه نداشته باشند. 

 واسطه گري در جامعه امروز نيز ضرورت دارد
  نگاه

در خصـوص دختـران دهـه 
شصتى هميشه دغدغه داشته ام 
و چند سـال پيش راجـع به اين 
مسـئله مصاحبـه كـرده بـودم 
و حتـي يكسـري پيشـنهادات 
داده بودم اما عمـلاً در اين حوزه 
اتفاقي نيفتـاده اسـت. فقط در 
زمان دولـت آقاي رئيسـي وام 
500 ميليون براي ازدواج دختران 
دهه شـصتي در نظر گرفتند كه 
نمي دانم تا چه حدي اجرا شـد، 
اما ماجـرا در همان حـد متوقف 
شـد و كار ديگري براي دختران 
دهه شـصتى انجـام نگرفـت!



اتصال 10 هزار خانوار ايواني به شبكه فاضلاب شهري
بيش از 10 هزار      ايلام
خانـــوار در 
شهرسـتان ايوان اسـتان ايلام به شـبكه 

فاضلاب شهري متصل شدند. 
مديرعامل شركت آب و فاضلاب ايلام گفت: 
از ابتداي سال با اتصال 2 هزار و 628 مشترك 
ايواني، تعداد مشتركان فاضلاب اين شهرستان 
ــت.   ــيده اس ــترك رس به 10هزار و 270 مش
محمد محمدي افزود: اجراي شبكه فاضلاب 
ــتان ايوان با تخصيص 500 ميليارد ريال اعتبار به صورت تسهيلات از بانك كشاورزي از  در شهرس
ــرفت فيزيكي دارد.  وي  ــتور كار قرار گرفت كه اكنون حدود 73 درصد پيش طريق ماده 56 در دس
ــهر ايوان فعال هستند و تاكنون تعداد 10 هزار  ادامه داد: پنج شركت پيمانكار در حوزه فاضلاب ش
ــهر ايوان نصب و به شبكه جمع آوري فاضلاب متصل  و 270فقره انشعاب فاضلاب مشتركان در ش
شده اند.  اين مسئول توضيح داد: طرح ايجاد تأسيسات فاضلاب شهر ايوان شامل 78 كيلومتر شبكه 
ــت.  محمدي گفت: حدود 3 هزار انشعاب باقيمانده مستلزم  اصلي و 90 كيلومتر خطوط فرعي اس
تأمين اعتبار است و با توجه به پيگيري هاي به عمل آمده با تخصيص اعتبار تمام مشتركان شهر ايوان 

به شبكه جمع آوري فاضلاب متصل خواهند شد. 

تخريب 29هزار متر مربع از ساخت و سازهاي غيرقانوني
29 هـزار متر      فارس
مربع از ساخت 
و سـازهاي غيرقانونـي در اراضـي منطقه 

10شيراز تخريب شد. 
ــيراز با  ــاورزي شهرستان ش مدير جهاد كش
ــرارگاه حفاظت از اراضي اين  اذعان به اينكه ق
شهرستان اقدام به قلع و قمع ساخت و سازهاي 
غير مجاز كرده است، گفت: 29 هزار متر مربع 
از اين ساخت و سازهاي غيرقانوني در اراضي 

منطقه 10 اين شهرستان تخريب شد.  محمد ميرزايي افزود: عمليات تخريب در مناطق قلات، انجيره، 
قصرقمشه، دوكوهك و حشمت  االله دينكاني صورت گرفت.  اين مسئول ادامه داد: در اجراي دستور 
قضايي فوق 13مورد اسكلت ساختمان، 21 مورد ديواركشي، چهار مورد پي كني و دپو مصالح تخريب 
ــاخت و سازهاي غيرمجاز موجب آزادسازي  يا جمع آوري شد.  ميرزايي با اشاره به اينكه تخريب س
اراضي بكر و درجه يك كشاورزي در مناطق موصوف شد، گفت: اين عمليات با همكاري 150 نفر از 
پرسنل يگان امداد نيروي انتظامي استان فارس و يگان حفاظت امور اراضي جهاد كشاورزي انجام 
شد.  ميرزايي تصريح كرد: اجراي حكم تخريب با حضور نماينده دادستان و عوامل و ادوات شهرداري 

شيراز به صورت همپوشان با محوريت جهاد كشاورزي انجام شد.

ــگاه علوم پزشكي، خدمات بهداشتي و درماني     همدان: رئيس دانش
همدان با بيان اينكه در حال حاضر در سطح استان همدان در 48 رشته 
پزشكي كمبود پزشك متخصص و فوق تخصص داريم، افزود: ميزان سرانه 
و شاخص پزشك نسبت به جمعيت در استان همدان 95 صدم درصد بوده 
اين در حالي است كه ميزان سرانه و شاخص پزشك نسبت به جمعيت 
در كشور 1/6 دهم درصد است كه اين كمبود را به وزارت بهداشت انتقال 
ــاره به مطالبات كاركنان و پرسنل  داده ايم.  دكتر بهروز كارخانه اي با اش
حوزه بهداشت و درمان استان همدان تصريح كرد: با پيگيري انجام شده 
ــتان همدان مربوط به سال  ــت و درمان اس كارانه كاركنان حوزه بهداش

گذشته و دو ماه از امسال در هفته آتي پرداخت خواهد شد. 

ــد از اردوگاه هاي  ــپاه حضرت روح االله در بازدي    مركزي: فرمانده س
راهيان نور استان مركزي در مناطق انديمشك، اهواز و خرمشهر گفت: 
ــي براي ترويج فرهنگ غني ايثار و  اردوگاه هاي راهيان نور بايد به محل
شهادت و تبادل تجربيات و آموزش ارزش هاي انساني و اسلامي تبديل 
شوند.  سردار مرتضي عمومهدي افزود: استان مركزي در حوزه اردوگاهي 
و تعداد آن در استان خوزستان جزء استان پيشروست، بنابراين نگهداري، 
بازسازي و مهم تر توسعه اين اردوگاه ها نيازمند مشاركت همه دستگاه 
و نهادهاي استاني است كه اميدواريم با مشاركت بيشتر شاهد اتفاقات 
بهتري باشيم. بهنام نظري معاون استاندار مركزي هم در اين بازديد با 
اشاره به نقش كليدي اردوگاه هاي راهيان نور در انتقال ارزش هاي دفاع 
ــل جوان گفت: اين اردوگاه ها بهترين فرصت براي آشنا  مقدس به نس
ــهادت و ترويج فرهنگ ايستادن و ما  كردن جوانان با فرهنگ ايثار و ش
مي توانيم هستند. ما بايد اين فرصت را مغتنم بشماريم و با برنامه ريزي 

دقيق، نسل جديد را با تاريخ و فرهنگ خود آشنا كنيم.

   بوشهر: نماينده ولي فقيه در استان بوشهر با بيان اينكه خط ريلي 
ــژه اى دارد تأكيدكرد:  ــاد ايران نقش وي ــتان فوق العاده براي اقتص اس
بوشهر، يك استان بندري و از آن طرف بار تجاري آن بيشتر كانتينري 
ــت كه به خط ريلي نياز دارد.  آيت االله غلامعلي صفايي  بوشهري با  اس
اشاره به بروز  مشكلات در پروژه خط ريلي بوشهر افزود: پروژه راه آهن 
بوشهر سال هاست تصويب شده و اقدامات اندكي هم صورت گرفته با 
ــب فرمان مقام معظم رهبري تدبير و چند  اينكه پول و اعتبار آن حس
قسط آن آماده شده اما اكنون به يكسري مشكل برخورد كرده و هنوز 

به سرانجام نرسيده است. 

   هرمزگان: رئيس كل دادگستري هرمزگان از تكميل روند صدور 
ــره هرمز خبر داد.   ــناد حدنگاري براي املاك و اراضي مردم جزي اس
مجتبي قهرماني هدف از صدور سند حدنگاري براي مردم جزيره هرمز 
را اعمال حاكميت بهتر و صيانت از منافع ملي به منظور مقابله با زمين 
خواري، كوه خواري و درياخواري و كاهش پرونده هاي وارده دستگاه 
قضايي با موضوع اختلاف ملكي برشمرد و افزود: با اين اقدام هماهنگ و 
تعامل سازنده دستگاه قضايي و دولت، مشكل اسناد مردم جزيره هرمز 

بعد از دهها سال برطرف شد. 

   خوزستان: نماينده مردم اهواز، باوي، حميديه و كارون در مجلس 
با اشاره به زندگي بيش از 400 هزار نفر در خانه هاي فاقد سند مالكيت 
ــكلاتي مانند نبود دسترسي به خدمات  گفت: اين موضوع سال ها مش
ــاختي و  ــلاك و محروميت از امكانات زيرس قانوني، كاهش ارزش ام
شهري را به همراه داشته است.  سيد محسن موسوي زاده افزود: فرآيند 
ــين اهواز با همكاري سازمان ثبت  سنددار شدن خانه هاي حاشيه نش
اسناد و املاك كشور و اداره كل ثبت اسناد خوزستان طراحي و جزئيات 

آن به زودي اعلام مي شود. 

   خراسـان رضوي: مديرعامل فولاد سنگان خواف گفت: سيستم 
ــنگان با هدف صرفه جويي در مصرف  هوشمند ديسپاچينگ فولاد س
انرژي و فاز اول رصدخانه هوش مصنوعي در منطقه صنعتي و معدني 
سنگ آهن خواف رونمايي شد.  علي امرايي افزود: يكي از اهداف مهم 
ــاز و دغدغه  ــايي ني ــوش مصنوعي روابط عمومي، شناس رصدخانه ه
ــف به خصوص  ــه در حوزه هاي مختل ــوص جامع ــان و به خص ذينفع

مسئوليت اجتماعي است.

 اجراي 43 پروژه نهضت ملي مسكن 
در همدان

هم اكنون 43 پروژه نهضت ملي مسكن      همدان
در اسـتان همدان در حال اجراست. 
ــت: 43 پروژه در  ــلامي همدان گف ــكن انقلاب اس مديركل بنياد مس
ــكن در استان در  قالب 16 هزار و 250 واحد در طرح نهضت ملي مس
حال ساخت است.  مسعود رضايي افزود: 12 هزار و 31 واحد در قالب 

پروژه هاي بنياد و 4 هزار و 219 واحد در قالب گروه ساخت هستند. 
ــر يكصد هزار نفر  ــهرهاي زي ــاره به ثبت نامي ها ادامه داد: ش وي با اش
جمعيت تعداد ثبت نام طرح نهضت ملي مسكن 47 هزار و 75 نفر است 
كه 13 هزار و 462 نفر تأييد نهايي شده اند.  اين مقام مسئول گفت: زمين 
تأمين شده 6 هزار و 672 واحد و زمين تحويل شده 4 هزار و 602 است 
كه از اين تعداد 4 هزار و 69 واحد گروه ساخت و 533 واحد بنياد ساخت 
ــاره به تعداد پروژه هاي شهرستان هاي استان به  هستند.  رضايي با اش
ــزار و 187 واحد، نهاوند پنج  تفكيك افزود: همدان هفت پروژه 11 ه
پروژه هزار و 323 واحد، ملاير پنج پروژه 634 واحد، اسدآباد پنج پروژه 
هزار و 165 واحد، رزن دو پروژه 301 واحد، درگزين دو پروژه 834 واحد 

و كبودرآهنگ دو پروژه 232 واحد در حال ساخت است. 
ــركان چهار  وي اعلام كرد: همچنين بهار دو پروژه 136 واحد و تويس
ــاخت بوده كه براي هر واحد 550 ميليون  پروژه 438 واحد در حال س
تومان بانك ها تسهيلات پرداخت مي كنند.  مديركل بنياد مسكن انقلاب 
اسلامي همدان با اشاره به پيشرفت فيزيكي پروژه هاي همدان بيان كرد: 
پروژه 690 واحدي شهرك بهشتي 95 درصد پيشرفت، پروژه 600 واحد 
ــرفت و 120 واحدي شهرك بهشتي  ــتي 20 درصد پيش شهرك بهش
همدان 100 درصد پيشرفت داشته است.  مديركل بنياد مسكن انقلاب 
اسلامي عنوان كرد: پروژه شهرك پرواز در هشت زون ساخته مي شود 
كه متناسب با عمليات اجرايي پيشرفت فيزيكي هر زون متفاوت است.  
رضايي با اشاره به پيشرفت پروژه شهرك پرواز گفت: مي توان گفت از 20 
ــته است.  وي با اشاره به پيشرفت  تا 40 درصد اين پروژه پيشرفت داش
ــتان هاي استان همدان گفت: پروژه  پروژه هاي بنياد ساخت در شهرس
274 واحدي نهاوند 60 درصد، 45 واحدى نهاوند 50 درصد، 46 واحدي 
ــركان  نهاوند 40 درصد، 502 واحدي ملاير 40 درصد، 48 واحدي س

صددرصد و 120 واحدى بهار 45 درصد پيشرفت داشته اند.

پژوهشكده هواشناسي دريايي در گيلان 
راه اندازي مي شود

با هدف توسـعه شبكه ايسـتگاه ها،      گيلان
پژوهشكده هواشناسـي دريايي در 

گيلان ايجاد مي شود. 
مديركل هواشناسي گيلان با بيان اينكه پژوهشكده هواشناسي دريايي 
به عنوان سومين پژوهشكده ذيل پژوهشگاه هواشناسي كشور در استان 
مستقر مي شود، افزود: اين پژوهشكده نقش مهمي در مطالعات درياي 
خزر، فعاليت هاي دريايي و دريانوردي، صيادي و پرورش ماهي در قفس 

و موضوعات اقتصاد دريامحور و كريدور شمال - جنوب دارد. 
محمد دادرس با اشاره به برنامه هاي اداره كل هواشناسي استان گيلان 
ــتگاه ها ادامه داد: طي  ــعه شبكه ايس در بازه 1403- 1398 جهت توس
اين مدت بالغ بر 25 ايستگاه باران سنجي و اقليم شناسي كاملاً خودكار 
ــي در مناطق  ــه اهميت هواشناس ــاره ب را راه اندازي كرديم.  وي با اش
ــه ايستگاه هواشناسي در  كوهستاني گفت: در سنوات گذشته فقط س
ــوله، جيرنده و ديمان راه اندازي شد، ولي طي  مناطق كوهستاني ماس
ــتر مناطق مرتفع و كوهستاني از جمله در غرب  سال هاي اخير در بيش
استان شامل حيران آستارا، اسب ووني و خرجگيل تالش، ماسال، بره سر 
رودبار، امامزاده اسحاق شفت و ملكوت املش و مابقي در مناطق جلگه اي 
اقدام به راه اندازي ايستگاه هواشناسي كرديم.  اين مسئول با بيان اينكه 
به زودي دومين ايستگاه هواشناسي جاده اي استان را با اعتباري بالغ بر 
5ميليارد تومان در محور سياهكل - ديلمان(لاريخاني) راه اندازي خواهيم 

كرد، گفت: اولين ايستگاه جاده اي در ارتفاعات تالش(لرزره) قرار دارد. 
دادرس افزود: ايستگاه هواشناسي جاده اي محور سياهكل - ديلمان در 
مرحله فعاليت آزمايشي بوده و در صورت فراهم بودن شرايط تا پايان 

سال يا هفته دولت سال آينده به بهره برداري خواهد رسيد. 
وي از افتتاح ايستگاه هاي هواشناسي در رودبنه لاهيجان و چسلي ماسال 
و اقليم شناسي خودكار در ليسار و رشت (مركز تحقيقات توتون) در سال 
ــتگاه باران سنجي ديجيتال  جاري خبر داد و توضيح داد: به زودي ايس
ــتان سياهكل به  ــتان رودبار(داماش) و شهرس و خودكار را در شهرس
ــي گيلان پژوهشگاه  ــاند.  مديركل هواشناس بهره برداري خواهيم رس
ــكده هاي اقليم شناسي(خراسان  سازمان هواشناسي را داراي پژوهش
رضوي) و هواشناسي كشاورزي(ايلام) اعلام كرد و ادامه داد: اميدواريم 
پژوهشكده هواشناسي دريايي نيز در گيلان به بهره برداري برسد، دفتر 
مطالعات يا پژوهشكده هواشناسي دريايي قابليت اين را داشته كه در 

يكي از شهرستان هاي ساحلي استان مستقر شود. 
ــي گيلان سالانه توانمندي جذب  وي با بيان اينكه اداره كل هواشناس
30 ميليارد تومان را دارد، اعلام كرد: گيلان استاني با اقليم متفاوت و 
ــعه شبكه ايستگاه ها  توپوگرافي پيچيده است، بنابراين نيازمند توس
هستيم. تاكنون بيش از 30 ايستگاه كاملاً خودكار را راه اندازي كرديم 
ــرعت باد و بارندگي مجهز  ــورهاي دما، رطوبت، سمت س كه به سنس
ــتند، البته اين قابليت وجود دارد  اين ايستگاه ها به 16 سنسور و  هس
سنجنده ديگر مجهز شوند و ارتقا يابند كه نيازمند توجه ويژه مسئولان 
در تأمين اعتبارات مناسب استاني و ملي است.  وي يكي از اولويت هاي 
ــتگاه هاي موجود  ــور و سنجنده برف براي ايس گيلان را تأمين سنس
ــدود هفت برف  ــال اخير با ح ــت و عنوان كرد: طي 15 تا 20 س دانس
سنگين مواجه بوديم كه نشان دهنده لزوم اندازه گيري خودكار و برخط 

ارتفاع برف در زمان بارش در كنار اندازه گيري سنتي است. 

 ساخت ربات شبيه  ساز اكلوژن 
از سوى محققان بجنوردي 

ربات شبيه  ساز اكلوژن براي نخستين       خراسان شمالي
بار در كشور از سوى محققان دانشكده 

دندانپزشكي بجنورد خراسان شمالي طراحي و ساخته شد. 
مجري طرح نوآورانه ربات شبيه ساز اكلوژن دانشكده دندانپزشكى بجنورد 
گفت: اين دستگاه كه با هدف بهبود آموزش دروس تخصصي «مورفولوژي» 
ــجويان امكان مي دهد مفاهيم  ــعه يافته است، به دانش و «اكلوژن» توس
پيچيده اين دروس را به شكلي عيني و كاربردي تر فراگيرند و مهارت هاي 
ــاره به اهميت اين  ــد.  دكتر رضا معتمدالصنايع با اش خود را ارزيابي كنن
دستاورد افزود: شيوه هاي مرسوم تدريس مورفولوژي و اكلوژن كه عمدتاً 
بر پايه مطالعه كتب مرجع و تمرينات عملي روي بلوك هاي گچي يا مومي 
استوار است، همواره با چالش هايي در انتقال مفاهيم و تجسم مباني همراه 
بوده است، بنابراين پس از سه سال تلاش و همفكري توانستيم اين دستگاه 
شبيه ساز را طراحي كنيم كه به طور ويژه براي آموزش و ارزشيابي دقيق 
دانشجويان طراحي شده است.  وي با قدرداني از حمايت معاونت پژوهشي 
دانشگاه بجنورد و همكاري دانشجويان فعال در اين پروژه ادامه داد: براي 
ــتگاه، از دانش و مهارت دانشجويان رشته هاي  طراحي و ساخت اين دس
ــي مكانيك و الكترونيك نيز بهره گرفته ايم.  اين مسئول با بيان  مهندس
اينكه بازخوردهاي آموزشي بسيار مثبتي از دانشجوياني كه تاكنون با اين 
وسيله آموزش ديده اند دريافت كرده ايم كه نشان دهنده تأثير شگرف اين 
فناوري در يادگيري است، خاطرنشان كرد: اين دستگاه شبيه  ساز كه يك 
فناوري پيشرو در آموزش دندانپزشكي محسوب مي شود، علاوه بر فراهم 
ــجويان، امكان ارزشيابي دقيق تر  كردن بستري نوين براي آموزش دانش
ــت.  به گفته معتمدالصنايع،  مهارت هاي عملي آنان را نيز مهيا كرده اس
برنامه هايي براي توسعه اين فناوري و كاربرد آن در ديگر شاخه هاي آموزش 

دندانپزشكي نيز در دست بررسي است. 

 محلول پاشي در 2هزار هكتار 
از عرصه هاي منابع  طبيعي لرستان

در راستاي نابودي آفات درختان بلوط       لرستان
در شهرستان پلدختر و جنوب خرم آباد 
در استان لرستان 2هزار هكتار از عرصه هاي طبيعي محلول پاشي شد. 
مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري لرستان با بيان اينكه آفت جوانه خوار 
بلوط در اسفندماه درختان را درگير مي كند، گفت: عمده كانون آلودگي، 
آفت برگ خوار و جوانه خوار بلوط در شهرستان پلدختر و جنوب خرم آباد بوده 
است.  حسين ميرزايي افزود: پس از رصد و پايش بهترين زمان براي مقابله 
با اين آفت اسفندماه است.  اين مسئول ادامه داد: كانون آلودگي در استان 
را 40 هزار هكتار برآورد كرديم كه امسال 2هزار هكتار را با محلول بي خطر 
ــي كرديم.  ميرزايي تصريح كرد: اين محلول روي برگ  (BT) محلول پاش
بلوط پاشيده مي شود و زماني كه آفت جوانه خوار از آن تغذيه مي كند اين 
سم وارد بدنش مى شود و از بين مي رود.  وي ادامه داد: وقتي درخت بلوطي 
خشك مي شود اين خسارت غيرقابل جبران بوده و با هيچ رقمي نمي توان آن 
را ارزش گذاري و ارزش اكولوژيكي كرد.  مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري 
لرستان با بيان اينكه ارزش هر درخت بلوط را 200 هزار دلار برآورد كردند، 
ــان مي دهد  يك درخت 33 خدمت  به انسان ها ارائه  افزود: پژوهش ها نش
مي دهد.  ميرزايي گفت: 40 درصد آب زاگرس را جنگل هاي بلوط تأمين 

مي كنند و زيبنده نيست ارزش مادي روي آن گذاشت. 
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اصفهان با بيـش از 22هزار بنـا و اثر تاريخي 
كه هزار و850 مورد آن ثبـت ملي و هفت اثر 
آن ثبت جهاني شده اسـت به عنوان يكي از 
با اهميت ترين شهرهاي دنيا مطرح و شناخته 
مي شـود. جايي كـه يادگارانـي از دوره هاي 
مختلف حكومتي را در دل خود جاي داده است 
و مي تواند سالانه ميليون ها گردشگر داخلي و 
خارجي را به سمت خودش جذب كند.  با اين 
حال، مدت هاست بخش زيادي از آثار و بناهاي 
تاريخي اصفهان مورد بي مهري قرار گرفته و 
به سمت تخريب و ويراني مي روند. حتي برخي 
مرمت ها هم كـم از تخريب نداشـته و مانند 
زخمي بر تن آثار كهن اين شـهر نشسته اند. 

    
ــه اصفهان به  ــخ و در زمان هايي ك در طول تاري
ــمت خود  عنوان پايتخت، نگاه جهانيان را به س
ــمندترين و فاخرترين  ــرده بود، ارزش معطوف ك
ــد.  اما متأسفانه  ــهر بنا ش آثار معماري در اين ش
فراز و فرود سلسله ها، جنگ و درگيري ها و بلاياي 
ــياري از اين آثار را نابود كرد. در دوره  طبيعي بس
قاجار نيز خيلي از آثار به جا مانده از دوران گذشته 
و به خصوص دوره صفويه، در حال زوال و نابودي 
ــوص در نيم قرن اول  بودند اما بعد از آن و به خص
سده چهاردهم شمسي حركت هايي اساسي براي 
حفظ و مرمت اين آثار انجام گرفت. در نخستين 
ــد و در  ــهر ثبت آثار ملي ش قدم آثار تاريخي ش
گام هاي بعدي با استفاده از كارشناسان و معماران 
سنتي به مرمت اين آثار پرداختند. در اين دوره، 
تلاش هايي نيز براي تأمين بخشي از هزينه هاي 
مرمت بناهاي تاريخي شهر صورت گرفت، اما بعد از 
آن دوباره آثار و بناهاي تاريخي مورد بي مهري قرار 
گرفته است و طي سال هاي اخير شاهد تخريب و 

از بين رفتن بسياري از آنها هستيم. 
   ناآگاهي مديران و سوء استفاده مجريان

ــراث فرهنگي  ــام مي ــان ادغ به گفته كارشناس
ــتي يكي از بزرگ ترين  گردشگري و صنايع دس
اشتباهاتي بود كه ضربات زيادي به اين بخش وارد 
كرد. هر چند تا قبل از آن هم مديران متخصصي 
در بخش ميراث فرهنگي فعال نبودند اما با ادغام 
ــگري، نگاه هاي  ميراث فرهنگي با بخش گردش
گردشگري بر بخش ميراث فرهنگي سايه انداخت 
و ديگر به صورت تخصصي كسي به آثار و بناهاي 
تاريخي نگاه نكرد.  در همين رابطه دكتر سيدرحيم 
زياديان كارشناس بناهاي تاريخي در مورد علت 
درست مرمت نشدن بناهاي قديمي به «جوان» 
گفت: «زماني كه يك مدير، دانش، آگاهي و اشراف 
كامل به موضوعات ميراثي، مشكلات بناها، مرمت 
ــر كار را به  ــط ديگر را ندارد ناگزي و مباحث مرتب
معاونان و بخش هاي زيردست تفويض مي كند و 
بعضاً معاونان نيز از ناآگاهي مديران سوءاستفاده 
مي كنند. مشكل اساسي ما تربيت نشدن مديران 
طي سال هاي مختلف، دوران كوتاه مديريت ها كه 
سبب تصميم هاي ناگهاني و بدون مطالعه مي شود 
ــتان هاي مختلف  ــلط روابط و بده بس و بعضاً تس
ــي را كنار  ــت كه جامعه تخصص ــازمان اس در س
مي زند، حال آنكه اين دست كارها بايد با مشورت 
متخصصان و استفاده از تجربه افراد متبحر انجام 
شود، زماني استاد حسين آقاجاني استادكاران و 
پيمانكاراني را به مجموعه ميراث وارد كردند  كه 

هنوز از وجود برخي از آنها استفاده مي شود.»
   تجربه هاي گذشته زير خاك بي تفاوتي

ــين كريمي، عضو هيئت  چندي پيش اميرحس
علمي گروه مرمت آثار دانشگاه هنر اصفهان گفته 
ــار ملي و ثبت  ــان بخش بزرگي از آث بود: «اصفه
جهاني را دارد. با اين وجود به نظر نمي رسد سهم 
چنداني از بودجه ميراثي كشور داشته باشد. وضع 
اصفهان هم از نظر تعداد نيروي كارشناسي و هم از 
نظر بودجه نسبت به تعداد آثار و نيازمندي استان 
ــت، بنابراين در صورتي كه وضعيت  مناسب نيس
نيروي كار فعال در ميراث اصفهان و نظام اداري 
حاكم به صورت فعلي باشد، نمي توان انتظار تغيير 

چنداني از هر مديري داشت.»
وي ادامه داد: «بهترين مرمتگر و متخصص هم در 
سيستمي كه دست او را بسته باشد امكان فعاليت 
مؤثر نخواهد داشت، در حالي كه ما تجربه بسيار 
ــته ايم،  ــال هاي نه چندان دور داش خوبي را در س
ــت ميراث وقت به  در دوره اي در دهه 70 مديري

ــه ادارات ميراث  ــيد كه بدن اين جمع بندي رس
استان ها، توان برداشتن بارهاي سنگين را ندارد، 
ــاختاري به نام پايگاه هاي پژوهشي را  بنابراين س
ايجاد كردند كه اينها دفاتر فني تخصصي بودند 
براي انجام كارهاي خاصي كه در استان ها وجود 
داشت و ميراث استان ها توان انجام آنها را نداشت، 
ــاختار در آن زمان ايجاد شد و هنوز هم ته  اين س

مانده اي از اين دفاتر در حال فعاليت هستند.»
ــا در آن زمان بودجه  ــن پايگاه ه كريمي افزود: «اي
مستقل از تهران داشتند و در قيدو بند روال اداري هم 
نبودند. اين پايگاه ها به عنوان دفاتر تخصصي مشكلات 
خاص ميراثي آن منطقه را با كار موردي و پژوهشي 
حل مي كردند، براي مثال به اين نتيجه رسيده بودند 
ــتاي تاريخي ابيانه نياز به يك اداره ميراث  كه روس
مجزا دارد و نيروي كار ميراث استان توان جمع كردن 
كار ابيانه را ندارد و نتيجه ايجاد دفتر ميراث، حضور 
ــان مقيم و نيروهاي متخصص مرمتگر و  كارشناس

متخصص به صورت دائم و ادواري در ابيانه بود.»
   واگذاري هاي بدون كارشناسي

خانه هاي تاريخي اصفهان جزء مهم ترين بناهايي 
هستند كه به دلايل متعدد، شرايط دشوار و رو به 
ــز مواردي كه با  ويراني دارند، اما تا اين لحظه ج

تبديل شدن به هتل بوتيك ها، هتل هاي سنتي 
و بومگردي، خيل بي شماري از آنها در جاي جاي 
اين شهر از پشت «مسجد جامع عتيق» گرفته تا 
ــت «مسجد شيخ  بافت تاريخي «جويباره» و پش
لطف االله» در جوار «ميدان نقش جهان» راه سخت 

و مخربي را مي پيمايند. 
ــئولان وزارتخانه ميراث  در سال هاي گذشته، مس
ــگري و صنايع دستي مي گفتند  فرهنگي، گردش
وظيفه «صندوق احيا و بهره برداري از اماكن تاريخي 
و فرهنگي» در واگذاري بناها به بخش خصوصي، 
ــت.  آنطور كه  ــري از تخريب آنهاس احيا و جلوگي
برخي كارشناسان منتقد گفته اند، در نخستين قدم 
واگذاري بناهاي تاريخي از سوي صندوق، مكان هايي 
واگذار شده اند كه شرايط خوبي نسبت به ساير بناها 
داشته اند؛ مكان هايي مثل «سردر قيصريه»، «طبقه 
دوم ميدان نقش جهان»، خانه هاي «ارسطويي»، 
ــماري ديگر از  «دهدشتي»، «شيخ الاسلام» و ش
بخش هايي از بناهاي تاريخي اصفهان كه نياز مبرمي 

به مرمت و احيا نداشتند. 
ــت كه صندوق احيا و  نكته حائز اهميت اين اس
ــي و فرهنگي، تنها  ــرداري از اماكن تاريخ بهره ب
بناهايي را مي توانسته است در فهرست واگذاري ها 

قرار دهد كه در مالكيت و اختيار اداره كل ميراث 
ــتي بوده اند  ــگري و صنايع دس فرهنگي، گردش
اما به باور كارشناسان از بين بناهاي تاريخي در 
ــور قطع بناهايي  ــراث فرهنگي، به ط اختيار مي
ــود دارد كه براي  ــرايط اضطراري تر هم وج با ش
ــرمايه گذار داده شوند تا به  نجات از تخريب به س
ــاله، دست مرمت بر سر  ازاي بهره برداري چندس
ــود و از تخريب و فراموشي  و رويشان كشيده ش

نجات پيدا كنند. 
   واگذاري بناهاي تاريخي به بخش خصوصي

چند روز پيش مديرعامل صندوق توسعه و احيا از 
برگزاري مزايده و واگذاري پنج بناي تاريخي استان 
ــوى صندوق احيا  اصفهان به بخش خصوصي از س
ــتين  خبر داد.  برزين ضرغامي با بيان اينكه نخس
مزايده مستقيم واگذاري بناهاي تاريخي اصفهان 
ــد، گفت: «اتاق معرفي  ــال 1403 برگزار ش در س
ــگري در مجموعه جهاني باغ فين به منظور  گردش
ــگران، برج ضلع شرقي  ــاني به گردش خدمات رس
ــور ارائه خدمات  مجموعه جهاني باغ فين به منظ
صنايع دستي به گردشگران، كاروانسراي سردهان در 
كاشان به منظور نجات بخشي و تبديل آن به مجموعه 
هتل سنتي، همچنين سرچشمه چشمه سليمانيه 
در كاشان و اتاق تاريخي جنب آن به منظور تبديل 
ــنتي، فروشگاه معرفي محصولات  به سفره خانه س
ــا برگزاري مزايده  فرهنگي، كافه كتاب و گالري ب

عمومي به بخش خصوصي واگذار شد.»
مديرعامل صندوق توسعه صنايع دستي و فرش 
ــتباف و  احيا و بهره برداري از اماكن تاريخي  دس
و فرهنگي آثار تاريخي اصفهان را قابل مقايسه با 

بسياري از شهرهاي تاريخي جهان عنوان كرد. 
ضرغامي گفت: «خرسندم در بدو شروع خدمتم 
ــتين برنامه رسمي كاري  در صندوق احيا، نخس
خود را در اصفهان به عنوان يكي از زيباترين مراكز 
ــرده ام.» مديرعامل صندوق  تاريخي ايران آغاز ك
ــتباف و احيا و  ــعه صنايع دستي و فرش دس توس
ــور  بهره برداري از اماكن تاريخي و فرهنگي كش
ــده، استان اصفهان  افزود: «با تفاهم هاي انجام ش
در حوزه بهره برداري از بناهاي تاريخي از وضعيت 
ــت، بنابراين اميدواريم تا با  مناسبي برخوردار اس
ــركل ميراث فرهنگي،  حضور امير كرم زاده، مدي
گردشگري و صنايع دستي استان شاهد شكوفايي 

احياي بناهاي تاريخي اصفهان باشيم.»
وي گفت: «امروز همه به نيكي مي دانند اصفهان 
ــياري از شهرهاي  ــه با بس به تنهايي قابل مقايس
ــتان آثار  ــت، بنابراين اين اس تاريخي جهان اس
تاريخي منحصربه فردي دارد كه نيازمند توجه ويژه 
است.» حالا يك سؤال مطرح است و آن هم اينكه 
اصفهان به عنوان يك شهر جهاني چه سهمي از 
بودجه ميراثي كشور دارد و چرا بايد هر روز خبري 
از تخريب يك يا بخشي از آثار مهم و بي نظيرش 
ــرايطي، چه كسي  به گوش برسد و در چنين ش
پاسخگوي بي توجهي به مرمت و حفاظت از آثار و 

بناهاي تاريخي اصفهان است!

زخم بي توجهي روي تن بناهاي تاريخي اصفهان
اصفهان حدود 22 هزار بنا و اثر تاريخي دارد كه هزار و850 مورد آن ثبت ملي و 7 اثر هم ثبت جهاني شده كه نيازمند مراقبت هاي ويژه هستند

حوريه ملكي
  گزارش
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88523060سرويس  اقتصاد  ي

نيمه هاي بهار 24سال قبل، سازماني از دل انديشه هاي عدالت محور 
رهبر حكيم انقلاب به منظور هويت بخشي و شخصيت دهي به جوانان و 
برنامه ريزي براي مشاركت دادن آنها در سازندگي، مخصوصاً در مناطق 
محروم، متولد شـد تا ضمن پركردن خلأ «جهاد سـازندگي» اوايل 
انقلاب، تفكر «عمل جهادي» را معنا ببخشد و براي گشودن گره هاي 
ريزودرشت طبقات كمتربرخوردار كه غالباً جايي در ميان انديشه هاي 
نظام سـرمايه داري ندارند، جدوجهد كنند. يكي از رسالت هاي اين 
سـازمان در كنار محروميت زدايي و سـاماندهي گروه هاي جهادي، 
شناسـايي، تربيت و توانمندي جوانان براي انقلاب اسلامي است تا 
با تفكر «جهاد» در ميدان سـازندگي حضور داشـته باشند و ضمن 
جغرافيايي و برنامه محور بودن، پروژه اي نباشند. حال اين سازمان كه 
با 40 گروه جهادي فعاليت خود را با مجوز مجلس آغاز كرده است، بيش 
از 62هزار گروه جهادي دارد و با عنوان «سـازمان بسيج سازندگي» 
سعي مي كند، باري از روي دوش مردم بردارد. «جوان» با سردار محمد 
زهرايي، رئيس اين سازمان به گفت وگو نشسته است، هرچند بخشي 
از گفت وگو از دريچه اقتصادسياسي بود اما ضرورت حركت در مسير 
اقتصاد مقاومتي و همچنين توسـعه تفكر جهادي هم تشريح شد. 

   
 چرا ما بايد به سمت اقتصاد منهاي نفت حركت كنيم؟

ــيم كنيم، بايد به اين نكته توجه  اگر بخواهيم تصوير كلي اقتصاد را ترس
داشته باشيم كه چه روش هايي در اقتصاد در دنيا در حال اجراست و ما به 
عنوان ايران اسلامي كجاي اين قصه قرار داريم و اين مهم ممكن نيست، 
مگر اينكه نگاه تمدني به اين كار داشته باشيم. به عنوان يك پيش فرض، 
ــي و بدون نگاه ايدئولوژيك و تمدني  اگر ما كشوري بوديم كه به هر روش
مي خواستيم به رفاه برسيم، اداره اقتصاد كار سختي نبود، به دليل آن كه 
ايران از سرمايه ها و منابع عظيم طبيعي و نيروي انساني برخوردار است. 
در حوزه اقتصادي يا به اقتصاد آزاد يا به اقتصاد دولتي اعتقاد دارند، آنهايي 
كه به بازار آزاد اعتقاد دارند، معتقدند بازار خود را تنظيم مي كند و دولت 
نقش تنظيم گري دارد كه البته در كشور ما نمي توان اين الگو را پياده كرد 
به دليل آن كه وقتي از اقتصاد بازار آزاد صحبت مي كنيم به معني آن است 
كه يك كشور در تجارت با همه كشور ها آزاد باشد و اين در حالي است كه ما 
در تحريم هستيم و نمي توانيم اين كار را انجام دهيم. گروهى هم معتقدند 
دولت كلاً در اقتصاد دخالت داشته باشد، امكان پذير نيست چراكه انقلاب ما 
مردم پايه است و در صورتي كه دولت همه امور را دست بگيرد مردم كجاي 
كار خواهند بود؟ لذا با الگو هاي مرسومي كه در اقتصاد وجود دارد، نمي توان 

اقتصاد انقلاب را به جلو برد. 
 پس اقتصاد منهاي نفت، يكـي از اقتضائات نگاه تمدني 

ماست؟
ــلامي شروع كننده يك تمدن نوين  بله حتماً، در نگاه تمدني، انقلاب اس
اسلامي بود. غربي ها كه بيكار ننشستند و مقابل اين تمدن صف بسته اند، يا 
بايد زانو زد كه اداره اقتصاد با زانو زدن كار راحتي است، يا بايد به استقلال 
ــتقلال  ــمت اس خود و با آن نگاه ايدئولوژيك فكر كنيم. اگر ما صرفاً به س
اقتصادي برويم، حالمان خوب است ، رفاه مان به راه است ولي از استقلال 
سياسي خبري نيست ولي تأمين استقلال سياسي و اقتصادي به صورت 
ــا را پرداخت مي كنيم. كار  ــه ما آن هزينه ه همزمان هزينه هايي دارد ك
سختي است. ما اكنون كاملاً استقلال سياسي داريم و صاحب نظران غربي 
و عربي، همه به اتفاق معتقد هستند، ايران در نظام سياسي دنيا ابرقدرت 
است. اين حرف را دشمنان ما هم مي گويند. اما در مباحث اقتصادي بايد 
قوي تر ظاهر شويم. پيچ اصلي انقلاب در بحث نظام اقتصادي اين است كه 
بايد از اين پيچ عبور كنيم. نتوانستيم خودمان الگويي ارائه دهيم كه نشان 
دهد، نظام اسلامي در اقتصاد، در حال پياده سازي اين الگو است. ما بازار 
آزاد نيستيم، دخالت كامل دولت در اقتصاد را هم نداريم و در جنگ تمام 

عيار با كشور هاي باطل هم قرار داريم. 
الگوي اقتصادي ما چيست؟

اساساً انقلاب اسلامي، بايد با الگو هاي خود پيش برود و انقلاب مؤلفه هاي 
خاص خود را دارد. الگوي اقتصادي انقلاب اسلامي، «اقتصاد مقاومتي» 
است. بعضي ها گفتند اين همان اقتصاد رياضتي است كه در ژاپن هم پياده 
شد. اصلاً اينگونه نيست. شما چگونه در سياست مقاوم شديد؟ در اقتصاد 
هم مقاوم مي شويد. آيا در سياست رياضت كشيديد مقاوم شديد؟ نه ، مردانه 
 ايستاديد كه مقاوم شديد. مقاومت، رياضت نيست. مقاومت يعني به گونه اي 
قوي شويد كه در تكانه ها ، تكان نخوريد و سر جاي خود بمانيد. تمدن ما 
ــدن در مقابل يك تمدن پوشالي است، لذا قطعاً مؤلفه هاي  در حال بنا ش
ما فرق خواهد كرد. بسيج سازندگي پيش برنده گفتمان اقتصادي انقلاب 

اسلامي است. 
مي شـود اين انتقاد را وارد دانسـت كه از همان ابتداي 
انقلاب، انقلابي هـا به منظور پالايش حـوزه اقتصادي و 
حركت دادن آن طبق منشـور انقلاب اسلامي گام هاي 
اساسي برنداشتند؟ كه اگر چنين بود نبايد بعد از حدود 

پنج دهه همچنان در حوزه اقتصادي كميات مان بلنگد!
بله اين انتقاد وارد است، ايراد ما براي اجراي تئوري اقتصاد مقاومتي اين 
است كه از اول انقلاب اقتصاد دست بچه هايي كه كاملاً معتقد به انقلاب 
بودند، نبوده است لذا نظام اقتصادي مان سياست زده شده و روي اقتصاد 
مقاومتي سوار نشده است. البته از دو منظر بايد نگاه كرد، يكي اينكه شايد 
ــمت اقتصاد نرفته اند و يكي هم اينكه يا خيلي جا ها  انقلابي ها خيلي س
راه ندادند اين تفكر ورود كند. اوايل انقلاب اين تفكر وجود داشت كه هر 
فردي كارخانه دار است دزد و رانت خوار است. پول داشتن كه دليل بر اين 
نيست. يا بچه هاي انقلابي فكر مي كردند، اگر يك كاسبي هم داشته باشند 
با اخلاص شان در تناقض است و اين تفكر يك بازدارندگي ايجاد كرد. حتي 
ــت هم نرفتند و بيشتر به سمت  بچه هاي انقلابي خيلي به سمت سياس
خدمت و بدنه جهاد كشاورزي، كميته و بسيج رفتند. پس يك ايراد اين 
بود، آنهايي كه تفكر انقلابي داشتند به سمت اقتصاد نرفتند، چه بسا كه 
اگر مي رفتند الان همه مديران، صاحب نظران، كارخانه داران و تاجر هاي 
ما كامل انقلابي بودند. دوم اينكه يك ريلي از قبل گذاشته شده و هر چه 
ــاس آن صورت گرفته است. استعمار كه به  دولت سازي شده بوده بر اس
نيت پيشرفت و توانمندسازي عمل نمي كند لذا قطعاً آن الگو هايي كه در 
گذشته پياده شده به نفع ما نيست. ما ريل هايي كه در گذشته، گذاشته 
شده است را تغيير نداديم و ساختار ها هم به همان شكل است. پس لازم 
است ابتدا مسير حركت اقتصادي را اصلاح كنيم و اقتصاد مقاومتي بايد 
روي زمين پياده شود. به عنوان مثال شش مؤلفه اقتصاد مقاومتي به نقش 
مردم در اقتصاد بر مي گردد. چه كسي بايد مردم را در اقتصاد جا دهد؟ آن 
كسي كه تصميم گير است. وقتي تصميم گيران مردم را جا ندهند اتفاقي 

رقم نخواهد خورد. 
 آيا حذف «جهاد سـازندگي» از سـاختار نظام سياسي 
كشـورمان، محصول همان تفكري است كه اعتقادي به 
اقتصاد مقاومتي ندارد و گروه هاي جهادي را مانع اصلي 

نگاه سياسي و اقتصادي خودشان مي دانند؟
مي توانيم بگوييم، عمده كساني كه در مسير حذف «جهاد سازندگي» تلاش 
مي كردند، با تفكر اقتصاد مقاومتي زاويه دارند، البته آن موقع به صورت امروز 
اصطلاح «اقتصاد مقاومتي» رايج نبود اما اقتصاد مقاومتي امتداد همان نگاه 
جهاد سازندگي بود كه با كمترين امكانات و ظرفيت ها، بيشترين آورده ها را 
براي كشور داشتند و رفاه مردم بر رفاه خودشان مقدم بود. آيا امروز چنين 
ــتند چنين نگاهي دارند و  است؟ كساني كه منتقد اقتصاد مقاومتي هس
منافع و رفاه خودشان را قرباني منافع جمعي و رفاه عمومي مي كنند! مثلاً 

امروز با اينكه كلي سامانه ايجاد شده است، ولي مردم همچنان در برخي 
جا ها سردرگم مي شوند چون عزم جهادي براي گشودن گره هاي آنها وجود 
ندارد ولي اشراف اطلاعاتي بچه هاي كميته، اول انقلاب با اينكه تعدادشان 
كم بود و سامانه وجود نداشت، آنقدر قوي بود كه الان وزارتخانه ها به گرد 
پاي آنها نمي رسند. اين بچه ها چه كار مي كردند؟ اراده، باور و اعتقادات آنها 
كارگشا بود. نمي توان گفت به صورت اتفاقي يك فردي بحث ادغام جهاد 
سازندگي را مطرح كرده است. حال برخي افراد نادانسته در اين ميدان بازي 

مي كنند ولي عقبه آنها حتماً آگاهانه وارد اين بازي شده اند. 
 در زمان رئيس فقيد دولت سيزدهم، بحث احياي جهاد 
سـازندگي مطرح شـد. از آخرين وضعيت اين تلاش ها 
بفرماييد و با توجه به فعاليت سازمان بسيج سازندگي، 

نيازي به چنين اقدامي است؟ 
حضرت آقا در سالي كه قرار بود جهاد سازندگي ادغام شود، فرمودند اين 
كار به صلاح نيست ولي رئيس جمهور وقت اصرار كرد و كار خود را انجام 
داد و حضرت آقا همزمان بسيج سازندگي را راه اندازي كردند. جهاد دو بال 
داشت، يك بال آدم هايي با اراده هاي جهادي بودند و دوم مأموريتي كه در 

محروميت زدايي در روستا ها داشتند. دولت وقت ، مأموريت جهاد سازندگي 
را بين دستگاه هاي مختلف اجرايي تقسيم كرد. حضرت آقا فرمودند مگر 
شما نمي گوييد، مي خواهيد در روستا ها و مناطق محروم كار انجام دهيد؟ 
بسيج سازندگي بزرگ ترين شبكه براي خدمت رساني به مردم در مناطق 
محروم است. جوانان جديد را جذب و ساماندهي كند مانند كاري كه جهاد 
سازندگي مي كرد. در مأموريت ها هم حضرت آقا فرمودند، دستگاه هاي 
اجرايي و دولت كمك كند و عرصه بدهد. به همين دليل در متن قانون بسيج 
سازندگي آمد كه دستگاه هاي اجرايي مي توانند و مجاز هستند عرصه هاي 
فرهنگي، بهداشتي و عمراني را واگذار كنند. ما جهاد سازندگي نشديم، 
اختياري كه جهاد سازندگي داشته را ما هيچ وقت نداريم. جهاد سازندگي 
اختيار محروميت زدايي دست خودش بوده و بدون ديوان سالاري يعني 
شوراي جهاد، در لحظه و در صحنه تصميم مي گرفته و كار خود را انجام 
مي داده است. اما در مورد جهاد سازندگي اي كه شهيد رئيسي مي خواستند 
راه اندازي كنند،  ايشان نگاهشان مثبت بود و مي خواستند كاري براي مردم 
انجام دهند. در جلسه اي كه به خدمت شهيد رئيسي رسيديم، گفتيم شما 
دولت تان را جهادي كنيد ولي جهادي ها، دولتي نشوند. چون تفكر، تشكل 

مي آورد اما تشكل، تفكر نمي آورد. يكي از دلايلي كه جهادي هاي امروز مان 
جهادي هستند اين است كه به تشكلي ورود نكردند. 

اگـر اختياراتي كه جهاد سـازندگي داشـت به بسـيج 
سازندگي تفويض شود، شـما مي توانيد در همان مسير 

گام بردارد؟
دقيقاً همين موضوع را هر بار هم به دولت و هم به مجلس پيشنهاد مي دهيم. 
ما خاطر نشان كرديم، اگر بستر فراهم شود ما آمادگي كامل داريم چون 
شبكه ما بزرگ ترين شبكه كشور است. شهيد رئيسي بچه هاي جهادي و 
بسيجي سازندگي را فرشتگاني براي كمك به دولتش مي دانست و معتقد 
ــت  بود گروه جهادي، وزارتخانه نمي خواهد اما برخي از بدنه دولت دوس
داشتند كه يك تشكلي شكل بگيرد لذا موضوع را دنبال مي كردند كه به 
«شوراي جهاد سازندگي» تبديل شود. اين شورا هم دو جلسه برگزار كرد 
و ديگر برگزار نشد. ما منتقد بوديم و مي گفتيم اين شورا هم بستري براي 
سياسيون مي شود. اين شورا اعضاي حقيقي و حقوقي داشت. رئيس شورا 
خود رئيس جمهور بود و تعدادي از وزرا هم عضو اين شورا بودند. وزرا هم 
ــت همه تصميمات به اين شورا  انتقاد داشتند. وزارت كشور اعتقاد نداش
بيايد و مي گفت من دهياري و بزرگ ترين شبكه دولتي را دارم. اين شورا 
مي توانست بستري براي سياسيون شود. ما ممنوع كرديم بچه هاي جهادي 
كار سياسي كنند چون ديگر آن جريان «ولايي» نخواهد بود، تاريخ انقضا 
مي خورد با يك آدم سياسي مي آيد و با همان هم مي رود. ما اينها را براي 
انقلاب و تمدن سازي مي خواهيم. اينها عامل تفكري هستند كه به آن اشاره 
كردم. از اينها آرمان علي وردي و روح االله عجميان در مي آيد. نمي خواهيم 
اين جريان را سياسي كنيم و براي يك شخص ميتينگ راه بيندازيم. چنين 

شورايي حتي مي تواند محملي براي طمع سياسيون شود. 
 حال كه جهاد سازندگي نيست و اقتصاد مقاومتي، الگوي 
لازم انقلاب اسلامي است و اقدام جهادي نيز از اقتضائات 
آن به شمار مي رود، بسيج سازندگي چه مسئوليتي دارد 

و در اين مسير چه كرده است؟
ــت هاي كلي اقتصادي مقاومتي از سوي حضرت آقا  از سال 92 كه سياس
ابلاغ شد، كارمان را شروع كرديم، آزمون و خطا داشتيم و كار هاي متفرقه 
انجام داديم و برخي جا ها هم شكست خورديم اما با مردم پيش رفتيم و 
بحمدالله به نقطه اي رسيديم كه مي دانيم چه مي خواهيم، مي دانيم با چه 
روشي مي خواهيم حركت كنيم و مي دانيم به كجا مي رويم. سرعت مان كند 
است اما ريل مان را گذاشته ايم و اين خيلي مهم است، براي اين كار خيلي 
زحمت كشيده شد. بعد از اينكه سند 10ساله اعتلاي بسيج مورد تأييد 
حضرت آقا قرار گفت، «قرارگاه اقتصاد مقاومتي» به بسيج سازندگي واگذار 
شد و ما الان قرارگاهي كار مي كنيم. اين قرارگاه، ظرفيت اقشار مختلف 
بسيج مثل بسيج اصناف و بسيج كارگري و بسيج سازندگي و... را كنار هم 
تجميع مي كند تا ضمن پرهيز از موازي كاري، با قدرت بيشتري گره هاي 
اقتصادي را بگشايد. الگويي كه بعد از سال 92 با 10سال كار و تلاش و با 
آزمون و خطا به آن رسيديم، الگويي است كه اسم آن را «طرح ملي جهش 
ــتيم كه اوايل سال جاري از سوي فرمانده  توليد با مشاركت مردم» گذاش
بسيج مستضعفين ابلاغ شد. اين طرح يك طرح پنج ساله است كه در آن 
مشخص مي شود در اين مدت ما چه ميزان فرصت شغلي ايجاد مي كنيم و 

چقدر آموزش مي دهيم، ما بايد براي دولت روشن كنيم، بار زمين مانده را 
برداشتيم، چگونه برمي داريم؟ با طرحي كه بسيج اصناف، بسيج كارگري، 
بسيج عشايري و بنياد تعاون مان دارد و خود بسيج سازندگي دو، سه طرح 

دارد كه جمع اينها طرح ملي جهش توليد شده است. 
با چه روشي اين طرح اجرايي خواهد شد؟

روش هاي اجراي «طرح ملي جهش توليد با مشاركت مردم» مشخص است. 
الگويي به نام «هفت ت» داريم، كه از حرف اول هفت كلمه «تسهيل گري»، 
«تأمين»، «توليد»، «تبديل»، «تجارت»، «توزيع» و «تكثير» تشكيل شده 
است. مثلاً تسهيل گري مزيت بسيج است و معتقدم بسيج ابرنهاد تسهيل گر 
است و هر گروه جهادي و هر پايگاه بسيج به عنوان يك حلقه مياني براي 
تسهيل گيري هستند و در حوزه تكثير هم هيچ كجا مانند بسيج نمي تواند 

الگو هاي اقتصاد مقاومتي را تكثير كند. 
  با توجه به اينكه بسيج سازندگي در حوزه اقتصاد خرد 
فعاليت مي كند و گره هاي اساسي اقتصادي ما در حوزه 
اقتصاد كلان اسـت، اين دو چگونه قابل جمع هستند؟ 
يعني تلاش مي كنيد تبعات نابسماني اقتصاد كلان كمتر 

مردم را در حوزه اقتصاد خرد اذيت كند؟
ما تلاش مي كنيم، تبعات نابسماني اقتصاد كلان را كاهش دهيم. با «طرح 
ــاركت مردم» تبعات تكانه هاي اقتصادي را كم  ملي جهش توليد با مش
مي كنيم و از طرف ديگر به دولت مشاوره مي دهيم، به دولت مي گوييم به 
سياست هايي رسيديم كه اگر آن را انجام دهيد و كار مشترك كنيم، كار 
بيشتر پيشرفت مي كند. هر كدام از اقشار برنامه خود را با وزارتخانه مربوطه 
جلو مي برد. يك بخشي با مردم و يك بخشي با وزارتخانه. مثلاً اصناف مان 
مي گويد اگر اين موضوع كه الان در اتحاديه اصناف به آن رسيدند در قانون 
ماليات حل شود به چه ميزان به شغل كمك خواهد كرد. موضوع را با تأمين 
اجتماعي يا وزرات اقتصاد دنبال مي كند، تا ماده قانوني يا آئين نامه به نفع 
ــده، صرفاً در سال گذشته،  مردم تغيير كند. روي تك تك طرح ها كار ش
بسيج با سپاه هاي استاني خود 123هزار فرصت شغلي ايجاد كرد كه در 
سامانه رصد دولت ثبت است و در صحت سنجي اشتغال، بسيج سازندگي 
بالاترين صحت سنجي را دارد. صحت اشتغال ما 94درصد است. ما چيزي 
را به طرح جامع تبديل كرديم كه قبلاً تك تك آنها را با دولت و مردم جلو 
برديم و اثرات آن را هم ديديم، الان در مرحله اي هستيم كه به دولت جناب 
ــنهاد داديم. اعلام آمادگي كرديم  آقاي دكتر پزشكيان اين طرح را پيش
«طرح ملي جهش توليد با مشاركت مردم» را به عنوان يك بازوي اجرايي 
دولت و نه به عنوان رقيب، موازي و سنگ انداز دولت پيش ببريم و هيچ نگاه 
سياسي هم نداريم، كمك كننده و بازوي اجرايي دولت خواهيم بود چراكه 

وظيفه ما اين است كه كار نظام را پيش ببريم. 
پاسخ دولت چه بوده است؟

ــه، در بخش محروميت زدايي جناب آقاي دكتر  هم اكنون و در اين مرحل
پزشكيان پذيرفته اند، در يك افتتاح سراسري پروژه هاي ما شركت كنند. 
ــي به نام «طرح جامع محروميت زدايي  ما يك الگو هم در محروميت زداي
مردم پايه» داريم كه در آن الگوي محلات حاشيه شهر روشن شده است. 
براي موضوع روند مهاجرت به شهر ها و خالي شدن روستا ها از سكنه، الگو 
تعريف كرديم. آقاي پزشكيان پذيرفته است ، شخصاً براي افتتاح جايي كه 

كار كرديم حاضر شود. 20هزار پروژه محروميت زدايي داريم. 
اين طرح دنبال باز كردن چه گره هايي است؟

در طرح جامع محروميت زدايي كه مردم پايه است مي گوييم، هيچ منابع 
دولتي نمي تواند همه نيازها را در بحث عمراني و زيرساختي مرتفع كند 
و دوم اينكه نبايد هم همه نيازها را مرتفع كند، چون نبايد نقش مردم را 
ــدم بيايند كه ما هم يك قدم  كمرنگ كرد. ما مي گوييم مردم بايد يك ق
ــود و كارها هم بهتر پيش  بياييم، اين گونه نياز مردم بيشتر مرتفع مي ش
مي رود چون با منابع دولتي نمي توان همه كارها را انجام داد. يك دغدغه 
مردم آب شرب روستايي است. 13هزار روستاي بالاي 20خانوار آب شرب 
ندارند، يا تأمين آب شرب آنها پايدار نيست. ما در اين طرح اين مسئله را 
مطرح كرديم و 7هزار مورد آن را با دولت قرارداد بستيم كه در اين مدت 
دو سال 2هزار و10مورد آن به اتمام رسيده و مابقي كار ها هم در حال انجام 
ــائلي چون آبخيزداري و جاليز، مسكن محرومين در روستا ها،  است. مس

احداث جاده بين مزارع و... در همه استان ها در حال انجام است. 
دولت چهاردهم، به ويـژه رئيس جمهور چه نگاهي براي 

همكاري بسيج سازندگي دارد؟
جناب آقاي پزشكيان در موضوع جهادي و بسيج سازندگي حس خوبي 
دارند و در ديداري با فرمانده كل سپاه گفتند قصد دارند، با همكاري بسيج 
سازندگي، بخشي از محروميت ها را رفع كند. در بازديدي هم كه از قرارگاه 
ــتند، در جمع بندي خود اعلام كردند  ــازندگي خاتم الانبيا(ص) داش س
مي خواهم با بسيج سازندگي موضوع مدارس مناطق محروم را حل كنم. در 
مناظرات انتخابات هم ديديد كه گفتند 600خانه بهداشت را احداث كردند. 
ــاهده كرديم. با اين حسي كه  ايشان  فيلم اين صحبت هايشان را هم مش
نسبت به كار جهادي و بسيج سازندگي دارد ما از  ايشان دعوت كرديم، در 
طرح جامع محروميت زدايي مردم پايه، يك نمونه از كار ما را ببينيد كه در 

هفته بسيج صورت گرفت. 
برنامـه «نشـان فـردوس» بـراي تجليـل از فعـالان 

محروميت زدايي اجرايي شده است؟
بله برنامه اي به نام «نشان فردوس» داريم كه براي اولين بار صورت مي گيرد 
ــد. به هر فرد، نهاد و گروهي  و اولين همايش آن نيز چندي قبل برگزار ش
كه علم مردم پايه بودن را در انقلاب بلند كند، اين نشان را اعطا مي كنيم. 
به عنوان مثال، شما يك گروه جهادي هستيد كه به جغرافياي هدف خود 
رفتيد و بيشترين مشاركت مردم را براي ايجاد يك اتفاق و حل يك مسئله 
رقم زده ايد در اينجاست كه شما يا گروه جهادي، منتخب نشان فردوس 
مي شويد. يك دانش آموز، معلم و پزشكي كه توانسته براي مردم كار انجام 
دهد نيز مي توانند در اين برنامه مشاركت داشته باشند به عنوان مثال يك 
پزشكي كه 7هزار ويزيت مردمي رايگان در مناطق محروم داشته است. 
يعني پزشكي كه علم مردم پايگي را در تخصص خود بلند كرده باشد. همه 
نمونه ها اعم از مردمي، نهاد ها و دستگاه ها با شاخص هاي تعيين شده داوري 

شدند و پس از احراز لياقت دريافت نشان فردوس دريافت كردند. 
علت نامگذاري اين نشان به نام «فردوس» چه است؟

به دليل آن بود كه 13شهريور سال 1347، حضرت آقا بعد از زلزله اي كه در 
فردوس آمد همراه با يك تيمي به آنجا تشريف بردند و دو ماه در آنجا مستقر 
شدند كه اولين گروه جهادي خدمت رسان بودند. هم اكنون 13شهريور به 
عنوان روز «امداد مردمي و حركت هاي جهادي»در تقويم ثبت شده است 
و ما هر سال براي آن اجلاسيه برگزار مي كنيم. امسال اين ويژه برنامه را در 
ــيج برگزار كرديم ولي از سال بعد اين جشنواره در  حول و حوش هفته بس

تاريخ 13شهريور برگزار خواهد شد. 

گفت وگوي «جوان» با سردار محمد زهرايي، رئيس سازمان بسيج سازندگى

 نمى خواهيم بسيج سازندگى مثل 
«شوراى جهاد سازندگى» محمل طمع سياسيون شود 

آقاي پزشكيان، در مورد موضوع جهادي و بسيج سازندگي حس خوبي دارند 
و در ديداري با فرمانده كل سپاه گفتند قصد دارند با همكاري بسيج سازندگي، بخشي از محروميت ها را رفع كند

مقاومـت، رياضـت نيسـت. مقاومـت يعني بـه گونـه اي قوي 
شـويد كه در تكانه هـا ، تكان نخوريد و سـر جاي خـود بمانيد. 
تمدن ما در حال بنا شـدن در مقابل يك تمدن پوشـالي اسـت 
لذا قطعـاً مؤلفه هـاي ما فـرق خواهد كرد. بسـيج سـازندگي 
پيـش  برنـده گفتمـان اقتصـادي انقـلاب اسـلامي اسـت

روش هاي اجراي «طـرح ملي جهش توليد با مشـاركت مردم» 
مشخص است. الگويي به نام «هفت ت» داريم كه از حرف اول هفت 
كلمه «تسهيل گري»، «تأمين»، «توليد»، «تبديل»، «تجارت»، 
«توزيع» و «تكثير» تشـكيل شـده اسـت. مثلاً تسـهيل گري 
مزيت بسيج اسـت و معتقدم بسـيح ابرنهاد تسـهيل گر است 
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تمرين گران در آفتاب انقلاب
ظاهراً حواشي فدراسيون دووميداني  مربوط به يك ورزشكار يا دو ورزشكار    حامد قهرمانى
نيست. اين روزها قهرمانان مختلف اين رشته و مدال آوران المپيك 
ــيايي با حاشيه هاي عجيب و غريبي  و پارالمپيك و بازي هاي آس
دست و پنجه نرم مي كنند كه نمونه  هاى آن كمتر ديده شده است. 
ــولي، قهرمان پرتاب  پس از اتفاقات حاشيه اي براي حسين رس
ــيد در مجموعه ورزشي آفتاب  ديسك آسيا، روز شنبه خبر رس
ــان  ــوان مجموعه تخصصي تمريني براي ملي پوش انقلاب به عن
دووميداني به روي پارادووميداني كاران كشور بسته شده است. 
موضوعي كه حالا مهدي اولاد، مرد طلايي و نقره اي پارالمپيك 

ايران حاشيه جديدي را از آن بازگو مي كند. 
ــه  ــنا مي گويد: «براي پيگيري تمريناتم مثل هميش اولاد به ايس
ــا در كمال تعجب در  ــي آفتاب انقلاب رفتم، ام به مجموعه ورزش
ــايل تمريني ام را كه شامل  ــتند و وس مجموعه را به روي من بس
ديسك و وزنه است، به من تحويل دادند و اعلام كردند طبق گفته 
احسان حدادي، رئيس فدراسيون بعد از اين براي انجام تمرينات 
در اين مجموعه بايد روزي 2ميليون و ماهي 60 ميليون بابت حق 
ــود. اين  اردو پرداخت كنم تا اجازه تمرين در اين مجموعه داده ش
ــاع دادم و آنها نيز به من  موضوع را به كميته ملي پارالمپيك ارج
گفتند كه حدادي حتي اجازه برپايي اردو به پارادووميداني كاران 
جوان و نوجوان را با وجود اينكه تأكيد كرديم حق اردونشيني نيز 
پرداخت مي شود، نداد. حتي خودم با گل و شيريني پيش احسان 
ــه  ــخ به من گفت كه تصميم هيئت رئيس حدادي رفتم، او در پاس

فدراسيون است و در اين زمينه او هيچ نقشي ندارد!» 
ــيون دووميداني در  ــخنگوي فدراس ــپهرزاد، س البته هادي س
خصوص حرف هاي مهدي اولاد توضيحاتي داده كه بيشتر باعث 
ــت تا آرام كردن اوضاع: «در وهله اول هر كسي  حاشيه سازي اس
ــود بايد با  كه مي خواهد وارد كمپ دووميداني آفتاب انقلاب ش
هماهنگي قبلي باشد. اينگونه نيست كه كسي دم در بيايد و داخل 
شود، حتي مقام هاي وزارتي هم براي حضور بايد از قبل با مسئول 
ورود و خروج ما هماهنگ شوند. در ثاني اينجا در حال حاضر كمپ 
تخصصي دووميداني براي قهرمانان دووميداني است و يكسري 
ضوابط دارد و هر كسي براي ورود بايد با فدراسيون هماهنگ شود 

و به توافق برسد، اما در اين مورد هماهنگي انجام نشده بود.»
گويا سپهرزاد نمي داند اصلاً درباره چه كسي حرف مي زند. بايد از 
او پرسيد مگر قهرمان تر از مهدي اولاد هم سراغ داريد؟! هرچند 
ــپهرزاد دلايل واهي ديگري هم براي دريافت مبلغ 2 ميليون  س
تومان روزانه را مطرح مي كند، ولي حالا سؤال اينجاست كه واقعاً 

در فدراسيون دووميداني چه خبر است؟!

در دووميداني چه خبر است؟

فريدون حسن

حداقل اخلاق انتخاباتي داشته باشيد
همين ابتدا عنوان كنيم كه با توجه به حضور نفرات امتحان پس داده 
ــيون فوتبال همانطور كه پيش از اين هم  در انتخابات رياست فدراس
ــور داشت و  عنوان كرديم نمي توان هيچ اميدي به آينده فوتبال كش
ــتيم  ــاهدش هس حتي بايد منتظر روزهايي بدتر از آنچه كه امروز ش
ــن كانديداهاي پرادعا  ــيم، ولي در اين ميان حداقل مي توان از اي باش
ــت تا حداقل در اين يك  و مغرور توقع رعايت اخلاق انتخاباتي را داش
زمينه نمره قبولي بگيرند. هرچند كه از ظواهر امر چنين برمي آيد كه 

آقايان در اين مورد هم مردود شده اند!
شاهد مثال هم ورود پليس فتا به ماجراي كمپيني است كه ظاهراً از سوي 
ــاي انتخابات به راه افتاده،  برخي در مخالفت با حضور يكي از كانديداه
ــامي و امضاهاي جعلي راه افتاده  كمپيني كه حالا مشخص شده با اس
ــكايتي هم در اين خصوص ثبت شده، اما با  است. به گفته پليس فتا، ش
تمام اين حرف ها نمي توان به  سادگي از اين بي اخلاقي واضح چشم پوشي 
كرد. البته فوتبالي ها به اين نوع «قايم باشك»بازي ها و «كي بود، كي بود، 
من نبودم» ها مسبوق به سابقه هستند، ولي خب انتظار مي رفت اين افراد 
كه ادعايشان گوش آسمان و زمين را كر كرده است، حداقل براي حفظ 

ظاهر ماجرا هم كه شده دست از چنين اقداماتي بردارند. 
لازم به ذكر نيست كه اين اولين اقدام جماعت فوتبالي در تخريب يكديگر 
نيست و درست پيش از نهايي شدن اسامي پنج نفر نهايي يكي از همين 
ــابقه يا حداقل  كانديداها به ديگري چنان ركبي زد كه نمونه اش بي س
كم سابقه بود. بنابراين وقتي خبر به راه افتادن كمپين براي مقابله با يكي 
ــد، چندان چيز عجيبي نبود. البته نبايد اين را  از كانديداها رسانه اي ش
ــده هم دست كمي  هم فراموش كنيم كه كانديداي مورد هجوم واقع ش
از رقبا ندارد و منتظر هستيم تا به موقع پاسخ آنها را بدهد، اما آنچه مهم 
است اينكه اين پنج كانديدا كه متأسفانه بايد آنها را عصاره فوتبال ايران 
بناميم حداقل در اين مقطع مهم قدري اخلاق و مرام پهلواني را حفظ و 
كمتر يكديگر را تخريب كنند. اصلاً به همان وعده و عيدهاي توخالي شان 
بپردازند و به قول يكي حرف هاي قشنگ بزنند و تصور كنند مردم گول 
مي خورند. هرچند اين كار هم چندان جالب توجه نيست، اما حداقلش 
اين است كه از بي اخلاقي و ناجوانمردي بهتر است. در نهايت اينكه باز هم 
بايد تأسف خورد به حال فوتبالي كه قرار است همچنان با اين تفكرات 
و اين مديران امتحان پس داده به راه خود ادامه دهد. البته نمي توان به 
آينده اميدوار بود، اما حداقل مي توان از اين جماعت خواست كه كمي 

اخلاق مدارتر باشند تا فوتبال اين يكي را براي خود حفظ كند.
گمانه زني ها در خصوص دگرگوني كادرفني 
آب  از  وزنه بـرداري درسـت  تيم ملـي 
درآمد و نواب نصيرشـلال بـه همكاري اش 
بـا فدراسـيون و تيم ملـي پايـان داد. 
ــتعفي در تازه ترين نشست   غيبت سرمربي مس
خبري رئيس فدراسيون وزنه برداري توجهات 
را به خود جلب كرد، اما عجيب تر از آن، حضور 
ــيرواني  ــجاد انوش ــين توكلي در كنار س حس
ــيون علت غيبت  ــس فدراس ــا اينكه رئي بود! ب
ــفر اعلام كرد، ولي استعفاي  ــلال را س نصيرش
ــان داد موضوع فراتر  اينستاگرامي سرمربي نش

از اين حرف هاست. 
         

ــلال از تيم ملي بزرگسالان  بحث رفتن نصيرش
به پس از اعزام ملي پوشان به مسابقات جهاني 
ــي جهان در  ــه نايب قهرمان ــردد و البت برمي گ
ــه اي قابل قبول از  ــا كارنام ــرمربي ب بحرين. س
سمتش كنارگيرى كرد و متن استعفا را هم در 
ــر كرد: «هر شروعي  صفحه شخصي اش منتش
پاياني دارد و خوب است كه دل نبنديم. تشكر 

و آرزوي موفقيت براي انوشيرواني و فدراسيون 
ــته نباشيد به مربيان  وزنه برداري. تشكر و خس
ــدني  ــلاش آنها اين كار ش ــه بدون ت عزيزي ك
ــراي كادر فني بعدي  ــود. آرزوي موفقيت ب نب

تيم ملي ايران.»
ــكاندار  ــفندماه 1401 س ــرمربي جوان اس س
ــد و در اين مدت تأكيد زيادي روي  تيم ملي ش
بحث جوانگرايي داشت. در اين مدت نصيرشلال 
اگرچه منتقد كم نداشت و انتظارات از تيمش 
ــت تيمش را  ــي به هر صورت توانس بالا بود، ول
ــيا به مقام قهرماني و در جهاني بحرين  در آس
ــابقات  ــاند. در مس ــام نايب قهرماني برس به مق
قهرماني آسيا در جينجو كره جنوبي شاگردان 
نصيرشلال در حالي قهرماني تيمي  را به دست 
ــتم  آوردند كه در رده بندي مدالي در رتبه هش
قرار گرفتند. در مسابقات جهاني رياض نيز دو 
ملي پوش ايران مصطفي جوادي و علي داوودي 
به ترتيب مدال هاي طلا و برنز را كسب كردند. 
ــيايي  عملكرد ضعيف تيم ملي در بازي هاي آس
ــد؛  ــك پاريس بحث برانگيز ش هانگژو و المپي

ــب يك مدال نقره  اعزام هفت ملي پوش و كس
ــر دو ملي پوش اعزامي به  در هانگژو و ناكامي ه
پاريس (جوادي و داوودي) در كسب مدال. اعزام 
تيمي جوان به جهاني بحرين نقطه قوت كارنامه 
نصيرشلال است. يك طلا، سه نقره، شش برنز و 
كسب مقام نايب قهرماني جهان، حاصل تلاش 

10 پولادمرد ايران در اين رويداد بود. 
         

ــرمربي در حالي صورت گرفته كه  استعفاي س
سجاد انوشيرواني در نشست  خبري خود پاسخ 
مبهمى به خبرنگاران داد. رئيس فدراسيون در 
اين نشست و در غياب نصيرشلال از علاقه اش به 
ادامه همكاري با او گفت و زحماتي كه سرمربي 
در دو سال گذشته كشيده، ولي بعد از استعفاي 
اينستاگرامي، انوشيرواني مخالفتي نكرد و يك 
پيام تشكر براى سرمربى صادر كرد: «مي دانم 
در مدت نزديك به دو سال قبول زحمت كردي، 
ــالان را برعهده گرفتي  هدايت تيم ملي بزرگس
ــختي هاي زيادي را به جان خريدي. شكي  و س
ــا، زماني كه  ندارم در يكي از مهم ترين برهه ه

ــي جرئت هدايت تيم ملي را  ــايد كمتر كس ش
داشت، اين وظيفه سنگين را قبول كردي و همه 
ــرداري ايران  ــربلندي وزنه ب وجودت را براي س
ــتي. قدردان همه زحماتي كه براي من،  گذاش
فدراسيون، تيم ملي و تك تك بچه ها كشيدي، 
هستم. قطعاً از اين خانواده جدا نخواهي بود و از 
مشاوره هاي جنابعالي در امور فدراسيون مثل 

هميشه بهره خواهيم برد.»
نواب نصيرشلال در گفت وگو با ايسنا تأكيد كرد 
فرقي نمي كند چه كسي سرمربي تيم ملي باشد: 
«تيم  ملي در مسيري قرار گرفته كه فرقي ندارد 
ــد و هر كسي  ــرمربي يا مربي باش چه كسي س
ــي  ــگاه قرار بگيرد بايد اين خط مش در اين جاي
ــرمربيگري  را ادامه دهد. كناره گيري من از س
ــي ندارد و آمدنم هم  تيم ملي خيلي دليل خاص
ــيرواني بود. او از  به خاطر دوستي با سجاد انوش
ــت هدايت تيم ملي را بپذيرم و شايد  من خواس
در آن زمان كه شرايط تيم خوب نبود، هر كسي 
ــم. در نهايت يكي، دو  غير از او بود، نمي پذيرفت
ــي كه مي آيد جا بيفتد و با  ماه كافيست تا كس
تيم آشنا شود. كار بسيار سنگين بود و علاوه بر 
ــوز ورزشكاران باشيم  مسائل فني بايد هم دلس
ــئوليت راضي نگه  و هم سختگيري كنيم. مس
ــرمربي است و اين  ــتن همه اين افراد با س داش
كمى سخت و خسته كننده است. معتقدم آدم ها 
تا جايي كه انرژي دارند بايد بمانند و كارشان را 
انجام دهند. من با مشورتي كه با دوستانم داشتم 
همه به اتفاق گفتند الان كه شرايط خوب است و 
زحمات همه به نتيجه رسيده وقت رفتن نيست، 
ــتيم و تأثير  ــا جايي كه مفيد هس اما معتقدم ت
صددرصدي مي گذاريم بايد بمانيم، بيشتر از آن 

بيهوده و خيانت است.»
         

ــين توكلي نزديك ترين گزينه به نيمكت  حس
ــمار مي رود. تيم ملي بزرگسالان  تيم ملي به ش
ــال آينده بايد در قهرماني آسيا  ارديبهشت  س
ــان ما مقابل حريفان  به ميدان برود و ملي پوش
آسيايي روي تخته خواهند رفت. توكلي در حالي 
در كنفرانس خبري كنار انوشيرواني نشسته بود 
ــم پاراوزنه برداري  ــرمربي تي كه پيش از اين س
محسوب مي شد، تكليف ادامه يا قطع همكاري 
او با اين تيم نيز مشخص نيست. به گفته توكلي 
قرارداد او تا پايان پارالمپيك پاريس بوده و از آن 
به  بعد كميته ملي پارالمپيك اقدامي براي عقد 
ــت! كوروش  قرارداد دوباره با توكلي نكرده اس
باقري نيز هم اكنون مشاور فني تيم بانوان است 
و سرمربيگري تيم ملي بزرگسالان را دركارنامه 
ــدن هرگونه  ــال باقري مطرح ش دارد. با اين ح
پيشنهاد همكاري با تيم ملي را رد كرد. نام بهداد 
سليمي، نايب رئيس فعلي فدراسيون هم در بين 

گزينه ها ديده مى شود. 

دگرگوني وزنه برداري با يك استعفا!
انوشيرواني با رفتن نصيرشلال مخالفت نكرد

شيوا نوروزي
      گزارش

هفته هفدهم رقابت هاي ليگ برتر بسكتبال عصر امروز با انجام پنج  بازي پيگيري مي شود، آن هم در شرايطي كه ذوب آهن، شگفتي ساز       خبر
ــت فصل به طبيعت، مدافع عنوان قهرماني استراحت دارد.  ــتين شكس بزرگ بعد از تحميل نخس
ــيت و اهميت مصاف با مهگل البرز را دوچندان كرده است،  شكست هفته گذشته طبيعت، حساس
چراكه حالا رقابت مدعيان براي پيشي  گرفتن و تثبيت جايگاه تنگاتنگ تر از قبل دنبال مي شود. نفت 
آبادان كه هفته گذشته برنده بازي حساس با شهرداري گرگان بود، اين هفته ميهمان گلنور اصفهان 
است. كاله تيم دوم جدول بعد از برتري هفته قبل مقابل پترونوين ماهشهر، ميزبان آينده سازان تهران 
ــت هفته قبل، اميدوار است با  يكي از تيم هاي ته جدولي ليگ است. شهرداري گرگان بعد از شكس
حمايت تماشاگرانش در اين بازي خانگي امتياز لازم را از پايش پارت شاهرود بگيرد. تيم قعرنشين 

آسمان ولايت مشهد نيز اين هفته ميزبان پترونوين ماهشهر است.

حكم انضباطي قهرمان پرتاب ديسك بازي هاي آسيايي هانگژو در  سكوت خبري فدراسيون دووميداني صادر شد، چراكه به گفته دبير       چهره
كميته انضباطي، فدراسيون نمي خواهد رأي صادره تأثير منفي در روحيه حسين رسولي داشته باشد: 
«حكم اوليه صادر شده، اما با توجه به اينكه رسولي فرد حساسي است و به لحاظ روحي و رواني نياز 

دارد به تمريناتش برسد، صلاح نبود منتشر شود و پس از درخواست 
ــي مجدد رسانه اي مي شود.» محمد حسين  تجديدنظر و بررس
ــولي بابت مصاحبه عليه   پركره همچنين مدعي است كه رس
فدراسيون به كميته انضباطي فراخوانده نشده و مشكلي براي 
حضور در آفتاب انقلاب ندارد: «پيشتر اين مجموعه در اختيار 

عموم ورزشكاران بود، اما حالا به عنوان كمپ در اختيار 
تيم ملي قرار گرفته است، اما يكسري قوانين وجود 
ــكلي براي  ــورت رعايت آنها، مش دارد كه در ص
حضور در آن جهت تمرين به وجود نمى آيد. البته 
رعايت نكردن قوانين تخلف نيست، اما اگر رعايت 
ــاير امكانات  ــكاران مي توانند از س نشود، ورزش
فدراسيون استفاده كنند. ضمن اينكه موضوع 
رسولي در كميته انضباطي بابت مصاحبه هاي 
او نبود. در واقع در رسانه نام افرادي مطرح شد 
ــبت به او كم كاري  كه رسولي مدعي بود نس
ــؤال شد تا  كرده اند، افرادي كه از آنها نيز س
مشخص شود كم كاري كرده اند يا نه. رسولي 
ــوع را برخي  ــي بود اين موض خود نيز مدع
رسانه ها به مصاحبه اش اضافه كرده اند و ما 

هم مته به خشخاش نگذاشتيم.»

 آغاز هفته هفدهم ليگ بسكتبال در غياب شگفتي ساز

دليل عجيب ابلاغ نشدن حكم رسولي

نشست هاي تخصصي فدراسيون هاي دوچرخه سواري و اسكواش برگزار شد

ــان  ــه ملي پوش ــان ب ن ــر ورزش و جوا وزي
ــاي  ــع كمبوده ــول رف ــواري ق دوچرخه س
ــت هاي تخصصي  ــخت افزاري را داد. نشس س
ــواري و اسكواش  ــيون دوچرخه س دو فدراس
ــيايي ناگويا با  ــاي آس ــراي حضور در بازي ه ب
ــروي وفا  ــد دنيامالي، محمود خس حضور احم
ــك و مديران اين دو  رئيس كميته  ملي المپي
ــد. وزير ورزش از فدراسيون  ــته برگزار ش رش
دوچرخه سواري خواست به جنبه هاي همگاني 
ــته باشند: «با  ــته توجه بيشتري داش اين رش
ــته  توجه به مقبوليت و ظرفيت بالايي كه رش
دوچرخه سواري بين عموم مردم دارد، انتظار 
ــواري در بحث  ــيون دوچرخه س داريم فدراس
ــته  ــتر به اين رش حوزه ورزش همگاني، بيش
توجه كند. وقتي به ورزش همگاني توجه كنيم، 
يعني اينكه به سلامت جامعه اهميت داده ايم 
ــواري نيز  ــيون دوچرخه  س و به تبع آن فدراس
ــد در ورزش قهرماني به موفقيت  اگر مي خواه
ــزي  ــرمايه گذاري و برنامه ري ــد س ــد باي برس

ــوزه ورزش  ــته در ح ــراي اين رش ــي را ب خوب
ــع كمبودها و تأمين  همگاني انجام دهد.» رف
ــته هاي  ــواران از ديگر خواس جان دوچرخه س
ــفانه در  ــه بود:  «متأس ــي در اين جلس دنيامال
ــته يكي از غم انگيزترين اخبار  ــاليان گذش س
ــوارانى بوده كه  ورزشي مربوط به دوچرخه س

در جاده ها دچار سانحه تصادف شده اند. بحث 
ــكاران براي ما بسيار مهم  امنيت جاني ورزش
ــما مي خواهيم با آموزش هاي لازم  است. از ش
و دستورالعمل هاي سختگيرانه مانع از حوادث 
ــويد. وزارت ورزش هماهنگي هاي  جاده اي ش
ــداري اماكن  ــعه و نگه ــركت توس لازم را با ش

ــت هايي كه  ــي انجام خواهد داد تا پيس ورزش
ــر وضعيت بدهند.  ــي دارند، تغيي قابليت چوب
اصلي ترين كار برعهده فدراسيون است و بايد 
ــن زمينه مهيا كند.  امكانات زيربنايي را در اي
اميدواريم بارقه هاي خوبي را از دوچرخه سواري 
داشته باشيم.» همچنين دنيامالي روي بحث 
ــكواش به مخاطب پذيري تأكيد كرد:  نياز اس
«اسكواش را صرفاً يك ورزش قهرماني نمي بينم. 
اسكواش جزو آن دسته از رشته هايي است كه 
به لحاظ شتاب و هوشي كه در آن تعبيه شده، 
مورد علاقه جوانان است. از طرفي چون ورزش 
ــت بايد آن را بيشتر توسعه دهيم و  گراني نيس
به دنبال جذب مخاطب در آن باشيم. درست 
ــور، زيربناي  است كه به تناسب جمعيت كش
ــود با  ــكواش نداريم، اما مي ش ــراي اس كافي ب
ــت مديريت  ــتفاده از ظرفي برنامه ريزي و اس
ــهري و خصوصي، زمين هاي اسكواش را در  ش
ــي احداث كرد تا از اين  مراكز عمومي و تفريح

طريق به جذب مخاطب بيفزاييم.»

درخواست براي حفظ جان دوچرخه سواران و رفع كمبودها

شميم رضوان

دنيا حيدري

برتري در سن سيرو از دست كونسيسائو پريد

ميلان باز هم درجا زد
كونسيسائو تصورش را هم نمي كرد كه سه امتياز نخستين بازي خانگي 
تيمش را به اين سادگي از دست بدهد، آن هم وقتي تيمش طعم برد در 
سن سيرو را چشيده بود. قهرماني در سوپركاپ ايتاليا و كسب يك جام 
ــه تصور نتيجه اي جز برد برابر  در بدو ورود، او را چنان غره كرده بود ك
كالياري را نداشت، اما روزهاي سخت او خيلي زود شروع شد، آن هم با 

تساوي يك-يك مقابل كالياري در سن سيرو!
ــاور مالك ميلان بعد از قهرماني در سوپركاپ  زلاتان ابراهيموويچ، مش
ــائو هنوز كار خاصي نكرده است: «اهميت  ايتاليا تأكيد داشت كونسيس
ــداوم عملكرد خوب  ــلان به ت ــائو در مي ــرجيو كونسيس تأثيرگذاري س
روسونري در ادامه فصل بستگي  دارد. ما به دنبال يك واكنش بوديم تا با 
تغيير سرمربي يك شوك به تيم وارد كنيم. خوشبختانه بازيكنان روش 
كار كونسيسائو را پذيرفتند. اين خيلي مهم بود و حالا ادامه دادن آن حائز 
اهميت است.» حالا حداقل كونسيسائو خوب مي  داند كه صرف قهرماني 
در سوپركاپ ايتاليا نمي تواند به كسب نتيجه با روسونري اميدوار باشد و 
رسيدن به اين موفقيت نيازمند تلاشي فراتر از حد تصور اوست. با وجود 
ــرمربي تازه وارد ميلان چيزي نبود كه از چشم  اين نارضايتي مشهود س
رسانه ها و هواداران روسونري دور بماند، چراكه او صراحتاً از شاگردانش 
بابت عملكردي كه در مصاف با كالياري به نمايش گذاشته بودند، انتقاد 
كرد: «من انتظار بيشتري در هر زمينه اي داشتم. راستش را بخواهيد با 
توجه به كيفيت تيمي كه در اختيار دارم، نيمه اول احتمالاً بدترين نيمه اي 
ــتم. ما از نظر انرژي و تحرك كمبود  بود كه در 13 سال مربيگري ام داش
داشتيم و سرعت بازي خيلي كند بود. كالياري همه بازيكنانش را در سوم 
نهايي براي دفاع از دروازه شان قرار داده بود، اين استراتژي آنهاست، اما ما 
بايد آنچه را كه آماده كرده بوديم، انجام مي داديم تا آن فضاها را پيدا كنيم 

و به اندازه كافي توانا نبوديم كه اين كار را انجام دهيم.»
نتيجه بازي با كالياري در سن سيرو نشان داد كونسيسائو راه درازي براي 
برگرداندن ميلان به روزهاي اوج خود دارد و با يكي، دو بازي و يكي، دو 
برد نمي توان به تغيير روند نتيجه گيري و شرايط اين تيم اميدوار بود. 

رافائل ليائو، ستاره ميلان اما برخلاف سرمربي روسونري معتقد است 
كه اين تيم شايستگي پيروزي برابر كالياري را داشت: «مي خواستيم 
ــويم و به بالاي جدول برويم، اما نيمه اول كمي عجيب بود و  برنده ش
نتوانستيم فرصتي براي گلزني بيابيم. بعد از اينكه جلو افتاديم شرايط 
ــد، اما آنها روي ضدحملات تمركز داشتند و منتظر اشتباه ما  بهتر ش

بودند و به آنها اجازه گلزني داديم.»

يك سر و هزار سوداي درويش

 پرسپوليس 
بلاتكليف يك انتخاب !

ــچ نقطه نظر مثبتي  ــوز به هي ــت و درويش هن زمان در حال گذر اس
ــپوليس نرسيده، شايد چون  درخصوص انتخاب سرمربي جديد پرس

ششدانگ حواسش روي اين مهم متمركز نيست! 
ــه در اين مقطع  ــيون فوتبال ك جدا از بحث ثبت نام در انتخابات فدراس
حساس مي تواند حواس مديرعامل سرخپوشان را تا حد زيادي پرت كند، 
او اين روزها بيشتر انرژي خود را بر سر داستان هاي تكراري گذاشته كه 
قبل از شروع فصل جاري نوشتنش را آغاز كرده بود. مسئله اي كه بيشتر 
به دستاويزي براي توجيه  ناكامي هاي احتمالي آينده است تا شرح ماوقع 
ــرمربي گرفته است! او قبل  اتفاقاتي كه گريبان او را در مسير انتخاب س
ــروع فصل جديد خبر از مذاكره با ماتزاري داد و مدعي شد توافقات  از ش
خوبي انجام شده بود كه به واسطه مداخله غيراخلاقي برخي و ترساندن 
او از حضور در ايران منتفي شد! اما اگر اينطور است چرا او بايد بعد از چند 
ماه بار ديگر پاي ميز مذاكره با اين مرد ايتاليايي بنشيند؟ مگر در اين چند 
ــر او را تغيير دهد، خصوصاً كه گفته  ماه چه اتفاقي رخ داده كه بتواند نظ
ــود ماتزاري در آخرين تماس خود با مديران پرسپوليس بار ديگر  مي ش
گفته كه او را از حضور در ايران ترسانده اند! با اين شرايط معقول است كه 

درويش چندي بعد بار ديگر باب مذاكره با او را باز كند؟
تعلل درويش در انتخاب سرمربي جديد پرسپوليس باعث شده فضاي 
مجازي پر شود از نام هاي مختلف. نام هايي كه مي تواند حتي گزينه هاي 
مورد بررسي باشگاه نيز باشند، اما مسئله  اينجاست كه درويش شخصاً 
ــرايط را براي يكه تازي دلال ها ايجاد كرده و اين مي تواند تأثير قابل  ش
توجهي روي رقم قرارداد مربي بگذارد كه پاي ميز مذاكره با سرخپوشان 
ــه تاتا مارتينو  ــيند. بعد از واتلر ماتزاري ايتاليايي، حالا نوبت ب مي نش
آرژانتيني رسيده، گزينه اي كه گفته مي شد درويش اميد زيادي براي 
جلب رضايت او جهت نشستن روي نيمكت پرسپوليس داشت، اما رقم 
پيشنهادي  اش به قدري بالا بود كه مديرعامل سرخپوشان پاپس كشيده 
و بار ديگر سراغ يولين استيفان فرانسوي رفته كه تلاش  براي مذاكره با 
او نيز به در بسته خورده تا نوبت به روي فارياي پرتغالي برسد. گزينه اي 
ــپوليس است. مربي كه  كه گفته مي شود آخرين اميد مسئولان پرس
چندين سال به عنوان دستيار مورينيو در تيم هاي رئال مادريد، چلسي 
و منچستر يونايتد فعاليت داشته و پرسپوليس اميدوار است مذاكرات 
ــد تا تكليف نيمكت پرسپوليس قبل از ديدار  مثبتي را با او داشته باش

سوپرجام (جمعه هفته جاري مقابل سپاهان) روشن شود. 
22 روز از جدايي گاريدو مي گذرد و پرسپوليس هنوز نتوانسته تكليف 
ــرمربي يكي از بزرگ ترين  ــخص كند. انتخاب س نيمكت خود را مش
ــان بوده كه  ــع سرخپوش ــان حضور در جم ــش از زم معضلات دروي
ــرايط امروز به مراتب  ــت، اما ش هرازچندگاهي گريبان او را گرفته اس
ــم هواداران را  ــت، چراكه درويش با انتخاب گاريدو خش سخت تر اس
برانگيخت و يك اشتباه ديگر كافيست كه او را نيز مانند سرمربي برزيلي 

به سمت درهاي خروجي باشگاه هدايت كند. 

چند روز پيش خبر از بين رفتـن مدال هاي قهرمان 
المپيك شـناى امريكا در آتش سـوزي لس آنجلس 
رسانه اي شد و حالا خبر مي رسد كه از خانه مسكوني 
سرمربي تيم بسكتبال لس آنجلس ليكرز هم چيزي 
باقي نمانده اسـت. جي جي رديك كه همراه تيمش 
بازى هاي خارج از خانه را انجـام مي داد در خصوص 
لحظه مواجهه بـا خانه سـوخته اش مي گويد: «بايد 
خودم آن را مي ديدم و بـراي چيزي كه ديدم، آماده 
نبودم. ويراني و ويراني كامل اسـت. همه چيز از بين 
رفته بود. فكر نمي كنم كه هرگـز بتوانيد خودتان را 

براي چنين چيزي آماده كنيد.»

    بازتاب

ويراني، ويراني كامل
قاب



14
88523060سرويس  حوادث

1446|| روزنامه جوان |  شماره 7219    ــب  رج  12  |  1403 دى   24 ــنبه  دو ش  

تأمين هزينه 8 بيمار به جاي رفتن به زندان

كشف زن صيغه اي
طلافروش را  به زندگي بازگرداند

صاحـب ملـك و پيمانـكار سـاختماني كه 
در مـرگ نصـاب داربسـت مقصر شـناخته 
شده بودند، به جاي رفتن به زندان به حمايت 
مالي از هشـت خانواده بيمار محكوم شدند. 
ــاب كه در  ــده مرگ مرد نص چند روز قبل پرون
جريان سقوط از بلندي جانش را از دست داده بود، 
ــين پور، رئيس شعبه  روي ميز قاضي ميثم حس
ــتان لواسان قرار  102 دادگاه كيفري 2 شهرس
گرفت. براساس پرونده تشكيل شده چندي قبل 
به مأموران پليس شهرستان لواسان خبر رسيد 
مردي به نام نيما در جريان سقوط از بلندي فوت 
شده است. با حضور پليس در محل مشخص شد 
ــت است كه هنگام  مرد فوت شده نصاب داربس
ــوم ساختمان در حال  نصب داربست از طبقه س
ــقوط كرده و به دليل شدت  ساخت به پايين س
جراحت فوت  شده است. با انتقال جسد مرد 32 
ساله به پزشكي قانوني تحقيقات در اين باره ادامه 
ــاختمان  پيدا كرد و صاحب ملك و پيمانكار س
ــده و به پرداخت ديه محكوم  مقصر شناخته ش
ــاخه ديگري از بررسي ها پيمانكار و  شدند. در ش

ــت كردند و بعد از آن  صاحب ملك ديه را پرداخ
ــعبه 102 دادگاه  ــده از جنبه عمومي به ش پرون
كيفري 2 شهرستان لواسان ارجاع شد. در جلسه 
ــيدگي به پرونده كه به رياست قاضي ميثم  رس
حسين پور تشكيل شد، صاحب ملك و پيمانكار 
ــت كردند. يكي از آنها  از قاضي درخواست گذش
گفت: بعد از وقوع حادثه ما مسئوليت خودمان را 

قبول كرديم و ديه اي را كه قانون معين كرده بود، 
در حق اولياي دم پرداخت كرديم. 

ــا را داديم و قبول  ــان نيم همچنين هزينه درم
ــاله اش را  ــر چهارس كرديم هزينه تحصيل پس
ــيدگي  ــه رس هم تقبل كنيم. بعد از ختم جلس
ــاس قانون به يك  صاحب ملك و پيمانكار براس
ــدند، اما قاضي  ــال حبس محكوم مي ش تا دو س

ــوابق آنها متوجه شدند  حسين پور با بررسي س
هيچ سابقه كيفري در پرونده آنها ثبت نشده است. 
همچنين هر دو بعد از حادثه هزينه هاي درمان 
ــول كرده اند هزينه  ــرده و قب نيما را پرداخت ك
تحصيل فرزندش را پرداخت كنند، بنابراين قاضي 
آنها را مشمول مجازات جايگزين دانست. براساس 
رأي صادر شده دو متهم بايد هزينه درمان هشت 
سرپرست خانوار را كه در جريان حادثه كار دچار 
مصدوميت شده اند، پرداخت كنند. آنها با استعلام 
ــايي و هزينه  ــه بيماران   شناس از اداره كار و بيم

درمان آنها را پرداخت كنند. 
ــلامي  ــون مجازات اس ــاس ماده 616 قان براس
ــاي بازدارنده) در صورتي  (تعزيرات و مجازات ه
ــطه بي احتياطي يا  ــه واس ــد ب كه قتل غير عم
ــه مرتكب در آن  ــا اقدام به امري ك بي مبالاتي ي
ــدم رعايت  ــبب ع ــت يا به س مهارت نداشته اس
نظامات واقع شود، مسبب به حبس از يك تا سه 
ــال و نيز به پرداخت ديه در صورت مطالبه از  س
ــد، مگر اينكه   ناحيه اولياي دم محكوم خواهد ش

خطاي محض باشد. 

كشف مواد منفجره 
در هنگ مرزي سردشت

فرمانـده مرزبانـي فراجا از كشـف مـواد منفجره در نـوار مرزي 
شهرستان سردشت خبر داد. 

ــت  ــت: مرزبانان هنگ مرزي سردش ــردار  احمدعلي گودرزي  گف س
برابر اخبار واصله مبني بر تحركات گروهك هاي تروريستي تيم هاي 
ــر اعزام كردند و با  ــي را بلافاصله به محل مورد نظ اطلاعاتي و عمليات
ــور را داشتند،  ــاهده چند نفر متجاوز مرزي كه قصد ورود به كش مش
درگير شدند. وي افزود: در نهايت با توجه به حجم بالاي آتش مرزبانان 
تروريست ها توان مقابله با مرزبانان را نداشته و با رها كردن كوله هاي 
خود و با استفاده از موقعيت جغرافيايي و تاريكي هوا از محل متواري 
شدند. سردار گودرزي در اين رابطه تصريح كرد: مرزبانان در بازرسي 
ــته مواد  ــداد 10 كوله حاوي 15 بس ــدند، تع دقيق از محل موفق ش
منفجره به وزن تقريبي 77 كيلوگرم، 5 هزار عدد چاشني الكترونيكي 
و 13ورق الگوي تهيه جليقه انتحاري به همراه پارچه مربوطه را كشف 

و ضبط كنند. 

سارقان دلارهاي تلگرامي 
محاكمه شدند 

اعضـاي يك شـبكه سـرقت كـه بـا دايـر كـردن كانال 
تلگرامـي فروشـندگان دلار را فريـب مى دادنـد و 
ارزهـاي آنهـا را سـرقت مي كردنـد، محاكمـه شـدند. 
يك سال پيش مردي با مركز فوريت هاي پليس 110 تماس 
گرفت و گزارش يك سرقت را اعلام كرد. شاكي گفت قصد 
فروش 10هزار دلار را داشته، اما خريدار دلارهايش را سرقت 
ــدم  ــت. او گفت: با كانال تلگرامي روبه رو ش و فرار كرده اس
ــتر از صرافي مي خريد. با شماره  كه دلارها را با قيمت بيش
تلفني كه در كانال بود، تماس گرفتم و مردي كه پاسخ داد 
ــت، اما چون در  ــت از دلارفروش هاي معروف تهران اس گف
فضاي مجازي اقدام به خريد و فروش دلار مي كند، ماليات 
ــتر از صرافي  ــد دلار را با قيمتي بيش نمي پردازد و مي توان

خريداري كند. 
شاكي ادامه داد: من كه فريب خورده بودم با او در خيابان قرار 
گذاشتم و با كيف حاوي دلارها به آنجا رفتم، اما مرد جوان 
به يك باره كيفم را قاپيد. من مقاومت كردم، اما دو مرد ديگر 
كه قمه همراه داشتند به سمتم حمله ور شدند و مرا تهديد 

كردند. آنها كيف دلارها را گرفتند و فرار كردند. 
ــكايتي به مأموران داد و گفت  چند روز بعد فرد ديگري ش
دلارهايش سرقت شده  است. اين مرد كه مدعي بود 4 هزار 
ــت، همان داستاني را براي مأموران  دلارش سرقت شده اس
ــود. بنابراين مأموران  ــاكي قبلي گفته ب تعريف كرد كه ش
ــكات به  ــتند. تعداد ش ــدند با يك باند طرف هس متوجه ش
ــيده بود كه مأموران با ترفند هايي خاص موفق  عدد 4 رس
شدند يكي از متهمان را شناسايي كنند. آنها در يك عمليات 
غافلگيركننده به سراغ متهم رفتند و او را بازداشت كردند. با 
دستگيري اين متهم ديگر متهمان نيز شناسايي و بازداشت 

شدند. 
ــال تلگرامي با  ــان از طريق كان ــان داد متهم تحقيقات نش
ــتري  ــتند و پس از اينكه مش ــان دلار قرار مي گذاش صاحب
ــا موتور به  ــارقان ب ــان مي داد يكي از س كيف دلارها را نش
ــارقان با قمه و چاقو صاحبان دلار  ــد و س آنها نزديك مي ش
ــه زور مي گرفتند و  ــد و كيف دلارها را ب را تهديد مي كردن

مى گريختند. 
با تكميل تحقيقات و صدور كيفرخواست، پرونده براي رسيدگي 
به دادگاه ارسال شد و متهمان در شعبه 11 دادگاه كيفري استان 

تهران پاي ميز محاكمه رفتند. 
در جلسه رسيدگى، شكات يك به يك در جايگاه قرار گرفتند و 
شكايت خود را مطرح كردند. وقتي نوبت به متهمان رسيد آنها 
ــت تريبون قرار گرفتند. متهم رديف اول گفت:  براي دفاع پش
اينكه گفته مي شود ما با قمه به شاكى ها حمله كرديم درست 
نيست. شيوه ما اين بود كه اعتماد آنها را جلب مي كرديم. من 
كيف حاوي دلارها را از شاكي مي گرفتم تا اصالت آن را بررسي 
كنم. سپس مي گفتم تا يك ساعت ديگر در عوض دلارها ريال به 
حسابشان واريز مي كنم، اما ديگر پاسخ تماس شان را نمي دادم. 
ــا را به ما  ــان به ما اعتماد مي كردند و كيف دلاره آنها خودش

مي دادند. ما هرگز روي آنها چاقو يا قمه نكشيديم . 
ــز در جايگاه قرار گرفتند و گفته هاي  در ادامه ديگر متهمان ني
همدست شان را تكرار كردند. در پايان قضات براي تصميم گيري 

وارد شور شدند.

فرمانده رادان: تردد غيرمجاز
 در مرزها به صفر رسيد

فرمانده انتظامي كل كشور گفت:  اسـتفاده از امكانات به روز و 
پيشرفته باعث شده تردد غيرمجاز از مرزهاي كشور به صفر برسد. 
ــتان ايلام در جمع  ــيه سفر به اس ــردار احمدرضا رادان در حاش س
خبرنگاران حاضر شد و گفت:  استفاده از امكانات به روز و پيشرفته 
باعث شده تردد غيرمجاز از مرزهاي كشور به صفر برسد. وي با اشاره 
به تجهيز مرزباني ايران  به تجهيزات اپتيكي و الكترواپتيكي   افزود: 
مرزبانان با تمام تلاش در حال مراقبت و رصد مرزهاي ايراني اسلامي 
ــكلي نداريم.  ــتند و بحمداالله در هيچ كدام از مرزهايمان مش هس
فرمانده انتظامي كل كشور با بيان اينكه پيگيري ديپلماسي انتظامي 
با كشور عراق، حاصل اقدام ويژه مجموعه انتظامي و مرزباني است، 
تصريح كرد: عوامل فراجا در زمينه برگزاري كنگره اربعين از آمادگي 
ــتان ايلام با حضور در مزار  كامل برخوردارند. وي در بدو ورود به اس
شهداي گمنام فرماندهي انتظامي ايلام به مقام شامخ شهدا با قرائت 

فاتحه و نثار گل اداي احترام كرد. 

60درصد قربانيان
 سوانح بزرگراهي رهگذر هستند 

تهـران  راهـور  پليـس  اجتماعـي  و  فرهنگـي  معـاون 
در  عابران پيـاده  درصـد   60 مـرگ  كـه  گفـت  بـزرگ 
مي خـورد.  رقـم  بزرگراهـي  رانندگـي  سـوانح  جريـان 
ــاس زمان وقوع تصادفات در 9 ماهه  سرهنگ فيروز كشير گفت: بر اس
سال جاري بيشترين تصادفات عابران پياده در ساعات 8 شب تا 12 شب 
با 30 درصد، ساعت 12 شب تا 4 صبح با 17درصد ، 4 تا 8صبح 7درصد، 
ــا 4 بعدازظهر 16 درصد و 4 تا  8 صبح تا 12 ظهر 16درصد، 12 ظهر ت
ــاس نوع معابر بيشترين  ــت. وي افزود: بر اس 8 شب 16درصد بوده اس
ــطح شهر تهران با 60 درصد،  تصادفات عابران پياده در بزرگراه هاي س
34 درصد در معابر اصلي و 6 درصد در معابر فرعي  رخ داده است. معاون 
ــاس  ــران بزرگ اضافه كرد: بر اس ــي فرهنگي پليس راهور ته اجتماع
علت تامه تصادفات فوتي عابران پياده رتبه اول در خصوص عدم توجه 
رانندگان به جلو، رتبه دوم عدم توانايي در  كنترل وسيله نقليه و در آخر 

عدم رعايت حق تقدم است.

كشف جسد مرد گمشده داخل چاه 
رئيـس پليـس آگاهـي تهـران بـزرگ از كشـف جسـد 
مـرد گمشـده در يكـي از باغ هـاي لواسـان خبـر داد. 
ــودرزي  گفت: چندي  ــي وليپور گ ــردار  عل به گزارش «جوان»، س
قبل، زن جواني به اداره چهارم پليس آگاهي تهران بزرگ رفت و به 
كارآگاهان گفت، برادر 48ساله ام كه در يك باغ در لواسان سرايدار 
ــت كه گم شده است. تلفن همراهش خاموش  است، چند روزي اس

است و نگرانم بلايي سرش آمده باشد كه درخواست كمك دارم. 
ــكايت و تشكيل  ــردار وليپور گودرزي ادامه داد: پس از ثبت ش س
ــي اداره چهارم پليس آگاهي وارد  پرونده، تيمي از كارآگاهان جناي
ــتان هاي تهران استعلام  ــدند و از پزشكي قانوني و بيمارس عمل ش

گرفتند، اما سرنخي از مرد گمشده به دست نياوردند. 
ــدند مرد گمشده  وي ادامه داد: تيم جنايي در گام بعدى متوجه ش
ــت براي همين  ــان ديده شده اس آخرين بار در خانه باغ محله لواس
ــس متوجه چاه عميقي در گوشه اي  راهي باغ شدند و پس از تجس
از باغ شدند. از آنجا كه احتمال مي رفت مرد گمشده به چاه سقوط 
ــاني در محل حاضر شدند و بعد از  ــد، امدادگران آتش نش كرده باش

جست وجو جسد مرد گمشده را در قعر چاه كشف كردند. 
سردار گودرزي با بيان اينكه جسد براي بررسي علت فوت به پزشكي 
قانوني منتقل شده است، گفت: تحقيقات جهت كشف زواياي پنهان 

پرونده همچنان ادامه دارد.

ناكامي دولـت مدعي امريكا بـراي خاموش كردن آتش سـوزي 
مهيـب لس آنجلـس در هفتمين روز از روشـن شـدن آتش هم 
ادامـه پيدا كـرد. از دسـت رفتن جـان 16 نفـر، برجـاي ماندن 
ميلياردها دلار خسـارت مالي و وارد شـدن خدشـه بيشـتر به 
اعتبار جهاني امريكا در كنار سلب اعتماد عمومي، از پيامدهاي 
آتش افروخته اي اسـت كه بسـياري از رسـانه هاى امريكا آن را 
خشـم طبيعت عليه جنايت هاي امريـكا مي دانند. بـا اين حال 
با وخيم تر شـدن شـرايط آب و هوايي نگراني درباره گسـترش 
آتش سـوزي در 72 سـاعت آينـده شـدت پيـدا كرده اسـت. 
ــته گزارشي از آخرين   رابرت لونا، رئيس پليس لس آنجلس روز گذش
ــوزي كه از  ــلام كرد: به دنبال آتش س ــانه ها اع وضعيت حادثه به رس
سه شنبه هفته گذشته لس آنجلس را فراگرفته تلاش  براي مهار آتش 
شروع شده، اما آتش همچنان در حال پيشروي است و خسارت هاي 

بيشتري برجاي مي گذارد. 
ــتور تخليه گرفته اند، 166 هزار نفر  وي گفت: علاوه بر كساني كه دس
ديگر در آستانه دريافت دستور تخليه فوري هستند و بيش از 57 هزار 

ساختمان هم در معرض خطر جدي است.
 وي با بيان اينكه حكومت نظامي همچنان در لس آنجلس به قوت خود 
باقي است، گفت: براي جلوگيري از غارت، جنايت و سرقت از ساعت 
18 تا 6 صبح در تمام لس آنجلس مقررات منع رفت و آمد حاكم است. 
ــت، نزديك به 40 هزار  تلويزيون  اي بي سي امريكا هم اعلام كرده اس

هكتار كاملاً در آتش سوخته و آتش بيش از 12 هزار ساختمان را هم 
نابود كرده است. ضمن اينكه همچنان دست كم 180 هزار نفر در منطقه 

لس آنجلس مجبور به تخليه خانه هايشان شده اند. 
   بودجه ندادند!

كريستين كرولي، رئيس اداره آتش نشاني لس آنجلس در واكنش به 
انتقاد هاي صورت گرفته در مورد ناكامي آتش نشانان براي مهار آتش 
اعلام كرد كه از سال گذشته ما فرياد مي زنيم بايد بودجه مناسبي به ما 
داده شود تا مطمئن شويم آتش نشانان ما در مواقع بحراني مي توانند 
وظايفشان را انجام بدهند، اما به درخواست ما هيچ اهميتي داده نشد!

    نااميد از دولت
تام هانسون، خبرنگار تلويزيون سي بي اس نيوز هم درباره نگراني هاي 
عمومي اعلام كرد: نااميدي عمومي از مسئولان به شدت در حال افزايش 
است. ما واقعاً مي خواهيم بدانيم كه چرا دائم از ما مي خواهند بحران به 
اين بزرگي را كوچك نمايي كنيم؟! اين در حالي است كه الان جلوي 
يكي از هزاران خانه اي ايستاده ايم كه به خاكستر و آوار تبديل شده اند. 

    ميزان پيشروي آتش
خبرگزاري ان بي سي هم در مورد چهار آتش سوزي كه ايالت كاليفرنيا 
را فراگرفته است، اعلام كرد: «آتش سوزي پاليسيدز»، 11 درصد تحت 
كنترل قرار گرفته است. «آتش سوزي ايتون»، 15 درصد تحت كنترل   
ــت»، 76 درصد تحت كنترل قرار گرفته و  است، آتش سوزي «هرس

«آتش سوزي كنت» هم 90 درصد تحت كنترل است. 

    دليل نامشخص
براساس گزارش ها، مرگ 16 نفر در جريان حادثه تأييد شده است. طبق 
گزارش هاي موجود بيشتر كشته شدگان مربوط به شرق «آلتادينا» 
هستند كه در آن خانه طبقه كارگر وجود دارد و بيشتر ساكنان آن افراد 
سياه پوستي هستند كه براي نسل ها در آنجا حضور داشته اند. از جمله 
16 نفر كشته شده اين آتش سوزي، چهار مرد سياه پوست هستند كه 

حتي قادر به ترك خانه هم نشده اند. 
گزارش هاي محلي حاكي است، يكي از اين افراد يك مرد 63 ساله قطع 
عضو شده همراه با پسر بيمارش بوده كه در زمان شعله ور شدن آتش 
نتوانسته پسرش را تنها بگذارد و هر دو در آتش سوخته اند. براساس 
اعلام وزارت جنگلداري و حفاظت از آتش كاليفرنيا، اين آتش سوزي 
علاوه بر خسارت هاي جاني و مالي گسترده، تاكنون بيش از 21 هزار و 

300 هكتار از جنگل ها را ويران كرده است. 
ــوزي هاي كنوني را تغييرات آب و  ــان دليل عمده آتش س كارشناس
هوايي ناشي از فعاليت هاي انساني مي دانند. در مورد ميزان خسارت 
ــركت اكيو برآورد  ــت امريكا اعلام كرد: ش هم روزنامه نيويورك پس
خسارات ناشي از آتش سوزي لس آنجلس را به 135 تا 150 ميليارد 
ــاس اين گزارش، تحليلگران در نهاد اعتباري  دلار افزايش داد. بر اس
ــده را 20 ميليارد دلار پيش بيني  جي پي مورگان زيان هاي بيمه ش
ــده مي تواند به بيش از  كردند و تخمين زدند كه زيان هاي بيمه  نش

100ميليارد دلار برسد. 

اخاذي پليس هاي  قلابي با شليك گلوله
پليس هاي قلابي كه با تهديد اسـلحه و شـليك گلولـه اقدام به 
زورگيري مي كردند در دام مأموران پليس تهران گرفتار شـدند. 
چندي قبل مردي به مأموران پليس تهران خبر داد كه در دام پليس هاى 
قلابي گرفتار شده است. او گفت: در حال عبور از خيابان خراسان بودم 
كه دو موتورسوار راهم را سد كردند. يكي از آنها گفت پليس هستند و 
با نشان دادن تجهيزات پليسي، مرا سوار موتور كردند و گفتند به من 
مظنونند و بايد من را به اداره پليس منتقل كنند. بعد در محل خلوتي 
مرا پياده كردند و يكي از آنها اسلحه كشيد و تير هوايي هم شليك كرد. 
ــرقت و فرار كردند. بعد از مطرح شدن اين شكايت،  سپس اموالم را س
مأموران پليس در اين باره تحقيق كردند. بررسي هاي ميداني پليس بعد 
از بررسي دوربين هاي مداربسته نشان داد متهمان از مجرمان سابقه دار 
هستند كه مخفيگاه عامل تيراندازي را در محله شوش شناسايي و او را 
بازداشت كردند. با اطلاعاتي كه متهم در اختيار پليس گذاشت، مأموران 
همدست وي را هم بازداشت كردند. تحقيقات در اين باره جريان دارد. 

فرمانـده انتظامـي شهرسـتان نـكا گفـت، درگيري 
سرنشـينان دو خودرو بر سـر تصادف به قتل يك پدر 

و پسر منجر شد. 
به گزارش «جوان»، سرهنگ مجتبي راست خديو گفت: 
همزمان با اعلام مركز فوريت هاي پليسـي 110 درباره 
درگيري منجر به قتـل در يكي از محلات شهرسـتان 
نكا، مأمـوران پليس آگاهي و انتظامـي به محل حادثه 

اعزام شدند. 
وي افزود: بـا حضور مأمـوران پليس در محـل حادثه 
و بررسـي  و تحقيقات اوليه مشخص شـد بر اثر وقوع 
سـانحه رانندگي بين دو دسـتگاه خودروى پژو 207 و 
پژو پارس، راننده و سرنشينان هر دو خودرو با يكديگر 
به صورت لفظي درگير مى شـوند و در ادامه با تعقيب و 
گريز يكديگر در يكي از مناطق شهري مجدداً اقدام به 

درگيري و چاقوكشي مي كنند. 
فرمانده انتظامي شهرسـتان نكا با بيـان اينكه در اين 
حادثـه، سرنشـينان خودروى پـژو پارس بـا چاقو دو 
سرنشـين پژو 207 را كه پدر و پسـر بودند به شـدت 
مجروح كردنـد و از محل حادثه متواري شـدند، گفت: 
با حضور عوامل اورژانـس، مصدومان سـريعاً به مركز 
درماني منتقل شـدند كه پسر 20 سـاله به علت شدت 

جراحات وارده در دم جان باخت. 
سرهنگ راست خديو از تلاش كادر پزشكي براي نجات 
جان پدر 47 ساله از ديگر مصدومان اين حادثه خبر داد 
و تصريح كرد: اين فرد نيز به علت شدت جراحات وارده 

در مركز درماني جان باخت و به قتل رسيد. 
فرمانـده انتظامي شهرسـتان نـكا از اقدامـات فني و 
اطلاعاتي پليس براي شناسايي راننده و سرنشينان پژو 
پارس خبر داد و اظهار داشـت: متهمان به قتل كه پس 
از جنايت از محل متواري شده بودند با اقدامات فني و 
اشراف اطلاعاتي پليس، شناسايي و در عمليات ضربتي 

در كمتر از دو ساعت دستگير شدند.

 بر سر تصادف
 قتل پدر و پسر

   جلال مهرگان
برملا شـدن ارتباط مرد طلافروش با همسر صيغه اي اش 
از طريـق سـيم كارت مخفـي، سـبب شـد مأمـوران 
پليـس در جريان تحقيقـات خـود طلافروش جـوان را 
كه در دام دو گروگانگيـر گرفتار شـده بود، نجات دهند. 
ــران خبر داد  ــال زني به مأموران پليس ته نيمه دي ماه امس
شوهرش نادر گم شده است. او گفت كه شوهرش طلافروش 
ــدن مغازه اش با هم حرف  است و آخرين بار قبل از تعطيل ش
ــي تلفن  زده بودند و بعد از آن هر چه با او تماس گرفته، گوش
ــاكي همچنين گفت كه كسي  ــت. ش همراهش خاموش اس
ــراي همين  ــتگانش از نادر خبري ندارد، ب ــتان و بس از دوس
احتمال داده اتفاقي ناگوا ر برايش رقم خورده باشد كه از پليس 

درخواست كمك دارد. 
   ردپاي يك زن

ــكايت، پرونده به دستور قاضي غلامحسين  با مطرح شدن ش
صادق زاده، بازپرس جنايي در اختيار تيمي از كارآگاهان اداره 
يازدهم پليس آگاهي تهران قرار گرفت. كارآگاهان در اولين گام 
ــدند و فيلم هاي دوربين مداربسته مغازه و  راهي مغازه نادر ش
ساختمان هاي اطراف را بررسي كردند. براساس فيلم هاي به 
دست آمده شب حادثه زن جواني وارد مغازه مي شود و ساعتي 
بعد نادر مغازه را تعطيل مي كند و همراه آن زن مي رود. وقتي 
ــد، گفت كه او را  ــان داده ش ــر نادر نش تصوير آن زن به همس

نمي شناسد و قبلاً هم جايي او را نديده است. 
   زن صيغه اي 

ــي ها براي شناسايي زن  در شاخه ديگري از تحقيقات، بررس
ــدند نادر  ــه مأموران متوجه ش ــدا كرد تا اينك جوان ادامه پي
ــته و از طريق آن با زني به نام بهناز  ــيم كارت ديگري داش س
ارتباط داشته است. بعد از به دست آمدن اين سرنخ، مأموران 
ــتند. بهناز  ــراغ بهناز رفتند و در اين باره از او توضيح خواس س
ــدن نادر خبر ندارم. خودم هم  گفت: من از ماجراي ناپديد ش

ــي تلفن همراهش تماس مي گيرم،  چند روزي است با گوش
اما خاموش است. به مغازه اش هم رفتم، اما تعطيل بود، براي 
همين نگران شدم. مدتي قبل با نادر آشنا شدم و صيغه او شدم. 
نادر آپارتماني نزديكي مغازه اش كرايه كرده بود و به آنجا رفت 
و آمد داشتيم. بهناز در توضيح آخرين شبي كه همراه نادر بود 
هم گفت: آن شب همراه نادر به آپارتمان رفتيم و ساعتي بعد 
او من را سوار ماشينش كرد كه به خانه ام برساند. وقتي من را 
ــاند، گفت  كه چيزي را در آپارتمان جا گذاشته  به خانه ام رس
ــت و ديگر از او  ــاره آنجا برگش ــردارد براي همين دوب و بايد ب

خبري ندارم. 
   نجات طلافروش

با اطلاعاتي كه بهناز در اختيار پليس گذاشت، كارآگاهان راهي 
ــدند. آنها بعد از اينكه وارد خانه شدند،  آپارتمان مورد نظر ش
ــدند و در يكي از اتاق ها  ــناس مواجه ش ناگهان با دو مرد ناش
هم پيكر نيمه جان نادر را پيدا و به بيمارستان منتقل كردند. 
همزمان با دستگيري دو مرد غريبه، بررسي ها در اين باره ادامه 
پيدا كرد. از سوي ديگر از بيمارستان خبر رسيد تلاش پزشكان 
براي نجات جان نادر به ثمر نشسته و او از يك قدمي مرگ به 
ــكان گفتند اگر نادر ساعتي ديرتر  زندگي برگشته است. پزش
ــد، به دليل داروهاي مخدري كه  به بيمارستان منتقل مي ش
به وي تزريق شده بود، جانش را از دست مي داد. با اين حال  او 
بعد از بهبودي نسبي توانست به پرسش هاي تيم جنايي پاسخ 
ــروگان گرفته بودند،  بدهد. نادر گفت: دو مردي كه او را به گ
ــي قبل آپارتمان را  صاحبخانه اش بودند. او توضيح داد: مدت
ــب حادثه هم براي برداشت  به صورت ماهانه اجاره كردم و ش
لوازمم به آپارتمان برگشتم كه ناگهان هر دو به زور وارد شدند. 
آنها من را به شدت شكنجه كردند و گفتند در قبال طلا من را 
آزاد مي كنند. من را به مغازه ام بردند و يك كيلو از طلاهايم را 
سرقت كردند، اما دوباره به آپارتمانم برگرداندند و مدام شكنجه 
ــدر تزريق مي كردند كه ناگهان  مي كردند و به من داروي مخ

پليس از راه رسيد و نجات پيدا كردم. 
    ادامه تحقيقات

ــي ها، تحقيقات پليس نشان داد كه  در شاخه ديگري از بررس
ــناريو مرد طلافروش را ربوده بودند و  دو آدم ربا با طراحي س
طلاهاي او را سرقت كرده اند. آنها اما وقتي مورد تحقيق قرار 
ــتند. يكي از آنها گفت: ما  گرفتند، مدعي شدند بي گناه هس
ــرده و به صورت موقت  ــالانه اجاره ك آپارتمان را به صورت س
ــاره رفته بوديم.  ــم. آن روز هم براي گرفتن اج اجاره مي دادي
ــي در را باز نكرد، براي همين با كليدي  هر چه در زديم، كس
ــديم و همان لحظه پليس از راه رسيد و  ــتيم، وارد ش كه داش

دستگير شديم. 
تحقيقات در اين باره به دستور بازپرس شعبه هفتم دادسراي 
ــس آگاهي جريان  ــت در اداره يازدهم پلي امور جنايي پايتخ

دارد. 

    ا د ا مه  خا كستر   شدن   د ر    لس  آ  نجلس  



ترامپ موج استقلال طلبي را 
در گرينلند تقويت كرد

رئيس جمهـور منتخـب امريـكا در شـرايطي موضـوع الحـاق 
گرينلنـد بـه خـاك كشـورش را مطـرح كـرده اسـت كـه 
به رغـم اعـلام آمادگـي دانمـارك بـراي مذاكـره بـا ترامـپ، 
جنبـش اسـتقلال طلبي در ايـن جزيـره فعـال شـده اسـت. 
ــل وي براي  ــتاي تماي ــه اظهاراتي كه در راس ــپ در ادام دونالد ترام
كشورگشايي ارزيابي مي شود، به تازگي و پس از پيشنهاد الحاق كانادا 
به خاك امريكا، از لزوم الحاق جزيره گرينلند به كشورش سخن گفت 
ــد خواهد كرد از  ــات دانماركي را متقاع ــه دولتش مقام و ادعا كرد ك
كنترل جزيره گرينلند استعفا دهند. پايگاه خبري آكسيوس با اشاره 
به اطلاعات چند منبع آگاه، اعلام كرده است كه دولت دانمارك به طور 
خصوصي با تيم رئيس جمهور منتخب امريكا تماس گرفته و آمادگي اش 
ــاي نظامي امريكا در  ــورد تقويت حضور نيروه را براي گفت وگو در م
گرينلند نشان داده است. اين اقدام از اين جهت كه كپنهاگ علاقه اي 
به درگيري با ترامپ ندارد و با هدف شفاف سازي بيشتر صورت گرفته 
است. در اين راستا گفته شده كه دولت دانمارك بار ديگر بر اين موضوع 
تأكيد كرده است كه جزيره گرينلند فروشي نيست اما همچنان تمايل 
خود را براي بحث در مورد هر درخواست ديگر دولت جديد ترامپ بر سر 
جزيره گرينلند  اعلام كرده است. پيشنهاد افزايش حضور نظامي امريكا 
در گرينلند در حالي مطرح مي شود كه نيروهاي امريكايي از زمان جنگ 
جهاني دوم تاكنون در اين جزيره مستقر شده اند. هم اكنون امريكا يك 
پايگاه نظامي در گرينلند دارد و يك قرارداد دفاعي با دانمارك دارد كه 

بر اساس آن مي تواند تأسيسات نظامي بيشتري بسازد. 
  آوريل سرنوشت ساز

ــتريت ژورنال» در گزارشي با اشاره به دور  روزنامه امريكايي «وال اس
ــاره تملك جزيره گرينلند  جديد تهديدات ترامپ عليه دانمارك درب
ــت: «يورگن  ــته اس ــان مردم اين جزيره نوش ــاي آن در مي و پيامده
ــاله كه طرفدار دونالد ترامپ است چند روز پيش  بواسن كارگر 50 س
به فرودگاه شهر نوك، پايتخت گرينلند رفت و كلاهي با طرح جنبش 
ــت تا از هواپيماي  «ماگا» (امريكا را مجدد بزرگ كنيم) بر سر گذاش
ــتقبال كند. اما هم او كه  دونالد ترامپ كه حامل پسر بزرگ او بود اس
ــرده، مي گويد  ــفر دونالد ترامپ جونيور كمك ك ــازمان دهي س به س
ــپ، رئيس جمهور منتخب  ــت از مواضع دونالد ترام علاقه اي به حماي
ــت: «كسي نمي تواند  امريكا براي خريد اين جزيره ندارد و معتقد اس
ما را بفروشد.» او حامي جنبش استقلال طلبي گرينلند است و حالا به 
طرزي غيرمنتظره مداخله هاي دونالد ترامپ دارد به نفع آرمان آنها كار 
مي كند. وال استريت ژورنال در ادامه درخصوص جنبش استقلال طلبي 
ــت: «اين كارزار در گرينلند همچون بسياري از  در گرينلند نوشته اس
ديگر جنبش هاي استقلال طلبي با اين ابهام مواجه است كه بعد از به 
ــت آمدن آزادي چه اتفاقي مي افتد.» دولت دانمارك اعلام كرده  دس
ــتقلال پيدا كند ديگر كمك سالانه 600 ميليون  چنانچه گرينلند اس
دلاري را كه در اختيار دولت اين جزيره مي گذاشت، ارائه نخواهد كرد؛ 
مبلغي كه معادل نيمي از بودجه مورد استفاده اين جزيره است و اين 
اخطار باعث به وجود آمدن ترديدهايي از اين بابت كه گرينلند بعد از 
استقلال چطور قرار است بودجه خود را تأمين كند، شده است. گرينلند، 
آوريل آينده انتخاباتي را برگزار خواهد كرد كه مي تواند جرقه فرآيند 
ــتقلال اين منطقه را كه جمعيتي حدود 57 هزار نفري دارد، بزند.  اس
در آخرين انتخاباتي كه در اين جزيره برگزار شد احزاب استقلال طلب 

80درصد آرا را به دست آوردند. 

  امروز دور سوم گفت وگوهاي ايران و 3 كشور اروپايي
ــوم  ــدت دو روز ميزبان دور س ــه م ــروز 24 دي ماه ب ــو از ام ــهر ژن ش
گفت وگوهاي ايران و سه كشور اروپايي عضو برجام (انگليس، فرانسه و 
آلمان) و همچنين نماينده اتحاديه اروپاست كه فردا هم ادامه خواهد 
ــيه هفتادونهمين  ــا مهرماه در حاش ــت. دور اول اين گفت وگوه داش
ــازمان ملل در نيويورك و دور دوم هم نهم  نشست مجمع عمومي س
ــنبه هشتم  ــد. يك روز قبل از آن يعني پنج ش آذرماه در ژنو برگزار ش
آذرماه نيز نشستي با حضور غريب آبادي و مجيد تخت روانچي معاونان 
وزير خارجه ايران با انريكه مورا، معاون مسئول سابق سياست خارجي 

اتحاديه اروپا برگزار شد. 
-----------------------------------------------------

  اردوغان بازهم از نامزدي در انتخابات حرف زد
«رجب طيب اردوغان» رئيس جمهور تركيه درباره امكان نامزدي خود 
ــخن گفت. اين اولين  ــت جمهوري س براي يك دوره ديگر براي رياس
مرتبه اي است كه او چنين سخناني مطرح كرد. اردوغان روز شنبه در 
ــتاني حزب عدالت و توسعه (آك پارتي) در شهر  كنگره شاخه هاي اس
شانلي اورفا در جنوب شرقي تركيه سخنراني كرد و در جريان سخنراني 
خود با خواننده مشهور تركيه اي «ابراهيم تاتليسس» گفت وگو كرد. اين 
خواننده مشهور از اردوغان پرسيد كه آيا در انتخابات رياست جمهوري 
آينده نامزد خواهد شد يا خير. اردوغان به او پاسخ داد: «اگر شما طرفدار 
آن هستيد، پس من هم طرفدار آن هستم.» سپس تاتليسس خطاب 
به مردم گفت: «ما قولي از او دريافت كرديم.» «مهمت اوچوم» مشاور 
ارشد رهبر تركيه و معاون شوراي رياست جمهوري براي سياست هاي 
حقوقي، پيش تر گفته بود كه اگر پارلمان اين كشور تصميم به برگزاري 
ــال 2027 بگيرد، اردوغان ممكن  انتخابات زودهنگام در نيمه دوم س

است بار ديگر نامزد رياست جمهوري شود. 
-----------------------------------------------------

  رهبر كره جنوبي در جلسه استيضاح خود شركت نمي كند
رئيس جمهور تعليق شده كره جنوبي قصد ندارد در اولين جلسه استماع 
ــي مي كند و قرار است طي  محاكمه اي كه احتمال بركناري او را بررس
روزهاي آتي برگزار شود، شركت كند. «يون سوك يول» به ايجاد شورش 
ــنا به نقل از خبرگزاري فرانسه، وكيل  و بلوا متهم است. به گزارش ايس
ــنبه گفت كه يون به بهانه نگراني  از بابت  «يون سوك يول» روز يك ش
ايمني در اولين جلسه استماع مربوط به نهايي شدن استيضاح و بركناري 
خود در هفته جاري شركت نخواهد كرد. يون سوك يول كه يك ماه پيش 
به دنبال رأي آوردن طرح استيضاحش در مجلس ملي كره جنوبي از كار 
معلق شد، چند روز پيش در برابر تلاش مأموران امنيتي براي دستگير 
كردنش مقاومت كرد كه به تقابل بين محافظان او و بازرسان منجر شد. 
او همچنين از حضور در جلسات بازجويي بازرسان نيز خودداري كرده 
ــوك يول پس از اعلاميه شوكه كننده حكومت نظامي در  است. يون س

دسامبر با اتهام شورش و بلوا در كشور روبه رو شده است. 
-----------------------------------------------------
  درخواسـت كابـل از اسـلام آباد بـراي توقف حمـلات به 

افغانستان
ــت جلوي حملات برون مرزي  ــتان از پاكستان خواس طالبان افغانس
ــتان را بگيرد. به گزارش خبرگزاري آناتولي، ذبيح االله  در داخل افغانس
مجاهد، مدعي شد كه نيروهاي پاكستاني غيرنظاميان در ولايت كُنر 
در شرق افغانستان را پنج شنبه شب هدف قرار دادند كه اين حمله، به 
تلفاتي منجر شد. سخنگوي دولت طالبان افغانستان گفت: «در ولايت 
كنر حملات راكتي باعث تلفاتي شد. ما اين حملات را از سوي پاكستان 
محكوم كرده و خواستار توقف آن هستيم.» وي در ادامه افزود، نيروهاي 
ــه به تخليه  ــكوني انجام دادند ك ــتاني حملاتي را به منازل مس پاكس
غيرنظاميان منجر شد. ارتش پاكستان 24 دسامبر حملات هوايي عليه 
ولايت پكتيا در شرق افغانستان انجام داد و مقام هاي طالبان افغانستان، 

اسلام آباد را به نقض حاكميت افغانستان متهم كردند. 
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  گزارش  يك

دومين گعده كامجويان سوريه پسا اسد در رياض

شهادت و مفقود شدن 5هزار نفر در شمال غزه طي 100 روز

 رياض پايتخت عربسـتان ديروز ميزبان دومين 
نشست وزيران خارجه عربي، غربي و تركيه درباره 
سـوريه بود؛ نشسـتي كه براي اولين بار، «اسعد 
حسن الشيباني»، وزير خارجه دولت انتقالي سوريه 
نيز به آن دعوت شـد؛ چهره اي كه مسئول روابط 
خارجي تحريرالشـام با رهبران داعش و القاعده 
بود. نشست رياض، ادامه نشست عقبه است كه 
تنها چند روز بعد از سقوط بشار اسد در اردن براي 
چفت وبست نظم جديد در سوريه برگزار شد. محور 
اصلي نشست رياض، لغو تحريم هاي سوريه است. 

وزيران خارجه و مقام هاي بلندپايه تركيه، عربستان، 
ــان در كنار عراق،  امارات، قطر، كويت، بحرين و عم
ــترك را با  ــتي مش ــان، اردن و مصر ديروز نشس لبن
انگليس، امريكا و ايتاليا در رياض برگزار كردند. اين 
نشست كه بدون دعوت از روسيه، ايران و چين برگزار 
شد، ادامه نشست عقبه است كه 24 آذرماه 1403، 
تنها چند روز بعد از سقوط بشار اسد در سوريه برگزار 
شد، با اين تفاوت كه در نشست ديروز رياض، «اسعد 
حسن الشيباني»، وزير خارجه دولت انتقالي سوريه 
نيز شركت داشت؛ كسي كه با نام قبلي «زيد العطار» 
ــيم»، «ابوعائشه»، «حسام  ــتعار «نس و نام هاي مس
الشافعي» و «زيد العطار»، وظيفه مكاتبات و هماهنگي 
ميان ابومحمد الجولاني، رهبر تحريرالشام با رهبران 
ــت و در بدو ورود نيز  داعش و القاعده را بر عهده داش
ــم الخريجي»،  ــتقبال «وليد بن عبدالكري مورد اس
معاون وزير امور خارجه عربستان قرار گرفت. انتقال 
مسالمت آميز و فراگير قدرت سياسي سوري - سوري، 
حمايت از يكپارچگي سوريه، بررسي تجاوزهاي رژيم 
صهيونيستي به اين كشور و در نهايت، لغو تحريم هاي 
ــتور كار اصلي نشست 14كشوري  سوريه، چهار دس
بود كه با دبيركل اتحاديه عرب و كميسيونر سياست 
ــون» فرستاده  خارجي اتحاديه اروپا، «گي ير پدرس
سازمان ملل پشت يك ميز نشستند. به رغم دستور 
ــبتاً متعددي كه در نشست رياض روي  كارهاي نس
ــوريه  ــراً بحث تحريم هاي س ــرار گرفت، ظاه ميز ق
ــاس آمار و  ــتور كار نشست بود. بر اس مهم ترين دس
ــر كرده، در حال  ارقامي كه www. ajc. org  منتش
حاضر ميليون ها دلار دارايي مسدود شده سوريه در 

بانك هاي خارجي وجود دارد، از جمله 112 ميليون 
ــد در بريتانيا و  ــون پون ــوئيس، 163ميلي دلار در س
60ميليارد دلار در لبنان. همچنين مؤسسه مطالعات 
امنيت ملي اسرائيل تخمين زده كه رژيم جديد سوريه 
براي رسيدگي به بحران اقتصادي و ترميم خسارات 
ناشي از جنگ داخلي - كه بين 250 تا 400ميليارد 
دلار تخمين زده مي شود - به كمك فوري بين المللي، 
ــتانه و تأمين نفتي كه از  عمدتاً كمك هاي بشردوس

ايران در زمان اسد وارد مي شد، نياز دارد. 
 حاميان لغو براي حفظ دمشق

 فيصل بن فرحان، وزير امور خارجه عربستان سعودي 
روز يك شنبه بر اهميت لغو تحريم هاي اعمال شده 
عليه سوريه تأكيد كرد و گفت كه حفظ آنها مي تواند 
آرزوهاي توسعه اين كشور را مختل كند. او گفته كه 
«تحريم هاي يكجانبه و بين المللي عليه سوريه بايد 
برداشته شود» تحريم هايي كه به گفته او«مانع حركت 
مردم برادر سوريه براي دستيابي به توسعه مي شود». 
ــورش طي  آنالنا بربوك، وزير خارجه آلمان كه كش
هفته هاي اخير اتحاديه اروپا را براي لغو تحريم هاى 
ــتار به كار بستن  سوريه تحت فشار گذاشته، خواس
ــو تحريم ها عليه  ــمندانه» براي لغ «رويكردي هوش
ــفر به دمشق  ــد. بربوك كه پيش تر در س سوريه ش
ــوريه  گفته بود لغو تحريم هاي اتحاديه اروپا عليه س
ــي فراگير» در  ــدن «يك فرايند سياس به اجرايي ش

اين كشور بستگي خواهد داشت، ديروز در رياض از 
اختصاص كمك 50ميليون يورويي (51/3ميليون 
ــوريه خبر داد كه دبيركل  ــورش به س دلارى) كش
شوراي همكاري خليج در افتتاحيه نشست عربي - 
بين المللي درباره سوريه در رياض گفت: «ما خواستار 
ــتيم.» كاجا كالاس،  لغو تحريم ها عليه سوريه هس
ــنبه به  ــد اتحاديه اروپا نيز روز يك ش ديپلمات ارش
ــت: «اولويت هاي احتمالي  خبرنگاران در رياض گف
براي امداد عبارتند از آن دسته از تحريم هايي كه مانع 
ايجاد يك كشور، دسترسي به خدمات بانكي و همه 
اين موارد مي شوند.» راب گيست پينفولد، تحليلگر در 
گفت وگو با الجزيره گفته كه دولت بايدن و كشورهاي 
اروپايي «در جهتي حركت مي كنند كه تحريرالشام از 
آنها در زمينه رفع تحريم ها يا حداقل تعليق تحريم ها 
مي خواهد.» پينفولد، مدرس كالج كينگ لندن نيز 
مي گويد: «ايالات متحده گفته است كه تحريم ها را 
در مواردي مانند پرداخت حقوق به كاركنان بخش 
ــف خواهد كرد و اين  دولتي براي تأمين انرژي متوق

(موضوعي) حساس است.»
ــوريه كه برخي  ــد متحدين جديد س به نظر مي رس
آنان را كاميابان جديد مي نامند، با حركت در جهت 
ــوري كه يكي از تحريم زده ترين   لغو تحريم هاي كش
كشورهاي دنيا به حساب مي آيد، در پي حفظ دمشق 
ــقوط بشار اسد  ــتند كه بعد از س در اردوگاهي هس

ــت. خبرگزاري آناتولي ديروز از  در آن قرارگرفته اس
قول كارشناسان نوشت كه تأكيد مي كنند كه حذف 
ــتم بانكي جهاني  ــام مجدد در سيس تحريم ها، ادغ
ــي براي بهبود  ــي به منابع مالي بين الملل و دسترس
اقتصادي سوريه بسيار مهم است. بدون اين اقدامات، 
ــت. با اين  توليد، تجارت و احياي بازار غيرممكن اس
ــي  ــت. كارميت والنس حال، نگراني ها نيز جدي اس
ديروز در مؤسسه مطالعات امنيت ملي اسرائيل نوشت: 
«اگرچه تحريرالشام در سال هاي اخير روندي از اعتدال 
نسبي را پشت سر گذاشته است، اما نگراني هايي وجود 
دارد كه يك ايدئولوژي مذهبي افراطي حاكم شود، يا 
حداقل، الگوهاي حكومت داري استبدادي اتخاذ شود. 
علاوه بر اين، حتي اگر(احمد) الشرع، واقعاً ميانه روي 
را پذيرفته باشد، همچنان در محاصره افراط گرايان 
ــي و نظامي قرار دارد كه مي تواند  در رهبري سياس
مانع از تلاش هاي او در ترسيم مسير جديد و تثبيت 

چشم انداز پيچيده سياسي سوريه شود.»
 مسئله تجاوز اسرائيل

بعد از تحريم ها، موضوع ايجاد اجماع ميان بازيگران 
ــوريه  ــك چالش جدي براي س داخلي و خارجي ي
ــر امور خارجه تركيه  خواهد بود. هاكان فيدان، وزي
ديروز خطاب به كشورهاي عضو اتحاديه عرب گفت: 
«تماميت ارضي، وحدت و حاكميت سوريه به عنوان 
اصول اساسي باقي مانده است كه ما تمام تلاش هاي 
خود را بر آن پايه گذاري مي كنيم.» او در عين حال، 
خواستار ادغام نيروهاي دموكراتيك سوريه در دولت 
مركزى در دمشق شد و گفت: «اگر SDF در تلاش 
براي ادغام با دولت مركزي صادق است، بايد انحلال 
ــوع تجاوز  ــد.» چالش ديگر، موض ــود را اعلام كن خ
اسرائيل به جولان است كه در نشست ديروز دمشق 
تنها در حد صدور بيانيه باقي ماند. جاسم البديوي، 
ــوراي همكاري خليج فارس در افتتاحيه  دبيركل ش
ــوريه در رياض  ــت عربي  بين المللي درباره س نشس
گفت: حملات مكرر رژيم اسرائيل به سوريه را محكوم 
مي كنيم. وي تأكيد كرد: اسرائيل بايد از تمامي اراضي 
سوريه عقب نشيني كند و به اشغال جولان پايان دهد. 
مابقي حاضران نيز اظهاراتي كمابيش شبيه اين مقام 
عربي بيان كردند ولي نشست رياض راهكاري براى 

مهار آن نداشت. 

بـه  صهيونيسـتي  رژيـم  گذشـته  روز   100 تجـاوز  در 
مفقـود  يـا  شـهيد  فلسـطيني  هـزار   5 غـزه  شـمال 
شـده و بيـش از 9هـزار و 500 نفـر هـم مجـروح شـدند. 
ــتي بر شمال غزه  ــته كه ارتش صهيونيس ــه ماه گذش در بيش از س
ــايد اين منطقه را ضميمه سرزمين هاي اشغالي  متمركز شده تا ش
ــطينيان اين منطقه مرتكب شده  كند، انواع جنايت ها را عليه فلس
است. به گزارش الجزيره، در تجاوز رژيم صهيونيستي به شمال غزه 
طي 100 روز گذشته دست كم 5هزار فلسطيني به شهادت رسيده يا 
مفقود شدند. يك منبع پزشكي فلسطيني روز يك شنبه ضمن اعلام 
اين آمار افزود كه بيش از 9هزار و 500 فلسطيني هم در تجاوز نظامي 
ــمالي غزه طي 100 روز گذشته مجروح  رژيم اشغالگر به مناطق ش

شدند. اين آمار درحالي است كه در تازه ترين تجاوز رژيم صهيونيستي 
به شمال غزه، يك فلسطيني در حمله هوايي ديروز به اردوگاه جباليا 
ــدند. جنايت هاي رژيم  ــماري هم مجروح ش به شهادت رسيد و ش
صهيونيستي درحالي صورت مي گيرد كه گروه هاي مقاومت نيز به 
ــغالي ادامه مي دهند و روز يك شنبه بار  حملات راكتي به اراضي اش
ديگر آژير خطر در شهرك هاي صهيونيست نشين مجاور نوار غزه از 
ــوي ديگر، با تداوم  ترس حمله پهپادي مقاومت به صدا درآمد. از س
جنايات اسرائيل، وزارت بهداشت غزه روز يك شنبه از افزايش شمار 
شهداي تجاوز رژيم صهيونيستي به اين باريكه از هفتم اكتبر 2023 
ــمار مجروحان به 109 هزار و  تاكنون به 46 هزار و 565 شهيد و ش
ــت غزه، پيكرهاي  660 نفر خبر داد. به گفته مقامات وزارت بهداش

ــهدا همچنان زير آوار قرار دارد يا در خيابان ها انباشته  شماري از ش
ــي امدادگران و نيروهاي مردمي براي  ــت و امكان دسترس شده اس
ــي فلسطينيان در  كمك به مجروحان وجود ندارد. با ادامه نسل كش
غزه، برخي كشورها خواستار افزايش فشارها به رژيم اشغالگر شدند. 
ــتار تشكيل كميته  ــيون روابط خارجي پارلمان عراق خواس كميس
بين المللي براي انجام تحقيقات در مورد جنايات رژيم صهيونيستي 
ــوگيونو» وزير خارجه  ــد. طبق گزارش خبرگزاري آناتولي، «س ش
ــخگويي و مجازات رژيم صهيونيستي به  اندونزي نيز خواستار پاس
ــد. وي همچنين بر لزوم پايبندي رژيم  ــي در غزه ش دليل نسل كش
صهيونيستي به قوانين بين المللي بدون در پيش گرفتن معيارهاي 

دوگانه توسط برخي طرف ها تأكيد كرد. 

   پرونده

    رويكرد

تلاش صهيونيست ها 
براي ادامه حضور در لبنان

 از مسير نقض آتش بس
اخبـار مـوارد متعـدد نقـض آتش بـس از جانـب 
صهيونيسـت ها در شـرايطي منتشـر مي شود كه 
بـه مـوازات گزارش هايـي از كابينه اين رژيـم و با 
اقداماتـي از ايـن دسـت، نگرانـي از احتمـال 
ادامـه حضور آنها در لبنان تشـديد شـده اسـت. 
رژيم صهيونيستي همچنان به نقض آتش بس با لبنان 
ــرواز جنگنده هاي  ــي از پ ــد. منابع لبنان ادامه مي ده
رژيم صهيونيستي بر فراز مناطقي از لبنان و تحركات 
تانك هاي اسرائيلي در جنوب لبنان بر فراز نبطيه و اقليم 
التفاح خبر دادند. همزمان گزارش ها از رخنه تانك هاي 
ــمت منطقه المسلخ  ــتي به س مركاوا رژيم صهيونيس
حدفاصل بنت جبيل و عيترون و نيز منطقه الدوره ميان 
يارون و بنت جبيل در نزديكي مركز ارتش لبنان حكايت 
دارد و تحركات نظاميان صهيونيست در بنت جبيل و 
شنيده شدن صداي انفجار ميان عيترون و مارون الراس 
و تحركات بولدوزرهاي اسرائيلي در خراج بلده نيز تداوم 
ــت. گزارش خبرنگار الميادين حاكي از اين  داشته اس
است كه يك پهپاد ارتش رژيم صهيونيستي محدوده 
ــهرك «جبال البطم» در جنوب لبنان را هدف قرار  ش
داده است. روز گذشته نيز وزارت بهداشت لبنان اعلام 
كرد كه در پي حمله هوايي ارتش رژيم صهيونيستي به 
جنوب لبنان دو نفر زخمي شده اند. در اين حمله، ارتش 
رژيم صهيونيستي شهرك «كونين» در جنوب لبنان را 
هدف قرار داده است. راديو ارتش رژيم صهيونيستي نيز 

حمله هوايي را تأييد كرد. 
ــرايطي صورت مي گيرند كه شبكه  اين تحركات در ش
ــاره به نقل از  ــراً در اين ب ــتي، اخي 12 رژيم صهيونيس
منابع نزديك به كابينه رژيم صهيونيستي اعلام كرده 
بود، مناطقي در لبنان وجود دارد كه اسرائيل سال هاي 
طولاني از آنها خارج نخواهد شد. لبنان روز دوشنبه به 
ــتاده امريكا كه به بيروت سفر  آموس هوكشتاين، فرس
كرده بود، گفت: « ادامه نقض ها و صحبت درباره قصد 
اسرائيل براي تمديد مهلت 60 روزه كاملاً غيرقابل قبول 
است.» وي مجدداً خواستار توقف نقض توافق آتش بس و 
توقف حملات به شهرهاي جنوبي، تخريب ساختاريافته 
ــات و نقض حريم هوايي لبنان توسط  منازل و تأسيس
ــد. پيش تر، روزنامه الاخبار به  ــتي ش رژيم صهيونيس
ــتاين به مقامات  ــلام كرد كه هوكش نقل از منابعي اع
رسمي لبنان اطلاع داده كه ايالات متحده، عقب نشيني 
ــتي از جنوب لبنان را  كامل نيروهاي رژيم صهيونيس
ــن مي كند. او در  ــت 60 روزه تضمي قبل از پايان مهل
ــت كميته ناظر بر اجراي توافق آتش بس  جريان نشس
ــراي خروج  ــدول زماني را ب ــته، يك ج در هفته گذش
ــت از لبنان مورد بررسي قرار داد.  نظاميان صهيونيس
هوكشتاين به نبيه بري، رئيس پارلمان و نجيب ميقاتي، 
نخست وزير دولت پيشبرد امور لبنان اطلاع داده كه روز 
26 ژانويه، آخرين مهلت حضور نيروهاي رژيم اشغالگر 
ــه پس از آن ارتش  در لبنان خواهد بود. او ادامه داد ك
ــق جنوبي تقويت و  لبنان بايد حضور خود را در مناط
پررنگ كند و سطح آمادگي خود را براي پر كردن خلأ 

در اين منطقه بالا ببرد. 

پس از چند دور زير ميـز زدن نتانياهو در مذاكرات 
آتش بس در غـزه به نظر مي رسـد گشـايش هايي 
در اين زمينه ايجاد شـده و آن گونه كـه از محتواي 
گفت وگوهـا بـه بيـرون درز كـرده، قرار اسـت به 
زودي اين توافق امضا شـود كه طي آن صدها اسير 
فلسـطيني در ازاي تحويل اسـراي صهيونيست از 
زندان آزاد مي شوند و نظاميان اسرائيلي نيز از برخي 
نقاط خارج خواهند شـد؛ اقدامي كه نشان مي دهد 
فشـارهاي ترامپ به نتانياهو براى عقب نشينى كه 
به او ژسـت صلح سـاز مى دهد، بى اثر نبوده است. 

جنگ غزه درحالي وارد چهارصدوپنجمين روز خود شده 
است كه اخباري از احتمال توقف درگيري بين حماس 
و رژيم صهيونيستي به گوش مي رسد. با اينكه بنيامين 
ــرائيل مدعي بود كه تا نابودي  نتانياهو، نخست وزير اس
حماس جنگ در غزه را متوقف نخواهد كرد، در روزهاي 
اخير گفت وگوها بين دو طرف براي امضاي آتش بس در 
دوحه به مرحله حساسي رسيده و در صورتي كه نتانياهو 
در لحظه آخر كارشكني نكند، توافق انجام خواهد شد. 

يك منبع وابسته به حماس روز يك شنبه گفت: همه 
منتظر فرستاده نتانياهو براي اعلام موافقت با آخرين 
ــده و به دنبال آن برگزاري نشست  اصلاحات انجام ش
مطبوعاتي قطر، مصر و امريكا به عنوان سه ميانجيگر 
براي اعلام جزئيات توافق و نقشه زماني و موعد اجرايي 
ــتند. اين منبع آگاه از مذاكرات  ــدن آتش بس هس ش
ــرايط  آتش بس در گفت وگو با العربي الجديد گفت: ش
ــين  ــس با همه مراحل پيش ــي مذاكرات آتش ب كنون
ــت. كميته هاي فني طرف ها و ميانجي ها،  متفاوت اس
تدوين متن توافق را به پايان رسانده اند و اين توافق براي 
امضا آماده است. اين منبع اضافه كرد: «حماس پس از 
نرمش هاي مكرر، با اجراي توافق كنوني موافقت كرده 
ــتين مرحله شامل بازگشت  است. اين توافق در نخس
آوارگان، عقب نشيني ارتش اسرائيل از محور نتساريم 
به شرق محور صلاح الدين و از محور فيلادلفي به شرق 
گذرگاه رفح است.» اين منبع مطلع گفت: «ميانجي ها 
ورود نامحدود كمك هاي انساني، امدادي و پزشكي به 
سراسر نوار غزه را تضمين كرده اند و پس از آن عمليات 

بازسازي با آغاز اجراي توافق آغاز مي شود.»
ــازمان امور اسراي فلسطين نيز  قدوره فارس، رئيس س
ــلام آتش بس در غزه گفت:  همزمان با نزديك بودن اع
«مرحله نخست توافق، شامل آزادي 25 اسير اسرائيلي 
ــاليط» و  ــراي توافق «ش ــه  ازاي آزادي 48 نفر از اس ب
همچنين آزادي 200 اسير فلسطيني محكوم  به حبس 
ابد و هزار اسير ديگر از جمله زنان، نوجوانان و بيماران 
فلسطيني خواهد بود كه هم اكنون در زندان هاي اسرائيل 

به سر مي برند.»
اين تحولات در سايه گزارش هاي رسانه اي است كه از 
ــرفت بزرگ در مذاكرات مربوط به مبادله اسيران  پيش
ميان كابينه اشغالگر و گروه هاي فلسطيني حكايت دارد. 

ــال هيئتي به رياست  دفتر نخست وزير اسرائيل از ارس
«ديويد بارنيا» رئيس موساد و «رونين بار» رئيس شاباك 
ــداوم مذاكرات مربوط به  به دوحه پايتخت قطر براي ت
ــت. روزنامه يديعوت آحارانوت نيز  توافق خبر داده اس
روز شنبه به نقل از منابع آگاه اعلام كرد كه 90درصد از 

جزئيات توافق احتمالي طي شده است. 
ماجد الانصاري، سخنگوي وزارت خارجه قطر نيز درباره 
ــاس و تل آويو گفت كه  ــا بين حم جزئيات گفت وگوه
مذاكرات آتش بس در غزه همچنان ادامه دارد، هرچند 
ــرايط در اتاق هاي مذاكرات، دشوار است. به گزارش  ش
الجزيره، الانصاري تأكيد كرد: «ميانجيگري قطر و مصر 
با حمايت امريكا براي تداوم تلاش هاي مربوط به توقف 

ــي نيز در حال  ــه دارد و تيم هاي فن جنگ در غزه ادام
بررسي نقاط مشترك هستند. تا به اين لحظه نمي توان 
درباره جدول زماني دستيابي به توافق در مذاكرات غزه 
سخن گفت زيرا نشست هاي فني همچنان ادامه دارد.» 

  توافق به نفع طرفين 
هرچند صهيونيست ها همواره مفاد توافقات آتش بس 
ــرر خود اعلام مي كنند اما  با گروه هاي مقاومت را به ض
ميانجيگران معتقدند كه توافقات فعلي به نفع طرفين 
ــتى  خواهد بود. مركز راديو و تلويزيون رژيم صهيونيس
ديروز به نقل از برخي منابع «آگاه» امريكايي اعلام كرد: 
صحبت درباره قراردادي چند مرحله اي شامل بازگشت 
تمامي اسرائيلي هاي اسير شده است. اين منابع اظهار 

كردند: تعهدات بين هر مرحله از قرارداد كليد رسيدن 
ــاس قرارداد  ــت. آنها در ادامه گفتند: بر اس به توافق اس
احتمالي اسرائيل متعهد خواهد شد به جنگ بازنگردد 
و حماس نيز تعهد خواهد داد تمامي اسرائيلي هاي باقي 
مانده را در مرحله دوم بازگرداند. منابع ياد شده افزودند: 
«قرارداد فعلي بهترين توافق ممكن براي حماس بوده و 

براي همه طرف ها منطقي است.» 
از سوي ديگر، دفتر نخست وزير رژيم صهيونيستي در 
ــه اي را با حضور  ــلام كرد كه نتانياهو جلس بيانيه اي اع
ــاي دستگاه هاي  ــرائيل كاتس، وزير جنگ و رؤس يس
ــت. همزمان با اين  امنيتي و اطلاعاتي برگزار كرده اس
ــهر حيفا برگزار شد  ــترده در ش جلسه، تظاهرات گس
ــتار امضاي توافق  ــت هاي معترض خواس و صهيونيس
ــركت كنندگان از  ــدند. ش ــت ش ــا مقاوم ــس ب آتش ب
ــتند هرچه سريع تر براي  مقامات صهيونيستي خواس
ــد. خانواده هاي  ــيران از غزه اقدام كنن بازگرداندن اس
اسيران صهيونيست نيز از اعضاي هيئت مذاكره كننده 

خواستند اين فرصت را از دست ندهند. 
عقب نشيني كابينه نتانياهو از مواضع قبلي خود ناشي از 
موج فشارهاي داخلي و خارجي و جنگ فرسايشى است 
ــته مقاومت فلسطينى به  كه طى بيش از 15 ماه گذش
تل آويو تحميل كرده است. دونالد ترامپ، رئيس جمهور 
منتخب امريكا هفته آينده وارد كاخ سفيد خواهد شد، 
تهديدى كه بيشتر نوك پيكان آن به سمت فلسطينى ها 
تعبير شد ولى حالا به نظر مى رسد ترامپ با ژست صلح  
مقتدرانه قبل از ورود به كاخ سفيد، تل آويو را نيز مدنظر 
دارد.  او پيش تر به نتانياهو هشدار داده بود كه تا 20ژانويه 
بايد جنگ غزه را يكسره كند، در غير اين صورت جهنم به 
پا خواهد شد. يك منبع اسرائيلي ديروز گفت كه تصميم 
براي دستيابي به آتش بس قبل از مراسم تحليف ترامپ 
وجود دارد. حماس بارها خروج نظاميان اسرائيلي از غزه 
و توقف كامل جنگ را شرط رسيدن به توافق آتش بس 
اعلام كرده بود و با وجود فشارهاي سران تل آويو تاكنون 
ــته هاي خود عدول نكرده است. از طرفي،  از اين خواس
مقامات اسرائيلي نيز ادامه جنگ در غزه را به مصلحت 
خود نمي دانند، زيرا تاكنون در رسيدن به اهداف اعلاني 

خود يعني نابودي حماس موفقيتي كسب نكرده اند. 

آتش بس غزه در مرحله فني 
توافق بين حماس و رژيم صهيونيستى در دوحه در آستانه نهايي شدن است 

حامد خبيري
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وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي:
 حضور نداشتن بعضي فيلم ها در جشنواره 

بر اساس مميزي محتوايي نبوده  است

اولين نشسـت خبري وزير فرهنگ و ارشـاد اسـلامي 
صبـح ديـروز (يك شـنبه 23 دي مـاه) برگـزار شـد. 
به گزارش «جوان»، سيدعباس صالحي، وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي در ابتداي صحبت هايش درباره برنامه هاي چهارگانه 
ــده به مجلس گفت: اولين حوزه مردمي سازي حوزه  ارائه ش
ــادي مجوزها در  ــت فرهنگي بود. اصلاح بني فرهنگ و عدال
همين راستا انجام شد. مسير فرهنگ بايد روان باشد و بايد به 
تسهيلگري فكر كرد. كميته شفاف سازي در اين دوره مجدداً 
ــند را بارگذاري كرديم. اگر پشت  راه افتاده است و ما 200 س
ديوار شيشه اي قرار بگيريم، خودمان هم ايمن تر خواهيم بود. 
ــت  ــيار مهم اس صالحي افزود: عدالت در حوزه فرهنگ بس
حضور آقاي پزشكيان در جلسه اديان يك اتفاق نمادين در 
راستاي عدالت بود. در سيستان و بلوچستان هم مدير كل 
بلوچ و اهل سنت داشتيم. هر فردي بايد حق داشته باشد كه 

به اطلاعات غير محرمانه دسترسي داشته باشد. 
وزير فرهنگ يكي از اقدامات مهم وزارتخانه در دوره جديد را 
تقويت مردمي سازي، عدالت فرهنگي و شفاف سازي عنوان 
ــار و دسترسي به  كرد و گفت: بحث دبيرخانه سامانه انتش
اطلاعات در دولت يازدهم كليد خورد، در دولت دوازدهم و 
سيزدهم ادامه يافت، ما معتقديم سامانه دسترسي يك قانون 
مهم در راستاي عدالت فرهنگي است و هر فردي چنين حقي 
دارد تا به اطلاعات غيرمحرمانه دسترسي داشته باشد و اين 
در نگاه ما به شكل جدي دنبال مي شود.  به گفته وي تاكنون 
200 سند در اين سامانه بارگذاري شده است كه همه آنچه را 
در حوزه فرهنگ هست، شامل مي شود و تلاش كرديم پشت 
ديوارهاي شيشه اي قرار گيريم كه ايمن ترين ديوارهاست. 

ــاخت مجموعه فرهنگي در پايتخت»   صالحي در مورد «س
گفت: طرحي مطرح شد، اما بحث تأمين منابع سنگين است و 
در زماني كه من آمدم دوستان در حوزه وزارت گفت وگوهايي 
داشتيم و نسبت به تأمين اين منابع نگراني هايي وجود داشت. 
پروژه هاي نيمه تمام كار را دشوار مي كند و براي هر طرح بايد 

تأمين اعتبار در زماني معقول درنظر گرفته شود. 
وزير فرهنگ درباره كتاب و حذف آن از سبد فرهنگي خانوار  
ــاره كرديد، اين اتفاق با متغير  ــخ داد: همانطور كه اش پاس
قيمت كاغذ خود را نشان داد. با توجه به ثبات نسبي كاغذ و 
يارانه هاي بودجه اي كه از نظر ارزي در حوزه كاغذ در سال 98 
قرار گرفت، مديريتي بر فضاي قيمت كتاب به شكل نسبي 

بود، اما در سال هاي اخير اين مشكل قابل توجه شده است. 
ــت و در  ــه داد: متغير اصلي اين حوزه كاغذ اس صالحي ادام
ــه معاون اول  ــت. ما هم در نامه اي كه ب ــانات مؤثر اس نوس
رئيس جمهور نوشتيم، اين درخواست را داريم. متغير ارز و 
تغييرات قابل توجه آن كه مؤثر در اين حوزه است و همچنان 
شرايط خود را ايجاد مي كند، اين خطر را جدي مي كند كه 

كتاب به يك كالاي لوكس تبديل شود. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي درباره فيلم هايي كه در جشنواره 
ــدند، گفت: اگر فيلمي پروانه نمايش  فيلم فجر انتخاب نش
ــته، از دور جشنواره فيلم فجر  نگرفته و عرضه خارجي داش
ــئله مبناي آيين نامه اي دارد. عدم  خارج شده است. اين مس
ــاس مميزي محتوايي نبوده   و صرفاً آيين نامه  حضور براس

جشنواره فيلم فجر مطرح است. 
ــينماي ايران گفت: سينماي ايران ويتريني  وي در مورد س
است كه اگر با يك ژانر تعريف شود در بهترين حالت هم اگر 
باشد، اتفاقي است كه به افول سينماي ايران مي انجامد. نبايد 
ــيم كه فروش بالا رفته است، در حالي كه  به اين مفتخر باش
ژانرهاي ديگر را از دست داده ايم. در دوره جديد نگاه به تنوع 
بخشي در حوزه محصولات سينمايي است. سينماي كمدي 

هم اگر درست ساخته شود، سينماي محترمي است. 
وزير فرهنگ بيان كرد: امسال در مجموع در 33 فيلم تعداد 
ــت. در اين چند  ــي و خانوادگي قابل توجه اس آثار اجتماع
ــينما قابل توجه قرار گرفته است.  ــير انواع ديگر س ماه، مس
فكر مي كنم مي تواند مسير ما همين باشد كه سينمايي از 
سبك هاي مختلف و متنوع را در معرض و مقصد خود قرار 
دهيم. با اطلاعاتي كه در چند ماه جديد پيدا كردم، خيلي ها 
دغدغه پيدا كرده اند و مسيرهاي ديگر نيز مورد توجه قرار 
گرفته است.  صالحي در پاسخ به سؤالي درباره برنامه هايي 
جهت مقابله با ايران هراسي گفت: برنامه هاي خوبي در اين 
زمينه در دستور كار قرار گرفته است، از جمله طرح «از ايران 
ــتند كه به ايران  بگو» كه دعوت مؤثران فضاي مجازي هس
ــوند و كارهاي خوبي پديد آمده است. سامانه  دعوت مي ش
ــياري درباره ايران به  «دماوند» را داريم كه محتواهاي بس

هفت زبان توليد شده است.

فصل جديد سريال «پايتخت» تحفه تلويزيون براي تعطيلات نوروز

رئيس مركز سيمافيلم از پخش سـريال پايتخت در نوروز 
امسال و هفت فيلم در مرحله پساتوليد اين مجموعه خبر داد. 
ــيمافيلم درباره مجموعه هاي در  مهدي نقويان، رئيس مركز س
دست ساخت اين مركز گفت: در حال حاضر 44 كار در مرحله 
ــايد اتفاق ويژه اي  ــد قرار دارد. ش توليد، پيش توليد و پس تولي
ــت كه يك مقدار توليدات ما از آنتن  كه قابل ذكر باشد، اين اس
ــت، يعني آثار با يك طمأنينه در پس توليد مورد  جلو افتاده اس
ــي قرار مي گيرد. هم اكنون هفت كار در مرحله پس توليد  بررس
ــان تمام شود و به آنتن برسد .   است، يعني منتظر هستند كارش
نقويان ادامه داد: مورد بعدي تنوع ژانر است كه در يكي، دو سال 
تنوع ژانر خيلى پررنگ بوده است. برخي نگران تغيير و تحولات 
ساختار بودند كه شايد به توليد برنامه هاي نمايشي آسيب  بزند، 
اما اكنون كه شايد محصول را مي بينيم به نقطه قوت تبديل شده 
است. وقتي تمركز توليد آثار نمايشي اتفاق افتاد اين دقت بيشتر 

ــود و در آنتن تنوع رنگارنگي را  رخ داد تا موازي كاري حذف ش
مشاهده كنيم. اكنون سريال «سوجان» را كه سريالى تاريخي 
است در آنتن داريم و از شب گذشته هم سريال اجتماعي آسيب 
فضاي مجازي فريبا شروع شده و اين تنوع در هفت الي هشت ماه 
گذشته به صورت پررنگ ديده شده است.  وي بيان كرد: مجموعه 
پايتخت براي نوروز امسال تدارك ديده شده است و در مراحل 
پاياني فيلمبرداري آن هستيم. بحث احياي برندها در دستور 
جديد بوده است؛ براي مثال كاري مانند احياي آژانس دوستي 
را داريم و برند سازي را وظيفه خود مي دانيم. برند سازي چيزي 
ــبه كاري به آنتن برسد. در  نيست كه ما تصميم بگيريم يك ش
حال برنامه ريزي براي ساخت طوبي 2 هستيم تا ان شاءاالله اين 
اتفاقات رخ دهد. همچنين كار ديگري كه به زودي به آنتن برسد، 
سريال «مسير اصلي» است، اين سريال درباره پروفسور بهاروند، 
يك دانشمند زنده در قيد حيات است و فكر مي كنم رسانه براي 
نخستين بار است كه به يك فرد زنده و در قيد حيات توجه كرده 
و برايش سريال ساخته است،. جداي از اين اميدوارم اين سريال 
مورد توجه قرار گيرد.  رئيس مركز سيمافيلم خاطرنشان كرد: در 
يكي، دو سال گذشته احياي مناسبتي آثار را داشتيم و مي دانيم 
براي ايام مناسبتي چه چيزي پخش شود. ما ابتداي ماه رمضان 
يك سريال تدارك ديديم، براي ايام شب هاي قدر سريالى ديگر 
و سپس پس از آن يك سريال طنز جديد خواهيم ديد. سه شبكه 
را داريم كه بايد پنج الي شش سريال را در نظر بگيريم. ويژگي 

شبكه به گونه اي است كه در حال تصميم گيري هستيم.

جنگ رسانه اي را در سوريه جدي نگرفتيم

    تلويزيون

     دريچه

اعلام جزئيات جشنواره «آواي عشق»
جزئيات برگزاري مرحله نهايي ششمين جشنواره ملي موسيقي 
و سرود بسيج هنرمندان با عنوان «آواي عشق» اعلام شد. 
ــنواره ملي موسيقي  به گزارش «جوان» از روابط عمومي جش
بسيج هنرمندان، جشنواره «آواي عشق» توسط سازمان بسيج 
مستضعفين در دو مرحله استاني و ملي برگزار شده كه براساس 
ــتان ها در آن  ــدان اكثريت اس ــركت كنندگان، هنرمن آمار ش
مشاركت جدي داشته اند.  اين جشنواره طي روزهاي 28 تا 30 
دي ماه به دبيري رضا مهدوي در تالار بوعلي سيناي شهر همدان 
ــطين»، «ايثار و شهادت»، «شعار سال:  برگزار مي شود.  «فلس
جهش توليد با مشاركت مردم»، «بسيج» و «آزاد» نيز به عنوان 

محورهاي موضوعي اين دوره از جشنواره معرفي شده اند. 
----------------------------------------------------

«مهيار عيار» و «زيرخاكي» 
پرمخاطب هاي تلويزيون

در هفته اي كه گذشت سريال «زيرخاكي 3»، «مهيار عيار»، 
«ببعي قهرمـان» و «يه خونه يه آشـپرخونه» بيشـترين 
سـهم برنامه هاي تلويزيوني در جذب مخاطب داشته اند. 
ــان اداره كل روابط  به گزارش «جوان» از امور ارتباط با مخاطب
ــازمان (162)، در بازه زماني 11 تا 18 دي 28 هزار  عمومي س
ــامانه امور ارتباط با مخاطبان (162) به ثبت  و 339 پيام در س
رسيده است كه شامل 16 هزار و 253 پيام صوتي، 6هزارو800 

پيام تلفني و 5هزارو286 پيامك مي شود.   
ــبكه هاي تلويزيوني و راديويي شبكه هاي آي فيلم،   از ميان ش
ــبكه هاي راديويي ايران، آوا و جوان داراي بيشترين  3و پويا و ش
ــا، موضوعات و  ــن تماس ه ــي  بوده اند كه اي ــاي مردم تماس ه
ــده و طيف متنوعي از انتقاد،  ــامل ش برنامه هاي مختلفي را ش
ــكر را دربرمي گيرد.  از ميان برنامه هاي شبكه  ــنهاد و تش پيش
ــبكه 3 سيما «مهيار عيار» با  آي فيلم سريال «زيرخاكي 3»، ش
اختلاف زياد از ساير برنامه ها و شبكه كودك پويانمايي «ببعي 
ــهم  ــترين س ــپرخونه» بيش قهرمان» و برنامه «يه خونه يه آش
ــبكه  ــما» ش ــاي تلويزيوني و برنامه «صبح جمعه با ش برنامه ه
ــذاب و متنوع  ــت پخش ترانه هاي ج ــران، درخواس راديويي اي
ــكان» شبكه  ــاختمان پزش ــبكه راديويي آوا و برنامه «س از ش
راديويي جوان بيشترين سهم برنامه هاي شبكه هاي راديويي در 
پيشنهادها، درخواست ها و قدرداني هاي مخاطبان در تماس با 

سامانه 162 را به خود اختصاص دادند.

   معصومه طاهرى
حسن شمشادي، خبرنگار كهنه كار، 34 سال 
سـابقه رسـانه اي دارد و 25 سـال در عرصه 
ميدانى خبرنگاري كرده است. 10 سال خبرنگار 
بحران و هشت سال خبرنگار جنگ در عراق و 
سوريه بوده و پس از بازنشستگي هم دو سال 
دبير اتاق مشـترك بازرگاني ايران و سوريه 
شـده اسـت. او را مي توان از منابع رسانه اي 
درباره سوريه و حوادث آن دانست، زيرا بيش 
از يك دهه در اين زمينه اطلاعات دارد و حتي 
در قدمي بالاتـر تلاش كرده رابـط اقتصادي 
ايران و سوريه هم باشد. شمشادي ناگفته هاي 
زيادي درباره سوريه و جنگ رسانه اي فرهنگي 
آن دارد. «جوان» با او گفت و گو كرده اسـت.

    
چطور شد به سوريه رفتيد و سال ها به 

عنوان خبرنگار ماندگار شديد؟
از سال 83 تا نيمه 86 يك مأموريت سه و نيم ساله 
در عراق داشتم و بعد از بازگشت به تهران يكي، دو 
ــنهاد براي دفاتر خارج از كشور داشتم، ولي  پيش
قبول نكردم. تابستان سال 87 مأموريتي 40روزه 
به سوريه داشتم. جايگزين مدير دفترى شدم كه 
ــاختار،  مرخصي رفته بود. از فرهنگ، تمدن، س
ــت، حرم هاي مطهر  ــرقي بودن، محور مقاوم ش
ــلام االله عليهما و  حضرت زينب و حضرت رقيه س
ــت خوبي داشتم. وقتي به  مردمان سوريه برداش
ــنهاد كار در خارج را دادند،  ايران برگشتم و پيش
گفتم مي خواهم به سوريه بروم، چون قبل از آن در 
عراق خانواده ام همراه من نبود، اين بار با خانواده 
رفتم و به عنوان مدير دفتر صداوسيما و خبرنگار 

سازمان چهار سال و نيم ماندگار شدم. 
 چه شـد كه از خبرنگاري وارد عرصه 

بازرگاني شديد؟
 مرداد 98 از خبرنگاري بازنشسته شدم. يكي، دو 
سال بعد به واسطه آشنايي و ارتباطاتي كه با سوريه 
داشتم، پيشنهاد دادند دبير اتاق مشترك بازرگاني 
ــاس كردم مباحث  ــوم. احس ــوريه ش ايران و س
اقتصادي از جمله امور مهم و مغفول است كه بايد 
به آن پرداخته شود و مي خواستم از اين منظر بتوانم 
كمكي انجام بدهم، از اين رو پذيرفتم، عملاً يك كار 
اجرايي بود، اما از يك طرف نهادهاي ايراني خود را 
متولي مسائل اقتصادي در سوريه مي دانستند و به 
بخش خصوصي مجال نمي دادند و از طرف ديگر 
نگاه سوري ها به ايران، تحريم ايران و سوريه مطرح 
بود. براي سرمايه گذاري در سوريه تلاش زيادي 
كرديم. اينكه هيئت هاي تجاري ببريم و آموزش 
ــاختار درهم پيچيده اتاق  بگذاريم، اما همه در س
مشترك بازرگاني و ساختارهاي موازي در ايران و 
سوريه باعث شد به در بسته بخورديم. عملاً هيچ 
كاري نمي شد كرد. من هم ديدم آنجا كارايي ندارم 
ــتم كه فقط صندلي و سمت داشته  و آدمي نيس

باشم، بنابراين استعفا دادم. 
وضعيت رسانه هاي سوريه چگونه بود؟

ساختار خودش را داشت؛ يكسري روزنامه دولتي و 
چند شبكه تلويزيوني بود كه بعدها فضاي مجازي 
و اطلاع رساني رسمي نيز ايجاد شد و طبيعي بود 
كه مانند همه دنيا يكسري اطلاعات غيررسمي هم 
از اين طريق منتشر شود. شبكه خصوصي الدنيا 
تأسيس شد كه آن هم زير نظر وزارت اطلاع رساني 
كار مي كرد. غير از آن دفاتر زيادي آنجا بودند مانند 
ــري از چين و  ــي، الجزيره، العربيه، دفات بي بي س
روسيه. ايران هم دفتر صداوسيما و خبرگزاري ايرنا 
را راه اندازي كرد. كمي بعد از بحران هم خبرگزاري 
فارس تشكيل شد و مدتي نيز فعاليت داشت، اما با 

شدت بحران سوريه تعطيل شدند. 
در شرايط بحران فضاي مجازي سوريه 

فيلتر بود؟
ــوري ها از سكوهاي  نه، فيلتري در سوريه نديدم. س
ــتفاده مي كردند. به نظرم دولت سوريه  مختلف اس
نخواست يا نتوانست، البته بيشتر نخواست، چون فيلتر 
كردن كار راحتي است، نمي دانم چرا اقدامي نكردند. 
آزادي عمل شـما به عنوان يك فعال 

رسانه در سوريه چگونه بود؟
ــوريه مي آمد بايد  هر خبرنگار خارجي كه به س
رسماً به وزارت معرفي مي شد. اين ساختاري بود 

كه دهها سال جريان داشت. دفاتر خارجي رسماً 
ــدند و بعد از آن كارت خبرنگاري  معرفي مي ش
ــراد اقامت مي گرفتند. براي  صادر مي كردند و اف
ــاني سوريه به  كار خبري بايد با وزارت اطلاع رس
عنوان يك خبرنگار خارجي هماهنگ مي كرديم. 
خبرنگاران هر كاري مي خواستند انجام بدهند بايد 
نامه رسمي مي زدند؛ تاريخ رفت و برگشت و تعداد 
نيرو، همه را اطلاع مي دادند تا مشكلي پيش نيايد. 
گاهي درخواست مي كرديم، ولي موافقت نمي شد. 
وقتي هم كه بحران و جنگ اتفاق افتاد، اين مسئله 
همچنان وجود داشت. سازماني به نام اعلام الحربي 
زير نظر وزارت دفاع سوريه شكل گرفت كه بايد با 
آنها هم هماهنگ مي شديم. بعد نيروهاي مستشار 
ايراني آمدند و با آنها هم بايد براي رفتن به برخي 
مناطق هماهنگ مي كرديم تا مشكلي پيش نيايد. 
در سطح شهر قبل از بحران بايد هماهنگي صورت 
مي گرفت. نامه همراهمان بود، چون دستگاه هاي 
ــخصي از ما كارت خبرنگاري  امنيتي با لباس ش
ــمي وزارت اعلام براي آن  و پاسپورت و نامه رس

گزارش مي خواستند. 
عملكرد فرهنگي رسانه اي سفارت ايران 

در سوريه را چگونه برآورد مي كنيد؟
از اشكالات عمده سفارتخانه هاي ما ضعف عملكرد 
آنها در مباحث فرهنگ و رسانه است و اين خاص 
سوريه هم نيست. عملاً كساني كه خارج از كشور 
كار رسانه اي داشتند و با مراكز فرهنگي، سياسي و 
رسانه اي مرتبط اند اغلب ناراضي هستند. در سوريه 
سايت سفارت خيلي فعال نبود و ما خودمان بايد 
ارتباط شخصي خوبي برقرار مى كرديم تا براساس 
ــي از جمله رايزني  ــم. مراكز فرهنگ آن كار كني
ــان در لاذقيه  ــق يا آموزش زب فرهنگي در دمش
بود، صرفاً به يك نشست هاي خاص آموزش زبان 
فارسي، تاريخي و تمدني كفايت مي كردند. جالب 
ــي از رايزني هاي فرهنگي تركيه  اين بود كه خيل
ــيه دوره هاي آموزش زبان خود را رايگان  و روس
برگزار مي كردند تا جذب داشته باشند، ولي رايزني 
فرهنگي ايران هزينه دريافت مي كرد و اين خود 
ــت، چون  يكي از عواملي بود كه تأثير منفي داش
همه نمي توانستند بيايند. يكسري مناسبت هاي 
مذهبي و ملي برگزار مي كردند يا كارهاي مشترك 
با سوري ها مثل نشست با علما، ولي به نظرم خيلي 

بيشتر از اينها مي شد كار كرد. 
آيا مردم سوريه خود را مديون ايران و 

مدافعين حرم مي دانستند؟ 
ــتند كه صفر يا  ــت نيس بايد گفت مردم يكدس
ــوريه هم مانند ايران  صدي نگاه كنيم. مردم س
ــود را مديون  ــد، برخي خ نظرات متفاوتى دارن
ــتند و برخي هم  ايران و مدافعين حرم مي دانس
ايران را مقصر اتفاقات در سوريه كه اينجا را محل 
جنگ خود قرار داده است. آنها تحت تأثير جنگ 
رسانه اي و تسخير افكارعمومي سوري ها بودند 
كه مدام مي گفتند علت اصلي مشكلات شما در 
سوريه، ايران است و اگر ايران نبود، گرفتار جنگ و 
درگيري نبوديد. متأسفانه ما اين جنگ رسانه اي و 
جريان سازي روي افكارعمومي را جدي نگرفتيم. 
بزرگ ترين ضعف رسانه اي و فرهنگي 

ايران در سوريه را چگونه ديديد؟
 يكسري كارها انجام شده و آمار چندصد جلسه اي 
يا چاپ چندين جلد كتاب داده مي شود. البته همه 
اينها واقعي است، اما كافي نيست بايد ديد چقدر 
مؤثر بوده، اما عمده ترين ضعف رسانه اي در سوريه 
مانند كشور خودمان نبود جريان سازي رسانه اي و 

اقناع نكردن افكارعمومي است تا براي سوري ها جا 
بيندازيم ما كشورتان را خراب نكرديم، بلكه ناجي 
شما هستيم. ما در اين زمينه ها مشكل داشتيم و 
نه تنها از ظرفيت حضور مستشاري و نظامي كه 
باعث حفظ سوريه از موجوديت تروريست ها شد 
بهره نبرديم، بلكه به همان اندازه يا حتي بيشتر هم 

تأثير رسانه اي و فرهنگي را جدي نگرفتيم. 
چـرا ايـران نتوانسـت از بازيگـران 
و سـلبريتي هاي سـوري براي ورود 
به جهان عـرب، حتـي نزديكـي دو 

فرهنگ استفاده كند؟
يا تفكري در اين باره وجود نداشته يا اگر بوده هزار 
و يك مشكل و ايراد داشته است. تازه ما اين طرف 
ماجرا هستيم، آن طرف هم بايد بخواهد تا همكاري 
صورت گيرد، قطعاً يك سويه نمي شود. كشورهاي 
مصر، امارات، لبنان، قطر و تركيه حضور بيشتري 
داشتند، غير از آن غربي ها فعال بودند و پيشنهاداتي 
ــه هرحال در  ــذار بود. ب ــر دادند كه تأثيرگ كلان ت
ــر مى گرفتند يا فكر  ــا منافع خود را در نظ پروژه ه
فرهنگي نبوده يا  منابع مالي وجود نداشت يا  اينكه 

جديت لازم نبوده و ما نتوانستيم بهره ببريم. 
در طول اين سال ها ايران فقط چند اثر 
انگشت شـمار درباره سوريه ساخت. 
كدام قدرت اثرگذاري روي خود مردم 

سوريه را داشت؟
اگر مسئولان صداوسيما و ارشاد باشند، مي گويند 
ــار مي دهند كه  ــده و آم كارهاي زيادي انجام ش
توليداتي داشتيم، اما فارغ از كميت، كيفيت هم 
مهم است. فيلم «به وقت شام» حاتمي كيا هرچند 
نقدهايي داشت، ولي توانست رسالت خود را انجام 
دهد، ولى سريال «حبيب» به قدري ضعيف بود 
كه در ايران هم اثرگذارنبود، چه برسد به سوريه. 
ناگفته نماند يكسري مستندهاي تحقيقي خوبي 
ــب را براي  ــتيم، ولي بايد جامعه مخاط هم داش
ــد از آن هزينه كرد.  ــدات در نظرگرفت و بع تولي
روي فيلد مشخص مدافعان حرم، شهدا و ملازمان 
حرم كار شده كه البته لازم است، اما كمتر روي 

جنبه هاي تحقيقي و تحليلي كار كرده اند. 
اگر شما سفير ايران در سوريه بوديد، 

چه مي كرديد؟
ــوريه نبودم، چراكه مسئوليت  سفير ايران در س
ــوريه صرفاً  ــفير ايران در س ــت. س سنگيني اس
ــران عملاً  ــود، بعد از بح ــوان وزارتخانه اي ب عن
ــازمان هاي ديگري متولي امر شدند  نهادها و س
ــفير  ــفير كاهش پيدا كرد، ولي س كه قدرت س
ــفارتي و كنسولي مي تواند  در مسئوليت هاي س
ــش او برمي گردد كه  كار كند و اين به تفكر و من
بعضي سفيران قوي بودند و بعضي ضعيف. اما اگر 
روزي سفير ايران در سوريه شوم بيشتر فعاليت 
خود را روي مباحث فرهنگي و رسانه اي سوريه 
و توليد محتواي مناسب و نقش ايران به صورت 
غيرمستقيم متمركز مى كنم و امورات ساير نهادها 

را به خودشان مي سپارم. 
تأثير شبكه هاي عربي ايران در سوريه 

چگونه بود؟
خيلي اثرگذاري از شبكه ها نديدم؛ البته اگر سراغ 
خودشان برويم نظر ديگري دارند، اما بايد اينها را 
در جمعيت ضرب كنيم و در آمار بسنجيم. وقتي 
مي خواستند شبكه العالم عربي را در سوريه راه 
بيندازند و نظر مرا خواستند مخالفت كردم، چون 
هزينه بي خودى بود. تقريباً 98 درصد سوري ها 
ــيس يك شبكه براي  العالم را نمي ديدند و تأس
ــم هزينه بر بود و هم تاثير  2درصد از جمعيت ه

زيادي نداشت. 
يكي از دانشـجوهاي ايراني سـاكن 
دمشـق، مي گفـت سـفارت تركيه و 
روسيه فعاليت هاي وسيعي داشتند، 
ولي سفارت ايران تقريباً تمايلي براي 
فعاليت نداشت كه بخواهيم با آنها حتي 

مقايسه اش كنيم. نظر شما چيست؟
 اصولاً مقايسه بين سفارت ايران و ساير كشورها 
ــت، چون آنها محدوديت هايي براي  ــتباه اس اش
برنامه هاي خود نداشتند به غير از اين تفكري كه 
بخواهد در چارچوب رعايت شود، پرزرق و برق هم 
باشد، عموماً اينگونه نبوده و مهم ترين چيزي كه 
سفارت ما داشت، روز ملي جمهوري اسلامي بود 
ــفير را دعوت مي كردند  كه وزير امور خارجه و س
ــني مي گرفتند و تمام. بقيه مناسبت هاي  و جش
مذهبي را براي ايرانيان مقيم سوريه مي گرفتند 
ــاكن سوريه بودند.  و بعد ايرانياني كه سال ها س
بنابراين كمتر خود جامعه هدف سوريه به معناي 
عام، نه خاص را شامل مي شد. برنامه هاي جذاب در 
قالب هاي ديگر توليد نمي شد كه يا تفكر، توان يا  

منابع مالي نداشتند. 
بهترين خاطره اي كه در اين سـال ها 

داريد.
مرتبط به حرم هاي مطهر بود كه از امنيت آنها يا 
آزاد سازي اطراف زينبيه گزارش مي گرفتم. اينها 
باعث خوشحالي مردم مي شد، از اين جهت براي 

خودم هم خوشايند بود.

از اشكالات سفارتخانه هاي 
ــرد آنها در  ــف عملك ما ضع
ــانه  ــث فرهنگ و رس مباح
ــوريه  ــت و اين خاص س اس
هم نيست. در سوريه سايت 
ــفارت خيلي فعال نبود و  س
ــد ارتباط  ــان باي ــا خودم م
ــخصي برقرار مى كرديم ش

اميرالمؤمنيـن امـام علـي 
عليه السلام:

هـر كـس راسـت دينان را 
به پيشـوايى بگيرد بـا آنان 
محشـور و هر كس منافقان 
را به پيشوايى برگزيند با آنان 

محشور مى گردد. 
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 راز و رمز حاشيه سازي هاي معاون هنري 
در گالري هاي هنري

كمي بيشتر از دو ماه از انتصاب معاون هنري وزير ارشاد مي گذرد، 
اما حواشي و اتفاقات خارج از عرف و خلاف قانون متعدد و متناوبي 
ــت كه در برخي از آنها با سوء مديريت و  پيرامون وي رخ داده اس
ــكل دهنده آنها نقش  در برخي ديگر به عنوان يكي از اركان ش
داشته است. البته رخ دادن اكثر اين حواشي در گالري هاي هنري 

هم نكته قابل تأملي است. 
اگر از آخرين گزينه ليست حواشي خانم معاون بخواهيم شروع 
كنيم بايد به تازه ترين آنها كه دعوت او از محمد خاتمي يكي از 

سران فتنه سال 88 براي بازديد از يك «گالري هنري» است. 
در همين رابطه، روز گذشته يكي از خبرگزاري هاي كشور با انتشار 
تعدادي عكس از اين اتفاق نوشت: «دعوت او (نادره رضايي معاون 
ــيدمحمد خاتمي» و بازديدش از  امور هنري وزارت ارشاد) از «س
نمايشگاه تصويرگري با ياد استاد محمدابراهيم باستاني پاريزي با 
عنوان «تصويرگري براي صدسالگي استاد» برگي ديگر از اتفاقات 
و حواشي را تكميل كرد، به شكلي كه اين معاونت سعي كرد، خبر 
حضور خاتمي را سانسور كند. اينكه چرا معاونت هنري وزارت ارشاد 
بايد برخلاف رويه معمول از يك چهره سياسي جنجالي كه در وقايع 
88 كشور را تا لبه پرتگاه برد، براي بازديد از نمايشگاه دعوت كند و 
خود نيز در همان روز و ساعت به مشايعت بپردازد، نيازمند پاسخ 
است.» پاسخ به اين سؤال كه معاون هنري ارشاد به چه استدلالي 
ــال 88 و با اسم رمز  ــود كه در جريان فتنه س ميزبان كسي مي ش
ــام فعاليت كرده و با  تقلب در انتخابات نه تنها عليه جمهوريت نظ
گذشت سال ها از آن ماجرا هنوز هم حاضر به محكوم كردن اقدامات 
براندازانه برخي هواداران خود در هتك حرمت عزاداران ابا عبداالله 
الحسين (عليه السلام) و هتك حيثيت از نظام نشده است، حتماً و 

قطعاً امري لازم بوده و نهادهاي ناظر مسئول اين مسئله هستند. 
البته پيش از شيرين كاري خانم معاون، دسته گل ديگري توسط 
يكي از مديران ارشد وزارت ارشاد به آب داده شد و عكسي از نيكنام 
حسين پور مشاور وزير و رئيس مركز روابط عمومي و اطلاع رساني 
ــر شد. با توجه  اين وزارتخانه در كنار يك خانم بي حجاب منتش
ــري هنري» گرفته  ــر اين عكس كه در يك «گال به اجزا و ظواه
ــت، مدير كل روابط عمومي وزارت ارشاد با لب خندان  شده اس
ــانه يك خانم بي حجاب ايستاده و عكس گرفته است،  شانه به ش
بدون اينكه فكر كند مسئوليت داشتن در ساختار نظام اسلامي 
ــهروندان  ــي دارد و اينكه افكار عمومي و ش ــبات و الزامات مناس
جمهوري اسلامي انتظار دارند كه مديران ارشد دولت در مراعات 

قانون و اخلاق اسلامي پيشرو و پيشقراول ديگران باشند! 
ــاد طي چند ماهي كه از روي كار  مسئولان بلند پايه وزارت ارش
آمدن دولت چهاردهم مي گذرد، موفق شده اند به تنهايي و بدون 
كمك رسانه هاي ضد انقلاب حاشيه هايي را رقم بزنند كه تكرار و 
تناوب آنها ذهن هر ناظر و مخاطبي را به خودش مشغول مي كند 
كه چرا برخي از مديران ارشد وزارت ارشاد اين همه بر عادي سازي 
بي حجابي و همچنين رفتارها و كنش هاي خلاف عرف و قانون 
كه در شأن جمهوري اسلامي نيست، اصرار و ابرام دارند؟! و چرا 
آقاي وزير نمي خواهد به مديران و كارمندانش تفهيم كند كه آنها 
كارگزاران جمهوري اسلامي ايران هستند، نه نظام يا حاكميت 
ديگري كه فاقد شناسه هايي مانند «جمهوريت» و «اسلاميت» 
باشد؟! يك نكته هم در اكثر اين اتفاقات جالب است و آن اينكه 

بيشتر آنها در «گالري هنري» رخ داده است!
برخي از منتقدان و ناظران معتقدند كه انتصاب رضايي به سمت 
معاون امور هنري وزارت ارشاد دقيقاً براي همين مسائل بوده و 
او قرار است برخي اقدامات خاص براي عادي سازي در جامعه و 
حاكميت در فضاي فرهنگي و هنري را مديريت كند وگرنه علت 
ــيه آفريني با محوريت ترويج بي حجابي و سفيد  اين همه حاش

كردن برخي چهره هاي مسئله دار چه چيزي مي تواند باشد؟! 
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